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راوى خبريادداشت مدير مسئول

انقلاب  معظم  رهبر  خامنه اى  آيت االله 
مسئولان،  ديدار  در  دوشنبه  روز  اسلامى، 
ارشد  مديران  از  جمعى  و  كارگزاران 
لشگرى،  و  كشورى  مختلف  دستگاه هاى 
ضمن بيان نكاتى بسيار مهم در زمينه مسائل 

داخلى و خارجى، تلاش پيچيده و چندجانبه 
براى ايجاد اختلال در محاسبات مسئولان و 
دستگاه هاى جمهورى اسلامى را مهم ترين 
هدف كنونى استكبار به ويژه امريكا خواندند 
و با اشاره به اوضاع حساس منطقه و جهان و 
قرار گرفتن در يك پيچ حقيقى تاريخى تاكيد 
بر مبناى عناصر  كردند: جمهورى اسلامى 
اصلى محاسبات عقلانى خود يعنى «اعتماد به 
پروردگار و سنن آفرينش» و «شناخت دشمن 
و بى اعتمادى به او»، راه پرافتخار خود را با 
تكيه بر مردم، بهره گيرى از تجربه ها و تلاش 
و مجاهدت پيگير براى تحقق آرمان هاى ملت 

ادامه مى دهد.
مبارك  ماه  خامنه اى  آيت االله  حضرت 
رمضان را عرصه تقابل «شيطان و رفتارهاى 
رفتارهاى  و  عبوديت  و  «تقوا  با  شيطانى» 
رحمانى» دانستند و گفتند: در اين صحنه 
تقابل، شيطان داراى يك هدف مهم و تقوا نيز 
داراى يك كاركرد بسيار مهم است. شيطان 
به دنبال ايجاد اختلال در دستگاه محاسباتى 
انسان ها و كشاندن آنها به خطاى محاسباتى و 
اقدام براساس اين خطاست در حالى كه تقوا، 
زمينه ساز آگاهى و دانايى انسان و تمايزبخش 
حق و باطل است. ايشان ناكارآمدى دو ابزار 

«تهديد  يعنى  دشمن  اصلى 
نظامى» و «تحريم» را باعث روى 
آوردن استكبار به ايجاد اختلال 
در نظام محاسباتى دستگاه ها و 
مقامات ايرانى برشمردند و تاكيد 
كردند: تحريم را بايد با مجاهدت 
در باب اقتصاد مقاومتى خنثى 
كرد و تهديد نظامى نيز به علت 
مقرون به صرفه نبودن، در حد 
مى ماند.  باقى  لفظى  تهديد 
بيشتر  تبيين  در  انقلاب  رهبر 
راه اصلى مقابله با تحريم ها افزودند: همانگونه 
كه رئيس جمهور محترم گفت، برنامه ريزى 
اقتصادى بايد با اين فرض انجام و پيگيرى شود 
كه دشمن سر سوزنى از تحريم ها كم نخواهد 
به  اشاره  با  آيت االله خامنه اى  كرد. حضرت 

سخنان برخى مقامات امريكايى مبنى بر باقى 
ماندن تحريم ها حتى پس از توافق احتمالى 
كه  همانگونه  كردند:  خاطرنشان  هسته اى 
يك  فقط  هسته اى  موضوع  گفته ايم،  بارها 
جعلى  بهانه هاى  نباشد  اگر  و  است  بهانه 
ديگرى مانند حقوق بشر، حقوق زنان و مسائل 
ديگر مطرح خواهد شد. توصيه رهبر انقلاب 
به همه مسئولان كشور، قدر دانستن فرصت 
براى كار و تلاش و خدمت به مردم بود. ايشان 

نمى گذارند،  نگوييد  افزودند: 
چراكه اين حرف كه در دوره هاى 
قابل  مى شد،  گفته  نيز  قبل 
قبول نيست و بايد با استفاده از 
امكانات موجود، حتى لحظه اى را 
براى كار و تلاش از دست نداد. 
ايشان در توصيه ديگر خطاب به 
همه مسئولان نظام تاكيد كردند: 
حركت هاى خود را براساس اصول 
انقلاب تنظيم كنيد و با پرهيز از 
حاشيه سازى و حاشيه پردازى، بر 

حل مشكلات مردم، متمركز شويد. همگرايى 
سه قوه و همگرايى بخشى چهارمين توصيه 
رهبر انقلاب به مسئولان و كارگزاران نظام 
قوا،  سران  مشترك  جلسه  تشكيل  بود. 
شكل دهى جلسات مشترك و دوجانبه ميان 
قوا، تبادل نظر و استفاده از مشورت هاى متقابل 
و نيز مديريت جهادى نكات مهم اين بخش از 
سخنان رهبرى بود. رهبر انقلاب اسلامى در 
ادامه چند توصيه درخصوص رفتار با دولت 
داشتند و چند توصيه هم خطاب به دولت بيان 
كردند. حضرت آيت االله خامنه اى درخصوص 
رفتار با دولت تاكيد كردند: بنده دولت را تاييد 
و حمايت مى كنم و از همه توانى كه در اختيار 
دارم، براى حمايت از دولت استفاده خواهم 
كرد و به مسئولان بلندپايه دولت اعتماد دارم. 
حضرت آيت االله خامنه اى توصيه هايى هم به 

سياست هاى  گرفتن  جدى  داشتند.  دولت 
اقتصاد مقاومتى نخستين توصيه ايشان بود 
برخى  و  محترم  رئيس جمهور  گفتند:  كه 
مسئولان، كم و بيش درخصوص حمايت از 
سياست هاى اقتصاد مقاومتى سخن گفته اند 
اما نياز اصلى، عمل است و نبايد اين گونه باشد 
كه در سخن، از اقتصاد مقاومتى حمايت كنيم 
اما در عمل، حركت ما كُند باشد. رهبر انقلاب 
اسلامى تاكيد كردند: مبناى اقتصاد مقاومتى 
تكيه بر توليد داخلى و استحكام بنيه درونى 
خامنه اى  آيت االله  حضرت  است.  اقتصاد 
افزودند: رونق اقتصادى نيز فقط با توليد و فعال 
مى شود  محقق  درونى  ظرفيت هاى  كردن 
و نه با چيز ديگر. ايشان درخصوص اجراى 
سياست هاى اقتصاد مقاومتى توصيه هايى هم 
به بانك ها و همچنين بخش صنعت و معدن 

داشتند. رهبر انقلاب اسلامى درباره بانك ها 
گفتند: بانك ها بايد براى اجراى سياست هاى 
اقتصاد مقاومتى نقش مثبت ايفا كنند و خود 
را با اين سياست ها و برنامه ريزى هاى دولت 
اما توصيه  آنها، تطبيق دهند.  براى اجراى 
بخش  به  خامنه اى  آيت االله  حضرت  موكد 
صنعت و معدن اين بود كه تحرك و تلاش خود 
را مضاعف كنند زيرا بار اصلى خروج از ركود 
برعهده بخش صنعت و معدن است. ايشان 
اهميت بخش كشاورزى را نيز حياتى دانستند 
و با تاكيد بر لزوم سياست هاى حمايتى دولت 
كنار  در  گفتند:  مهم،  بسيار  بخش  اين  از 
مشكلات  بايد  كشاورزى  بخش  از  حمايت 

كشاورزان و دامداران نيز برطرف شود.

وزير صنعت، معدن و تجارت مهندس نعمت زاده تاكيد كرد:

بومى سازى فعاليت هاى اكتشافى در عرصه علوم زمين
علمى،  يافته هاى  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزير 
مركز  در  شده  ايجاد  دانش  و  پژوهشى  دستاوردهاى 
پژوهش هاى كاربردى علوم زمين بايد به منظور توسعه بخش 
صنعت و معدن در اختيار سرمايه گذاران، تشكل هاى صنعتى 
و معدنى و ساير حوزه هاى فنى و اقتصادى كشور قرار گيرد.  
مهندس محمدرضا نعمت زاده طى بازديد چند ساعته خود از 
مركز پژوهش هاى كاربردى علوم زمين، با اعلام اين مطلب 
افزود: بومى سازى فعاليت هاى مطالعاتى، اكتشافى و پژوهشى 
در عرصه علوم زمين و توجه به زمينه كاربرى آنها و همچنين 
سرمايه گذارى مشترك با كشورهاى توسعه يافته و مطرح در 

مطالعات زمين شناسى امرى ضرورى است. 
براساس اين گزارش، وزير صنعت، معدن و تجارت صبح 
پنجشنبه به همراه رئيس سازمان زمين شناسى و اكتشافات 

معدنى كشور، معاون امور معادن و صنايع معدنى، معاون 
مركز  از  استانى  مقامات  و  فناورى  و  پژوهش  آموزش، 
پژوهش هاى كاربردى علوم زمين در استان البرز بازديد كرد.

از بخش هايى نظير بخش زمين شناسى،  وى همچنين 
آزمايشگاه هاى  مجتمع  فصلنامه،  سالن  اكتشاف،  بخش 
فنا ورى شامل: ICP، كانى شناسى و تخصصى طلا همچنين 
آزمايشگاه  هوايى،  ژئوفيزيك  معدنى،  فرآورى  پايلوت 

جداسازى و آشيانه بالگردها بازديد به عمل آورد.
مركز  اين  كارشناسان  و  تكنسين ها  بازديد  اين  در 
زمين شناسى،  بعدى  سه  نقشه هاى  تكنيك  درخصوص 
آخرين وضعيت مخاطرات زمين شناسى ايران، ژئوتوريسم 
مواد  پراكندگى  برجسته  نقشه هاى  گردشگرى)،  (زمين 
نقشه محيط هاى مناسب كانه زايى طلاى  معدنى كشور، 

كشور، نقشه پراكندگى محيط هاى مناسب و پتانسيل دار 
آهن، توضيحاتى ارائه كردند. برپايه اين گزارش، از ساير 
كه  زمين  علوم  كاربردى  پژوهش هاى  مركز  بخش هاى 
مهندس نعمت زاده از آن بازديد كرد، مى توان به بخش نقشه 
پهنه بندى مهار ريزگردها، نقشه معادن طلاخيز كشور، نقشه 
گنبدهاى نمكى و نقشه عمليات اجرايى معادن سنگان جنوب 

استان خراسان رضوى اشاره كرد .
مهم ترين هدف راه اندازى مركز پژوهش هاى كاربردى علوم 
زمين را مى توان مواردى نظير آناليز نمونه هاى زمين شناسى 
و معدنى در سطح بين المللى، پذيرش نمونه هاى معدنى 
آزمايشگاهى از ساير كشورها برشمرد كه توسط كارشناسان 

جوان و متعهد انجام مى شود.
تمامى  در  زمين  علوم  كاربردى  پژوهش هاى  مركز 
شاخص هاى علوم زمين، استاندارد كردن روش هاى مطالعاتى 
و آزمايشگاهى در سطح كشور و نيز دستيابى به فناورى هاى 
نوين و انجام پروژه هاى ملى و بين المللى در سطح كشور به 

موفقيت هاى قابل قبولى دست يافته است.

زمينه  در  بار  نخستين  براى  مركز  اين  در  همچنين 
آب  زمين رياضى،  كواترنرى،  پزشكى،  زمين شناسى 
نانو  روش هاى  با  معدنى  مواد  استحصال  زمين شناسى، 
و  آزمايشگاه هاى شيمى  كردن  استاندارد  فناورى،  بايو  و 
زمين شناسى، گوهرشناسى و گوهرتراشى خدمات شايانى 

به كشور شده است.

خبر از دريچه داخل

به نام او كه هرچه بخواهد همان مى شود
  خواننده اى عزيز برايم نوشته است كه آيا مى دانيد 

«صمت» به معناى سكوت است؟
خواننده اى ديگر هم جسورانه گفته است كه شما در 

سكوت آمديد، اما ساكت نيامده ايد!
و سومين مهربان مى گويد كه «صمت» پروپيمان آمده 

است، اما سعى كنيد پروپيمان بمانيد.
و دكتر مهدى كرباسيان معاون محترم وزير مى گويد كه 
اين روزنامه را نمى توان چند دقيقه اى تورق كرد، بايد شب  ها 

به خانه ببرم و با حوصله بخوانم و استفاده كنم و...
و   در چنين حال و هوايى و در هفته صنعت و 

معدن و روز ارزشمند قلم متولد شد. 
ابتدا توضيح دهم كه صمت از 3 حرف صنعت، معدن 
و تجارت گرفته شده است و در لگوى روزنامه متصل به 
هم نيستند، 3 حرف جداى از همديگرند كه در يك نگاه، 
تصويرى را به ذهن متبادر مى كند و همه آنها با تامل انجام 
شده و كار برجسته طراح ارزشمند استاد محمد رامهرمزى 

است كه از ايشان سپاسگزاريم.
مهربان،  دوستان  از  عزيز،  خوانندگان  همه  از  دوم، 
روزنامه نگاران ارجمند، مديران ارزشمند روابط عمومى هاى 
كشور،  مسئولان محترم، همكاران ارزشمند وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و به خصوص جناب آقاى مهندس نعمت زاده 
وزير محترم كه فورى پس از انتشار روزنامه، مرا به حضور 
پذيرفتند و با رهنمودهاى خود، شماره اول روزنامه را تاييد 
و تبريك خود را به ياران روزنامه با حضور رياست دفتر 
ثبت كردند و همه كسانى كه با پيام يادداشت ها، پيامك، 
ايميل در دنياى مجازى و واقعى مهربانى خود را به «اهالى 
 » ابراز كردند، به نمايندگى از طرف خودم و همه 
همكارانم تشكر و قدردانى مى كنم. اين پيام ها قبل از آنكه ما 
را سرشار از شادى كند، وظيفه مان را در قبال انديشه، آينده 
و اين سرزمين و حرفه روزنامه نگارى دو چندان سخت تر 

مى كند.
ما با تعهد به آيه ن والقلم و مايسطرون و سوگندى كه خداوند 
به قلم و نوشته  مى  خورد، موظف هستيم در راه كشف واقعيت 

قدم برداريم و براى آينده بهتر اين سرزمين تلاش كنيم.
 با اين اعتقاد كه دنياى خبر متعلق به 

قدم برداريم و براى آينده بهتر اين سرزمين تلاش كنيم.
روزنامه  

حوزه رسانه هاى الكترونيك، موبايل  ها و راديو و تلويزيون 
شده است، تلاش مى كند كه از «خبر» به عنوان «خبررسان» 
دورى نمايد و در حد خبرهاى كوتاه و روى خط خبر حركت 
كند، همه تلاش ما در حوزه نقد و تحليل خبر، يادداشت ها، 

مقالات، گزارش، گفت وگو و امثالهم صرف خواهد شد.
يكى از مهم ترين دلايل ماندگارى مطبوعات در عصر 
گزارش هاى  بخش  اينترنت،  و  الكترونيك  و  ديجيتال 
مطبوعاتى است. اميدواريم با كمك شما و ارائه سرفصل هايى 
كه به نظر شما در حوزه (صنعت، معدن و تجارت) مى  تواند 
گزارش مفيدى باشد، نسبت به تهيه و انتشار آن اقدام كنيم.
روزنامه   خود را رقيب هيچ روزنامه ديگرى 
نمى داند، اما دست همه رفقاى خود را صميمانه مى فشاريم 
و اميدواريم كه با كمك آنها بتوانيم در حوزه تخصصى 

«صنعت، معدن و تجارت» گام موثرترى برداريم.
از مديريت روزنامه «كسب و كار» سپاسگزارم كه در توزيع 
نخستين شماره ما را كمك كردند. از چاپخانه انتخاب رسانه 
سپاسگزارم كه در چاپ نخستين شماره از هيچ كمكى دريغ 

نكردند. 
از نمايندگى ها و شبكه توزيع سپاسگزارم كه نخستين 
شماره را به دست شما خوانندگان عزيز رساندند. و از شما 
خوانندگان خوب   سپاسگزارم كه ما را مى  خوانيد. 
ما بر اين اعتقاديم كه هيچ رسانه اى، بدون مخاطب،  معنا و 
مفهوم نخواهد داشت، هيچ كلاسى بدون شاگرد برپا نخواهد 
نخواهد گرفت.  بدون شهروند، شكل  شد، هيچ شهرى 
هستى ما، ادامه حيات ما، بودن روزنامه  ما، با خوانندگانش 
معنا خواهد شد. شما در دايره حلقه هاى انتشار روزنامه 
، شخص شما، مهمترين حلقه هستيد. حلقه توليد 
معنا خواهد شد. شما در دايره حلقه هاى انتشار روزنامه 

محتوا  تا انتشار، با حلقه وجود شما تكميل مى شود. انتظار 
ما از شما، ارتباط است. ارتباط نقدگونه، مقام محترم وزارت 
صنايع، معدن و تجارت در نخستين ديدار بعد از انتشار، ما 

را به داشتن فرهنگ نقد و نقدپذيرى دعوت كرده است.
اين دعوت، يك دعوت عام است. دعوت ما را براى نقد 

ما بپذيريد.

در سكوت آمديم
اما ساكت نيامديم

اخبار از دريچه بين الملل 
هفته گذشته در حالى كه همه جهان در شوك ا سطوره 
فوتبال برزيل بودند و حواس بسيارى در حوالى زمين 
فوتبال مى پلكيد، هواپيماهاى اسرائيلى غزه را با حملات 
پى در پى به خاك و خون كشيدند. شبكه دو تلويزيون اين 
كشور اعلام كرد كه نيروى هوايى اين رژيم از زمان آغاز 
جنگ عليه نوار غزه تاكنون 860 حمله به مناطق مختلف 
نوار غزه انجام داده و در جريان آنها 600 تنُ مواد منفجره 
را روى اين منطقه ريخته است. اين در حالى است كه 
به گزارش  شبكه المنار، ارتش رژيم صهيونيستى امروز 
جمعه اذعان كرده است كه 548 موشك از نوار غزه به 
سمت اراضى فلسطين اشغالى شليك شده است. براساس 
اين گزارش، بر اثر حمله موشكى گردان هاى القسام به 
يك پمپ بنزين در شهرك صهيونيست نشين اسدود، 
يك صهيونيست كشته و چند تن ديگر زخمى شدند 
و مقاومت فلسطين در پى تجاوزات مستمر اين رژيم به 
غزه، شهرك اسدود را با 10 فروند موشك هدف قرار داد. 
در پى اين حمله دود غليظى از محل انفجار به آسمان 
برخاسته است. از سوى ديگر آژير خطر در شهرهاى 
صهيونيست نشين ريشون، ليتسيون، الرمله و رحفوت به 
صدا درآمد. اين جنايت در روز روشن نشان مى دهد چطور 
يك كشور در بى خبرى جهان مى تواند اهداف خود را پى 
بگيرد. در همين حال مذاكرات ايران و 1+5 در بى خبرى 
كامل در جريان است. و همه منتظر دود سفيد از اين  

مذاكرات  هستند. 
متن پيام دكتر روحانى به روساى كشورهاى اسلامى 
شامل تحولاتى است كه مى تواند نقش ايران در ماجراى 
غزه را پررنگ تر سازد. وى در پيامش مى نويسد: چنانچه 
مستحضر هستيد، رژيم صهيونيستى ظرف هفته هاى 
اخير با توسل به يك بهانه واهى، به تجاوزات گسترده 
عليه مناطق فلسطينى از جمله دستگيرى صدها جوان 
نوار  به  باخترى و حملات هوايى  كرانه  در  فلسطينى 
غزه دست زده است. طى روزهاى گذشته شاهد تهاجم 
به  گستاخانه و بى شرمانه نظاميان رژيم صهيونيستى 
نوار غزه از جمله بمباران منازل شهروندان فلسطينى و 
كشتار هدفمند و سازمان يافته غيرنظاميان از جمله زنان 
و كودكان و حتى حمله به خبرنگاران بوده ايم كه تاكنون 
به كشته شدن ده ها فلسطينى و زخمى شدن صدها نفر 
انجاميده است. البته همزمان شاهد مقاومت قهرمانانه 
و مشروع ملت و گروه هاى مقاومت فلسطينى در برابر 
تجاوزات دشمن صهيونيستى هستيم و ايمان واثق داريم 
ملت مقاوم و قهرمان فلسطين با اراده وصف ناپذير خود، 
بار ديگر طعم تلخ شكست را به رژيم سفاك صهيونيستى 

خواهد چشاند.
ادامه اين روند به ويژه در شرايط تداوم محاصره ظالمانه 
نوار غزه و كمبود شديد امكانات پزشكى براى مداواى 
مجروحان و عدم امكان ارسال كمك هاى انسان دوستانه 
به نوار غزه، نگران كننده است و مى تواند به وقوع يك فاجعه 
بزرگ انسانى منجر شود. كمك به مردم مظلوم فلسطين 
و جلوگيرى از اقدامات تجاوزكارانه رژيم صهيونيستى، 
مسئوليت مشترك همه نهادهاى بين المللى و كشورهاى 
آزاديخواه جهان است. در اين ميان كشورهاى اسلامى 
به ويژه با توجه به قرار داشتن در ماه مبارك رمضان، 
مسئوليت مضاعفى را بر دوش دارند. لازم است جهان 
اسلام همه توان خود را براى لغو فورى و كامل محاصره 
نوار غزه و كمك به مردم فلسطين به ويژه با توجه به قرار 
داشتن در ماه پرفيض و بركت رمضان، به كار گيرد. وحدت 
و انسجام كشورهاى اسلامى بر عليه دشمنان بيش از هر 

زمان ديگر ضرورت دارد.
روز يكشنبه فوتبال تمام مى شود و به نظر مى رسد مردم 
باز به صحنه اصلى زندگى شان باز خواهند گشت و در 
خواهند يافت كه در اين مدت جهان سياست تغييرات 
زيادى كرده است . افغان ها كه درگير انتخابات ناتمام اند 
توسط  كه  نامزدى  مى فهمند.  را  جهان  تغيير  معناى 
روايت رسمى نمى تواند به كاخ سفيد راه باز كند نتيجه اى 
كه اعلام شد را به عنوان كودتاى انتخاباتى رد مى كند و 
طرف پيروز، اعلام شدن نتيجه را هم قانونى و هم عادلانه 
مى داند. در اين ميان جان كرى كه به شدت بايد حواس 
خود را معطوف به مذاكرات هسته اى كند به ناچار راهى 
كابل شد تا با مذاكرات با نامزدهاى رقيب از جنگ داخلى 
جلوگيرى كند كه مى تواند همه دستاورد حمله نظامى 
امريكا به اين كشور را نقش بر آب كند و هرج و مرج 
و خون ريزى بى پايان را جايگزين نظم، امنيت و تسلط 

حكومت مركزى كند.
خبرگزارى  خاورميانه  بى پايان  بحران هاى  ميان  در 
تسنيم به نقل از يواس تو دى گزارش داد: مقامات چين 
و امريكا در حالى روز پنجشنبه از پيشرفت در مذاكرات 2 
روزه پيرامون مسائلى مانند آب وهوا و پروژه هاى محيطى 
مانند حملات  مهمى  مسائل  مورد  در  كه  دادند  خبر 
اينترنتى، واحد پولى چين و همچنين اختلافات دريايى 
به دستاورد قابل توجهى دست نيافتند. پس از پايان ديدار 
با رئيس جمهور چين جان كرى، وزير خارجه امريكا اعلام 
كرد كه دو كشور به ايجاد مدلى جديد از روابط بر اساس 
سازنده  مديريت  حال  عين  در  و  عملى  همكارى هاى 
اختلافات متعهد شده اند. كرى اعلام كرد كه حملات 
اينترنتى به شركت هاى امريكايى آسيب رسانده و تاثير 
منفى بر سرمايه گذارى شركت هاى امريكايى در چين 
خواهد داشت. نيويورك تايمز اخيرا اعلام كرد، هكرهاى 
چينى حمله بزرگى را به مركز داده ها و اطلاعات دفتر 
مديريت كارمندان دولت امريكا انجام داده و توانسته اند 
به اطلاعات مربوط به كارمندان دولت فدرال امريكا دست 
پيدا كنند. جان كرى در واكنش به انتشار اين خبر و 
حساسيت ديدارش در چين از انتقاد صريح خوددارى 
كرد اما اعلام كرد كه اين مسئله يكى از نگرانى هاى دولت 

امريكا به شمار مى رود.  

ناصر بزرگمهر
مدير مسئول
manegement@smtnews.ir
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بار اصلى خروج از ركود
 برعهده بخش صنعت و معدن است
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شاتا- مهدي صادقي نياركي مديركل دفتر صنايع غيرفلزي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از رشد ۷۴ درصدي مجموع توليد كاغذهای چاپ، تحرير و روزنامه كشور در 3 ماه 
امسال خبر داد و گفت: مصرف سرانه كاغذ روزنامه و كاغذ چاپ و تحرير در جهان در سال 
۲۰۱۲ به ترتيب بالغ بر ۴/3 و ۱۵/3 كيلوگرم بوده است، درحالي كه اين رقم در همين مدت 

در ايران به ترتيب ۱/۴ و ۴/۶ كيلوگرم بوده است.
ایرنا- ابوالفتح ابراهيمی مديرعامل گروه صنعتی تراكتورسازی ايران با بيان اينکه سال 
گذشته اين شركت ۲3هزار دستگاه تراكتور مورد نياز كشاورزان را تامين كرد، گفت: توليد 
اين تعداد دستگاه با هدف خودكفايی و با تنوع در محصولات توليدی، صرفه جويی ارزی و 

افزايش بهره وری و صادرات را در پی داشته است.
صمت- اتحاديه كارگاه های نساجی اصفهان در نامه ای به معاون اول رييس جمهوری 
و وزير صنعت، معدن و تجارت اعلام كردند، تعيين قيمت محصولات پتروشيمی بر مبنای 
ارز آزاد ضمن ايجاد رانت، باعث كاهش رقابت پذيری در صنايع پايين دستی پتروشيمی 

می شود. 
فارس- با مصوبه هيات دولت و ابلاغ معاون اول رييس جمهوری، كريم ياوری و علی اصغر 
يوسف نژاد به عنوان اعضای هيات حمايت از صنايع موضوع بندهای ۱و ۵ ماده )۱(قانون 
حمايت صنعتی و جلوگيری از تعطيلی كارخانه های كشور ـ مصوب۱3۴3ـ منصوب شدند.

فارس- رييس اتحاديه لوازم فلزی و ظروف آشپزخانه تهران از فعاليت بيش از ۲۰۰ 
كارخانه در بخش توليد ظروف آشپزخانه خبر داد و گفت: با وجود فعاليت ۲۰۰ كارخانه 

توليدی در كشور بيشترين حجم نياز بازار را برندهای وارداتی دربرمی گيرد.

وزارت صنعت،  و تجهيزات  فروتنی مديركل صنايع ماشين سازي  شاتا- كيومرث 
معدن و تجارت با اشاره به اينکه شركت هاي ايراني، طي سال هاي تحريم توانمندي هاي 
قابل ملاحظه اي را كسب كرده اند، گفت: تلاش مي كنيم تا در همکاري هاي آينده بين ايران 
و ساير كشورها، در فروش تجهيزات صنعتي از سوي شركت هاي مختلف ازجمله شركت 

صنايع سنگين ميتسوبيشي به شركت هاي توليدي ايراني با انتقال دانش فني همراه باشد.
شاتا- ابوالحسن خليلی عضو هيات مديره كنفدراسيون ايران يکي از راهکارهاي 
برون رفت از شرايط ركود تورمي را جذب سرمايه گذاري خارجي عنوان كرد و گفت: جذب 
سرمايه گذاري خارجي، توقف حضور شركت هاي بزرگ و هدايت نقدينگي سرگردان 
جامعه به سمت توليد ازجمله فاكتورهاي موثر براي خروج از شرايط ركود تورمي است كه 

اميدواريم هرچه زودتر نسخه هاي عملياتي آن را اجرايي كنند.
تسنیم- سيدعبدالوهاب سهل آبادی، رييس خانه صنعت، معدن و تجارت ايران گفت: 
۴۰درصد از واحدهای صنعتی و توليدی كشور فعاليت دارند و با اين تعداد واحدهای فعال 
نمی توان به اقتصاد مقاومتی  دست يافت. وی افزود: مهم ترين معضل ۷۰درصد واحدهای 

صنعتی، كمبود نقدينگی و مسائل مربوط به تسهيلات بانکی است. 
مهر- با مصوبه هيات وزيران، تجديد ارزيابی دارايی بنگاه های اقتصادی از ماليات معاف 
شده است و تنها در 3 مورد بنگاه های اقتصادی بايد گزارش حسابرسی سازمان امور مالياتی 
را دريافت كنند. در واقع، تجديد ارزيابی دارايی بنگاه های اقتصادی راهکاری از سوی دولت 
است كه به منظور استفاده از دارايی های واحدهای توليدی برای دريافت تسهيلات جديد 

بانکی و صدور ضمانتنامه های بانکی در نظر گرفته شده است.

روی خط خبر

گپ
مشکل صنعت ایران، تجارت است

بنفشه بینش: اين روزها صنعت 
در كنار مشکلاتی كه همواره با آن 
دست به گريبان بوده، دچار ركود 
تورمی است. اين شرايط كه ضمن 
فعاليت  كار،  ادامه  كردن  سخت 
مواجه  اگر  و  اما  با  را  صنعتگران 
تا  دارد  راهکارهايی  به  نياز  كرده ، 

نه تنها اين بخش را از اين گره كور خارج كند، بلکه زمينه 
انقلاب در زمينه  ابلاغی رهبر معظم  تحقق سياست های 
اقتصاد مقاومتی را فراهم كند. برای آگاهی از مشکلات فعلی 
بخش صنعت و همچنين يافتن راهکارهايی برای بهبود اين 
وضعيت،  گفت وگويی با محمدقلی يوسفی استاد دانشگاه 

علامه طباطبايی انجام داده ايم كه در زير می خوانيد:
در حال حاضر مشکل اصلی صنعت رکود تورمی است. 
این شرایط به چه معناست و چه راهکارهایی برای خروج 

از این وضعیت میسر خواهد بود؟
در حال حاضر صنعت با شرايط ركود تورمی مزمن روبه رو 
شده و به اين معناست كه ميزان سختی كار و مشکلات 
صنايع تشديد شده است. در طول دوران جنگ و بعد از جنگ، 
متاسفانه بخش صنايع، نوسازی و بازسازی نشدند؛ چراكه 
اولويت به بخش های تجاری و دلالی داده شد و در اين ميان 
بخش های توليدی مغفول ماندند. اين در حالی است كه تمام 
كشورهای توسعه يافته و در حال توسعه تمام تمركز خود را 
روی صنعت گذاشته اند چراكه موتور توسعه، صنعت است. 
ايران دارای منابع طبيعی بسياری است اما تنها به اين دليل كه 
دارای منابع نفت و گاز است نبايد بخش های توليدی را رها كرد. 
آنچه كه بيش از همه اهميت دارد اين است كه دستاوردهای 
يک كشور بر توسعه صنعتی آن استوار است. اگر سياست های 
اقتصادی درست باشند اثرات آن را در توليدات صنعتی بايد 
ببينيم. اما متاسفانه آنچه كه در سياست های گذشته كشور 
ديده ايم، سياست گذاری در حوزه های پولی و مالی بوده است 
و بخش های حقيقی و توليد به دست فراموشی سپرده  شده اند. 
گويا اقتصاد فقط تعيين نرخ ارز و سود بانکی است يا اينکه فقط 

بايد برای بنزين نرخ تعيين شود. 
به اعتقاد شما نبود استراتژی صنعت تا چه اندازه بر 
افزایش مشکلات این بخش افزوده است و وجود این 

سند تا چه اندازه می تواند رفع کننده مشکلات باشد؟
بی شک بی توجهی به ساير بخش ها نشان دهنده نداشتن يک 
استراتژی بلندمدت برای توسعه است. زمانی كه بخش صنعت 
كشور با مشکلات ركود تورمی مواجه است، اثرات آن كل 
اقتصاد كشور را در برمی گيرد و راه حل آن  چيزی جز بها دادن به 
توليد نيست. اين در حالی است كه مهم ترين جزء توليد همان 
بخش صنعت است. حتی اگر هدف، فقط رونق بخش تجارت 
و واردات و صادرات است، بايد كالايی برای صادرات داشته 
باشيم كه لازمه داشتن اين كالا، توليد است. از ديگر مشکلات 
صنعت كشور نداشتن قوانين و مقررات و فضای كسب و كار 
مناسب است. وقتی رتبه فضای كسب وكار در عرض دو سال 
از جايگاه ۱۴۴ به رتبه ۱۵۴ رسيده، نشان دهنده اين موضوع 
است كه ۱۰ درجه پسرفت داشته ايم، آن هم در كشوری كه از 
موقعيت ويژه ای برخوردار است و در بدترين حالت رتبه كشور 
بايد 3۷ و در بهترين حالت بايد رتبه اول باشد. بنابراين اينکه ما 
رتبه پايينی داريم نشان می دهد كه فضای كار و زيرساخت ها 
مساعد نيست كه دليل آن می تواند گسترش بيش از حد 

اختيارات دولت در همه فعاليت ها باشد.  
برخی معتقدند که ریشه مشکلات صنعت در دولت ها 
مدیریت ناقص آنهاست. این روند را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
دارد.  فعاليت ها  در  تعيين كننده ای  و  مهم  نقش  دولت 
تمام دلايل  و  نيست  تنها علت  بنابراين مديريت ضعيف 
عقب ماندگی صنعت كشور را توجيه نمی كند. عدم شفافيت 
فقط در سياست ها و نداشتن قانون صحيح نيست. بی ثباتی 
در سياست هاست كه باعث شده هيچ استراتژی روشن، مدون 
و بلندمدتی نداشته باشيم. به طور قطع نبود چنين قوانين و 
سياست هايی باعث شده دولتمردان نتوانند با اتکا به آن، 
سياست را تغيير دهند. علت اين است كه همواره دولتمردان 
مسائل را مقطعی و گذرا ديده اند. با كمال تاسف در دوره های 
مختلف دولتمردان به جای اينکه به فکر حل مشکل باشند، 
به فکر اين بوده اند كه چگونه خود را از بحران های لحظه ای 
كه درگيرش هستند، نجات دهند. هدف آنها به جای توليد، 
تامين نقدينگی و جبران كسری بودجه بوده است. به همين 

دليل امروز بخش توليد و صنعت با مشکل روبه رو شده است.

نظرگاه

سیدعلی صدری
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت جوانان

صنعت در انتظار تحقق 
وعده های دولت

روز صنعت فرصتی است برای بازخوانی يک سال تلاش 
و تدبير در عرصه ای كه ساختن، پايه و اساس آن است كه 
برای ساختن علاوه بر ابزار، مهارت و دانش، انگيزه و علاقه 
نيز لازم است. خوشبختانه جوانان ايرانی در همه عرصه ها 
به ويژه صنعت دارای هوش و استعداد و مهارت كافی هستند 
و به يمن دولت تدبير و اميد هم روزنه های اميد گشوده 
شده، اما دست صنعتگران همچنان خالی است.  نقدينگی 
هنوز يکی از مهم ترين دغدغه های صنعتگران  می باشد كه 
تحقق نيافته است. بانک ها همچنان سرمايه های ملی را از 
بخش توليد دريغ می كنند و دولت نيز تاكنون هيچ دری 
را در اين باب نگشوده است. مشکلات ديگر هم همچنان 
پابرجاست اما ما به دولت تدبير و اميد اميدواريم تا به 
وعده های خود عمل كند و راه توسعه و پيشرفت كشور 
كه در مسير تقويت و حمايت از توليدكنندگان می گذرد را 

 شکوفه حبیب زاده- گروه صنعت:
 صندوق توسعه ملی به عنوان حامی بخش 
مولد كشور نگاه های فعالان صنعت را به خود 
معطوف داشته است. در پايان هر سال قرارداد 
عامليت بانک ها با صندوق توسعه ملی بسته 
تحولاتی  و  تغييرات  به سبب  اما  می شود، 
كه در سال گذشته در سطح مديريتی اين 
صندوق اعمال شد، اين قراردادها به خردادماه 
سال جاری منتقل گرديد. به همين خاطر 
هنوز فعالان بخش توليد و صنعت از برنامه ها و 
مصوبات اين صندوق در سال جاری بی خبرند 
و تنها زمزمه هايی مبنی بر افزايش نرخ سود 
گوش  به  ملی  توسعه  صندوق  تسهيلات 
می رسد كه نگرانی هايی را برای فعالان اين 

حوزه به دنبال داشته است.
سيدعبدالوهاب سهل آبادی، رييس خانه 
با  گفت و گو  در  تجارت  و  معدن  صنعت، 
 در رابطه با شنيده هايی مبنی بر 
افزايش نرخ سود صندوق توسعه ملی، گفت: 
نرخ سود بانک ها بين ۲۲ تا ۲3درصد است و 
از سويی اخباری مبنی بر افزايش نرخ سود 
تسهيلات صندوق توسعه ملی نيز به گوش 
می رسد؛ اين سياست ها صنعت را همچنان در 
ركود نگاه می دارد. اين روند سبب می شود 
كه امسال ركود در بخش صنعت جدی تر از 
پيش شود. بدين خاطر نياز است كه رايزنی 
در اين رابطه بين فعالان بخش صنعت و دولت 

صورت گيرد. 
 افزایش واردات با رفع تحریم ها

سهل آبادی تصريح كرد: با تفاهم نامه هايی 
كه با رفع تحريم ها بين ايران و ۱+۵ به امضا 
می رسد و اميدواريم كه موفقيت آميز نيز باشد، 
به طور قطع واردات افزايش خواهد يافت. بدين 
سبب توليد بايد قدرت رقابت با بازار جهانی 
نمی توانيم  شرايط  اين  در  باشد.  داشته  را 
رقابت كنيم و بازار را از دست خواهيم داد. 
رقابت  قدرت  اين كه  برای  توليدكنندگان 
داشته باشند بايد به تسهيلات ارزان قيمت نيز 

دسترسی داشته باشند.
وی در ادامه افزود: نبود نقدينگی مهم ترين 
مشکل اين بخش است و در كنار آن بالا بودن 
نرخ تسهيلات بيشترين آسيب را به اين بخش 
وارد می كند كه اين خود دليل مهم ناكارآمدی 

بخش توليد در كشور به شمار می رود.
 نگرانی صنعتگران از مصوبات حامی 

بخش تولید
رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به نگرانی صنعتگران از اين افزايش نرخ سود 
تسهيلات، اظهار كرد: در اين ميان فعالان 
به صندوق توسعه  اميدشان  صنعت چشم 
ملی است كه زمزمه هايی مبنی بر افزايش 

نرخ تسهيلات اين صندوق به گوش می رسد. 
اين صندوق تنها حامی بخش توليد كشور بود 
كه متاسفانه اين اخبار، نگرانی هايی را در بين 

صنعتگران ايجاد كرده است.
سهل آبادی در ادامه بيان كرد: از سويی 
زمزمه هايی حاكی از حذف بنگاه های كوچک 
و متوسط كه نيازمند ارقامی به مراتب كمتر از 
بنگاه های بزرگ هستند به گوش می رسد. اين 
در حالی است كه بنگاه  های بزرگ اغلب دولتی 
و شبه دولتی هستند و مشکلات بنگاه های 
كوچک را ندارند. اين بنگاه ها حتی زمانی كه 
با انباشت بدهی مواجهند به سبب ذات اين 
اما  نمی شوند.  متحمل  را  آسيبی  بنگاه ها، 
بنگاه های متوسط و كوچک بيشترين آسيب 

را از اين قوانين نادرست می بينند. 
وی افزود: با توجه به اين كه اين بنگاه ها، 
عمده اشتغال كشور را در اختيار دارند بايد 
جلوی چنين قوانينی گرفته شود. هرچند اين 
قوانين هنوز نهايی نشده است. اين مسئله 
را از سوی مقامات دولتی و مربوطه پيگيری 

خواهيم كرد.
 تولید نیازمند احیاست

محمدباقر صدری، عضو انجمن اقتصاددانان 
نيز در گفت وگو با    اظهار كرد: در 
۸سال گذشته صنعت كشور به شدت آسيب 
ديده و توليد كشور از ۱۰۰ به 3۵ تا ۴۰درصد 
كاهش يافته و بدين ترتيب نيازمند احياست. 
اين عدم فعاليت به اين معناست كه ۶۰ تا 
۶۵درصد ظرفيت توليد كشور خالی است. 

يکی از مواردی كه با توسل به آن می توان 
از ركود تورمی كه در كشور با آن مواجهيم 
به  اعتبارات  افزايش سهم  كرد،  جلوگيری 
بخش توليد است. در اين ميان ميزان سود 
تسهيلات مطرح می شود. افزايش نرخ سود 
بايد  از سوی صندوقی كه خود  تسهيلات 
حامی بخش توليد باشد، ضربه مهلکی بر 

پيکره صنعت خواهد بود.
صدری در ادامه افزود: پيش از اين قرار بود تا 
تسهيلات صندوق توسعه ملی به صورت ارزی 
پرداخت شود كه با تغييراتی كه در مصوبات 
مجلس داده شد، تسهيلات ريالی نيز در دستور 
كار اين صندوق قرار گرفت. در كشورهای 
ديگر همچون تركيه برای جلوگيری از ضرر 
صندوق، دولت بخشی از نرخ سود تسهيلات 
را برعهده می گيرد كه به نوعی می توان از آن 
به عنوان يارانه به بخش توليد ياد كرد. وی 
تاكيد كرد: به عقيده من، مديرعامل صندوق 
توسعه ملی بايد سياست های كلی اين صندوق 
را با شفافيت و آشکارا به توليدكنندگان انتقال 
دهد. از آنجايی كه حدود يک سال از آغاز 
دولت تدبير و اميد می گذرد، دولت و وزرای 
كابينه برای خروج اقتصاد كشور از بحران 
ركود تورمی موجود اقدامات لازم را صورت 
داده اند. به هر ترتيب شرايط ركود تورمی يکی 
اقتصاد يک  برای  از خطرناک ترين شرايط 
كشور است كه مديريت بسيار دقيقی برای 
ساماندهی نياز دارد كه به نظر می رسد دولت 

به درستی در اين راستا گام برمی دارد.

 تفاوت رسالت بانک ها با صندوق
اين اقتصاددان با اشاره به تفاوت رسالت  
ارائه  در  ملی  توسعه  صندوق  و  بانک ها 
تسهيلات اظهار كرد: رسالت بانک با رسالت 
جداست.  يکديگر  با  ملی  توسعه  صندوق 
بانک ها متاسفانه واحدهای اقتصادی هستند 
كه بدون در نظر گرفتن نفع عمومی، تنها سود 
خود را در نظر می گيرند و در حال حاضر با 

حاكميت بهره بانکی در اين عرصه مواجهيم.
صدری افزود: يکی از اصطلاحات بانکی كه 
آن را با نام »كفايت سرمايه« می شناسيم، 
بين المللی  بانک  در  كه  است  اصطلاحی 
بال سوئيس مطرح است. براساس يکی از 
سرمايه  كفايت  »بال«  دستورالعمل های 
مالکيت  مختلف،  كشورهای  در  بانک ها 
سرمايه بانک ها بين ۷ تا ۱۵درصد يا در نهايت 
تا ۲۰درصد متعلق به خود بانک هاست و باقی 
سپرده ها از آن مردم است. بدين سبب اگر 
بانک ها در راستای نفع عمومی پيش  نروند به 
نوعی خدعه در امانت مردم محسوب می شود. 
بانک ها می  توانند محور توسعه باشند به شرط 
آنکه تنها به سودآوری فکر نکنند و اهداف 

توسعه ملی را نيز در نظر داشته باشند.
با شرايط موجود به نظر می رسد مديران 
صندوق توسعه ملی و فعالان بخش صنعتی 
همان گونه كه حسن روحانی، رييس جمهوری 
نيز در روز صنعت و معدن به آن اشاره كرد، بايد 
به مذاكرات برد-برد بپردازند تا اين نگرانی  ها 

را هرچه سريع تر به پايان ببرند. 

 افزایش احتمالی نرخ سود تسهیلات صندوق توسعه ملی زیر تیغ نقد کارشناسان

صنعتگران نگرانند

دریچه

از نشست اعضای تيم اقتصادی دولت در دهم ارديبهشت 
۱3۹3 بيش از ۱۰ ماه می گذرد. گفته ها و شنيده هايی كه از 
يک سو بيشتر شباهت به درد دل و گلايه داشت و از سوی 
ديگر تلاشی بود برای روحيه دادن به مديران صنعتی و 
انقباضی  اقتصادی  سياست های  با  آنها  همکاری  جلب 
حداقل  تورم  وجود  با  قيمت ها  نبردن  بالا  به خصوص 
۲۵درصدی و صبر بر رياضت كشی های اجباری. تلاش 
خبرنگاران برای دريافت خبرهای آن نشست و بازتاب يافتن 
آن در بين مديران صنايع نشان داد كه صنعتگران به تغيير 
شرايط سخت گيرانه حاكم بر فضای كسب وكار، آن هم 
بيش از ۲  ماه از روی كار آمدن دولت نياز داشتند. سياهه 
بلندبالای مطالب بيان شده توسط ميهمانان صنعتگر كه 
در رسانه های گوناگون كم وبيش انتشار يافت را می توان در 
قالبی منسجم تر در گزارش »مسائل و مشکلات صنعت در 
پايان سال ۱3۹۱« كه به مناسبت گراميداشت روز صنعت 
و معدن در سال گذشته توسط كنفدراسيون صنعت انتشار 
يافت، ديد. گفته های ميزبانان كه اعضای تيم اقتصادی 
دولت به سرپرستی معاونت محترم اول رييس جمهوری 
به تغييرات عاجل فضای نفس گير  را تشکيل می دادند 
تداوم  تورم،  اختصاص داشت. كاهش  كسب وكار كشور 
تلاش برای ادامه مذاكرات هسته ای و تداوم تعامل سازنده با 
دنيا، خروج از ركود و رونق بازار، توجه به پرداخت بدهی های 
دولت به پيمانکاران و صنعتگران، برطرف ساختن موانع 
ساختن  متنوع  و  توليد  برای  سرمايه  تامين  صادرات، 
روش های تامين مالی، حذف مقرراتی كه انجام هر فعاليت را 
مشروط به فعاليتی ديگر می كند و نداشتن محدوديت دادن 
تسهيلات به ويژه ارزی از صندوق توسعه ملی به صنايع 
ازجمله اين موارد بود. همچنين سعی شد كه صنعتگران 
با موانع پيش روی تحقق اين اهداف نيز آشنا شده و ياری 
بيشتری برای دستيابی به آنها نشان دهند. خوشبختانه 
دولتمردان همگی با چهره هايی گشاده از برگزاری نشست 
ابراز خرسندی كردند و بر تکرار نشست هايی از اين دست 
نيز تاكيد داشتند. آقای حاجی ميرزايی دبير هيات دولت 
نيز آن را باعث شفافيت بيشتر در فرآيند تصميم گيری و 
نو آوری در مداخلات و تصميم گيری های دولت، كاهش 
مقاومت در برابر تصميم ها و افزايش اثر بخشی آنها دانست. 
دولت محترم با پی گرفتن رويه های انقباضی در كنترل غول 
لجام گسيخته تورم كه در دولت گذشته از شيشه بيرون آمد 
و سر در بلعيدن سرمايه مردم دارد، كامياب بوده و تورم نقطه 
به نقطه به ۱۸درصد رسيده است. البته تورم، نهاده های 
توليد را گران كرده و جلوگيری تحميلی از افزايش متناظر 
در قيمت ها، پيکر صنايع را نحيف تر می كند. تداوم سياست 
درست اصلاح قيمت حامل های انرژی در بلندمدت به سود 
صنعت كشور است اما اجبار قانونی دولت به پرداخت يارانه 
مستقيم به تقريبا كل جمعيت كشور، ضربات مهلکی را به 
صنايع وارد می كند. نحوه توزيع هم به گونه ای است كه 
منجر به تحريک تقاضای كالاهای تکنولوژيک و سرمايه ای 
واردكنندگان  بيشتر  سرمستی  به  همچنان  و  نمی شود 
كالاهای مصرفی و كم دوام می افزايد. گير افتادن دولت در 
اين چنبره دردافزا بر صنعتگران روشن است، ولی چرايی پی 
نگرفتن روش حذف قشرهای غيرنيازمند برای صنعتگران 

ابهام دارد.

نصرالله محمدحسین فلاح
عضو هیات مدیره کنفدراسیون صنعت

توزیع نادرست یارانه  
سرمستی واردکنندگان

دیده بان

بدون ترديد در مورد اهميت صنعت در حوزه های اقتصادی 
و رشد و بالندگی كشورها بر پايه صنعت، نوشته های متعددی 
به رشته تحرير درآمده و متخصصان زيادی به ايراد سخن 
پرداخته اند اما نکته ای كه بايد به آن توجه ويژه داشت اين 
است كه مقوله كيفيت در توليدات صنعتی و ارتقای آن به 
صورت مستمر است و اهميت اين مطلب با توجه به اينکه 
دنيای تجاری امروز ديگر به دنبال مشعوف سازی مشتری 
بوده و مدت هاست از مرحله توجه صرف به كيفيت گذشته 
است، دوچندان خواهد بود. مطمئنا حضور در عرصه تجارت 
بين  الملل، بدون ارتقای سطح استاندارد توليدات صنعتی 
كشور ميسر نيست و پرواضح است كه پيشرفت  هايی كه 
صنايع  كشاورزی،  توليدی،  دفاعی،  صنايع  عرصه های  در 
پيشرفته، سلول های بنيادی و صنايع پيشرفته نانو و... شاهد 
آنها هستيم همگی با عبور از مسير توجه ويژه به كيفيت و 
استانداردها بوده و برای گسترش روزافزون پيشرفت و توسعه 
صنعت كشور بايد عزم ملی و تلاش همگانی را به دنبال داشت 
و همواره تلاشگران عرصه كار و صنعت، كلام داهيانه مقام 
معظم رهبری را آويزه گوش خود قرار دهند كه »صنعتی شدن 
كشور يک مقوله ملی و همگانی است و همه بايد در اين باره 
احساس مسئوليت كنند.« در راستای فرمايشات مقام معظم 
رهبری و براساس رسالت ويژه سازمان ملی استاندارد در حوزه 
صنعت و خدمات، تمام كاركنان اين سازمان در سراسر كشور 
با مسئوليت شناسی تمام خود را همراه و ياور فعالان حوزه 
صنعت، معدن و تجارت كشور دانسته و مطمئن هستيم كه 
با همراهی و همکاری همه صنعتگران و فعالان حوزه صنعت 
و استاندارد می توان به منويات مقام معظم رهبری در مورد 
رعايت  مطمئنا  و  پوشاند  جامه عمل  نيز  مقاومتی  اقتصاد 
استاندارد می تواند امن ترين و سهل  ترين مسير برای تحقق 

اين اهداف عاليه باشد.

نیره پیروزبخت
 رییس سازمان ملی استاندارد ایران

اهمیت کیفیت 
در تولیدات صنعتی

در حالی كه بخش صنعت كشور در وضعيت مناسبی به سر 
نمی برد، مهندس محمدرضا نعمت زاده وزير صنعت، معدن و 
تجارت با ارائه گزارشی درباره »صنايع كوچک و شهرک های 
صنعتی« در جلسه هيات دولت، گفت: ۸۱هزار واحد صنايع 
كشور متعلق به صنايع كوچک و متوسط است كه اين تعداد، 
۹۲درصد كل صنايع كشور را تشکيل داده و با اشتغالی بالغ 
بر يک ميليون نفر، سهم ۴۵درصدی از كل اشتغال صنعتی 
كشور را به خود اختصاص داده است. وی توجه ويژه دولت به 
صنايع كوچک و متوسط را موجب كمک قابل توجه به ايجاد 
اشتغال و رفع ركود دانست و تصريح كرد: ۱۴هزار واحد صنعتی 
از صنايع كوچک به دلايل مختلف طی سال های گذشته متوقف 
شده اند كه می توان با ارائه تسهيلاتی معادل ۴۰هزار ميليارد 

ريال به بخشی از آنها كه قابليت راه اندازی مجدد را دارند در 
كوتاه مدت اشتغالی بالغ بر ۱۱هزار و ۲۰۰ نفر ايجاد كرد. وزير 
صنعت، معدن و تجارت درباره ساير واحدهای صنعتی كه كمتر 
از ظرفيت فعاليت می كنند نيز افزود: با ارائه ۶۰هزار ميليارد 
ريال اعتبار به اين واحدها می توان اشتغالی بالغ بر ۸۰هزار نفر 
را ايجاد كرد. هيات  وزيران پس از بحث و بررسی درباره گزارش 
وزير صنعت، معدن و تجارت كميسيون امور زيربنايی، صنعت و 
محيط زيست را مامور بررسی پيشنهادهای ارائه شده به منظور 
تقويت صنايع كوچک و شهرک های صنعتی كرد. همچنين مدير 
عامل سازمان صنايع كوچک و شهرک های صنعتی ايران اعلام 
كرد: هيات دولت ۱۰۰ هزار ميليارد ريال تسهيلات به منظور 
ايجاد رونق در صنايع كوچک سراسر كشور اختصاص خواهد 

داد. همچنين سيد محمدعلی سيد 
ابريشمی معاون وزير صنعت، معدن 
و تجارت نيز با اشاره به فعاليت ۸۱هزار 
واحد صنعتی  كوچک با اشتغالی بالغ 
بر يک ميليون نفر درسراسر كشور 
مستقر هستند، گفت: از اين تعداد 
۱۴  هزار واحد صنعتی كوچک طی 

سال های اخير به دلايل مختلف از چرخه توليدخارج ومتوقف 
شده اند. وی در ادامه با اشاره به ديگر مشکلات صنايع كوچک 
با وجود سهم بالای آن ها در ايجاد اشتغال تصريح كرد و گفت: با 
اختصاص تسهيلات ۱۰۰هزار ميليار ريالی هيات وزيران بخش 
عمده ای از مشکل اشتغال و كاهش ظرفيت توليد واحدهای 
صنعتی كه از دغدغه های اصلی دولت به شمار می رود، رفع 
خواهد شد. وی سهم صنايع كوچک از ميزان اشتغال صنعتی 
كشور را ۴۵ درصد اعلام و خاطر نشان كرد: در حال حاضر سهم 

ارزش توليدات اين صنايع ۱۷ درصد كل صنايع است. 

اختصاص 100 هزار میلیارد ریال تسهیلات به صنایع کوچک تصویب شد

نجات 14هزار واحد صنعتی متوقف شده 



توان خودروساز را بالا ببریم
از آنجا که تحول صنعت خودرو 
دانش  از  استفاده  سایه  در  تنها 
خودروسازان روز دنیا و افزایش توان 
خودروساز داخلی صورت می گیرد 
یک  در  می توان  را  بودن  روز  به 
جمله خلاصه کرد توسعه در سایه 
نوآوری. اما پیش از آن باید در نظر 

داشت که این نوآوری و به روز بودن نیازمند ظرفیت سازی و 
توانمند سازی خودروساز دارد. از سوی دیگر با در نظر گرفتن 
این مسئله که تنها نمی توان به دانش دیگر خودروسازان 
مطرح تکیه کرد و مونتاژ خودروهای سال های گذشته را 
خودروساز بودن تصور کرد، به موازات استفاده از دانش فنی 
خودروسازان خارجی نگاهی نو به حوزه تحقیقاتی و پژوهشی 
خودروسازی باید داشت تا اگر خودروسازان دیگر دانش خود 
را از صنعت خودرو ما دریغ کردن حرفی برای گفتن داشت. از 
سوی دیگر توان خودروساز داخلی را باید تا حدی بالا برد تا با 
افزایش تیراژ تولید بتواند قیمت ها را منطقی و مصرف کننده 
را راضی نگه دارد. در این خصوص با محسن بیگلری عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس به گفت گو نشسته ایم که 

در زیر می خوانید:
کنونی شرایط  در  خودروسازان  تولید   افزایش 

چه تاثیری بر بازار و صنعت خودرو خواهد گذاشت؟
با افزایش تولید خودرو امکان تغییر و تعدیل قیمت خودرو 
فراهم خواهد شد و با این حال در شرایطی که فضای کسب 
و کار مناسبی برای خودروسازان وجود ندارد هر گونه بهبود 
در این فضا، قطعا تاثیر مستقیمی بر وضعیت کنونی، افزایش 
تولید و رفع مشکلات صنعت خودرو خواهد داشت. از طرف 
دیگرایجاد فضای رقابتی به عنوان گزینه ای موثر در بهبود 

فضای کسب و کار در صنعت خودرو ضروری است.
پژوهش و تحقیق و توسعه تا چه اندازه می تواند به 
بازار  و  کرده  کمک  خودرو  صنعت  جایگاه  ارتقای 

خودرو را رقابتی کند؟ 
باید به توان رقابتی خودروسازان داخلی در شرایط کنونی 
توجه داشت که اگر صنعت خودرو به لحاظ تکنولوژی تقویت 
در  رقابتی خودروسازان  توان  این شرایط  در  قطعا  شود 

بازارهای صادراتی فراهم خواهد شد. 
رقابتی شدن تا چه اندازه می تواند ما را به بازارهای 

هدف نزدیک کند؟
و  روز  تکنولوژی  و  دانش  در کسب  باید  خودروسازان 
طراحی خودروهای جدید اقدام جدی کنند تا فضای رقابتی 
درخودروسازی ایران فراهم شود. همچنین کیفیت و قیمت 
رقابتی ضامن حضور محصولات ایرانی در بازارهای جهانی 
است. در صورتی که خودروسازان به این مولفه ها توجه کنند 

مسلما آینده موفقی در پیش خواهند داشت.
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گپ و گفتدریچه

 حس�ین علیزاده- س�رویس خودرو: در 
حال حاضر ساختار تحقیق و توسعه در صنایع 
ب��زرگ به ان��دازه بها دادن و ارائه تس��هیلات و 
توجه ب��ه آن پیچیده نیس��ت. چراکه هنوز به 
باور معج��زه ارتقای جایگاه صنایع در س��ایه 
پویایی و نوآوری نرسیده ایم. به جرات می توان 
گفت با سرعت پیشرفت در حوزه صنعت، یک 
روز تاخی��ر به مثابه یک س��ال عقب افتادگی از 
فن��اوری روز دنیا خواهد بود. از س��وی دیگر به 
دلیل آنکه ایران در صنایع مادر همچون خودرو 
بیش��تر مصرف کننده فناوری بوده تا نوآور، با 
هر تکانه ای و هر کج رفتاری  از س��وی شرکای 
خارج��ی زیر چت��ر تحریم ه��ای بین المللی، 
متحمل آس��یب هایی بوده که زیان آن به واقع 
متوج��ه تولیدکنن��ده و مصرف کننده خواهد 
ب��ود. از این رو تغییر نگاه به اس��تراتژی ارتقای 
صنایع به خصوص خ��ودرو خودنمایی کرده و 
رس��یدن به این باور که تامین نیازهای داخلی، 
کاهش وابس��تگی به شرکت ها و موسسه های 
خارجی و همسو شدن با صنایع روز و پیشرفته 
دنی��ا فقط و فق��ط با تحقیق ه��ای کاربردي و 
توس��عه اي پیش خواهد رفت. اگر چه دانشگاه 
به عنوان بنیادی ترین بخش پژوهش��ی برای 
توسعه فناوری و ارتقای جایگاه صنعتی کوشا 
و پویا بوده اما بخش خصوصی و خود صاحبان 
صنای��ع را نباید از ی��اد برد. به ای��ن جهت که 
تولیدکنن��دگان و بنگاه های اقتصادی با رصد 
صنایع روز دنیا، بیش��تر و جامع تر با س��اختار 
صنایع یاد ش��ده آشنا بوده و نقاط ضعف و قوت 
خود را ش��ناخته و برای دستیابی به بازار موثر 
خود در تلاش��ند. به هر ح��ال نباید این نکته را 
از یاد برد که مصرف کننده به دلیل گستردگی 
ارتباطات، با فناوری های روز دنیا آش��نا بوده و 
راغب اس��ت تا از محصولات به روز شده بیشتر 
به��ره  گیرد. نکته ای که صاحبان صنایع بزرگ 
دنیا در حال حاضر برای فتح بازار های پررقیب 
در کن��ار کیفی��ت آن را در اولویت قرار داده اند. 
در هر ح��ال بحث ن��وآوری صنای��ع در ایران 
به خصوص خ��ودرو کمی پیچیده اس��ت که 
اصلی تری��ن دلیل آن را می ت��وان پایین بودن 

منابع دولت برای تخصی��ص به این بخش نام 
برد و از س��وی دیگر خودروسازان حتی با علم 
به اهمیت نوآوری برای کسب بازار های داخلی 
و خارج��ی همچنان راغب هس��تند تا به جای 
اینکه صاحب فناوری باش��ند، مصرف کننده 
آن باش��ند و دلیل آن نیز هزینه بر بودن فرآیند 
پژوهش و ترس از بازگش��ت سرمایه گذاری در 

این بخش است.   
دبیر انجمن تخصصی مراکز تحقیق و توسعه 
صنایع و معادن در این خصوص  به خبرنگار 
در  مدیریت  مسئله  ابتدا  در  گفت:   
بخش صنایع مطرح است که با تغییر مدیران، 
رویکردهای متفاوتی با حوزه تحقیق و توسعه 
تغییرات  با  اینکه  برای  و  می گیرد  صورت 
مدیریتی برنامه های پژوهشی در حوزه خودرو 
تداوم یابد، دولت در ازای کمک هایی در قالب 
تعدیل یا افزایش تعرفه واردات خودرو برای 
حمایت از خودروساز، این بخش را موظف به 
تخصیص حداقل 2درصد سرمایه گذاری در 
حوزه تحقیق و توسعه کند.   علی معصومی 
فرهنگ سازی را در این خصوص موثر دانست 
و افزود: باید در نظر داشت ابلاغ این دستور به 
نفع خودروساز بوده و حکم بازگشت سرمایه 
را دارد. به این دلیل تخصیص بخشی از منابع 
مالی به پژوهش و توسعه به معنی هزینه کرد 

نبوده و ماهیت سرمایه گذاری دارد که با تولید 
فناوری بازگشت سرمایه را در بر خواهد داشت. 
با این حال توجه به این نکته ضروری  است 
که اگر مدیر و صاحب صنایع، الزامی برای 
اختصاص منابع مالی همسو با پژوهش نداشته 
باشد، تولید علم و فناوری مستمر نخواهد 
بود. وی با اعلام این مطلب که در بسیاری 
از کشورها ازجمله چین و هند، دولت سهم 
عمده ای در بخش تحقیق و توسعه دارد، عنوان 
کرد: دولت باید همسو با خلاقان فناوری بوده و 
در کنار آن حضور دانشگاه ها نیز در پیشبرد این 
مهم ضروری  است. به این معنا که دانشگاه ها 
ملزم شوند تحقیق های خود را به بخش صنعت 
انتقال داده و در تولید فیزیکی صنایع سهیم 
باشند. معصومی تصریح کرد: در این خصوص 
نیز وزارت صنعت، معدن و تجارت باید در 
بیشتری  دخالت  پژوهشی  منابع  مدیریت 
داشته باشد. به این ترتیب که این وزارتخانه 
مسئولیت نظارت یا تعیین و تعریف پروژه ها را 
برعهده بگیرد.  با این حال سیاست های دیگری 
برای تشویق و حمایت از تولیدکنندگان در 
حوزه پژوهشی وجود دارد که اجرای آن به 
مراتب از خود پروژه های تحقیقاتی و فرآیند 
به بار نشاندن یک ایده تا محصول بیشتر است.

قطعه سازان  انجمن  هیات مدیره  عضو 

ایران نیز در این باره به خبرنگار ما گفت: در 
حوزه خودرو و قطعه برای تمرکز بر تحقیق و 
توسعه نیاز به محرک است که در حال حاضر 
این محرک وجود ندارد. دلیل آن هم نبودن 
منابع مالی در دست دولت است تا به این بخش 

اختصاص دهد. 
محمدرضا نجفی منش برخی مشوق ها را 
برای پویایی این بخش موثر دانست و افزود: 
در کشورهای صاحب صنایع سرمایه گذاری 
کسب  برای  تحقیقاتی  بخش  در  بسیاری 
بازارها صورت می گیرد آن هم در سایه برخی 
مشوق ها از سوی دولت. به این صورت که 
بخشی از درآمد خودروساز که در قالب مالیات 
باید به دولت پرداخت شود به حوزه تحقیقاتی و 
ارتقای صنایع اختصاص می یابد.   وی افزود: در 
حال حاضر و در دولت قبل، پیشنهاد استفاده 
از مشوق های مالیاتی مطرح و با این طرح نیز 

موافقت شد اما تاکنون عملیاتی نشده است. 
نجفی منش تصریح کرد: پیشنهاد شد برای 
فعال شدن R&D ها در حوزه قطعه و خودرو، 
هزینه های این بخش که به عنوان مالیات به 
دولت پرداخت می شود به حوزه تحقیقاتی 
اختصاص یابد. از سوی دیگر می توان با تعریف 
مکانیزم های کنترلی که از دو وزارتخانه علوم، 
تحقیقات و فناوری و صنعت، معدن و تجارت 
صورت  گیرد، صحت تبدیل این مشوق مالیاتی 
به طرح های پژوهشی و در نتیجه محصول 

تایید شود. 
با توجه به مطالب بالا می توان گفت که 
و  بوده  توسعه  جدایی ناپذیر  جزو  تحقیق 
همواره باید یک گام پیش تر حرکت کند. 
کشورهای  دیگر  با  خود  مقایسه  اگرچه 
صاحب صنعت در حوزه تولید محصول از 
بستر پژوهش ممکن است ما را کمی ناامید 
کرده و حس فقط »مصرف کننده بودن« را 
در ما تقویت کند، اما به  یاد داشته باشیم رتبه 
هفتم ایران در حوزه تولید نانو و همچنین 
تولید دارو هایی که تنها معدودی از کشورها، 
صاحب فناوری ساخت آن می باشند، در ایران 

از دل بدنه R&D ها محقق شد.

جایگاهکمرنگپژوهشدراستراتژیخودروسازانخودنماییمیکند

گام های معلق تحقیق و توسعه
اگرچه بر اهمیت تحقیق و توسعه در گسترش صنایع و 
محصولات در راستای پیوند صنایع قدیم و جدید با هدف 
نوسازی و نوآوری بسیار تاکید شده  است، با این حال این 
موضوع در ایران بسیار جدی گرفته نشده و در سطوح کلان 
به آن بها داده نشده است. به زبان ساده تر می توان گفت؛ 
تولیدکننده ایرانی به دنبال یک فرمول ساده و از پیش آزموده 
شده است تا با روش های بدون ریسک به تولید محصول فکری 
دیگری بسنده کند. البته عوامل بسیاری وضعیت حال حاضر 
پژوهش در میان صنایع ما را تعیین می کنند. مهم ترین آن 
انحصاری بودن بازار در میان صنایع تولیدی به خصوص خودرو 
است. به این معنا که اگر بازار انحصاری باشد تولیدکننده با علم 
به این حقیقت که می تواند محصول خود را زیر سایه انحصار به 
هر قیمت و با هر کیفیتی به بازار عرضه کند، نیازی نمی بیند 
تا در ارتقای کیفیت محصول خود اهتمام ورزد. این فرآیند 
به دلیل رقابتی نبودن بازار با توجه به اینکه حضور محصولات 
باکیفیت با قیمت ارزان تر در بازار ما وجود ندارد، به وجود آمده 
و ما را به یک مصرف کننده با امکان انتخاب محدود تبدیل 
می کند. گذشته از آن، عواملی همچون پایین بودن نرخ انرژی 
در ایران و همچنین پایین بودن دستمزد موجب می شود تا 
بنگاه اقتصادی ما تمام توان خود را در تولید محصولات بدون 
ارزش افزوده با هدف سوددهی بالا بگذارد.  گذشته از این، 
معتقد بودن یا نبودن مدیران به بحث تحقیق و توسعه در کنار 
نبود قانونی برای الزام تولید کننده به پژوهش تاثیرگذار بوده  و 
اختصاص نیافتن اعتبار برای صنایع با رویکرد تولید علم آن را 
شدت بخشیده است. این درحالی است که در همه جای دنیا هر 
واحد تولیدی بخشی از درآمد خود را به حوزه تحقیق اختصاص 
می دهد و از سوی دیگر دولت نیز با حمایت واحد تولیدی 
همچون خودرو در قالب افزایش تعرفه واردات، مشوق های 
گمرکی و مالیاتی یا با ارائه تسهیلات بانکی در کنار تولیدکننده 
بوده و یک تعامل زنده و پویا با صنایع بزرگ دارد. حال می توان 
گفت؛ در کشور ما به دلیل اینکه به حوزه تحقیقات توسعه ای 
اهمیتی داده نمی شود ما در قالب یک مصرف کننده ناچار به 
استفاده از محصولاتی باکیفیت پایین هستیم.  نکته دیگری 
که باید به  آن اشاره کرد این است که توجه نکردن به ارتقای 
صنایع در سایه تحقیقات باعث می شود واحدهای صنعتی 
همواره با تجهیزات قدیمی و گذشته خود به تولید ادامه داده 
و گذشته از به روز نبودن محصولات این بستر را فراهم می کند 
 تا انرژی مورد نیاز برای تجهیزات به روز، صرف پرمصرف های

قدیمی شود.

موید حسینی صدر
 عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس

تولیدکننده به دنبال 
یک فرمول ساده!
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يادداشتروى خط خبر

ــنبه  ــر سه ش    گـروه معـدن: بعدازظه
ــات عامل  ــس هي ــيان، ريي ــدى كرباس مه
ــازى معادن و صنايع  ــازمان توسعه و نوس س
معدنى ايران (ايميدرو) با حضور در تحريريه 
ــن تبريك به اعضاى تحريريه از  روزنامه ضم
حضور اين روزنامه در عرصه مطبوعات ابراز 
ــد از بخش هاى  ــندى كرده و در بازدي خرس
ــى نيز با اعضاى  مختلف روزنامه گفت وگوي

تحريريه داشت.
وى همچنين با استناد بر سخنان مقام 
معظم رهبرى مبنى بر نقش معادن و صنايع 
ابراز  كشور  اقتصادى  توسعه  در  معدنى 
تخصصى   نشريه  كرد:  اميدوارى 
بتواند با اطلاع رسانى شفاف در حوزه صنايع 
و معادن نقطه نظرات كارشناسان و فعالان 
اين بخش را در راستاى توسعه اقتصادى 
كشور به گوش مسئولان و متوليان صنعت 

و معدن برساند.
كرباسيان در ادامه در خصوص برنامه ريزى 
اعلام  به  توجه  با  سازمان  اين  راهكار  و 
تابعه  شركت هاى  70درصدى  واگذارى 
غير تخصصى  سازمان هاى  به  ايميدرو 
و   92 تا   90 سال هاى  طى  كرد:  تصريح 
زمينه  در  گذشته  دولت  در  كه  اقداماتى 
از  بيش  گرفت  صورت  خصوصى سازى 
سازمان  اموال  از  تومان  ميليارد  20هزار 
توسعه صنايع و معادن ايران در قالب رد ديون 
به سازمان ها و شركت هاى خصوصى واگذار 
شد كه اين موضوع ايميدرو را به يك سازمان 

ضعيف از لحاظ منابع معدنى تبديل كرد.
فولاد  فروش  به  خصوص  اين  در  وى 
واگذارى  گفت:  و  كرد  اشاره  هرمزگان 
فولاد هرمزگان يكى از همين واگذارى هاى 
تومانى  1300 ميليارد  بود؛  غير تخصصى 
كه از محل فروش اين كارخانه و با هدف 
تكميل طرح هاى فولادى در نظر گرفته شده 
بود به حساب يارانه انتقال يافت كه توقف 

پروژه هاى سازمان را موجب شد.
ايميدرو همچنين  رييس هيات عامل 
با عنوان اينكه دولت بايد خصوصى سازى 
خود  دستور كار  در  را  واقعى  معناى  به 
قرار دهد، اظهار كرد: يكى از راهكارهاى 
سهام  واگذارى  شدن  خصوصى 
شركت هاى دولتى به مردم عادى جامعه و 
همچنين كارآفرينان است كه در اين راستا 
ايميدرو نيز خصوصى سازى را در اولويت 
است.  داده  قرار  خود  آينده  برنامه هاى 
كرباسيان با تاكيد بر اينكه خصوصى سازى 
جزو سياست هاى اصل 44 قانون اساسى 
نوسازى  و  توسعه  سازمان  گفت:  است، 
معادن و صنايع معدنى با پيروى از اين 
اصل در جهت توسعه اقتصاد كشور گام 

برخواهد داشت.
طلاى  معدن  بزرگ ترين  افتتاح   

كشور
معدن  به  ادامه  در  ايميدرو  مديرعامل 

طلاى زر شوران اشاره و تصريح كرد: معدن 
طلاى زرشوران كه در نزديكى تكاب واقع 
طلاى  معادن  بزرگ ترين  از  يكى  است 
كشور و منطقه محسوب شده كه از چند 
سال گذشته مراحل اجرايى آن آغاز شده كه 
براساس برنامه ريزى هاى صورت گرفته طى 
چند ماه آينده به بهره بردارى خواهد رسيد.

معدن  از  بهره بردارى  با  افزود:  وى 
زرشوران سالانه توليد 3 تن طلا را شاهد 
خواهيم بود و اين در حالى است كه از 3 ماه 
قبل فاز دوم طرح توسعه معدن زرشوران نيز 
آغاز شده كه با اتمام اين فاز و بهره بردارى از 
آن مجموعا سالانه توليد 6 تن طلا را شاهد 

خواهيم بود.
به سهم 3درصدى  پاسخ  در  كرباسيان 
با  ابراز كرد:  از توليد طلاى جهان  كشور 
توجه به پيش بينى هاى انجام شده در حوزه 
اكتشاف نزديك به 200هزار كيلومترمربع 
به اين امر اختصاص داده شده و اميد داريم 
تا در كنار اكتشاف ساير فرآورده هاى معدنى 
همچون فلزات و سنگ هاى معدنى شاهد 

اكتشاف معادن طلا نيز باشيم.
معدنى صنايع  و  معدن  اجلاس   

 با هدف جذب سرمايه گذار
وى در ادامه به برگزارى اجلاس معدن و 
صنايع معدنى در 24و25 آذرماه سال جارى 
اشاره كرد و گفت: با توجه به شرايط مناسب 
مذاكرات و جو مناسبى كه در ارتباط با ديگر 
كشورها ايجاد شده اجلاس معدن و صنايع 
معدنى با هدف جذب سرمايه هاى خارجى 
در تاريخ 24 و 25 آذرماه توسط تيم قوى 
و كارآمدى برگزار خواهد شد تا بتوانيم با 
جذب سرمايه گذارى زمينه توسعه معادن و 

صنايع معدنى كشور را فراهم آوريم. 

كرباسيان در خصوص فعاليت هاى صورت 
افزود:  اجلاس  برگزارى  زمينه  در  گرفته 
در سال گذشته با تعدادى از شركت هاى 
معتبر بين المللى ملاقات داشته و ميزبان 

هيات هاى مذاكره كننده زيادى بوده ايم.
همچنين  ايميدرو  عامل  هيات  رييس 
اظهار  و  اشاره  كشورها  ديگر  حضور  به 
فولاد  گذشته  سال  اجلاس  در  كرد: 
كشورهاى صنعتى زيادى حضور داشتند 
تعاملات جهانى  بهتر شدن  با  امسال  كه 
قطعا به پيشرفت هاى بزرگى در اين راستا

 دست خواهيم يافت.
سرمايه گذارى  به  پاسخ  در  كرباسيان 
باوجود  گفت:  ژاپن  دلارى  ميليارد  يك 
شده،  اعمال  ايران  عليه  كه  تحريم هايى 
كشورهاى مختلف براى سرمايه گذارى در 
ايران اعلام آمادگى كرده و مذاكراتى هم 
در اين زمينه صورت گرفته اما هنوز هيچ 
يك به مرحله عملياتى نرسيده و در حد يك 

پيشنهاد باقى مانده است.

وى گفت: البته در اواسط ارديبهشت ماه 
سال جارى تفاهم نامه اى بين ايران و كويت 
در بندرعباس به امضا رسيده كه براساس آن 
طرف كويتى خواستار خريد 6/1ميليون تن 

فولاد شده است.
معدنى  صنايع  و  معدن  اجلاس   

ايران براى اولين بار برگزار مى شود؟
ايران  معدنى  صنايع  و  معدن  اجلاس 
(imis) در 24 و 25 آذرماه سال جارى در 
مركز همايش هاى بين المللى برج ميلاد از 
سوى شركت همايش سازان امروز و تحت 
نظارت سازمان توسعه و نوسازى معادن و 
صنايع معدنى ايران(ايميدرو) براى اولين بار 

برگزار خواهد شد.
اين اجلاس يكى از بزرگ ترين اتفاقات در 
زمينه سرمايه گذارى، همكارى اقتصادى و 
تجارى در منطقه آسيا بوده و تمام بخش هاى 
زمين شناسى ،  همچون  معدن  با  مرتبط 
محصولات  فناورى  و  استخراج  اكتشاف، 
معدنى متالوژى و بسيارى موارد ديگر را 
پوشش مى دهد. همچنين در اين اجلاس 
آخرين دستاوردهاى صنعت و معدن جهان 
و  نمايش گذاشته خواهد شد  به معرض 
حوزه هاى  مديران  تجارب  از  استفاده  با 
مناسبى  بستر  معدن  و  صنعت  مختلف 
براى ارتباط با شركت هاى داخلى و خارجى 

فراهم مى شود. 
لازم به ذكر است؛ در حاشيه برگزارى 
اجلاس، نمايشگاهى تخصصى نيز به منظور 
عرضه آخرين تحولات رخ داده در عرصه 
ابزارآلات معدن و صنايع معدنى و خدمات 
مربوطه برگزار خواهد شد تا جايگاه تجارى 
توليدكنندگان  و  خريداران  براى  ويژه اى 

فراهم گردد.

رييس هيات عامل ايميدرو در گفت وگو با 

سالانه 6 تن طلا توليد خواهيم كرد

 بـا توجه به شـرايط مناسـب 
مذاكـرات و جـو مناسـبى كـه 
در ارتبـاط بـا ديگـر كشـورها 
ايجـاد شـده اجـلاس معـدن و 
صنايـع معدنـى با هـدف جذب 
سـرمايه هاى خارجـى در تاريخ 
24 و 25 آذرماه توسط تيم قوى 
و كارآمدى برگزار خواهد شـد تا 
با جذب سـرمايه گذارى  بتوانيم 
زمينه توسـعه معـادن و صنايع 

معدنى كشور را فراهم آوريم

190ميليون دلار سنگ آهن 
قرار است در يك تا 2 ماه آينده 
ميزان عوارض صادراتى سنگ آهن 
تعيين شود. برخى گمانه زنى هاى 
20درصد  را  آن  ميزان  رسانه اى 
ارزيابى  صادراتى  محموله  ارزش 
معاون  مى كند.  جعفر سرقينى، 
امورمعادن و صنايع معدنى وزارت 

صنعت، معدن و تجارت هفته گذشته اعلام كرد: دولت 
مصمم به جلوگيرى از خام فروشى است و در سال هاى 
گذشته همواره سنگ آهن خام صادر شده و محصول يا 
شمش فولادى وارد شده است. سالانه 6 تا 7ميليون تن 

شمش فولادى، ورق يا مقاطع وارد كشور شده است. 
ارزش افزوده 23ميليون تن سنگ آهن صادراتى در سال 

1392 بيش از 1/5ميليارد دلار اعلام شد.

سنگ آهن از رقابت با اقلام صادراتى 
باز ماند

بررسى آمار صادرات 3 ماه نخست امسال نشان مى دهد 
كه ماده معدنى سنگ آهن سال گذشته در اغلب آمارهاى 
منتشره رسمى در شمار شاخص ترين كالاى صادراتى بود، اما 
امسال از رقابت با ديگر اقلام صادراتى بازمانده است.  به گزارش 
ايرنا، سياست هاى وزارت صنعت، معدن و تجارت مبتنى بر 
بهره گيرى از ارزش افزوده از مواد معدنى، افت قيمت جهانى 
سنگ آهن و اعمال عوارض صادراتى از اين ماده معدنى، برخى 
از دلايل كاهش صدور آن ذكر شده است.  در عين حال گمرك 
جمهورى اسلامى ايران نيز در سال جارى اخذ تعهدنامه از 
صادركنندگان سنگ آهن را به اجرا گذاشته بود كه براساس 
آن، هريك از صادركنندگان به گمرك متعهد مى شدند كه 
هرگاه ميزان عوارض صادراتى اين ماده معدنى مورد تصويب 
قرار گرفت، عوارض آن را پرداخت كنند. ترتيب با توجه به 
بازار  به سمت  ايران  دانه بندى  صادرات سنگ آهن  تمركز 
چين، برنامه هاى اين كشور در زمينه رشد يا كاهش توليد، 
ميزان تقاضاى اين ماده معدنى را با نوسان همراه مى كند.  
ايران  از 90 درصد سنگ آهن صادراتى  بيش  سال گذشته 
راهى چين شده و ايران يكى از 4 شريك تجارى اين كشور در 
زمينه مربوطه بود. براساس آمارهاى منتشره، در 2 ماه نخست 
سال جارى، 3/89درصد از ارزش صادرات غيرنفتى متعلق به 
سنگ آهن صادراتى بود. صادرات سنگ آهن در 2 ماهه امسال 
2ميليون و 887هزار و 800 تن ذكر شد كه نسبت به 2 ماهه 
92 حدود 9/1درصد كاهش داشت.  ميزان صادرات سنگ آهن 
در 2 ماه نخست سال گذشته، 3ميليون و 179هزار و 900 تن 

ثبت شده بود. 
لزوم تدوين استراتژى 

صنايع معدنى 
مديرعامل يك واحد نمونه صنايع معدنى معتقد است: 
وزارت صنعت، معدن و تجارت استراتژى صنعتى را تدوين 
كند تا فعالان اين عرصه بدانند كه جايگاه فعلى آنها كجاست 
و در 10 سال آينده به چه جايگاهى خواهند رسيد.محمد 
روشنفكر كه واحد تحت مديريتش در مراسم روز صنعت 
و معدن (دهم تيرماه) در حضور رئيس جمهورى به عنوان 
نمونه صنايع معدنى معرفى شد، به خبرنگار ايرنا، گفت: 
را  تكليف سرمايه گذاران  استراتژى صنعتى  مدون شدن 
مشخص خواهد كرد. وى يادآور شد: بيش از 30 سال از 
عمر انقلاب اسلامى سپرى شده، اما فقدان يك استراتژى 
مشخص به عنوان يك خلأ جدى به شمار مى آيد و انتظار 
اين است كه وزارت صنعت، معدن و تجارت در دولت يازدهم 
اين نقيصه جدى و مهم را برطرف كند. به اعتقاد روشنفكر، 
نياز به اراده ملى وجود دارد تا ضعف اين بخش و كمبود 
اساسى آن برطرف شود و شرايط براى تداوم توليد، توسعه 
سرمايه گذارى، حضور در بازارهاى هدف و ديگر فاكتورهاى 

مورد نظر مشخص گردد.
مديرعامل شركت كاشى كسرى با بيان اينكه اين واحد 
توليدى در سال 1378 در استان كردستان (سنندج) با 
ظرفيت توليد سالانه 1/5ميليون مترمربع به بهره بردارى 
رسيد، گفت: اكنون ظرفيت اين واحد 4ميليون مترمربع 
است. به گفته وى، يكى از ويژگى هاى اين واحد توليدى 
صدور 35 تا 40درصد توليدات به طور متوسط به خارج از 
كشور است و نزديكى به بازار هدف يكى از مشخصات آن 
به شمار مى رود. روشنفكر تصريح كرد: عرضه تمام توليدات 
به روش صنعتى از دلايل معرفى اين واحد به عنوان نمونه 
است و با بهره گيرى از فناورى نوين، توليدات به روش 
بازار عرضه مى شود. وى  به  ديجيتال  100درصد چاپ 
يادآور شد: شرايط تحريم، مسائل و مشكلات زيادى را براى 
واحدهاى توليدى در برداشت، اما اين واحد در بدترين 
شرايط اقتصادى، نيروى كار را حفظ كرد و امروز طرح 
توسعه بزرگى را در دست اقدام دارد كه براساس آن حداقل 
روزانه 20 هزار مترمربع و در مجموع 7ميليون مترمربع 
به ظرفيت توليد افزوده خواهد شد. روشنفكر اضافه كرد: 
علاوه بر عراق، حضور در بازار كشورهاى آسياى ميانه در 
برنامه كارى اين واحد توليدى قرار دارد و برنامه صادرات به 
كشورهاى آسياى دور و ديگر قاره ها در حال تدارك است. 
گفتنى است، جعفر سرقينى، معاون امور معادن و صنايع 
معدنى وزارت صنعت، معدن و تجارت به تازگى ظرفيت 
توليد سالانه كاشى و سراميك ايران را حدود 550ميليون 
مترمربع ذكر كرد و گفت: فعالان كاشى و سراميك در  
5 سال گذشته ظرفيت اين صنعت را رشد چشمگيرى 
بخشيدند و آخرين فناورى روز دنيا در كشور از نظر پخت 
نشان  آمارها  دارد.  وجود  نيز  ديجيتال  چاپ  و  كاشى 
مى دهد، توليد جهانى كاشى و سراميك در سال 2012 به 
حدود 11ميليارد مترمربع رسيد.روسيه سالانه 70ميليون 
مترمربع كاشى و سراميك وارد مى كند و عراق در سال 
گذشته 80درصد از صادرات 114ميليون مترمربعى ايران 

را جذب كرد.

رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت ايران:

بهره هاى بانكى توان رقابت را مى گيرد
رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت ايران گفت: در حال 
بانكى 23 درصدى، جرائم 30 درصدى،  با بهره هاى  حاضر 
تامين اجتماعى انحصارى، وصول مطالبات ارزش افزوده و ساير 

مشكلات فراروى صنعت و توليد توانى براى رقابت نداريم.
به گزارش فارس، عبدالوهاب سهل آبادى در مراسم تجليل از 
واحدهاى نمونه صنعتى آذربايجان شرقى اظهار كرد: همه ما از 
بيكارى جوانان رنج مى بريم و اگر مردم تبعات زيست محيطى و 

ساير مسائل كارخانه هاى ما را تحمل مى كنند، افتخار ما اين است كه بتوانيم براى جوانان 
آنها ايجاد اشتغال كنيم. وى با بيان اينكه وظيفه ما ايجاد اشتغال براى جوانان است، 
افزود: اگر مسئولان انتظار ايجاد اشتغال و رونق اقتصادى از ما دارند بايد مسائلى را كه به 
عناوين مختلف مانع حركت رو به جلوى ما مى شود و خود نيز هيچ نقشى در آن نداريم 

حل و فصل كنند.
 سهل آبادى عنوان كرد: در مقطع كنونى فشارها روى جامعه صنعت و توليد خيلى زياد 
است و اگر جامعه صنعت بخواهد به كار خود ادامه داده و ايجاد رونق اقتصادى كند بايد 
بانك ها از طريق دولت به اين بخش كمك كنند و جرائم حتما به طريقى بخشيده شود. 
اين مسئول با اشاره به فرمايش مقام معظم رهبرى كه اظهار داشتند: «رونق اقتصادى 
فقط با توليد و فعال كردن ظرفيت هاى درونى محقق مى شود و نه چيز ديگر» ادامه داد: 
اتفاقاتى كه در گذشته افتاد، افزايش تحريم ها، ركود، تورم، بى توجهى به بخش توليد 
در اجراى قانون هدفمندى در دولت قبل و... همه و همه باعث شد به جايى برسيم كه 
شرايط خيلى سخت شود و با اين حال به فرمان رهبرى لبيك گفته و چرخه صنعت و 
توليد كشور را همچنان پابرجا نگه داشته ايم. رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت ايران 
با بيان اينكه ما از پرقانونى خسته شده ايم، تاكيد كرد: بسيارى از قوانينى كه براى رفع 

موانع توليد تصويب شد، اجرايى نشد.
سهل آبادى تاكيد كرد: قانون بهبود فضاى كسب وكار قانون بسيار خوبى است، البته در 
صورتى كه به طور كامل و دقيق اجرا شود كه اميدواريم با اجراى دقيق اين قانون به جايگاه 

مورد نظر از نظر توليدات برسيم، هر چند كه مشكلات فراوان است.
رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت ايران با اشاره به انتظار صنعتگران از دولت تدبير و 
اميد گفت: صنعتگران از دولت تدبير و اميد انتظار دارند در بخشودگى جرايم و معوقات 

كه بر دوش صنعتگران است و صنعت را به سمت غرق شدن سوق مى دهد، كمك كند.

رييس كميته تحقيق و تفحص فولاد:

معدنى ها مشمول تحقيق و تفحص نمى شوند 
 چندى پيش كميسيون صنايع و معادن مجلس طرح 

تحقيق و تفحص از صنعت فولاد كشور را كليد زد. 
اعضاى  از  يكى  قاضى پور  نادر  معدن نيوز،  گزارش  به 
كميسيون صنايع مجلس و رييس كميته تحقيق و تفحص از 
صنعت فولاد كشور اخيرا در ارتباط با محورهاى مورد بررسى 
در اين طرح گفته بود: بررسى در همه زمينه ها از جمله نحوه 
و چگونگى واگذارى سهام، نحوه هزينه كرد، اجراى پروژه ها، 

نحوه انتخاب و كار پيمانكاران، نحوه استخدام ها، خريد از داخل و خارج از كشور و 
همه امورى كه در صنعت فولاد كشور انجام مى شود، صورت مى گيرد كه به دليل 

برخى مشكلات و تاخيرها اين طرح به مدت 6 ماه ديگر نيز تمديد شده است.  
در همين خصوص سيد شريف حسينى يكى ديگر از اعضاى تيم تحقيق و تفحص از 
صنعت فولاد كشور با بيان اينكه اين طرح تنها اسناد و مدارك، نحوه واگذارى و دوران 
قبل از خصوصى شدن شركت هاى فولادى را بررسى خواهد كرد، گفت: تيم تحقيق 
و تفحص تنها از شركت هايى تحقيق مى كنند كه در حال حاضر دولتى هستند يا 
در گذشته دولتى بوده اند. به گفته اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس؛ 
شركت هايى كه در گذشته دولتى بوده اند نيز تنها اسناد و مدارك مربوط به اين 
شركت ها در زمان دولتى بودن آنها بررسى مى شود، به طورى كه اسناد اين شركت ها 

در دوره فعاليت آنها به عنوان شركت خصوصى بررسى نخواهد شد. 
شريف حسينى ادامه داد: تحقيق و تفحص از صنعت فولاد تنها در زمينه چند مورد 
خاص كه قبلا به تصويب مجلس رسيده است صورت مى گيرد و مسائل خارج از اين 

موارد همچون تحقيق از شركت هاى معدنى مشمول تفحص نخواهد بود.
 وى در پايان تاكيد كرد: طرح مذكور شامل شركت هاى معدنى نبوده و صرفا هر 

آنچه را كه مربوط به صنعت فولاد است، مورد بررسى قرار مى دهد.
 در همين راستا محمود نوريان، مديرعامل شركت معدنى و صنعتى چادرملو هم 
ضمن تاييد گفته هاى شريف حسينى با اشاره به اين مطلب كه موضوع تحقيق و 
تفحص به شركت هاى دولتى برمى گردد، خاطرنشان كرد: طبق قانون هر شركتى 

كه سهم دولت در تركيب آن كمتر از 50 درصد باشد، خصوصى به شمار مى رود. 
وى يادآور شد: در شركت معدنى و صنعتى چادرملو دولت سهمى ندارد و بنا به ماده 

قانونى، طرح تحقيق و تفحص شامل اين شركت نمى شود.

معادن از جمله صنايعى است كه توسعه آن مى تواند نقش 
بسزايى در اقتصاد مقاومتى داشته باشد. در واقع جلوگيرى از 
خام فروشى و همچنين وابسته نبودن به كشورهاى خارجى 
در دستيابى به توسعه صنايع معدنى نقش داشته و دولت 
بايددر اين راستا با اختصاص يارانه به بخش خصوصى روند 

توسعه اى را تسريع كند.
البته در شرايط كنونى و با وجودى كه معادن زيادى در 
براى سرمايه گذارى وجود  اما ظرفيت لازم  كشور هست 
نتوانسته ايم استراتژى موفقى را  اين زمينه  نداشته و در 
ارائه دهيم.  دولت با استراتژى و برنامه ريزى درست مى تواند 
ضمن جلوگيرى از خام فروشى به اقتصاد كشور كمك كرده و 
از سويى با كمك به سرمايه گذارى بخش خصوصى در توليد 
و استخراج صنايع معدنى و همچنين تسهيل زمينه صادرات 
محصولات كشور را به يكى از قطب هاى معدنى در جهان 

مبدل كند.
زيادى  محققان  و  دانشمندان  مى دانيم  كه  همان طور 
در كشور وجود دارند كه با تكيه بر دانش و استعداد آنها 
مى توانيم ظرفيت و نيروى بالقوه را بالفعل كنيم. با توجه 
به اين امر كه نفت يك كالاى استراتژيك است با توسعه 
بخش معادن و صادرات محصولات معدنى مى توان طلاى 
سياه را براى كشور ذخيره كرد و در آمد حاصل از صادرات 
مواد معدنى را جايگزين آن نمود.   البته در چند سال اخير 
در بخش صنايع معدنى سياست هاى درستى را از سوى 
مسئولان دولتى شاهد نبوده ايم به گونه اى كه اعمال قوانين 
سمت  به  را  بخش  اين  فعالان  سليقه اى  سياست هاى  و 
خام فروشى و صادرات بيشتر محصولات معدنى سوق داده 
كه اين موضوع زيان جبران ناپذيرى را به كشور تحميل كرده 
است.  از سوى ديگر بايد توجه داشت از آنجايى كه آمار و 
اطلاعات جامعى از وضعيت معادن كشور در اختيار بخش 
خصوصى نيست تمايل و انگيزه كافى براى سرمايه گذارى در 
اين بخش ايجاد نشده كه لازم است تا دولت با حمايت اين 
بخش و ارائه تسهيلات براى ايجاد كارخانجات فرآورى ضمن 
افزايش سهم صنايع معدنى در اقتصاد مقاومتى زمينه ايجاد 
اشتغال را نيز فراهم آورد. به عنوان مثال در سال گذشته براى 
كنستانتره عوارض 40درصدى در نظر گرفته شد اما براى 
خام فروشى عوارضى اختصاص داده نشد. اين در حالى است 
كه امسال وزارت صنعت، معدن و تجارت تصميم گرفته تا با 
اخذ عوارض صادراتى از سنگ آهن از خام فروشى اين ماده 
معدنى جلوگيرى كند. اما در مقابل ميزان عوارض صادراتى 
كنسانتره را به كمتر از 20درصد كاهش داده است. اگر ايران 
هم همزمان با تغييرات جهانى كه بر روى عوارض و نرخ 
محصولات معدنى انجام مى گيرد همراه شود و تغييرات را 
پذيرفته و استراتژى خود را تغيير دهد ديگر خبرى از تعطيلى 
معادن نخواهيم شنيد و اين ثروت عظيم باعث سود آورى 
خواهد شد.  البته مجلس هم در اين راه مى تواند به توسعه 
صنايع معدنى كمك كند هر چند اين موضوع در شرايط 
كنونى به دليل آنچه تامين بودجه از محل دريافت عوارض 
صادراتى گفته مى شود امكانپذير نبوده و در صورت دريافت 
اين عوارض به اعتقاد فعالان اين بخش شاهد تعطيلى تعداد 
زيادى از معادن خواهيم بود.  همچنين از ديگر عواملى كه به 
افزايش ميزان توليد خواهد انجاميد تشويق بخش خصوصى 
است و در اين راستا لازم است تا دولت با قرار دادن بودجه 
بيشتر از محل ذخيره ارزى به تحقق اين موضوع كمك كند 
اما اين برنامه نيازمند يك پروسه 4 ساله است كه با ذخيره 
منطقى مواد معدنى به بحث اشتغال نيز كمك بزرگى خواهد 
شد.  همچنين بودجه اى كه براى بخش معدن در نظر گرفته 
آنجايى كه  از  دارد.  محدوديت هايى  و  نيست  كافى  شده 
صادرات نفتى كاهش پيدا كرده بودجه تخصيصى بخش 
معدن نيز با افت چشمگيرى مواجه شده كه به همراه قوانين 
دست و پا گير بر كاهش فعاليت اين بخش دامن زده است 
بنابراين  اميد داريم با برداشتن موانع از سر راه فعالان بخش 

معدن شاهد خودكفايى در بخش معدن باشيم. 

نگاه روز
توليد 1 ميليون تن محصولات معدني 
در منطقه ويژه اقتصادي خليج فارس

1 ميليون و 40 هزار و 431 تن انواع محصولات صنايع 
معدني از جمله فولاد و آلومينيوم در 3 ماه نخست امسال در 

منطقه ويژه اقتصادي معدني و فلزي خليج فارس توليد شد.
به گزارش روابط عمومي ايميدرو، مديرعامل منطقه ويژه 
اقتصادي معدني و فلزي خليج فارس با اعلام اين خبر گفت: 
در فصل بهار امسال در مجموع 304 هزار و 391 تن اسلب 
و 688 هزار و 287 تن آهن اسفنجي در منطقه ويژه توليد 
شد كه از اين ميزان 40 هزار و 16 تن اسلب به خارج كشور 
صادر شده است. مسعود هنديان افزود: در مدت ياد شده، 
در مجموع 45 هزار و 418 تن آلومينيوم در منطقه ويژه 
توليد شد كه از اين ميزان 17 هزار و 846 تن آلومينيوم 
به خارج از كشور صادر شد. وي ادامه داد: در 3 ماه نخست 
امسال همچنين 2335 تن شمش روي در منطقه مذكور 
توليد شد كه از اين ميزان 1800 تن به خارج صادر شد. 
هنديان اظهار كرد: همچنين توليد آب توسط 3 كارخانه 
آب شيرين كن در منطقه ويژه در 3 ماه نخست امسال 
به 1 ميليون و 700 هزار مترمكعب رسيد. وي ادامه داد: 
همچنين كل تناژ تخليه مواد معدني در فصل بهار امسال 
در منطقه ويژه اقتصادي خليج فارس با افزايش چشمگيري 
روبه رو شد و به 1 ميليون و 68 هزار و 702 تن رسيد؛ در 
حالي كه در مدت مشابه سال قبل اين رقم برابر با 729 هزار 

و 587 تن بود.

سيدمحمد بياتيان
دبير كميسيون صنايع و معادن مجلس

صنايع معدنى نيازمند 
حمايت دولت است 



صنايع معدنى6 شنبه 21 تيرماه 1393 - 14 رمضان 1435- 12 جولاى 2014

دريچهيادداشت

مژگان بابايى- گروه معدن: تجهيزات 
فنى مهندسى بخش معدن را مى توان يكى 
از مهم ترين اركان يك معدن دانست، زيرا 
فنى  تجهيزات  بدون  امروزه  معدنى  هيچ 
مهندسى قادر به رقابت نخواهد بود. هرچند 
اين موضوع  بر  بارها  فعالان بخش معدن 
تاكيد داشتند كه تحريم ها كمترين اثر را 
روى اين بخش داشته اما اثرات اين موضوع 
در برخى بخش هاى جانبى ازجمله تامين و 
تعمير تجهيزات معدنى به خوبى قابل رويت 

است.
مجهز بودن يك معدن علاوه بر آسانى 
كار مى تواند در ايجاد درآمد نقش به سزايى 
تجهيزات  از  استفاده  زيرا  باشد.  داشته 
روزآمد برداشت و فرآورى ماده معدنى را 
سال هاى  در  متاسفانه  اما  مى كند،  آسان 
اخير و با وضع تحريم ها عليه كشور تامين 
با  معدن  بخش  ماشين آلات  و  تجهيزات 
كشورها  برخى  شد.  مواجه  مشكل  كمى 
موردنياز  قطعات  يا  تجهيزات  فروختن  از 
باعث  موضوع  همين  و  كردند  خوددارى 
شد برخى از فعالان حوزه معدن به خريد 
تجهيزات چينى روى آورند. بدون شك پس 
از شنيدن نام چين در اين بازار، اولين سوالى 
كه به ذهن مى رسد بررسى ميزان كيفيت 
كالاهاى توليد شده است. نتيجه بررسى اين 
سال ها نشان مى دهد كه كيفيت تجهيزات 
توليد شده توسط چين قابل مقايسه با ساير 
نبوده  تكنولوژى  و  نام  كشورهاى صاحب 
و به همين دليل بسيارى از فعالان بخش 
معدن براى كاهش هزينه ها و همچنين بالا 
بردن حجم توليد خود به خريد تجهيزات 
روى  معدنى  دوم  دست  ماشين آلات  و 
تقاضاى  افزايش  ديگر  سوى  از  آورده اند. 
ماشين آلات دست دوم باعث شده تا در اين 
بخش نيز شاهد شكل گيرى كسب وكارهاى 
از  دلالان  از  برخى  سوءاستفاده  و  جديد 

وضعيت موجود باشيم.
و  خريد  درخصوص  بدخشانى،  قيس 
فروش ماشين آلات دست دوم و بى كيفيت 

چينى به خبرنگار «صمت» گفت: مشكلات 
ناشى از تحريم ها باعث شد تا ورود برخى از 
ماشين آلات و تجهيزات معدنى كشورهاى 
اروپايى و امريكايى با مشكل مواجه شود 
به گونه اى كه برخى از تجار به سمت واردات 
بازار در  ماشين آلات چينى روى آورده و 

اختيار چشم بادامى ها قرار گرفت.
چينى  تجهيزات  چند  هر  افزود:  وى 
مى كرد  حل  تاحدودى  را  ما  مشكلات 
با  مقايسه  قابل  كيفيت  ديدگاه  از  اما 
مثال  به عنوان  نيستند.  مطرح  برندهاى 
استفاده از تجهيزات چينى در مطالعات و 
را  معدن داران  راديواكتيو  ذخاير  اكتشاف 
با مشكل رو به رو مى كرد. بدخشانى ادامه 
دستگاه هاى  زمانى  بازه  همين  در  داد: 
اما  شدند  كشور  وارد  چين  از  ژئوفيزيك 
لازم  كيفيت  و  دقت  از  دستگاه ها  اين 

آلمانى و  كانادايى  تجهيزات  همچون 
برخوردار نبودند.

وى با عنوان اينكه دستگاه هاى (آى اس پى) 
اكيدا به ايران فروخته نمى شود، اظهار كرد: 
اين دستگاه ها كاربرد زيادى را در زمينه 
اندازه گيرى مواد معدنى دارند. اما به دليل 
معدن داران  دارد  وجود  كه  تحريم هايى 
قادر به تهيه اين تجهيزات نيستند و اين 
در حالى است كه با خريد اين دستگاه ها از 
طريق واسطه يا به صورت دست دوم به دليل 
در دسترس نبودن قطعات با مشكل تامين 

قطعات هنگام خرابى مواجه هستيم.
دستگاه هاى  واردات  درباره  بدخشانى 
دست دوم در بخش معدن گفت: واردات 
تحريم  زمان  در  دوم  دست  دستگاه هاى 
به فرسوده  با توجه  اما  بود  راه حل خوبى 
بودن، برخى از تجهيزات پس از مدتى  خراب 

شده و به علت نبود قطعات جايگزين ديگر 
قابل استفاده نبودند. 

بودن  گران  كرد:  تصريح  ادامه  در  وى 
تجهيزات معدنى باعث شده برخى فعالان 
به بازارهاى دست دوم روى بياورند. به عنوان 
به جاى خريد  دادند  ترجيح  برخى  مثال 
1ميليارد  قيمت  با  معدنى  ماشين هاى 
تومان ماشينى با نصف قيمت تهيه كنند 
كه همان ماشين هاى دست دوم بودند. اين 
موضوع باعث كاهش كيفيت توليد در بخش 
معدن شد و آسيب جدى به صنايع معدنى 

وارد كرد.
به نظر مى رسد فعالان بخش معدن براى 
تامين تجهيزات فنى- مهندسى مورد نياز 
خود همچنان با مشكل مواجه بوده و لازم 
است تا دولت يازدهم در اين زمينه نگاه 

ويژه اى را به صنايع معدنى داشته باشد. 

گزارش  از وضعيت بازار تجهيزات معدنى

بازار تجهيزات معدنى در تصاحب چين

روش هاى جديد استفاده از
سرب باترى هاى كاركرده

در پى كشف سوخت هاى جديد مطرح شد

زغال سنگ مايع، سوخت آينده 
سرب از جمله محصولات معدنى است 
مختلف  صنايع  در  آن  بالاى  كاربرد  كه 
پر مصرف ترين  از  يكى  به  را  فلز  اين 
محصولات معدنى مبدل كرده؛ به گونه اى 
كه افزايش تقاضا از يك سو و هزينه بالاى 
استحصال سرب از معادن موجب شده تا 
بسيارى از كارشناسان توليد سرب از مواد 
قرار  توجه  مورد  را  بازيافتى  و  گوناگون 
دهند. در واقع هم اكنون روش استحصال 
توجه  مورد  فرسوده  باترى هاى  از  سرب 
كشورهاى  از  بسيارى  و  گرفته  قرار 
توسعه يافته سرمايه گذارى هاى زيادى را 
براى توليد اين فلز باارزش انجام داده اند؛ 
تا جايى كه هم اكنون بازاريابى و خريد و 
از كارافتاده  و  باترى هاى قديمى  فروش 
به كسب وكار پررونقى تبديل شده است. 
البته در كشور ما نيز استحصال سرب از 
اخير  سال  چند  در  فرسوده  باترى هاى 
از سوى برخى از فعالان اين حوزه مورد 
از  برخى  حتى  و  گرفته  قرار  استفاده 
ايجاد  به  موفق  حوزه  اين  كارشناسان 
روش هاى نوين شده اند، اما از آنجايى كه در 
كشور ما از روش هايى براى فرآيند توليد 
سرب از باترى فرسوده استفاده مى شود، 
شدن  جايگزين  براى  زيادى  تمايل 
هدر رفت  بر  علاوه  كه  سنتى  روش هاى 
سنگين  سرباره  و  دوده  به صورت  سرب 
موجبات آلودگى هاى زيست محيطى را نيز 
فراهم مى آورد، وجود نداشته و در مقابل 

روش هاى نوين مقاومت مى شود. 
در اين رابطه سيدجوادى كه خود در 
زمينه روش هاى نوين استحصال سرب از 
باترى هاى فرسوده تحقيقات گسترده اى 
صورت داده، به صمت مى گويد: از حدود 
5 سال قبل و درپى خواسته فعالان اين 
صنعت، تحقيقات خود را روى روش هاى 
استحصال سرب آغاز كرده و درنهايت پس 
از آزمايش هاى مختلف موفق شدم تا با 
ايجاد روشى نوين تمام سرب موجود در 
باترى را بدون تلفات دوده و سرباره سنگين 
در  اينكه  عنوان  با  وى  كنم.  استحصال 
روش هاى قديمى سرب زيادى به صورت 
دوده و سرباره هاى سنگين هدر مى رود، 
گفت: با روش جديد استحصال سرب از 
باترى نه تنها تمامى سرب باترى ها قابل 

استفاده خواهد بود، بلكه با حذف دوده 
سرب و سرباره ديگر خبرى از آلودگى هاى 

زيست محيطى نخواهد بود. 
سيدجوادى افزود: با وجود مزاياى اين 
روش به نظر مى رسد كه فعالان سنتى اين 
حوزه تمايلى به استفاده از روش هاى نوين 
نشان نداده و سعى كرده اند تا به هر طريقى 
خوددارى  موضع  اين  انعكاس  از  شده 
نمايند. وى تصريح كرد: از آن زمان تاكنون 
گرفته  صورت  تحقيقات  كه  وجودى  با 
براساس خواسته فعالان اين حوزه صورت 
گرفته و آزمايش هاى مختلفى براى اثبات 
انجام  مختلف  كارخانجات  در  تحقيقات 
شده، اما فعالان اين حوزه تمايل به استفاده 
و جايگزين كردن روش فوق نداشته و حتى 
در اطلاع رسانى و انتقال نتيجه تحقيقات به 

ساير استان ها ممانعت مى كنند.
طراحى  اينكه  عنوان  با  سيدجوادى 
كوره هاى سنتى و گردان چدن ريزى براى 
استحصال سرب از باترى هاى فرسوده غلط 
طراحى  همين  گفت:  است،  نامناسب  و 
از  زيادى  مقدار  باعث مى شود  نامناسب 
سرب به دود آلوده كننده و پودر بك فيلتر 
و سرباره سنگين تبديل  شود. وى تاكيد 
كرد: كوره هاى جديد به گونه اى طراحى 
شده كه تمام سرب را از باترى فرسوده 
استحصال كرده و نه پودر بك فيلتر و نه 

سرباره سنگين توليد مى كند.
اين  فعالان  حالى  در  گفت:  سيدجواد 
تاكيد  به روش استحصال سنتى  صنعت 
دارند كه اين روش علاوه بر مشكلات فوق، 
مصرف انرژى بالايى را نيز به همراه دارد، 
بنابراين لازم است تا كميته اى براى تحقيق و 
بررسى موضوع از سوى وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و همچنين انجمن ها و اتحاديه هاى 
مرتبط تشكيل شود تا بيش از اين شاهد 

هدررفت انرژى و منابع كشور نباشيم.

زغال سنگ يكى از مهم ترين و غنى ترين 
در  شده  شناخته  فسيلى  انرژي  منابع 
جهان است كه از ديرباز مورد استفاده بشر 
قرار گرفته و جزو اولين سوخت فسيلى 
محسوب مى شود كه كاربرد گسترده اي 
در صنعت داشته و استانداردهاي زندگى 

مردم را بهبود بخشيده است.
به طور كلى ذخاير زغال سنگ 66درصد 
كل ذخاير انرژي فسيلى را تشكيل داده 
منبع  اين  موجود  آمار هاى  براساس  و 
طولانى ايجاد انرژى در حال حاضر حدود 
37 درصد از الكتريسيته جهان و حدود 
70 درصد از فولاد جهان به خود وابسته 

كرده است.
البته در چند سال اخير و به واسطه 
ارزان بودن و همچنين فراوانى برخى از 
كشورها به توليد سوخت مايع از منابع 
زغال سنگ روى آورده اند، به گونه اى كه 
از  استفاده  شاهد  كشورها  از  برخى  در 
سوخت مايع زغال سنگ در جهت كاهش 
وابستگى به سوخت هاى فسيلى همچون 

نفت و گاز هستيم.
تهيه  شركت  كارشناسان  از  يكى 
با  گفت وگو  در  معدنى  مواد  توليد  و 
صمت در خصوص تهيه سوخت مايع از 
زغال سنگ و همچنين امكان توليد اين 
ماده انرژى در داخل كشور، تصريح كرد: 
هم اكنون كشورهاى زيادى موفق به تهيه 
سوخت مايع و همچنين گاز از زغال سنگ 
نبود  به دليل  اين سوخت ها  شده اند كه 
همچنين  و  گوگرد  همان  يا  سولفور 
مراتب  به  اكسيژن  نيترات  كم  ميزان 
و  بوده  پاكيزه تر  فسيلى  از سوخت هاى 
ميزان ذرات معلق و آلاينده نيز در آنها 

كمتر است.
مزاياى  ديگر  در خصوص  حسينى 
از  گفت:  زغال سنگى  مايع  سوخت هاى 
ديگر مزاياى اين سوخت جديد كارايى 
بيشتر آن در مقايسه با سوخت فسيلى 
است و گرماى كمترى نيز از سوختن آن 

توليد مى شود. 
علمى  روش  اين  در  افزود:  وى 
اكسيداسيون  از  حاصل  منوكسيدكربن 
واكنش  هيدروژن  با  زغال سنگ  جزيى 
داده و نفت مصنوعى توليد مى كند كه 

را  واقعى  مايع  سوخت  تصفيه،  از  پس 
توليد مى كند.

وى در پاسخ به اينكه آيا توليد سوخت 
صرفه  ما  كشور  در  زغال سنگ  از  مايع 
مى رسد  نظر  به  افزود:  دارد،  اقتصادى 
به دليل كمبود زغال سنگ  ما  در كشور 
و نياز فولادسازى ها به اين ماده معدنى 
براى  زغال سنگ  واردات  همچنين  و 
تامين مواد اوليه صنايع مذكور اين روش 
توجيه اقتصادى نداشته و مقرون به صرفه

نيست. 
ذخاير  از  كه  كشورى  گفت:  حسينى 
قيمت  و  بوده  برخوردار  عظيمى  نفتى 
تمام شده محصولات و مشتقات نفتى در 
آن پايين است به هيچ وجه توليد سوخت 
مايع از زغال سنگ براى آن باصرفه نيست.

سوخت  توليد  درباره  همچنين  وى   
مايع از زغال سنگ در كشورهاى نفت خيز 
اظهار كرد: خطرى منابع نفتى كشورهاى 
نفت خيز را تهديد نكرده، بنابراين دليلى 
براى جايگزين كردن سوخت هاى مشابه 
براى آنها وجود ندارد، ضمن آنكه هزينه 
استخراج نفت و گاز در اين كشورها به 
مراتب ارزان تر از توليد سوخت مايع از 

زغال سنگ است.
حسينى در پاسخ به اينكه آيا تجهيزات 
و نيروگاه هاى مرتبط با توليد سوخت مايع 
تكنولوژى  گفت:  دارد،  وجود  كشور  در 
توليد چنين سوختى در ايران در رتبه 
صنعتى موجود نداشته و در حال حاضر 
كشورهاى امريكا، چين و ژاپن به فناورى 
توليد سوخت مايع از زغال سنگ دست 

يافته اند.
وى افزود: البته كارشناسان داخلى نيز 
تحقيقاتى را در اين زمينه انجام داده اند 
كه به دليل عدم توجيه اقتصادى به مرحله 

اجرايى نرسيده است.

براساس تفسيرالميزان، خداوند متعال در سوره مباركه 
حديد، علاوه بر برشمردن خواص فيزيكى و مادى آهن و 
كاربردهاى مختلف آن در زندگى بشر و صلح و جنگ، به 
ابعاد معنوى اين فلز ارزشمند نيز اشاره دارد و استفاده از آهن 
براى ابزار سازى و ايجاد رفاه در زندگى بشر را وجه تمايز بين 
انسان ها و ساير موجودات، مبنى بر فرمانبردارى از خداوند 
متعال ارزيابى كرده است.  هيچ فلزى در كتب و توصيه ها و 
آموزش هاى مذهبى، به اندازه آهن مورد توجه نبوده و از 
فلزات ديگر در قرآن و ساير كتب و روايات مذهبى يا نام برده 
نشده يا به اندازه آهن مورد توجه قرار نگرفته است.  براين 
اساس، شايد بتوان نتيجه گيرى كرد كه مانند آب، گندم و 
حيوانات كه بركت زندگى و نعمت خداوند هستند، معادن 
سنگ آهن نيز نوعى ارزش احترام را به همراه دارد. آهن 
مانند بسيارى از نعمت ها مهم ترين و بزرگ ترين تحولات 
را ثبت كرده و اختراعات، رشد، رفاه و تمدن سازى در 
زندگى بشر بدون ماده اصلى آن يعنى آهن ممكن نبوده 
است.  نگاهى به پيدايش فلز آهن در طول تاريخ و استفاده از 
اين فلز ابزارساز و تمدن ساز در ادوار گذشته نشان مى دهد، 
روزى كه بشر توانست از اين ماده معدنى، فلز استخراج كند 
و آن را جايگزين فلز مفرغ كند، تحول بزرگى را ايجاد كرد 
و سرعت رشد اين تحولات در چند قرن گذشته به خاطر 
وجود كارخانه هاى مختلف فولادسازى و استخراج از معادن 
سنگ آهن، صدها برابر پيشرفت بشر در گذشته بوده است.  با 
وجود اختراعات  و اكتشافات بشرى و شناخت خواص عناصر 
مختلف، تا كنون جايگزينى را براى فلز ارزشمند آهن مطرح 
نكرده و جالب اين است كه هرچه بر دامنه رشد تجارت 
جهانى و توليد و ساخت وساز افزوده شده، نياز به استخراج 
آهن از معادن افزايش يافته و به مهم ترين مواد اوليه صنايع 
در كشورهاى نوظهور مانند چين، برزيل، هند، استراليا و... 
تبديل شده و در ايران نيز هر سال بر ميزان توليد و تقاضاى 
سنگ آهن و فولاد افزوده شده است.  با در نظر گرفتن ارزش 
انسان در پيشگاه خداوند متعال به عنوان اشرف مخلوقات 
و خليفه االله، انسان هايى كه در بخش معادن سنگ آهن در 
يكى از سخت ترين مشاغل دنيا فعاليت مى كنند بايد از 

شرايط ايمنى مناسبى برخوردار باشند.
رتبه دهم ايران در توليد سنگ آهن 

نگاهى به جايگاه توليد سنگ آهن و فولاد در ايران و جهان و 
گزارش سازمان زمين شناسى امريكا (USGS) نشان مى دهد كه 
ايران با توليد 37ميليون تن سنگ آهن در سال 2013 ميلادى 
در رتبه دهم بزرگ ترين توليدكنندگان سنگ آهن جهان در 
سال گذشته ميلادى بوده است. چين با توليد يك ميليارد و 
320ميليون تن با اختلاف زياد نسبت به ديگر كشورها عنوان 
بزرگ ترين توليدكننده سنگ آهن جهان را در اختيار دارد. استراليا 
با 530ميليون تن و برزيل با 398ميليون تن در رده هاى دوم و 
سوم قرار دارند. هند با 150ميليون تن، روسيه با 102ميليون تن، 
اوكراين با 80ميليون تن، افريقاى جنوبى با 67ميليون تن، امريكا با 
52ميليون تن و كانادا با 40ميليون تن نيز در رده هاى چهارم تا نهم 
توليد سنگ آهن جهان هستند.  همچنين ايران با توليد 37ميليون 
تن در رده دهم قرار دارد و كشورهاى ونزوئلا با 30ميليون تن، 
سوئد با 26ميليون تن و قزاقستان نيز با 25ميليون تن توليد در 
رده هاى يازدهم تا سيزدهم جاى گرفته اند. براساس اعلام سازمان 
زمين شناسى امريكا، ميزان توليد سنگ آهن ايران در سال 2013 
با سال 2012 تفاوتى نشان نمى دهد و براين اساس، سهم ايران از 
توليد جهانى سنگ آهن در سال قبل حدود 1/25درصد اعلام شده 
است. همچنين توليد جهانى سنگ آهن در سال گذشته ميلادى 
افزون بر 2 ميليارد و 950 ميليون تن بوده كه اين رقم در سال 2012 
ميلادى معادل 2ميليارد و 930 ميليون تن اعلام شده بود كه تغيير 
زيادى نداشته است. آنطور كه سازمان زمين شناسى امريكا در 
گزارش خود اعلام كرده، مجموع ذخاير جهانى سنگ خام بيش 
از 800 ميليارد تن برآورد مى شود كه اين ميزان ذخيره مى تواند به 

استحصال بيش از 230 ميليارد تن آهن بينجامد.
رتبه پانزدهم ايران در توليد فولاد

براساس جديدترين گزارش انجمن جهانى فولاد در مورد 
توليد فولاد در جهان در سال 2013، ايران با توليد 15ميليون 
و 422 هزار تن فولاد در رتبه پانزدهم كشورهاى جهان قرار 
داد. اين رقم براى مدت مشابه سال 2012 برابر با 14 ميليون 

و هزار و 463 هزار تن بوده است.
رشد توليد فولاد ايران با وجود تحريم ها 

بر اين اساس، توليد فولاد ايران در سال 2013 نسبت 
به سال پيش از آن با وجود تحريم هاى غرب از افزايش 
6/6 درصدى برخوردار شده است. ايران در دسامبر، آخرين 
ماه سال 2013، افزون  بر يك ميليون و 350هزار تن فولاد 
توليد كرده كه اين رقم نيز نسبت به مدت مشابه سال 
2012 از رشد قابل توجه 13/6درصدى برخوردار شده 
است. ميزان توليد فولاد ايران در سال 2012، بيش از 
يك ميليون و 189 هزار تن برآورد شده است. براساس 
گزارش انجمن جهانى فولاد، توليد فولاد در سطح جهان 
در سال 2013 نسبت به سال پيش از آن 3/5درصد رشد 
داشته است. چين با توليد 779ميليون تن فولاد در رتبه 
نخست جهان قرار دارد و ژاپن و امريكا به ترتيب با توليد 
110/6ميليون تن و 87ميليون تن رتبه هاى دوم و سوم 
روسيه،  هند،  كشورهاى  داده اند.  اختصاص  خود  به  را 
كره جنوبى، آلمان، تركيه، برزيل و اوكراين جايگاه هاى 
چهارم تا دهم را در اختيار دارند. ايران نيز پس از ايتاليا، 
تايوان، مكزيك و فرانسه در جايگاه پانزدهم قرار گرفته 
امريكا كه  و  اروپا  اتحاديه  فولاد  توليد  است. همچنين 
ايران را تحت تحريم قرار داده اند، در اين سال نسبت 
ترتيب 1/8درصد و 2درصد كاهش به  به سال 2012 

يافته است.

حسن شاهرخى
مدير مجتمع سنگ آهن سيرجان

ايران پانزدهمين 
فولادساز جهان

 نقش و اهميت فلز مس قدمتى به درازاى تاريخ 
دارد. نه تنها از ديرباز اين فلز سرخ براى پيشينيان 
وجود  نيز  حاضر  عصر  در  بلكه  كرده،  دلربايى  ما 
پيش از  بيش  بشر  زندگى  در  مهم  عنصر  اين 

احساس مى شود.  
بدون شك، فلزات را بايد پايه و اساس توسعه پايدار 
و اقتصاد صنعتى تمامى جوامع بشر دانست. حتى 
انسان نخستين به اهميت فلزات پى برده بود و از 
عنصر خالص موجود در طبيعت براى دفاع از خود و 

پيشرفت در زندگى استفاده كرده است.
نخستين بار مس در عصر نئوسنگى حدود 8000 
سال پيش از ميلاد به صورت طبيعى و آزاد كشف شد. 
در عصر فلز يعنى 6000 سال قبل از ميلاد فناورى 
ذوب و ريخته گرى مس كشف شد و با كاهش يا 
اتمام ذخاير مس طبيعى، مكتشفين به جاى يافتن 
دربردارنده سنگ هاى  يافتن  فكر  به  خالص  مس 

مس افتادند.
با گذشت زمان نياز به استفاده از فلزات دائما در 
حال افزايش بوده، تا آنجا كه يكى از شاخصه هاى 
مهم در انقلاب صنعتى اروپا، دستيابى بشر به فلزات، 
به خصوص آهن و مس در سطح وسيع بوده است. در 
اين مرحله بود كه استخراج فلزات با عيار بالا از جمله 
ذخاير كانسارى مس در سطح وسيعى انجام مى شد.

با  قياس  قابل  بشر  پيشرفت  كه  در عصر حاضر 
گذشته نيست، با توجه به اتمام ذخاير مس با عيار بالا، 
حتى ذخاير كانسارى، بشر براى به دست آوردن اين 
فلز ارزشمند به استخراج فلز مس از كانسنگ هايى 
با عيار بسيار پايين روى آورده است. علم باز  هم به 
كمك بشر آمد و با كشف و اضافه شدن فلوتاسيون در 
فرآيند تغليظ، امكان استخراج كانسارهايى با عيار 
بسيار پايين و در حجم بسيار بالا به صورت روباز فراهم 

شد.
منابع  از  مانند ساير كشورهاى جهان  نيز  ايران 
طبيعى خدادادى بهره مند است و از لحاظ معادن 
ايران،  معادن مس  قديمى ترين  است.  بسيار غنى 
معادن مس قلعه زرى در شرق كشور و تالمسى در 
مركز كشور است كه سابقه بهره بردارى از آن به 5000 

سال قبل از ميلاد مى رسد. 
آثار و مدارك ثبت شده تاريخى سابقه عمليات 
معدنكارى را در ناحيه سونگون تا حدود دو قرن پيش 

تاييد مى كند.
شركت ملى صنايع مس ايران يكى از شركت هاى 
مهم در ايران است كه براى برآورده كردن نياز صنعت 
و جامعه نسبت به فلز مس، به استخراج فلز مس روى 
آورده است و با توجه به نياز روز افزون به استخراج 
زمينه  اين  در  و  كرده  اقدام  مس  كانسنگ هاى 
كه  است  داده  انجام  را  زيادى  سرمايه گذارى هاى 
معادن مس سرچشمه، ميدوك و سونگون از جمله 

آنهاست.
مطلوب  ويژگى  و  طبيعى  به صورت  مس  وجود 
سهولت شكل پذيرى يا چكش خوارى اين فلز با ابزار 
ابتدايى كه امكان ساخت ابزار صنعتى، زينت آلات، 
و  مجسمه  شمشير،  سكه،  آب،  مخازن  و  لوله 
مانند آن را در دوران باستان فراهم مى نمود، اين 
تمدن توسعه   در  ماده  مهم ترين  به صورت  را  فلز 

بشر درآورد.  مدارك موجود نشان مى دهد تا اواخر 
سال هاى 1800 ميلادى كاربرد مس به  طور نسبى 
محدود بوده است. با اختراع تلگراف، تلفن، برق و 
خطوط انتقال نيرو در اواخر قرن نوزدهم، سيم به 
با اهميت تبديل و فلز  يك محصول نهايى بسيار 
مس به عنوان يك هادى صنعتى مهم از توجه بسيار

برخوردار شد.
در حال حاضر ميزان توليد فلز مس با اكتشاف و 
بهره بردارى از معادن مختلف در كشورهاى گوناگون 
به خصوص در كشور عزيزمان ايران با وجود منابع 
غنى مس در حال افزايش است؛ و بايد با كاربرد 
ماشين آلات كاملا پيشرفته در اين صنعت ارزشمند، 
دستيابى به اين فلز مهم كه نقش اساسى در زندگى و 

اقتصاد كشور دارد، راحت تر صورت گيرد.

نگاه روز
درصد تغييراتقيمت روز (دلار) شاخص

1-1505پلاتين

0/06-21/34نقره

1-865پالاديوم

39-1885آلومينيوم

5+395فولاد

63-7110مس

540-18975نيكل

105-22100قلع

45-2149سرب

49-2258روى

13370طلا

حسن ساعدى
 خبرنگار حوزه معدن  

دلربايى فلز مس
از گذشته تا عصر حاضر
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گپ و گفتياداشت

كوتاه از تجارت

سال  تجارت  قانون  طهرانى:  زهرا   
1311 در 600 ماده به تصويب رسيد. همين 
قانون فعلى كه تمام فعالان اقتصادى با آن 
كار مى كنند؛ يعنى قانونى با قدمتى حدودا 
80ساله. اما سال 84 لايحه قانون تجارت به 
مجلس شوراى اسلامى رفت و خانه ملت 
بنا بر اصل 85 قانون اساسى ضرورت ارجاع 
اين لايحه به كميسيون حقوقى مجلس را 
تشخيص و اين لايحه به اين كميسيون ويژه 
تحويل داده شد. بعد از فراز و نشيب هاى 
بسيار هنوز هم اين لايحه در مجلس است و 
به نتيجه اى هم نرسيده و اين در حالى است 
كه دولت يازدهم درصدد است تا اين لايحه 

را پس بگيرد. 
در همين راستا،  معاون وزير صنعت، معدن 
و تجارت، معتقد است دولت بايد تقاضاى 
استرداد لايحه تجارت را ارائه داده  و صرفا در 
رابطه با آن موادى از قانون تجارت كه نياز به 
اصلاحيه دارد، اقدامات و اصلاحيه هاى لازم 

را تهيه و به مجلس ارسال كند.
مجتبى خسروتاج با اشاره به ايراد شوراى 
نگهبان به لايحه تجارت اظهار كرد: گفته 
يك  به عنوان  چون  قانون  اين  كه  شده 
قانون مادر براى فعاليت هاى بازرگانى است 
نمى تواند به موجب اصل 85 در كميسيون 
كار  اساس  و  شود  نهايى  مجلس  قضايى 

تجارت در كشور باشد.
وى تاكيد كرد: با توجه به اينكه قانون 
محسوب  مادر  قانون  به عنوان  تجارت 
مى شود بايد تمام موادش در مجلس مطرح 
شود و تك تك بند هاى آن در صحن علنى 
گيرد كه  قرار  نمايندگان  راى گيرى  مورد 
البته به اعتقاد بنده بحث در رابطه با تك تك 
بندهاى آن با وقت و گرفتارى كه نمايندگان 

مجلس دارند، سازگارى ندارد.
جامعه  از  كه  آنچه  گفت:  خسروتاج 
و  صادر كنندگان  وارد كنندگان،  تجار، 
توليد كنندگان در رابطه با اين قانون سوال 
قانون  اين  كه  دارند  اتفاق نظر  اكثرا  شده 
خودش به تنهايى عيب و اشكالى ندارد و 
فقط بايد روز آمد شود.معاون وزير صنعت، 
معدن و تجارت با بيان اينكه اين قانون در 

سرمايه گذارى هاى  كنسرسيوم ها،  بخش 
مشترك  سرمايه گذارى هاى  و  خارجى 
يكسرى نواقصى دارد كه بايد اصلاح شود، 
اضافه كرد: البته اگر مجلس به نظرات قبلى 
خودش معتقد است مى تواند اين لايحه را به 
مجمع تشخيص مصلحت ارسال كند تا در 
آنجا مطرح شود. وى تصريح كرد: شخصا فكر 
مى كنم دولت بايد استرداد لايحه تجارت را 
از مجلس تقاضا و روى مواد خاصى كه نياز به 

اصلاح دارد اقدام كند.
اظهارات خسروتاج درحالى مطرح شده كه 
پيش تر نيز وزير صنعت، معدن و تجارت در 
دومين نشست مطبوعاتى خود با انتقادات 
قانون  اصلاح  براى  نمايندگان  تصميم  از 
تجارت گفت: بزرگ ترين ايراد اين قانون اين 
است كه به صورت موقت و چهار ساله در نظر 
گرفته شده است كه اين براى تجارت كشور 
نعمت زاده  نيست. محمدرضا  اتفاق خوبى 
افزود: بهتر بود نمايندگان به جاى بازنگرى 
در كل قانون فقط موارد مورد نظر را اصلاح 
مى كردند. وى تصريح كرد: نمى شود قانون 
موقتى را جايگزين قانون 80 ساله تجارت 

كرد اين كار خلاف ثبات است و خراب كننده 
و شوراى  البته مجلس  فضاى كسب وكار. 
نگهبان نيز به دليل موقت بودن اين قانون 

فعلا جلوى آن را گرفته اند.
 لايحه روى ميز شوراى نگهبان

در همين حال رييس كميسيون حقوقى 
و قضايى مجلس نيز گفته است كه امكان 
مطرح شدن لايحه قانون تجارت در مجمع 

تشخيص مصلحت نظام وجود دارد.
االله يار ملك شاهى افزود: لايحه تجارت در 
شوراى نگهبان رد شد و ما با يك اصلاحيه 
دوباره آن را در مجلس تصويب كرديم، بدين 
صورت كه مدت زمان اجراى آن را از 5 سال 
به چهار سال تبديل كرديم و الان اين لايحه 
در شوراى نگهبان مطرح است. وى درباره 
رد شدن مجدد لايحه تجارت توسط شوراى 
نگهبان، گفت: من از اين موضوع اطلاع ندارم 
ولى اگر لايحه تجارت در شوراى نگهبان رد 
شود ممكن است ما اصرار كنيم و اين لايحه 

به مجمع تشخيص مصلحت نظام برود.
 قانون تجارت فعلى بهتر است

لايحه قانون تجارت جديد در حالى بررسى 

مى شود كه به اذعان برخى كارشناسان و 
فعالان اقتصادى قانون فعلى تجارت بهتر و 

تاثيرگذار  تر است.
بازرگانى  اتاق  واردات  كميسيون  رئيس 
دارد  تصميم  دولت  است:  معتقد  ايران 
لايحه قانون تجارت را از مجلس پس بگيرد 
كه بايد هم اين اقدام را انجام دهد چون به 
دارد. مجيدرضا حريرى در  شدت مشكل 
گفت وگو با «گسترش صمت» با اشاره به 
خاصى  مشكل  فعلى  تجارت  قانون  اينكه 
كه  سال هاست  فعلى  قانون  افزود:  ندارد، 
بر اقتصاد حاكم است و تاكنون هيچ فعالى 
انتقاد ويژه اى به آن نداشته است اما قطعا 
دارد.به گفته وى  اشكالات مختصرى هم 
بسيارى  مواد  داراى  جديد  تجارت  قانون 
است كه پيچيدگى و موانع متعددى را در 
كسب وكار ايجاد خواهد كرد. حريرى ادامه 
داد: در شرايط فعلى اقتصاد كشور، به جاى 
وضع قوانين بايد مقررات زدايى كنيم، ضمن 
اينكه ماده 76قانون برنامه پنجم توسعه هم 
اين وظيفه را برعهده اتاق بازرگانى و دولت 

گذاشته است.
روشنك،  محمدحسين  همچنين 
صادركننده نمونه، قانون جديد تجارت را  
با  اظهار كرد:  و  دانست  نشده  كارشناسى 
اجراى اين قانون جديد نه تنها شرايط بهتر 

نمى شود بلكه همه چيز مختل مى شود.
به گفته وى قانون تجارت جديد بايد از ابتدا 
نوشته شود. روشنك ادامه داد: قانون تجارت 
فعلى هم به طور قطع با نقايصى همراه است 
كه بايد مورد بازنگرى قرار گيرد. به عنوان 
نمونه در قانون تجارت فعلى كه 80سال پيش 
تصويب شد به توليد آنچنان توجهى نشد اما 
لازم است اين مورد اصلاح شود. به هر حال به 
نظر مى رسد شرايط حساس كنونى اقتصاد 
ظرفيت قانونگذارى جديد را ندارد و تنها بايد 
با حذف مقررات و قوانين مزاحم و زائد مسير 
تجارى و روابط با كشورهاى ديگر را بهبود 
بخشيم. قانون تجارت 80 ساله فعلى هرچند 
داراى مشكلات كوچكى است اما به طور قطع 
از قانون تجارت جديد كه در مجلس است 

بهتر و بى نقص تر است.

نقشه راه «داد و ستد» روى ميز مسئولان

دولت «لايحه تجارت» را پس بگيرد
يكي از مسائلي كه در خصوص لايحه جديد قانون تجارت 
مطرح است، نقاط قوت است كه اين لايحه در تجارت كشور ايجاد 
مى كند. در خصوص ايجاد تحول جديد بايد گفت كه در تدوين 
لايحه جديد، قانون گذار تلاش كرده است به زيرساخت هاي 
حقوقي حاكم بر روابط تجارتي يعني تضمين اصول اطمينان، 
سرعت و شفافيت توجه ويژه اي داشته باشد. به همين دليل نيز 
ابزارها و زيرساخت هاي فني موثر در نيل به اين هدف هر جا كه 
امكان آن وجود داشته باشد به كار گرفته شده اند. قانون گذار 
براي نهادهاي دولتي و حاكميتي اي كه در تنظيم فرآيندها و 
روابط تجاري ايفاي نقش مي كنند و تصميمات آنها بر اين عرصه 
اثرگذار مي باشد، تكاليف صريحي جهت استفاده از اين ابزارها 
پيش بيني كرده است. عملياتي كردن صحيح اين مقررات، 
به نوبه خود موجب مي شود تا تجار با صرف كمترين وقت و 
هزينه به اطلاعات اوليه و مورد نياز خود به نحو اطمينان آوري 
دسترسي پيدا كنند. بنابراين به طور كلي، اين انتظار وجود دارد 
كه با تصويب نهايي لايحه مراحل راه اندازي كسب وكارها، ادامه 
و اتمام فعاليت آنها و همچنين، برقراري روابط تجاري ميان 
تجار با شفافيت، اعتماد و سرعت بيشتري به انجام رسد. اين امر 
مي تواند به ارتقاي جايگاه كشور در شاخص هاي بهبود فضاي 
كسب وكار، افزايش سرمايه گذاري، اشتغال و كارايي و در نهايت 
شكوفايي اقتصادي كمك شاياني كند.لايحه جديد تجارت به 
لحاظ اينكه در تدوين آن، به روزرساني قانون تجارت و رفع 
خلاءها و مقررات متروك آن در كانون توجه قانون گذار قرار 
داشته لذا از نقاط قوت مهمي برخوردار است. از جمله مي توان 

به اين موارد زير اشاره كرد:
1- استفاده مناسب از ابزارهاي الكترونيكي و فناوري هاي 
نوين در جهت تضمين سرعت، اطمينان و شفافيت در امور 

تجارتي؛
2- به روز كردن ضمانت  اجراهاي مدني و كيفري؛
3- ارائه فهرست روزآمدي از اعمال ذاتا تجاري؛ 

تجاري  شركت هاي  تمامى  داشتن  محسوب  تاجر   -4
صرف نظر از موضوع فعاليت آنها؛

5- تاجر دانستن متصديان حمل ونقل مسافر و تصريح به آن؛
6- الزام كليه اشخاص حقيقي تاجر به ثبت نام در دفتر ثبت نام 

تجاري؛
7- اشاره صريح حكومت عرف و عادت و ساير قوانين تكميلي 

بر قراردادهاي ميان تجار؛
تجاري  دفاتر  داشتن  به  تجاري  شركت هاي  الزام   -8
الكترونيكي و تاجر محسوب داشتن كليه شركت هاي تجاري 

صرف نظر از موضوع فعاليت آنها؛
9- ايجاد تحولات مناسب در حقوق شركت ها نظير پيش بيني 
الزام به ثبت شركت هاي تجاري و موسسات غيرتجاري و الزام 
مرجع ثبت شركت ها به اختصاص شناسه  انحصاري به اشخاص 

حقوقي ثبت شده؛
10- الزام مراجع قضايي به ارسال آراي موثر بر حقوق اشخاص 

ثالث به مرجع ثبت شركت ها؛
11- طراحي ساختار و ترتيبي منسجم و منطقي براي ذكر 
مقررات شركت هاي تجاري در باب دوم كتاب دوم؛ همچنين 
پيش بيني قواعد عمومي حاكم بر شركت هاي تجاري و افزايش 
پيش بيني شركت هاي  همچنين  تجاري  تنوع شركت هاي 

نامعين؛
12- توجه به برخي شاخص هاي بهبود محيط كسب وكار 
نظير تعيين ضرب الاجل 10 روزه براي مرجع ثبت شركت ها 
جهت ثبت شركت هايي كه مدارك آنها كامل ارزيابي مي شود يا 
اجازه برگزاري جلسات مجامع عمومي از طريق ويدئو كنفرانس 

به شرط پيش بيني در اساسنامه؛
13- پيش بيني مقرراتي در خصوص نحوه ادغام و تجزيه 

شركت ها؛
14- تجميع و يكسان سازي مقررات مربوط به چك؛

15- دگرگون ساختن بنيادي مقررات مربوط به تسويه و 
ورشكستگي در جهت خروج اين مقررات از حالت متروك بودن 

و حذف نظام دوگانه اجراي مقررات ورشكستگي.
به طور كلي، تدوين اين لايحه را بايد گامي رو به جلو ارزيابي 
كرد و در اصل جايگزيني هر چه سريع تر قانون تجارت با قانوني 
جامع و منسجم ترديدي را جايز ندانست. اگرچه نمي توان منكر 

برخي كاستي ها و نواقص نيز  شد. 

دكتر بهنام غفاري
رييس گروه پژوهش هاي حقوق 
بازرگاني موسسه مطالعات

در دفاع از لايحه 
جديد قانون تجارت

حجم تجارت ايران و كره افزايش مى يابد. اين خبرى است 
كه اين روزها روى خروجى خبرگزارى ها قرار گرفته است.  پس 
از اينكه دولت يازدهم روى كارآمد با سياست هاى خارجى كه 
در پيش گرفت پاى بسيارى از هيات هاى تجارى را به ايران باز 
كرد كه هيات هاى اروپايى خاص ترين مسافران تلقى شدند. 
سفر اين هيات ها به ايران زمينه  همكارى بيشتر را فراهم كرد 
تا آنجايى كه طرف هاى خارجى نيز بسيار علاقمند و خواهان 

سرمايه گذارى درايران هستند.
در همين راستا، رييس سازمان توسعه تجارت ايران در ديدار 
با «سونگ وونگ يئوب» سفير كره جنوبى فرصت همكارى 
دوجانبه تهران و سئول را بعد از روى كار آمدن دولت يازدهم 
مساعد خواند و خواستار راه اندازى خط توليد كارخانجات 
كره جنوبى به ويژه در صنعت خودرو و لوازم خانگى باكيفيت 
به منظور عمق بخشيدن به ساخت اين محصولات در ايران 
شد. ولى اله افخمى راد اظهار كرد: از كالاهاى كره اى در ايران 
به عنوان محصولات با كيفيت ياد مى شود و با توجه به فضاى 
باز ايجاد شده در روابط ايران با جهان، كره اى ها مى توانند از 
فرصت به وجود آمده استفاده كنند و خط توليد لوازم خانگى 
و خودروهاى باكيفيت خود را در داخل ايران فعال كنند تا 
فناورى آنها هم به ايران منتقل شود.  وى با بيان اينكه حجم 
مبادلات تجارى ايران و كره جنوبى در دو بخش واردات و 

صادرات در سال هاى اخير كاهش يافته است، ادامه داد: حجم 
تجارت دو كشور بايد به طور محسوسى افزايش پيدا كند.

افخمى راد با بيان اينكه جهانيان به صلح آميز بودن برنامه 
هسته اى ايران پى برده اند، به شركت هاى كره اى، تصريح 
كرد زمينه همكارى هاى بيشتر با ايرانى ها را فراهم كنند و 
برنامه هاى خود براى انتقال فناورى از كره به ايران را ارايه 
قانون  افزود:  تجارت  و  وزير صنعت، معدن  معاون  دهند. 
آزاد  مناطق  و  اقتصادى  ويژه  مناطق  در  سرمايه گذارى 
ايران بسيار آسان است و كره اى ها مى توانند از اين طريق با 

كشورمان در بستر آسان ترى همكارى كنند.
همچنين «سونگ وونگ يئوب» سفير كره جنوبى در تهران 
در ادامه اين نشست با ابراز تمايل شركت هاى كره اى براى 
حضور بيش از پيش در ايران گفت: با توجه به توافقات خوب 
هسته اى ايران و 1+5 و تعامل ايران با ساير كشورهاى جهان، 
شركت هاى كره اى قدم به قدم در حال گسترش فعاليت هاى 
خود در ايران هستند. وى ادامه داد: در صورت انتقال خط 
توليد كره اى ها به ايران، ما مى توانيم محصولات خود را در 
شرايط بهترى به كشورهاى همسايه ايران و اروپا صادر كنيم.

سفير كره جنوبى از تمايل اين كشور براى برپايى نمايشگاهى 
اختصاصى در ايران براى نشان دادن توانمندى هاى اين كشور 

خبر داد.

در اين نشست روساى نمايندگى شركت هاى ال.جى و 
سامسونگ در ايران نيز حضور داشتند كه نماينده سامسونگ 
اظهار داشت: حضور ما در ايران بايد براساس قوانين مالياتى 
با ثبات باشد و ما اميدواريم با توجه به روى كار آمدن دولت 
جديد در ايران، در مسير انتقال تكنولوژى به اين كشور گام 

برداريم.
 نيمى از بازار لوازم خانگى در دستان كره 

در همين زمينه رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگى 
حضور فعال و جدى تر كره اى ها در بازار لوازم خانگى را مطلوب 
ارزيابى كرد و افزود: ال جى و سامسونگ 50درصد بازار را از آن 
خود كرده اند كه البته محصولاتشان در ايران مونتاژ مى شود.

محمد طحان پور به خبرنگار صمت گفت: در گذشته وقتى 
محصولى در خط توليد كره منسوخ مى شد، آن كالا را به ايران 
انتقال مى دادند تا در اينجا توليد شود اما در حال حاضر كالاى 
توليدى در ايران همزمان در كره هم توليد مى شود و كاملا 
پيشرفته است. وى ادامه داد: با ايجاد تحريم ها در سال هاى 
گذشته، كره  در ايران كارخانه هايى ايجاد كرد كه به طور 
همزمان مونتاژ محصولات را به بازار عرضه مى كند.طحان پور 
با بيان اينكه كيفيت اين محصولات مورد رضايت مشترى و 
داراى استاندارد است، تصريح كرد: در اين كارخانه ها ناظر 
مقيم و مدير كيفى كره اى حضور دارد كه محصولات توليد 
شده را ارزيابى مى كند. به گفته وى، حضور بيشتر و فعال تر 
كره در بازار لوازم خانگى و ايجاد خط توليد در ايران مى تواند 

آينده روشنى را براى رشد اقتصادى كشور رقم بزند.

افزايش حجم تجارت ايران و كره در دستور كار

محصولات چشم بادامى ها بومى سازى مى شود

بازرسى و كنترل نقش مهمى در تنظيم بازار دارد. اما نكته  
حائز اهميت اين است كه جامعه توليدكننده بداند بازرسان در 
راستاى اهداف توليد اقدام مى  كنند، بنابراين نبايد نگرانى در 
اين مورد داشته باشند. بازرسان سازمان حمايت و اتاق اصناف 
اگر به طور مستمر فعاليت دارند اما در ايام ويژه هم مانند 
ماه مبارك رمضان اقدامات خاصى را در دستور كار خود قرار 
مى دهند. در همين رابطه با مجتبى فراهانى معاون بازرسى 
و رسيدگى به شكايات سازمان حمايت توليد كنندگان و 
مصرف كنندگان گفت وگويى داشتيم كه در ادامه مى خوانيد. 
بازار در ماه رمضان امسال چگونه  پايش   طرح 

برگزار مى شود؟
امسال 350 نمايشگاه طرح ضيافت توسط اتاق اصناف 
در سراسر كشور برپا شده است كه از اين ميان 4 نمايشگاه 
در استان تهران به توزيع كالاهاى اساسى مردم مى پردازد.

طرح پايش بازار رمضان از اول تيرماه آغاز شده و تا 6 
مردادماه نيز ادامه خواهد داشت كه عمده نظارت ها بر 
عرضه كالاهاى خوراكى مردم است تا مشكلى در اين ايام 
ويژه ايجاد نشود. در كنار اجراى اين طرح با اتحاديه ها براى 

عرضه مواد غذايى هماهنگى هايى انجام داده ايم. 
 بازرسى عمدتا از چه كالاهايى صورت مى گيرد؟

اقلام  كالاهاى مورد هدف در ماه رمضان بيشتر شامل 
پرمصرف مانند مواد پروتئينى، لبنيات، شيرينى جات مانند 
زولبيا و باميه، چاى، خرما، ميوه و صيفى جات مى شود. در 
واقع بيشترين نظارت ها در كالاهاى خوراكى صورت مى گيرد؛ 
ضمن اينكه در اين طرح با وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكى و سازمان غذا و دارو همكارى هاى لازم را داريم و با 

گشت هاى مشترك بازار را مورد بررسى قرار مى دهيم.
 امسال چه تعداد بازرس در بازار فعاليت دارند؟

3500 بازرس محسوس از سازمان صنعت، معدن و تجارت 
و اتاق اصناف به همراه 20هزار بازرس به صورت غيرمحسوس 
در ماه رمضان بازار را رصد خواهند كرد. بازرسان اصناف سطح 
خرده فروشى را مورد بازرسى قرار مى دهند؛ ضمن اينكه 
امسال بازرسى از واحدهاى خبازى توسط افراد حرفه اى و 
آموزش ديده و براساس كارشناس محورى صورت مى گيرد. 
توليد كنندگان بدانند بازرسان در راستاى اهداف توليد گام 
برمى دارند و سربازان توانمند خط توليد محسوب مى شوند و 
سعى در ايجاد بازارى آرام و بى تنش دارند. به عنوان نمونه اين 
بازرسان هستند كه با حمايت از توليد كننده داخلى كالاهاى 

تقلبى و قاچاق را از سطح بازار جمع آورى مى كنند.
 نحوه بازرسى امسال با سال هاى پيش چه تغييرى 

كرده است؟
امسال مبناى فعاليت تمام همكاران پيشگيرى از تخلف 
است تا بتوان قبل از بروز تخلف از آن جلوگيرى كرد. همچنين 
از تمام مردم در سراسر كشور درخواست دارم، ضمن دريافت 
فاكتور معتبر از فروشندگان، تخلفات اقتصادى را به صورت 
حضورى به سازمان هاى صنعت، معدن و تجارت  يا به صورت 
تلفنى با شماره تلفن 124 در ميان بگذارند تا در اسرع وقت 

به شكايات آنان رسيدگى شود.

معاون بازرسى سازمان حمايت 
توليد كنندگان و مصرف كنندگان:
بازرسان 
بازوى توانمند 
كنندگان مصرف 

 فارس- معاون اول رئيس جمهور مصوبه هيات وزيران 
در مورد اصلاح ماده (9) آيين نامه نحوه استفاده از زمين 
و منابع ملى در مناطق آزاد تجارى ـ صنعتى جمهورى 

اسلامى ايران را براى اجرا ابلاغ كرد.
 ايسنا- براى اولين بار و بعدازگذشت 38سال، نماينده 
ايران به عنوان معاون دفتر منطقه اى خاورميانه و افريقا 
منطقه  معاون  به عنوان  اسفهبدى  شد. حسين  انتخاب 
خاورميانه و آفريقاى انجمن جهانى صنعت نمايشگاهى 

UFI انتخاب شد.
 ايرنا- مديركل گمرك شهيد رجايى بندرعباس گفت: 
در سه ماه نخست امسال كالاهاى غيرنفتى به وزن بيش از 
6ميليون تن و به ارزش بيش از يك ميليارد و 700ميليون 

دلار از اين گمرك به خارج از كشور صادر شد.
 ايرنا– سرپرست سازمان منطقه آزاد قشم، تعيين و 
تصويب يك راهبرد مشخص براى توسعه اين منطقه را يك 
ضرورت دانست و بى توجهى به اين موضوع را در گذشته، 
زمينه ساز بسيارى از تنگناهاى امروز اين منطقه اعلام كرد.

گندمكاران 92درصد مطالبات شان را گرفتند
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: در حال حاضر، 
مقدار خريد تضميني گندم با رشد 78 درصدي در 31 استان 
به بيش از 4 ميليون تن رسيده و حدود 3 هزار و 900 ميليارد 
تومان از بهاي گندم هاي خريداري شده به كشاورزان در سراسر 
كشور پرداخت شده است. به گزارش خبرگزارى مهر، عباس 
قبادى گفت: تاكنون 4 ميليون و 80 هزار تن گندم از كشاورزان 
سراسر كشور خريداري شده كه اين مقدار، در مقايسه با مدت 
مشابه سال گذشته رشدي 79 درصدي داشته است. معاون 

وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينكه تاكنون پرداخت وجوه گندم ها به روز بوده، از 
واريز حدود 39 هزار ميليارد ريال به حساب كشاورزان خبر داد و افزود: اين مقدار پرداختي 
به كشاورزان برابر كل وجوه بهاي گندم هاي خريداري شده در سال گذشته مي باشد. 
وي تصريح كرد: به استثناي بوشهر و هرمزگان كه خريد گندم در اين دو استان به پايان 
رسيده، خريد در تمامي نقاط كشور ادامه دارد و هم اكنون 712 مركز خريد در 31 استان، 
جهت تحويل محموله هاي كشاورزان فعال مي باشند.مديرعامل شركت بازرگاني دولتي 
ايران اضافه كرد: كشاورزان گندم هاي خود را در قالب 630 هزار محموله به مراكز خريد 
تضميني در سراسر كشور فروخته اند.قبادى عنوان كرد:  بيشترين خريد گندم مربوط به 
استان هاي خوزستان، فارس، گلستان و كرمانشاه به ترتيب 961 هزار و 727 هزار و 583 هزار 
و 311 هزار تن و بيشترين  درصد رشد خريد تضميني گندم به نسبت كل خريد سال گذشته 

در استان هاي ايلام، قزوين، تهران و مازندران بوده است.

چهره ها و نظرها
پرداخت 55 ميليارد تومان مطالبات چايكاران

رئيس سازمان چاى كشور از پرداخت 55 ميليارد تومان 
مطالبات چايكاران در چين اول سال 93 خبر داد و گفت: كل 
اين مطالبات در اين مرحله 60 ميليارد تومان است كه به زودى 

مابقى را تا 79 ميليارد به روز پرداخت مى كنيم.
على محرر در گفت وگو با پانا، درخصوص واريز اين مبلغ به 
حساب چايكاران گفت: امروز اين مبلغ به چايكاران پرداخت 
مى شود كه در خريدهاى چين هاى بعدى چاى نيز به تناوب 
مبالغ مورد معامله را به حساب آنها واريز مى كنيم. وى به خريد 

56 هزار تن چاى تا امروز از چايكاران اشاره كرد و افزود: اين ميزان برابر 79 ميليارد تومان 
ارزش مالى اين محصول است و بعد از تسويه مطالبه آنها در چين اول 19ميليارد ديگر را 
به آنها پرداخت مى كنيم. رئيس سازمان چاى كشور ادامه داد: از ميزان 56هزار تن چاى 
خريدارى شده 54درصد درجه1 و 46درصد درجه2 است و اين ميزان تا پايان فصل 
برداشت يعنى 30 مهر امسال متغير خواهد بود، چراكه كيفيت در چين هاى مختلف در 
نوسان است. محرر با بيان اينكه سال گذشته 90 هزار تن چاى از چايكاران خريدارى 
شد، اعلام كرد: اين ميزان توليد با پيشرفت  هاى پيش روى صنعت چاى رو به رشد است 
و اميد به خودكفايى و رهايى از واردات را داريم. وى افزود: متاسفانه كشور ما در حوزه 
چاى واردكننده است و ما در تلاشيم تا از در اين زمينه نياز داخل را تامين كنيم. موضوع 
بسته بندى را در دستوركار قرار داديم و تاكنون 40 نوع بسته بندى براى محصولات چاى 

خود ارائه كرديم كه اين موضوع در عرضه بازار بى تاثير نيست.

محصولات وارداتى
به كشور كيفى هستند

هدايت حاتمى، معاون بازرگانى 
دولتى  بازرگانى  شركت  خارجى 
درخصوص  ايلنا  با  گفت وگو  در 
واردات  زمينه  در  اخبارى  انتشار 

گندم و برنج  هاى آلوده گفت: واردات گندم، برنج و... حرف 
امروز و ديروز كشور نيست و ساليان طولانى است كه اين 
محصولات استراتژيك به كشور وارد مى شود. در حال حاضر 
نيز در مبادى ورودى كشور دستگاه هاى نظارتى به طور تمام 
و كمال مشغول فعاليت هستند. وى افزود: همچنين علاوه 
بر آن نيز گواهى سلامت و بهداشت از مبدا صادر مى شود و 
خوشبختانه تا به امروز هيچ گزارشى درخصوص آلوده بودن 
گندم، برنج و... اعلام نشده است و اخبارى كه در رسانه ها 
تمامى  كرد:  اظهار  حاتمى  ندارد.  صحت  مى شود  منتشر 
مشخصات و آناليزهاى محصولات وارداتى از سوى شركت 
بازرگانى دولتى ايران بر روى وب سايت اين شركت قرار گرفته 
است و اينكه برخى مى گويند از نظر كيفى محصولات وارداتى 

با مشكل مواجه است از سوى اينجانب تكذيب مى شود.

مدير عامل صندوق ضمانت صادرات از آمادگى 
بانك هاى  با  براى همكارى بيشتر  اين صندوق 
خصوصى در جهت توسعه تامين مالى صادرات 
خبر داد و گفت: اين موضوع از طريق فعال سازى 
خطوط اعتبار خريدار به كشورهاى واردكننده 
كالا و خدمات از ايران به پشتوانه ضمانتنامه هاى 
صندوق صورت مى گيرد.  طاهر شه حامد تصريح 
كرد: اميدواريم با ابزارهاى بسيار مناسب بيمه اى 

و تضمينى چه در مرحله قبل از حمل و چه در مرحله بعد از حمل مجموعه 
صندوق با كمك بانك ها بتواند نقش خود را در تامين مالى صادرات به شكل 
بهترى ايفاء كند. وى با اشاره به مصوبه شوراى پول و اعتبار درخصوص الزام 
بانك ها به اعمال تخفيفات ويژه 2 درصدى براى اعطاى تسهيلات ريالى و يك 
درصدى براى اعطاى تسهيلات ارزى به صادر كنندگان با پوشش صندوق 
ضمانت صادرات ايران، اظهار كرد: مزيتى دوجانبه براى بانك هاى عامل به 
لحاظ كاهش ريسك بروز مطالبات معوق و همچنين نرخ مناسب تر اخذ 
تسهيلات براى صادر كنندگان در اين خصوص وجود دارد. شه حامد افزود: 
از سوى ديگر بانك ها با اتكاء به اعتبارسنجى دقيق صندوق مى توانند تمام 
هزينه ها و مشكلات اعتبارسنجى، ترهين و اخذ وثايق را به صندوق واگذار 

كنند و ريسك وصول نكردن مطالبات خود را به صفر برسانند. 

همكارى با بانك هاى خصوصى

مدير  سليمانى  كوروش 
سهام  و  مالى  منابع  تامين 

ايدرو:
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گپنظرگاه

ــد همچنان   نـگار خسـروى: آمار جدي
ــت. فهرست واردات ايران  تغييري نكرده اس
ــادرات (غيرنفتي)  ــر و پيمان تر از ص هنوز پ
ــت. هر چند صادراتي كه غير نفتي ناميده  اس
ــود مملو از فرآورده هاي نفتي اي است  مي ش
ــه 90 درصد اقتصاد ايران را تامين مي كند.  ك
ــن 10 قلم از  ــاس گزارش گمرك ، از بي براس
مهم  ترين اقلام صادرات به اصطلاح غيرنفتي 
ــت كه  ــران حدود 5 قلم از آن چيزهايي اس اي
ــتيم  ــم آن را گذاش ما براي تقويت روحيه اس
ــت و اين  ــي در اصل نفتي اس ــي، ول غيرنفت

موضوع بسيار قابل  توجه است.
 رقم صادرات طبق آماري كه اتاق بازرگاني 
منتشر كرده «5,118,212,002» دلار و 
بيشترين حجم مبادلات هم به چين با رقم 
«1,487,917,718» دلار است. توضيحات 
تعرفه اي نشان مي دهد كه پروپان مايع شده 

بيشترين سهم را در صادرات دارد.
دلار   «1,500,615,941» اما  واردات؛ 
 «3,808,264,553,238» معادل  است. 
تومان. صرف نظر از رقم نجومي اش، اقلامي 
كه در راس فهرست قرار گرفته اند، اغلب 
كه  توليداتي  يعني  خوراكي اند؛  كالا ها 

به صورت مستقيم وارد بازار مي شوند. 
از  از مضرات خروج دلار  با چشم پوشي 
بازار ، روند صعودي واردات، ابعاد گسترده اي 
از اقتصاد ايران را تحت الشعاع قرار مي دهد. 
آن هم نه در آينده دور. تا چند سال ديگر كه 
دوران رونق اقتصادي شروع مي شود، صنعت 
صنايع  عقب افتاده ترين  از  يكي  به  ايران 
واردات  با  چرا كه  مي شود،  تبديل  جهاني 
كالاهاي غير واسطه اي به تدريج بايد منتظر 

افول صنايع ايران بود. 
مواد غذايي در صدر فهرست واردات

كه  توسعه  جهاني  شاخص هاي  گزارش 
در سال 2013 از سوي بانك جهاني منتشر 
شده، نشان مي دهد، بين سال هاي 2000 تا 
2011 به طور متوسط بين 14 تا 19درصد از 
كل واردات كشور به مواد غذايي اختصاص 
داشته است، 2 تا 3درصد مربوط به مواد خام 
كشاورزي بوده، 1 تا 2درصد شامل سوخت، 
1 تا 2درصد مواد معدني و فلزي و 73 تا 
ساخته  كالاهاي  به  مربوط  هم  81درصد 
شده صنعتي كه شامل ماشين آلات مي شود، 

بوده است. 
ريز بينانه  نگاهي  با  آمارها  اين  به   اگر 
توجه كنيم متوجه الگوي سنتي استعمار 
مي شويم.  اين تحليلي است كه فرشاد مومني 
به آن معتقد است. او مي گويد كه موضوع 
مهم در اين مورد خام فروشي است و اينكه 
ايران به صادر كننده عمده مواد خام در جهان 
وارد كننده  مقابل  در  و  است  شده  تبديل 

كالاهاي ساخته شده صنعتي.

اشكال در فلسفه گشودن دروازه ها
بسياري از كارشناسان اقتصاد كه تحليلي 
فلسفه  كه  معتقدند  دارند،  مومني  شبيه 
گشودن دروازه هاي كشور به روي كالاهاي 
رقابت پذيري  افزايش  بهانه  به  خارجي 
شدن  كيفي تر  براي  و  نيست  منطقي 
صنعت داخلي، بايد با اعمال سياست هايي 
فشار را روي اين بخش توليد بيشتر كرد تا 
توليدكننده كيفيت كالاي خود را ارتقا دهد.

البته نمي توان منكر بحث جدي شد كه 
در تبعيت از كاهش واردات برخي از اقلام 

در جامعه به وجود مي آيد. اينكه با ممنوعيت 
واردات نمي توان تقاضاي بازار را از بين برد، 
ضمن آنكه در برخي موارد نتيجه عكس دارد 
و تقاضا براي برخي كالاها بيش از گذشته 
افزايش مي يابد و تقاضاي بازار باعث ورود 

كالا با هر كيفيتي و قيمتي و از هر منفذي به 
كشور خواهد شد. با در نظر گرفته شدن تمام 
موارد مي شود گفت كه تنها راه نجات اقتصاد 
خصوصا صنعت، توجه بيشتر دولتي هاست. 
از مشكلات  سال هاست كه توليد كننده ها 
اداري، پيچ و خم هاي اداري و ماليات هاي سر 
به فلك كشيده مي نالند. از طرفي وارد  نشدن 
كالاهاي واسطه اي باعث تعطيلي بسياري از 
كارخانه هايي شده كه توليداتشان وابسته به 

همين كالاهاست. 
واردات صنعتي خاورميانه و شمال افريقا
كالاهاي صنعتي  ميانگين جهاني سهم 
تا   56 بين  جهان  سطح  در  وارداتي 
را  مسئله  كه  چيزي  آن  است.  65 درصد 
خيلي قابل  تامل تر مي كند، ميانگين منطقه 
كشورهايي  شمال افريقاست.  و  خاورميانه 
كه عموما اوضاع احوالشان شبيه ايران است. 
در منطقه خاورميانه و شمال افريقا هم اين 

نسبت بين 66 تا 74درصد است. 
باتوجه به اين دو آمار جهاني و مقايسه آن 
با شرايط كنوني كشور متوجه مي شويم كه 
چرا بايد به طور جدي به موضوع تركيب اقلام 
وارداتي در كشور به عنوان يك چالش فكر 

كنيم.
تركيب اقلام صادراتي ايران

به گفته مومني، چالش بعدي پيش روي 
صادراتي  اقلام  «تركيب  ايران  اقتصاد 
ايران» است كه بايد بررسي شود. براساس 
آمارهاي بانك جهاني تركيب اقلام صادرات 
كالايي ايران در دوره بين سال هاي 2000 
تا 2011 شامل 3 تا 4درصد صادرات مواد 

غذايي، بين 81 تا 89درصد صادرات مواد 
سوختي (شامل مواد پتروشيمي و ميعانات 
گازي هم مي شود)، 1 تا 2 درصد مواد معدني 
و فلزي و 7 تا 12درصد كالاهاي صنعتي 
بوده است. اين الگوي صادرات با آن الگوي 
واردات دقيقا همان مفهوم خام فروشي را 
به نمايش مي گذارد. باز در اين زمينه آن 
چيزي كه مي تواند مسئله را حساس تر كند، 
مقايسه آمارهاي داخلي با آمارهاي منطقه 
بسياري  كه  شمال افريقاست  و  خاورميانه 
از كشورها در آن همانند ما از منابع نفتي 
و سوختي بهره مند هستند، اما نكته جالب 
اين است كه صادرات سوختي اين كشورها از 
ايران بسيا ر پايين تر است. براساس آمارهاي 
بانك جهاني ميانگين منطقه خاورميانه و 
شمال افريقا در مورد سهم صادرات سوخت 
بين 67 تا 77درصد است كه تقريبا 14 تا 

23درصد پايين تر است.
محدوديت در صادرات و واردات ايران

اين بخش  دادن  براي حركت  از سويي 
اقتصاد، روابط بين الملل تاثير زيادي دارد. 
به طرف ها عمده تجاري دقت كنيم،  اگر 
هم در مورد واردات و هم در مورد صادرات 
تنوعي در طرف  هاي تجاري وجود ندارد و 
مي توان گفت كه ايران در صادرات وضعيت 
غيرعادي و نابساماني را تجربه مي كند و بين 
60 تا 67درصد كل اقلام وارداتي و صادراتي  
كشور تنها به 5 كشور صادر مي شود يا از 5 
كشور وارد مي شود. اين يكي از نكته هاي مهم 
اقتصاد ايران است كه در بخش عظيمي از 

صنعت تاثير گذار است.

بررسي بازار صادرات و واردات ايران از نگاه آمار

الگوي سنتي استعمار جواب نمي دهد

با چشم پوشي از مضرات خروج 
دلار از بازار ، روند صعودي 
واردات، ابعاد گسترده اي از 
اقتصاد ايران را تحت الشعاع 

قرار مي دهد. آن هم نه در آينده 
دور. تا چند سال ديگر كه دوران 
رونق اقتصادي شروع مي شود، 

صنعت به يكي از عقب افتاده ترين 
صنايع جهاني تبديل مي شود، 

چراكه با واردات كالاهاي 
غيرواسطه اي به تدريج بايد 
منتظر افول صنايع ايران بود

نگاهى به فهرست كالاهاى وارداتى ايران كه در چند 
ندارد.  سال گذشته صورت گرفته حس خوشايندى 
متاسفانه حضور اقلام خوراكى در راس اين فهرست 
نشان مى دهد كه شرايط مناسبى وجود ندارد، چراكه 
كه  وارداتى  كالاهاى  اصلى ترين  از  قلم   7 متاسفانه 
به صورت مستقيم و غير مستقيم وارد مى شود، خوراكى 
هستند. اقلامى كه يا بازار انسانى دارند يا طيور و دامى. 
چنين اتفاقى در كالاهاى وارداتى اصلا به سود اقتصاد 
ايران نيست. چرا كه بعد از خوراكى ها در فهرست 10 
كالاى وارداتى تنها سه كالاى ديگر وجود دارند كه از 

اين جنس نيستند.
سه قلم باقيمانده در ابتدا فولاد است كه در صنعت مورد 
استفاده قرار مى گيرد. بعد از آن قطعات اتومبيل هاى 
1500 سى سى است و قلم آخر نمايشگر هاى تصويرى، 
نمايشگرهايى كه چون بسته بندى نهايى شان در ايران 
انجام مى گيرد، به عنوان توليد داخلى معروف شده اند! 
متاسفانه سال گذشته ( 1392) در شرايطى كه مردم 
ايران در گير مشكلات دارويى بودند و توان پرداخت 
جاى  به  دولت  نداشتند  را  دارو ها  نجومى  رقم هاى 
تخصيص بودجه به دارو، 850ميليون دلار كشور را 
صرف ورود نمايشگر هاى تصويرى كرد. نمايشگر هايى 
كه نام شان همچنان  روى تابلو هاى تبليغاتى خيابان ها 

وجود دارد.
گذشته از اين مسائل، واردات به خودى خود مشكل 
غيرواسطه اى  كالاهاى  نيازمند  كشور  چرا كه  ندارد، 
اما  مى شود.  صنعت  رشد  باعث  كه  كالاهايى  است. 
و  صنعت  ماشين آلات،  به  نكردن  توجه  با  متاسفانه 
كالاهاى واسطه اى سرمايه ها خارج مى شوند و اين باعث 
مى شود صنعت ايران رشد نكند و از فناورى عقب بماند. 
در دورانى كه دوران رونق صنايع نام دارد، ايران به خاطر 
متوقف شدن صنعت كه دليلش واردات مواد اوليه است، 
عقب افتاده مى شود. در اين دوران كه كشورها به شدت 
اقتصادشان را رشد مى دهند، ايران عقب افتاده است و از 
فناورى هايى استفاده مى كند كه در دنيا منسوخ شده 
است.  اما آنچه بيش از همه موارد باعث نگرانى است 
اقلام خوراكى است كه اگر همين روند را ادامه دهند، 
خوراك ايران به كل وابسته به واردات خواهد شد. براى 
جلوگيرى از چنين اتفاقى بايد، تاكيد مى كنم بايد از 
سوى دولت و متصديان، كنترل شديدى صورت بگيرد.

از سوى ديگر، ورود مواد اوليه سبب مى شود كه به 
تدريج واردات كالاهاى واسطه اى كاهش داشته باشد 
و صنعت بيش از همه بخش ها متضرر شود. اما در ساير 
موارد يعنى صرف نظر از مواد اوليه، واردات اشكالى 
بدهيم  تغيير  را  ماشين آلات  تركيبات  بايد  ندارد.  
و به دنبال رشد صنعت باشيم. ما و همكاران بارها با 
نمايندگان دولت جلساتى داشته  ايم و چندين بار به اين 
نكته اشاره شده است كه دولت بايد سياست هاى جامعى 
براى دوران رونق صنعتى به كار بگيرد و مبالغى كه براى 
واردات در نظر مى گيرد صرف كالاهاى سرمايه اى و ورود 

دانش فنى سرمايه اى و فناورى شود.

نصب دوربين مداربسته الزامى شد
 على راقى، معاون نظارت بر اماكن عمومى فاتب اعلام 
كرده است كه تمام واحدهاى صنفى كوچك و بزرگ 
داراى پروانه كسب ملزم به نصب دوربين هاى مداربسته 

هستند و اين موضوع از سال93 الزامى شده است.
او مى گويد: «نصب دوربين هاى مداربسته علاوه بر 
جلوگيرى از سرقت و ايمنى محل كسب، به حراست 
از جامعه و حفظ امنيت ملى نيز كمك مى كند. قانون 
نصب اين دوربين ها را الزامى كرده، لذا اصناف نبايد اين 
مسئله را هزينه تلقى كنند زيرا كمك به حفظ امنيت 
است. نصب دوربين هاى مداربسته در واحدهاى صنفى 
از سال91 در دستور  كار قرار گرفته بود اما از ابتداى 

سال جارى الزامى شد.

ظروف چدنى توليد مى شود
محمدحسن كاظمى، رييس اتحاديه لوازم فلزى و 
ظروف آشپزخانه تهران از فعاليت بيش از 200 كارخانه 
در بخش توليد ظروف آشپزخانه خبر داد و گفت: با 
وجود فعاليت 200 كارخانه توليدى، در كشور بيشترين 
برمى گيرد.  در  وارداتى  برندهاى  را  بازار  نياز  حجم 
توليدات داخلى پاسخگوى نياز بازار است و اين توليدات 
از لحاظ كيفيت نيز مشابه كالاهاى خارجى است و بعضا 
از كيفيت بالاترى برخوردارند، اما بازار اكنون با تهاجم 
برندهاى وارداتى مواجه است و مردم بيشتر تمايل به 

استفاده از برندهاى مطرح دارند.

افزايش همكارى ايران با يونيدو
علي اكبر فرازي، معاون امور بين الملل اتاق ايران لزوم 
افزايش فعاليت هاي صنعت كشاورزي را از اهداف اتاق 
ايران عنوان كرد. او همكاري هاي قبلي ايران با يونيدو 
در زمينه توليد و صادرات زعفران و خرما را بستري براي 
گسترش روابط در ديگر بخش هاي كشاورزي عنوان 
كرد. فرازي همچنين همكاري فعالان بخش كشاورزي 
در تحقيق و بهبود فرآيندهاي توليد تا بازاريابي با يونيدو 

را خواستار شد.

مجيد رضا حريرى
رييس كميسيون واردات
اتاق بازرگانى ايران

واردات خوراكى ها 
نگران كننده است

متاسفانه قانون فعلى نظام صنفى، با سياست هاى اقتصاد مقاومتى همخوانى ندارد و 
اين امر به ضرر كشور خواهد بود، از اين روست كه اصلاح آن در اسرع وقت به نفع اقتصاد 
و اصناف كشور است. هر چند در حال حاضر نيز كميته اى مركب از نمايندگان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و اتاق اصناف ايران بازنگرى و اصلاح مواد ضرورى در قانون نظام 
صنفى را در دستور  كار قرار داده اند اما همچنان نيازمند حمايت دولت و مجلس هستيم تا 
موازى كارى ها برطرف شود و مشكل اين قانون فعلى نظام صنفى هر چه سريع تر رفع شود.
در حال حاضر با قانون نظام صنفى نمى توان همتراز يا در كنار اتاق بازرگانى فعاليت كرد 
زيرا اتاق بازرگانى به لحاظ ساختارى در 32 نهاد عضو است در حالى كه اتاق اصناف ايران 
در هيچ نهادى عضويت ندارد. البته بايد اين موضوع را ذكر كرد كه تعامل دولت و اصناف 
در حال حاضر مطلوب و موجب آرامش كنونى بازار شده است اما بررسى قانون فعلى نظام 
مى تواند به آرامش هرچه بيشتر اصناف كمك كند چرا كه بيش از 3ميليون واحد صنفى از 
دولت انتظار دارند اصلاح قانون نظام صنفى را انجام دهد. از سوى ديگر قانون نظام مالياتى 
به ويژه در بخش ماليات بر ارزش افزوده يكى ديگر از مشكلات كنونى است و اصناف منتظر 

اصلاح آن هستند. اميدوارم دولت هر چه سريع تر به اين موضوع رسيدگى كند.

على افاضلى
رئيس اتاق اصناف ايران 

قانون نظام صنفى با اقتصاد مقاومتى 
همخوانى ندارد

حسن نكويى مهر
 رئيس مركز اصناف تهران

خودكفايى به رونق
اصناف نياز دارد

ــتغال، صادرات و خدمات  ــيل عظيمى در بخش توليد، توزيع، اش  اصناف داراى پتانس
هستند. اگر اين پتانسيل ها با بسترهاى مناسب ساماندهى شوند هم در ايجاد اشتغال و 

خودكفايى و هم در توسعه صادرات كشور رشد خواهيم داشت.
با بسترسازى اقتصاد مناسب مى توانيم كشور را به خودكفايى برسانيم. اين امر مستلزم 
ــت، از طرفى ديگر  ــث تصويب قوانين اس ــب از جانب مجلس در بح ــزى مناس برنامه ري
ــب وكار را متحول كند، در كنار آن  ــت گذارى در اقتصاد كلان مى تواند فضاى كس سياس
تشكل هاى صنفى با بيش از 8هزار و 800 اتحاديه كه داراى پتانسيل زيادى براى ايجاد 
اشتغال هستند در صورت همراهى نهادهاى مسئول با آنها، مى توانند نقش اساسى را در 
رشد اقتصادى كشور داشته باشند. تشكل هاى صنفى برخاسته از خود اصناف هستند و با 
زيرمجموعه هاى خود ارتباط مناسبى برقرار مى كنند، بنابراين آنها با تعامل بين دولت و 
مجلس مى توانند فضاى كسب وكار را بهبود بخشند و بستر لازم را در توسعه فعاليت هاى 
اقتصادى فراهم  سازند.  اصناف با 3 ميليون واحد صنفى بيش از 7 ميليون جمعيت شاغل 
ــه اگر به آنها  ــتند ك ــود گنجانده اند. 20درصد از صنوف ما توليدى هس ــور را در خ كش

تسهيلات داده شود اين مجموعه قادر خواهد بود كشور را به خودكفايى برساند.

تخلفات طرح ضيافت 50 درصد كاهش داشته است
طرح ضيافت يكى از طرح هايى است كه از دولت نهم و 
دومين  طرح  اين  است.  رسيده  روحانى  دولت  به  دهم، 
آزمونى است كه مردان دولت اعتدال در رابطه با برگزارى 
نمايشگاه هاى خوراكى، از آن موفق بيرون آمده اند. براساس 
آمارى كه مجتبى فراهانى، معاون بازرسى و رسيدگى به 
تخلفات سازمان حمايت از مصرف كنندگان اعلام كرده است، 
نه تنها قيمت هاى اين بازارچه ها ثابت بوده است بلكه براساس 
آخرين آمار به دست آمده ميزان تخلفات گزارش شده در 
نمايشگاه هاى طرح ضيافت امسال در مقايسه با سال گذشته 
تا 50 درصد كاهش داشته است. مجتبى فراهانى در گفت و گو 

با ايسنا اظهار كرد: «خوشبختانه مردم در طرح ضيافت امسال 
مديريت خوبى در خريدهاى خود انجام دادند و تعامل بسيار 
خوب و رضايت بخشى در بين همه صنوف با دست اندركاران 
مربوطه وجود داشت.» به گفته او گرانفروشى، درج نكردن 
قيمت، كيفيت نامناسب و توجه كمتر به اصول بهداشتى 
ازجمله مواردى بود كه  درصد بيشترى از آمار تخلفات را به خود 
اختصاص داد. او با بيان اينكه حدود 20هزار ناظر افتخارى 
با سازمان فعاليت مى كنند كه در بين آنها اساتيد دانشگاه 
نيز وجود دارد اظهار كرد: «اعتماد مردم به دولت، اطمينان 
مردم به فراوانى كالا در بازار، تعامـل خوب بين صنوف با 

دست اندركاران و مديريت مناسب تنظيم بازار ازجمله عوامل 
مهم كاهش اين تخلفات بود.»  معاون بازرسى و رسيدگى 
به تخلفات سازمان حمايت در ادامه توضيح داد: «هنوز آمار 
دقيقى از نوع و ميزان تخلفات آماده و نهايى نشده ولى براساس 
گزارشات به دست آمده از 31استان و جنوب كرمان ميزان 
تخلفات در مقايسه با سال گذشته كاهش چشمگيرى داشته 
است.» رئيس كميسيون حمل ونقل اتاق بازرگانى تهران در 
جلسه هيات نمايندگان اتاق تهران از اصلاح قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز در دولت يازدهم خبر داده بود كه با واكنش 

ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز رو به رو شد.

«بحث افزايش ميزان واردات، آن هم در شرايطي كه 
بيشترين اقلام آن خوراكي  هستند، نگران كننده است.»

اقتصادي  كارشناسان  از  نيمي  از  بيش  نظر  اين 
از هزينه اي كه  ميزان  اين  آنها  به زعم  است، چراكه 
دولت صرف واردات موادي مثل خوراكي ها مي كند، 
شود.  مواجه  مشكل  با  صنعت  بخش  مي شود  باعث 
تهران  اتاق  رئيسه  هيات  عضو  برخوردار،  محمد  اما 
به  ربطي  هيچ  خوراكي  واردات  كه  است  معتقد 
صنعت ندارد و وارد نشدن كالاهاي واسطه اي مشكل

ديگري است. 
آماري كه اتاق بازرگاني ايران اعلام كرده است، 
وارداتي،  كالاي   10 از  قلم   7 كه  مي دهد  نشان 
خوراكي هستند. به نظر مي رسد اين آمار براي 

اقتصاد ايران خطرناك باشد. نظر شما چيست؟
و  اوليه  مواد  سهم  واردات  از  85 درصد  آمار  طبق 
سرمايه اي  كالاهاي  كه  هستند  سرمايه اي  كالاهاي 
خط توليد صنعت را ارتقا مي دهد. اينكه بيش از 5 قلم 
از كالاهاي وارداتي و اساسي خوراكي ها هستند، جاي 
نگراني ندارد. كشور ايران در منطقه اي قرار دارد كه از 
نظر آب وهوايي شرايط مساعدي ندارد و جزء اقليم گرم 
و خشك است. با اين شرايط براي پرورش گياهان و ساير 
دانه ها به آب زيادي احتياج است اما با توجه به ميزان 

بارندگي در كشور اين اتفاق ميسر نيست. 
اما بر اساس فهرست منتشرشده اين كالاها از كشور 
امارات وارد ايران مي شود. امارات كشوري است كه 
شرايط آب وهوايي نامناسب تري نسبت به ايران دارد. 

مگر اينكه...
در  مي شود!  اينكه ها  مگر  شامل  مورد  اين  دقيقا 
حقيقت امارات دروازه اي براي ورود كالاهاست. اين 
را همه مي دانند كه به دليل تحريم هايي كه عليه ايران 
در  مي شوند  وارد  كه  كالاهايي  اغلب  گرفته  صورت 
حقيقت فرستاده شده از سوي كشورهاي ديگر است 
كه در بندرهاي امارات برچسب هايش تغيير مي كند و 

مارك امارات را مي گيرد. 
شايد بخش اعظم اين نگراني ها مربوط به رقم هاي 

بالاي مبادلات باشد...
در سال هايي كه براساس گزارش هاي سال كم آبي 
از  بيش  غذايي  مواد  واردات  براي  مي شود،  ناميده 
كه  سال هايي  در  و  مي شود  هزينه  يورو  12ميليارد 
ميزان بارش بيشتر است 12ميليارد دلار به واردات 
بخشي  البته  مي شود.  داده  تخصيص  غذايي  مواد 
از اين واردات به فرهنگ ما. اگر همان طور كه مقام 
معظم رهبري فرموده بودند، توجه بيشتري به منابع 
اقلام  واردات  براي  رقم هايي  چنين  داشتيم  آبي 
95درصد  حاضر  حال  در  نمي شد.  هزينه  خوراكي 
منابع آبي ايران صرف بخش كشاورزي مي شود، اما 
چون هنوز توانايي براي جلوگيري از هدر رفتن آب 
توليد آب،  همه  اين  ماحصل  ندارد،  وجود  ايران  در 

هندوانه است! 
متاسفانه مديريت هاي اشتباه و ضعف در بخش هاي 
مربوطه سبب مي شود كه مشكلات همچنان پابرجا 
بماند. البته نمي شود تمام مشكلات را به گردن آنها 
انداخت. بايد لايحه هايي تدوين شود و براي تصويب آن 

به مجلس برده شود. 
با اين تفاسير فكر مي كنيد مشكل اصلي چيست؟

مشكل اصلي بزرگ بودن دولت است. دولت بزرگ 
صرف  نفتي  درآمدهاي  از  زيادي  بخش  كه  شده 
دولتي  بازنشسته هاي  و  كارمندان  به  دادن  حقوق 
موارد شرايط  اين  بر  اضافه  و... هم  ماليات  مي شود. 
كه  است  همين  براي  مي كند.  سخت تر  را  واردات 
كه  نيست  بودجه اي  هيچ  عمراني  پروژه هاي  براي 
تعدد  آنقدر  باشد،  بهره بري  براي  برنامه اي  هم  اگر 
پروژه وجود دارد كه دولت نمي تواند هزينه هاي آن را

پرداخت كند. 
بايد استراتژيك برخورد كرد و هدفمند بود. بايد اصل 
را براي رونق صنعت، تجارت و گردشگري گذاشت. البته 
اين نيازمند همت و ياري مردم را مي خواهد و دولت 
نقش زيادي در اين مسائل ندارد. اگر يك نگاه اجمالي 
داشته باشيم، كل دولت، از شخص رييس جمهور تا 
فرمان داران تنها  1 درصد از مملكت را تشكيل مي دهند.

دقيقا  آنها  كمك  و  مردم  همت  از  منظورتان 
چيست؟

جهان  مصرف كننده  بزرگ ترين  ايران  متاسفانه 
است. ما هنوز فرهنگ استفاده از منابع طبيعي  مثل 
آب را نداريم و نمي دانيم درست مصرف كردن يعني 
چه. تلويزيون و رسانه ها بايد فرهنگ سازي كنند تا 
بگيرد.  و... صورت  اخلاق  از كسب وكار،  بهره برداري 
متاسفانه ما به جاي بالا بردن سطح فرهنگ مردم به 

دنبال مقصر هستيم. 
و در پايان، آيا شما قبول داريد كه واردات اقلام 

خوراكي با اين ميزان نگران كننده است؟
واردات  نيستم.  نظريه  اين  موافق  اصلا  من  خير. 
ربطي به صنعت ندارد. مشكل واردات ايران كشاورزي 
و  كنيم  رفع  را  سخت افزاري  مشكلات  بايد  و  است 
هرحال  به  كنيم.  كشور  وارد  را  نوين  سيستم هاي 
است،  اقتصادى  توسعه  فاز  در  كه  ما  مثل  كشورى 
نيازمند الگو بردارى از فناورى هاى كشورهاى توسعه 
يافته است. اميدواريم دولت نگاه ويژه اى به اين بخش

داشته باشد.

محمد برخوردار
عضو هيات رئيسه اتاق تهران

واردات خوراكي ها 
نگران كننده نيست

خبر كوتاه
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نگاه روز

 سميرا كرمى- گروه اقتصاد كلان: با نگاهى به روند 
پر فراز و نشيب سرمايه گذارى خارجى مى بينيم كه پس از 
سال 1387 اقتصاد ما در مسير رونق سرمايه گذارى خارجى 
قرار مى گيرد. اما طولى نمى كشد كه در اثر تحريم ها يك بار 
ديگر قطار سرمايه گذارى خارجى از ريل خارج مى شود. در 
سال 1393 و شروع دولت يازدهم كه هدف خود را بر ثبات 
انتظار مى رود كه سرمايه گذارى  اقتصادى گذاشته است، 
خارجى به سير صعودى خود بازگردد. هدف دولت يازدهم 
اين است كه ديگر كاهش هاى شديد حجم سرمايه را تجربه 
نكنيم. در اينجا بين اقتصاددانان همواره اين سوال مطرح 
بوده است كه آيا كشور ما با وجود منابع ارزى بالا نيازى به 

جذب سرمايه  خارجى دارد يا نه؟ 
يكى از علت هاى جذب سرمايه گذارى خارجى تامين منابع 
ارزى است و عملكرد دولت هاى مختلف در مصرف كردن اين 
منابع خارجى همواره به سمت افزايش واردات بوده است. 
بر اين اساس، افزايش منابع ارزى ما به طور مستقيم صرف 
افزايش واردات شده است. براى مثال دولت نهم و دهم كه 
در طول سال هاى عملكرد خود بيشترين درآمدهاى نفتى 
تاريخ اقتصاد ايران را به دست آورد، بازار داخلى را مجبور 
صنايع  از  بخشى  و  كرد  واردات  بى رويه   رشد  تحمل  به 
داخلى كه قادر به رقابت با صنايع خارجى نبودند، محكوم 
به حذف شدند. آيا با عملكرد ضعيف كشور ما در مديريت 
منابع ارزى،  تزريق ارز بيشتر به اقتصاد،  ضربه زدن به بدنه  
صنعت داخلى نيست و در همين راستا جذب سرمايه ها و 
كشور اقتصادى  رشد  به  مى تواند  خارجى  سرمايه گذاران 

كمك كند؟
  جذب دانش تخصصى 

اقتصادى  كارشناس  قبادى  نسرين  رابطه،  اين  در 
جذب  بحث  در  گفت:  خبرنگار   با  گفت وگو  در 
سرمايه گذارى خارجى فقط موضوع جذب ارز و تامين منابع 

ارزى مطرح نيست. 
به  بيشترى  تمايل  كه  كشورهايى  اينكه  بيان  با  وى 
سرمايه گذارى خارجى دارند، معمولا كشورهاى پيشرويى 
بستر  به  ورود  با  سرمايه گذاران  اين  داد:  ادامه  هستند، 
اقتصادى كشور مقصد با خود موجى از تكنولوژى و مديريت 
نوين را به همراه مى آورند كه اين اتفاق يك مزيت است؛ 
چراكه كشور ما بيشتر به دانش تخصصى اين كشورها نياز 

دارد. 
همچنين وى در بررسى رابطه  اثر سرمايه گذارى خارجى 
با صنعت داخلى بيان كرد: بديهى ترين اثر سرمايه گذارى 
موجب  كه  است  تكنولوژى  و  سرمايه  انتقال  در  خارجى 
افزايش بهره ورى در توليد داخلى مى شود. در بررسى تجربه  
كشورهاى موفق دنيا مى بينيم كه آنها در سرمايه پذير بودن و 

جذب منابع ارزى از ساير كشورها پيشى گرفته اند.
از  استفاده  در  موفقيت  براى  اينكه  بر  تاكيد  با  وى   
سرمايه هاى خارجى بايد منابع ارزى با دانش تخصصى تلفيق 
شوند، گفت: با تركيب منابع ارزى و دانش تخصصى، كشور 
به رشد اقتصادى دست پيدا مى كند و از طرف ديگر در سطح 
بين المللى، سرمايه گذارى هاى خارجى منجر به همگرايى 

بين كشورها مى شود. 
سرمايه گذارى  دارد؛  اعتقاد  اقتصادى  كارشناس  اين 

خارجى اصولا ابزارى براى توسعه جهانى است.
قبادى درباره كشورهاى مورد هدف اقتصاد ما براى جذب 
سرمايه تصريح كرد: ما از لحاظ اقتصادى در جايگاهى نيستيم 

سرمايه گذارى  براى جذب  هدف  مورد  را  كشورهايى  كه 
خارجى قرار بدهيم. 

وى كه معتقد است كشورهاى سرمايه پذير بايد بسترهاى 
اقتصادى را براى جذب سرمايه آماده كنند، تاكيد كرد: ما 
بايد موانع سياسى را از سر راه سرمايه گذاران خارجى برداريم. 
تحريم ها موانع قانونى بودند كه موجب كاهش شديد حجم 

سرمايه گذارى خارجى در ايران شدند. 
اقتصادى  و  امنيت سياسى  ايجاد  لزوم  به  اشاره  با  وى 
براى سرمايه گذار خارجى ادامه داد: جلوگيرى از نوسانات 

اقتصادى ابزارى براى جذب سرمايه گذارى خارجى است.
آسيب پذيرى  با  رابطه  در  اقتصادى  كارشناس  اين 
ورود  اثر  در  داخلى  صنعت  و  داخلى  سرمايه گذاران 
بحث  به  توجه  با  كرد:  بيان  خارجى  سرمايه گذاران 
رقابت پذيرى، قطعا صنعت داخلى دچار مشكل خواهد شد، 
اما با توجه به مزيت هاى ورود سرمايه گذارى خارجى براى 

اقتصاد، اولويت با ورود سرمايه گذاران خارجى است.
  آثار جانبى منفى 

ابراهيم رزاقى، كارشناس ارشد اقتصاد نيز از زاويه اى ديگر 
به مسئله سرمايه گذارى خارج نگاه كرد. وى معتقد است: 
براى  اقتصاد خود  بستر  از كشورهاى پيشرفته در  خيلى 
جلوگيرى از آلودگى هاى محيطى و آثار جانبى منفى براى 
محيط زيست، محدوديت هاى قانونى و جريمه هاى سنگين 
براى برخى صنايع ايجاد مى كنند. به اين ترتيب صنعت هاى 
مضر اين كشورها قادر به فعاليت توليدى نيستند و مجبور به 

انتقال سرمايه خود به كشورهاى در حال توسعه مى شوند. 
وى ادامه داد: بررسى ها نشان مى دهد ،انگيزه بسيارى از 
سرمايه گذاران خارجى، بهره بردارى از نيروى كار ارزان و نبود 

محدوديت هاى قانونى است.
كشورهاى  به  سرمايه  انتقال  علت هاى  ديگر  از  رزاقى 
خارجى را افزايش حاشيه سود بنا به دلايلى مثل ارزان بودن 

نيروى كار و كاهش ماليات و... دانست و افزود: وقتى هدف 
ارزشى  معضلات  توليدى  فعاليت  باشد  بيشتر  سود  فقط 
براى كشور مقصد ايجاد مى كند اما يكى ديگر از عواملى 
كه موجب ورود سرمايه گذار خارجى به كشورى مى شود، 
نزديك شدن به عوامل توليد و مواد اوليه است. به عنوان مثال 
كشور ما در صنايع پتروشيمى براى بسيارى از كشورها مزيت

نسبى دارد. 
  بازنگرى در تركيب واردات 

لزوم جذب سرمايه خارجى  با  رابطه  در  اقتصاددان  اين 
تصريح كرد: اقتصاد ما با اين حجم بالاى منابع ارزى كه از 
جذب  به  نيازى  هيچ گونه  مى شود،  حاصل  نفت  صادرات 
سرمايه خارجى ندارد. وى معتقد است؛ ايران كشورى غنى از 
لحاظ منابع ارزى است و هيچ گونه نيازى به جذب منابع ارزى 
بيشتر ندارد.  رزاقى با اشاره به اينكه در طول اين سال ها كشور 
ما همواره قادر بوده است كه هر تكنولوژى يا هر صنعتى را كه 
نياز دارد، خريدارى كند، ادامه داد: ولى با وجود چنين امتيازى 
عملكرد موفقى در توليد و صنعت نداشته است.  به گفته وى 
عملكرد ضعيف اقتصاد ايران حاكى از اين است كه مديران اين 
كشور در تركيب واردات ضعيف عمل كرده اند. وقتى ما با اين 
حجم بالاى سرمايه ارزى نتوانسته ايم موفق باشيم هيچ لزومى 

به ورود سرمايه  بيشتر نيست. 
  سرمايه گذارى داخلى و خارجى 2 بال يك پرواز

در نهايت مى توان به نتيجه رسيد كه  هر اقتصادى براى 
پيشرفت خود به دو اهرم سرمايه داخلى و سرمايه خارجى 
براى تحرك صنعت خود احتياج دارد. هيچ كشورى با بستن 
درهاى خود به روى صنعت هاى پيشرفته دنيا به پيشرفت 
صنعتى نخواهد رسيد. لزوم مديريت صحيح منابع پديده اى 
است كه در هر مرحله اى و فارغ از هر ميزان و سطحى از منابع 
ارزى بايد اتفاق بيفتد. فراموش نكنيم كه ابعاد بهره مندى از 

سرمايه گذارى خارجى بسيار گسترده است. 

آسيب شناسى جذب سرمايه هاى خارجى در كشور

ضرورت مديريت منابع ارزى در اقتصاد

 ايرنا- دكتر روحانى در راستاى ايجاد 190هزار شغل اظهار كرد: آنچه 
به مردم قول داده بوديم در سال92 محقق شد. براى سال93 هم برنامه 
داريم و مى دانيم مى خواهيم به كجا برسيم و بر اين مبنا حركت مى كنيم 
تا معضل بيكارى را به زانو درآوريم. وى تصريح كرد: بر اين اساس در دولت تصميماتى 
اتخاذ شد كه در صورت عملياتى شدن مى تواند 190هزار شغل ايجاد كند. در عرصه 
اقتصادى، ما موفق شده ايم نرخ تورم را با وجود رشد منفى اقتصاد كنترل كنيم و اكنون 

به رونق اقتصادى و شكستن ركود مى انديشيم.

 ايسنا- وزير امور اقتصادى و دارايى وزير امور اقتصادى و دارايى با اشاره 
به تهيه لايحه حمايت از توليد در دولت گفت: اين لايحه در مراحل پايانى 
است كه اميدواريم با ارائه اين لايحه و استقبال مجلس مشكلات ما حل 
شود. افزايش قيمت حامل هاى انرژى را به جاى اين كه به صورت غير هدفمند صرف 
پرداخت عامه مردم كنيم صرف توليد به صورت هدفمند خواهيم كرد. همچنين اقشار 
هدف و گروه هايى كه تحت پوشش كميته امداد و بهزيستى هستند مورد توجه ما 
خواهند بود. وى در خصوص نوع حمايت از توليد اظهار داشت: حمايت غالبا به صورت 
يارانه سود و وجوه اداره شده خواهد بود. همچنين اين حمايت ها از بخش هايى صورت 
مى گيرد كه افزايش بهره ورى و استفاده از شيوه هاى نوين توليد و كم انرژى را در دستور 

كار خود قرار دهند. 

 مهر- اسحاق جهانگيرى در جلسه شوراى اقتصاد نسخه فرهنگى 
اقتصاد مقاومتى را تصويب كرده و بيان كرد: تجربه تحريم ها و مشكلات 
اجرايى  برنامه هاى  و  تدوين سياست ها  در  بايد  اقتصادى كشور  نظام 
سياست هاى كلى اقتصاد مقاومتى به طور جدى مورد توجه قرار گيرد و راهكارهايى 

براى جلوگيرى از آسيب ها در برنامه هاى آتى در نظر گرفته شود. 

    تسنيم- عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس گفت: دولت بايد 
شجاعت به خرج دهد و يا رانه 10ميليون نفرى را كه وزير اقتصاد از 
يارانه  عدم حذف  درصورت  كند،   بود حذف  داده  خبر  شناسايى شان 
گروه هاى پردرآمد با كسرى بودجه روبه رو خواهيم شد.غلامرضا مصباحى مقدم در 
ارتباط با وضعيت اجراى فاز دوم هدفمندى يارانه ها در دولت، اظهار كرد: محاسبات 
نشان داد كه بيش از 75ميليون نفر در دور جديد پرداخت يارانه نقدى ثبت نام كرده اند 
و در حال دريافت يارانه هستند. آقاى نوبخت هم البته اعلام كرد كه به تمام كسانى كه 
ثبت نام كرد ه اند يارانه پرداخت مى شود، اين درحالى است كه محاسبات ما و گزارش هاى 
دريافتى از سازمان هدفمندى يارانه و دولت حكايت از آن دارد كه براى يك سال 40هزار 

و 800ميليارد تومان دولت بايد يارانه پرداخت كند، كنار اين موضوع بايد توجه داشت 
كه درآمد حاصل از اصلاح قيمت هاى دو مرحله روى هم براى يك سال 40هزار و 
800ميليارد تومان است.آنچه مجلس تصويب كرده و حتى در پيشنهاد دولت هم آمده 
بود مبنى بر اينكه 30درصد به توليد، 10درصد به بهداشت و درمان و يارانه بيكارى 

پرداخت شود، با اين تفاسير محقق نمى شود. 
 اكونيوز- مركز آمار ايران شاخص قيمت كالاها و خدمات مصرفى خانوارهاى 
روستايى كشور در خردادماه سال 1393 براساس سال پايه 90 را اعلام كرد كه براساس 

آن نرخ تورم روستايى كشور به 28/3درصد رسيد.

 خبرآنلاين- با رفع تحريم ها فرصت هاى سرمايه گذارى مناسبى در ايران 
ايجاد مى شود. همزمان برخى پيش بينى هاى موسسه بيزينس مانيتور تاييد 
مى كند كه ميزان مصرف مواد غذايى در ايران پس از رفع برخى از تحريم ها و 
بهبود وضعيت اقتصادى كشور افزايش پيدا مى كند. برهمين اساس موسسات بين المللى به 

سرمايه گذاران توصيه مى كنند براى حضور در بازار ايران اقدام كنند. 

 فارس نيوز- براساس مصوبه دولت، افزايش سرمايه سازمان خصوصى سازى صرفا 
از محل تجديد ارزيابى دارايى ها موضوع بند (48) ماده واحده قانون بودجه سال 1392 

كل كشور تامين شده است. 

 باشگاه خبرنگاران جوان- عليرضا طارى بخش  معاون ماليات بر 
ارزش افزوده سازمان امور مالياتى با بيان اينكه مهلت ارائه اظهارنامه ماليات 
بر ارزش افزوده در تاريخ 15تيرماه به پايان رسيده است، اظهار كرد: 
اشخاص حقوقى و صاحبان مشاغل تا پايان تير ماه فرصت دارند تا اظهارنامه ماليات 

مستقيم را به صورت الكترونيكى ارائه دهند.

 ايلنا- مبلغ يارانه نقدى در گام دوم هدفمندى يارانه ها همچنان 45هزار و 500 تومان 
است كه به تمام افرادى كه در اين مرحله ثبت نام كرده اند، تعلق مى گيرد. سومين يارانه نقدى 

دولت يازدهم فردا به حساب سرپرستان خانوار واريز و قابل برداشت مى شود.

ــلامى پس از بحث و بررسى پيرامون   ايسـنا - نمايندگان مجلس شوراى اس
ــيون  ــتقيم و اصلاحات بعدى آن مصوبه كميس ــاده 133 قانون ماليات هاى مس م
ــركت هاى تعاونى توليد روستايى كه فعاليت  اقتصادى مبنى بر معافيت مالياتى، ش
آنها مطابق با ماده 81 قانون ماليات هاى مستقيم است را از ماليات بر درآمد معاف 

كردند.

روى خط خبر

در بررسى روند خصوصى سازى ،  بايد به ظرفيت 
اين  كرد،  توجه  واگذارى ها  براى  خصوصى  بخش 
ظرفيت بسيار كوچك است و براى افزايش ظرفيت 
بخش خصوصى بايد ساختار نهادهاى غيردولتى را 
اصلاح كرد. با واكاوى اجراى بند «ج» سياست هاى 
اصل 44 قانون اساسى از سوى مقام معظم رهبرى  
مى توان نتيجه گرفت كه ضرورى است تا روح حاكم 
بر اجراى اين ابلاغيه را بررسى و برآيند آن را ارزيابى 
كنيم و ببينيم كه توانسته به نتيجه مطلوب دست يابد.  
اگر نتوانسته است علت و اشكالات را استخراج كنيم 
تا با ارزيابى مشكلات، مسير روشنى را براى اقتصاد و 

مخصوصا خصوصى سازى ترسيم كنيم.
دليل،  چند  به  اقتصاد  خصوصى سازى  مسير  در 
به  مى توان  آن  ازجمله  كه  دارد  وجود  چالش هايى 
اشاره كرد. ظرفيت بخش  ظرفيت بخش خصوصى 
خصوصى براى واگذارى هاى سال هاى اخير كوچك 
بوده و بخش خصوصى نتوانسته ظرفيت مطلوب را 
ايجاد كند كه اين موضوع ناشى از شرايط اقتصادى 

كشور است.
اتاق بازرگانى يك شركت سرمايه گذارى تشكيل داده 
كه كل حجم آن 10 ميليارد تومان است، اين در حالى 
است كه تنها يك شركت واگذار شده مانند مخابرات 
اعتبارى افزون بر 2 تا 3 هزار ميليارد تومان نياز به 
سرمايه گذارى و خريد آن بود و اين عدم تناسب ميان 
ظرفيت هاى آزاد شده و قدرت بخش خصوصى باعث 
شد، نتوانيم از اين بخش در اقتصاد كشور استفاده كنيم.

بايد ظرفيت بخش خصوصى براى اين حجم عظيم 
از واگذارى  ها تقويت مى شد و در عين حال در كنار آن 

چالش هاى ديگرى نيز مطرح است.
دولتى در فرآيند واگذارى هاى  حضور نهادهاى عمومى غير
شركت هاى دولتى به بخش خصوصى از ديگر مباحث 
پيش روى معضلات خصوصى سازى در كشور است 
و به دليل اشكالات جدى، اين گونه نهادها كه  توسط 
دولت اداره مى شوند، از ديگر موانع خصوصى سازى 
است. صندوق هاى عظيم كه داراى ساختار مشكل دار 
هستند و در قوانين آنها نقص هاى زيادى وجود دارد و به 
كمك همين نواقص توانستند به عرصه خصوصى سازى 
پا بگذارند. به اين ترتيب اين صندوق هاى عظيم كه 
بخش  به  مى شوند،  اداره  دولتى  نهادهاى  قالب  در 
كه  است  حالى  در  اين  يافتند،  راه  خصوصى سازى 
نيز  و  هستند  خصوصى   دنيا  در  بيمه اى  نهادهاى 
ساختار  بايد  كشور  در  اجتماعى  بيمه اى  نهادهاى 

غير دولتى مستقل داشته باشند.
منابع سازمان تامين اجتماعى از سوى كارگران و 
كارفرمايان جمع شده است، اما در عمل توسط دولت 
و زير نظر وزارت تعاون، كار و امور اجتماعى مديريت 
مى شود و عملا نيز رئيس آن را وزير تعيين مى كند، 
در حالى كه هيچ جاى دنيا اين گونه نيست و اهداف 
متفاوت براى اين گونه صندوق هاى غير دولتى در نظر 

گرفته مى شود.
علت اين موضوع، نامناسب بودن ساختار صندوق هاى 

بيمه اى كشور و ديگر نهادهاى غير دولتى است. 
كه  است  اين  كارشناسى  بحث هاى  از  يكى 
واگذارى هاى بخش خصوصى متناسب با ظرفيت هاى 
بخش خصوصى در كشور انجام شود و همچنين از 
ظرفيت نهادها به عنوان يك ضرورت براى رسيدن به 

اهداف با اصلاح ساختار استفاده شود.
بازنشستگى،  صندوق هاى  در خصوص  همچنين 
عشاير و  تامين اجتماعى كه از بزرگترين بنگاه هاى 
حاضر  حال  در  گفت،  بايد  هستند  كشور  اقتصادى 
حجم بسيار بالايى از واگذارى ها به بانك ها و نهادهاى 
عمومى و غير دولتى مى رسد و عملا مشاهده مى كنيم 
كه بزرگ ترين شركت خودروسازى كشور به صورت 
اسمى خصوصى است، اما مدير آن را مسئولان دولتى 
تعيين مى كنند و در عمل يك نهاد دولتى باقى مى ماند. 
آزادسازى اقتصاد و اصلاح ساختار در تمامى نهادهايى 
كه به دولت وابسته است تنها راه چاره برون رفت از 
مشكل كنونى خصوصى سازى است و همچنين اين 
نهادها بايد مديريت شان از حيطه دولت خارج شود، زيرا 
در كشورهاى ديگر بزرگ ترين سنديكا و اتحاديه هاى 
بيمه اى كارگرى و كارفرمايى خودشان تصميم گيرنده 
بوده و مستقل عمل مى كنند. اصلاح قانون يكى ديگر 
از مشكلات خصوصى سازى است كه بايد حتما برطرف 
شود. در اين رابطه بررسى عملكرد سياست هاى اصل 
44 فرصت خوبى است كه در كميسيون ويژه اصل 44 
و ديگر كميسيون ها انجام شود، تا نقاط قوت و ضعف آن 
احصا شده و مسير آينده روشن ترسيم شود. بايد يادآور 
شد كه دولت ها در برابر واگذارى ها مقاومت مى كنند و 
اكنون سهام عدالت به نام مردم و به كام دولت است، نه 

سود و نه مجمع دارد و كسى نيز پاسخگو نيست.
دولت بايد اين باور را داشته باشد كه از هرگونه ورود به 
بنگاه هاى اقتصادى اجتناب كند و بايد در حوزه اصلاح 
ساختارها وارد شود، اما در عين حال عزم و اراده كافى در 
موارد مشابه از جمله سهام عدالت و كاهش تصدى گرى 
دولت ديده نمى شود، زيرا اين فكر وجود دارد كه كاهش 

تصدى گرى همراه با كاهش قدرت است.
البته بايد با گذشت زمان نسبت به عملكرد دولت 
سخن گفت، اما علائمى كه مى بينيم، در حال حاضر اين 

موضوع را نشان نمى دهد.

محمدرضا پور ابراهيمى 
نايب رئيس كميسيون اقتصادى مجلس

ظرفيت محدود
بخش خصوصى براى 
ورود به واگذارى ها 

گپ و گفت

ــورد بى توجهى  ــه م ــورم كه هميش ــوع ت ــن ن مهم تري
ــار هزينه ها،  ــمت عرضه است. وقتى فش ــت، تورم س اس
ــت كالاى نهايى  ــور به افزايش قيم ــده را مجب توليد كنن
ــد. در چنين  ــمت عرضه به وجود مى آي ــد تورم س مى كن
ــت هاى درآمدى اعمال كنند  مواقعى اگر دولت ها، سياس
ــن روزها در اقتصاد  ــت تثبيت قيمت ها كه اي مثل سياس
ــد، توليدكننده ها از يك سو با افزايش  ما از آن زياد ياد ش
هزينه روبه رو هستند و از سوى ديگر اجازه افزايش قيمت 
ــاس تعدادى از اين  ــد. بر همين اس ــى را ندارن كالاى نهاي
توليدكنندگان به سود كمتر تن مى دهند و تعدادى ديگر 
مجبور به تعطيلى بنگاه مى شوند و به اين ترتيب سياست 
ــود. به  ــى به ركود اقتصادى مى ش ــدى دولت منته درآم
ــناس  ــياوش غيبى حاجى ور،  كارش ــن منظور با س همي

اقتصادى به گفت وگو پرداختيم. 
- جناب غيبى حاجى ور هميشه از تورم سمت 
تقاضا شنيده ايم و بسيارى از مردم از فشار سمت 
عرضه اطلاعى ندارند، در رابطه با تفاوت اين دو نوع 

تورم توضيح دهيد؟
به صورت كلاسيك ما دو نوع تورم داريم كه يكى تورم 
سمت عرضه و ديگرى تورم سمت تقاضاست. از عوامل 
ايجاد فشار تقاضا مى توان به افزايش جمعيت به علت 
جابه جايى جمعيت، مهاجرت نيروى كار و... يا تغيير 
سليقه مردم، تبليغات و... نام برد كه منجر به تورم سمت 
تقاضا مى شوند. در بخش عرضه نهاده هاى توليدى اگر 
شوكى به قيمت ارز وارد شود كالاهاى وارداتى گران 
مى شود و شوك عرضه وارد مى شود. شوك عرضه عينا به 
بازار مصرف منتقل مى شود. در سال گذشته اين شوك را 

در بحث خوراك پتروشيمى مشاهده كرديم. 
- درباره راهكارهاى كاهش شوك عرضه كه متاثر 
از ورود كالاهاى وارداتى است بيشتر توضيح دهيد.

 براى كاهش شوك عرضه و آثار كمتر آن بر بخش 
توليد بايد مفهوم كالاى نهايى را توضيح دهم. كالاى 
نهايى يعنى كالايى كه مصرف مى شود و ديگر در مسير 
واسطه اى قرار ندارد. در قانون ماليات بر ارزش افزوده هم 
درج شده است كه ماليات بر ارزش افزوده بايد بر كالاى 
نهايى وضع شود. يكى از معضلاتى كه در دولت نهم و 
دهم مخصوصا اواخر دوره دوم وجود داشت اين بود كه 
واردات كالاى نهايى داشتيم. واردات ما به سمت كالاهاى 
مصرفى پيش رفته بود. يعنى واردات كالاى سرمايه اى يا 
كالاى واسطه اى نداشتيم، يعنى توليد داخلى را محدود 
كرديم. فقط كالاهاى ميانى يا سرمايه اى در توليد موثر 
است اگر واردات ما به سمت كالاى ميانه اى يا واسطه اى 
برود صنعت رونق پيدا مى كند. طى خط مشى دولت 
گذشته بخش عظيمى از بودجه كشور به سمت واردات 
كالاهاى مصرفى رفت كه به ضرر صنعت و ضعف توليد 

شد. 
- در اقتصاد كشور ما ظرف سه چهار سال اخير پديده 
جديدى به نام «قاعده 50٪ توليد اسمى» به وجود آمده 

است. اين قاعده اساسا چگونه ايجاد مى شود؟
اقتصاد  در  توليدى  كارخانه هاى  يعنى   ٪50 قاعده 
با ظرفيت كمتر از 50٪ فعاليت مى كنند. در بررسى 
تقاضا  وقتى  و چرا  انجام مى شود  كار  اين  اينكه چرا 
داريم توليد زير 50٪ ظرفيت اتفاق مى افتد بايد گفت 
علت اين پديده در ساختار اقتصاد ايران است. ساختار 
اقتصاد ايران، يك ساختار سرمايه در گردش است. اين 
ساختار موجب مى شود كه سرمايه مالى، صرف توليد 
نشده و به سمت بخش هاى كاذب و غيرمولد حركت كند. 
بازدهى ساير بخش ها در اقتصاد بالاست و اگر سرمايه را 
به ساير بخش ها تزريق كنند، بازدهى بالا مى رود. اگر 
به طور مساوى مبلغى را در بخش خدمات صرف كنيم 
بازدهى 25٪ است و اگر همان مبلغ سرمايه در بخش 
توليد صرف شود بازدهى به 15٪ تقليل مى يابد. بازدهى 

پايين صنعت به علت ساختار اقتصادى است. 
بخش عظيمى از ركود در بخش توليد و بازدهى پايين 
اين بخش، مربوط به تحريم ها بوده است، البته فقط 
بحث هزينه تحريم نيست، بلكه بحث حمل ونقل هم 
هست. مثلا كالايى كه به  راحتى وارد كشور مى شد حالا 
با تحريم ها هزينه هاى حمل ونقل آن افزايش يافته است 
و اين هزينه هاى بالاتر به هزينه تمام شده كالا منتقل 

مى شود. 
- در اين شرايط آيا وضعيت نيروى كار ساختار 
مناسبى دارد و آيا بخش توليد در اقتصاد ما از ناحيه 
توزيع نيروى كار با معضلاتى روبه رو است؟ چگونه 
اثر  توليد  بهره ورى  كاهش  در  كار  نيروى  توزيع 
مى گذارد و حاشيه سود را تحت تاثير قرار مى دهد؟ 
در بحث قوانين، مثلا در قوانين كار، قوانين تامين 
اجتماعى و مخصوصا قوانين بانكى متاسفانه دچار نقص 
هستيم. طولانى شدن زمان اخذ مجوزها هزينه هايى را به 

توليدكننده تحميل مى كند. 
يكى از بحث هاى ديگرى كه در اقتصاد كشور ما مهم 
است، توزيع نامتناسب جمعيت اشتغال در كشور است. 
در بسيارى از استان ها جمعيت بيكار داريم اما بيكار ماهر 
نداريم. در بسيارى از منطقه ها كارخانه اى ايجاد شده اما 
نيروى متخصص در آن منطقه نداريم. نيروى متخصص 
از آن منطقه دور است وقتى فاصله نيروى كار دور باشد 
هزينه و دستمزد بالا مى رود. در كشور ما در مناطق مرزى 
شهرك هاى صنعتى تاسيس شده است اما متخصص 

فنى در كنار آن كارخانه هاى توليدى وجود ندارد. 

سياوش غيبى حاجى ور
كارشناس اقتصاد

تورم عرضه
تورم تقاضا 



بورس10 شنبه 21 تيرماه 1393 - 14 رمضان 1435- 12 جولاى 2014

نگاه روز

يادداشت

با توجه به ماهيت بازار سرمايه و حضور صنايع مهم كشور 
در اين بازار، تصميم هاى وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
بازار سرمايه بسيار مهم و تاثير گذار است.  تصميم هاى مهم 
حوزه هاى كلان از نرخ كالا و خدمات گرفته تا عوارض واردات 
و صادرات در حيطه اختيار اين وزارتخانه است. در همين 
راستا، همه تصميم هايى كه اين وزارتخانه در حوزه صنعت 
كشور مى گيرد، در قيمت محصولات و خدمات بازار تاثير 
مى گذارد. برنامه هايى همچون عوارضى كه از معادن دريافت 
مى كنند، عوارض گمركى صادرات، سياست هاى تشويقى و 
حمايتى صنايع ازجمله اين موارد هستند. در اين شرايط آنچه 
اهالى و مسئولان بازار سرمايه از وزير صنعت، معدن و تجارت 
درخواست دارند اين است كه برنامه ريزى ها به گونه اى طراحى 
شود كه خلق الساعه و يك شبه نباشند. به اين ترتيب كه پس از 
اخذ تصميم هاى مختلف، براى زمان اجرا مهلتى به بازار سرمايه 
بدهند. به عنوان مثال مصوبه مورد نظر  را از 6 ماه پس از تصويب، 
اجرا كنند تا بازار سرمايه و صنايع، خود را با شرايط جديد تطبيق 
دهند. درخواست دوم از متولى صنعت، معدن و تجارت كشور 
اين است كه تصميم ها تا حد امكان شفاف و در جهت توسعه 
بخش خصوصى باشد. در شرايط فعلى اگر به صنعتى مزايايى 
تعلق بگيرد، حاشيه سود آن صنعت متاثر از اين اقدامات 
حمايتى رشد مى كند، اما در مقابل براى كم كردن سود، با 
تصميمى ناگهانى عوارضى را وضع مى كنند. چنين برنامه هايى 
كه مبتنى بر سود شركت هاست و اجازه رشد حاشيه سود را به 
بنگاه هاى اقتصادى نمى دهند و بر مبناى سودآورى شركت ها، 
عوارض تعيين مى كنند(هرچه قدر سودآورى بنگاه اقتصادى 
بيشتر باشد، عوارض بيشترى مى گيرند) به بدنه بازار سرمايه و 

صنايع كشور ضرر مى زند.
در اين شرايط پيشنهاد ما اين است كه نرخ ها و عوارض 
براى بلند مدت تعيين شود و تغييرناپذير باشد. به عنوان مثال 
عوارض گمركى بايد طولانى مدت و ثابت باشد تا توليدكننده 
و سرمايه گذارى كه محصول و كالا را توليد مى كند، در پروسه 
طولانى سرمايه گذارى تا بهره بردارى درگير چندگانگى قانون 
نشود. تغييرات يكدفعه به توليد و بنگاه هاى توليدى حاضر در 
بازار سرمايه ضربه مى زند. ثبات نرخ ها در طولانى مدت به نفع 
بازار سرمايه است. به اين نكته بايد توجه شود كه كم  يا زياد بودن 
نرخ ها آن قدر اهميتى ندارد كه ثبات آن با اهميت است چراكه 
توليدكننده و صنعتگر خود را با نرخ ها تطبيق مى دهد،  مشروط 

به اينكه دائما تغيير نكند.

 سيل تقاضا براى ورود به بازار دارايى فكرى
از زمان افتتاح بازار دارايى فكرى تاكنون يك سيل جديد و تصاعدى تقاضا در بازار دارايى 
فكرى داشتيم و هم اكنون بيش از 30 درخواست براى حضور در بازار دارايى فكرى در صنايع 
مختلف داريم. بهنام محسنى، رئيس اداره عمليات فرابورس درخصوص بازار دارايى فكرى 
بيان كرد: معاملات نخستين اختراع در بازار دارايى فكرى مقرر بود حداكثر در تاريخ نهم 
تيرماه 93 به قطعيت برسد كه خوشبختانه در تاريخ 8تيرماه اين معامله قطعى شد و وجوه 
آن در تسويه و پاياپاى جابهجا شد و مالكيت اختراع نيز با تاييد اداره مالكيت صنعتى به نام 
خريدار جديد شد و خريدار جديد هم به عنوان كسى كه مشمول 10 طرح اول از نظر حمايت 
معاونت عملى و فناورى رياست جمهورى بود به پارك فناورى پرديس معرفى شد تا بتواند از 

تسهيلات مالى و معنوى معاونت علمى و فناورى رياست جمهورى استفاده كند.
  الزام شركت ها به واريز سود در حساب بانكى سهامداران

مدير نظارت بر شركت هاى بورس اوراق بهادار تهران با اشاره به شكايات سهامداران از نحوه 
پرداخت سود شركت هاى پذيرفته شده در بورس تهران، افزود: براساس بخشنامه مورخ 22 
دى ماه 92، كليه شركت هاى ثبت شده نزد سازمان بورس موظف هستند مطالبات ناشى 
از سود سهام و فروش حق تقدم استفاده نشده را صرفا به حساب بانكى معرفى شده از سوى 

سهامدار واريز كنند و نبايد سهامدار موظف به افتتاح حساب در بانك خاص شود.
  صالح آبادى و قاليباف اصل  در كميسيون اصل 44 

مديران ارشد بازار سرمايه صبح روز دوشنبه هفته گذشته براى پاسخگويى به سوالات 
نمايندگان كميسيون اصل 44، راهى مجلس شوراى اسلامى شدند. على صالح آبادى رئيس 
سازمان بورس و اوراق بهادار، حسن قاليباف  اصل رئيس شركت بورس اوراق بهادار تهران 
و عليرضا عسگرى مارانى مديرعامل شركت سرمايه گذارى ملى ايران براى پاسخگويى به 
سوالات نمايندگان راهى كميسيون اصل44 مجلس شوراى اسلامى شدند. در اين جلسه 
نمايندگان اين كميسيون نيز در جريان آخرين وضعيت بازار سرمايه قرار گرفته  جهت بهبود 

وضعيت به بحث و تبادل نظر پرداختند.
 افزايش اعتبار مشتريان كارگزارى ها

مدير نظارت بر كارگزاران از  اصلاح دستورالعمل هاى كفايت سرمايه و خريد اعتبـارى با 
هدف افزايش توان اعتبارگيرى شركت هاى كارگزارى، بهبود شرايط تخصيص اعتبارات به 
مشتريان و تقويت تقاضا در معاملات اوراق بهادار خبر داد. محمد عطايى گفت: براساس 
اصلاحيه مصوب جلسه 14 تير هيات مديره سازمان بورس كه 16 تير به كارگزاران ابلاغ 
شد، اصلاحاتى در دستورالعمل كفايت سرمايه و دستورالعمل خريد اعتبارى صورت گرفت. 
وى خاطرنشان كرد اصلاحات صورت گرفته در اين دستورالعمل ها، توان دريافت اعتبارات 
توسط شركت هاى كارگزارى را افزايش داده و نحوه تخصيص اين اعتبارات به مشتريان را  

بهبود خواهد بخشيد.
  درخواست مديران بازار سرمايه از مجلس 

در نشستى مديران بازار سرمايه از نمايندگان مجلس خواستند تا دغدغه هاى بازار سرمايه 
براى كاهش قيمت خوراك گاز پتروشيمى، كاهش حقوق دولتى براى معادن سنگ آهن، 
حمايت از بازار سرمايه در مقابل ساير بازارها، كمك به حل مشكلات ادارى فراگير شركت هاى 
بورس، توجه و نگاه سيستمى به مسائل اقتصادى، تعيين قيمت گاز، خوراك و حقوق دولتى 
معادل در قوانين دائمى را مدنظر داشته باشند. جعفر قادرى، سخنگوى كميسيون توليد 
ملى و نظارت بر اجراى سياست هاى اصل44 مجلس از بررسى علل كاهش شاخص بورس 
در جلسه اين كميسيون خبر داد و گفت: از دولت انتظار مى رود تا در زمينه مشاركت بيشتر 
بانك ها در بازار اوليه و ثانويه سهام، تشكيل صندوق هاى سرمايه گذارى هاى تجميع يارانه 
نقدى و منابع نقدى و اختصاص آن به سرمايه گذارى، تشكيل صندوق هاى بازنشستگى 
تكميلى از طريق وضع مشوق هاى مالياتى، تهاتر طلب دولت با طلب بخش هاى غيردولتى 
از دولت، انتشار اوراق بهادار توسط شركت هاى طلبكار از دولت و پرداخت اصل آن توسط 

دولت با بازار سرمايه همكارى داشته باشد.

روى خط خبر

مصطفى اميد قائمى

حميدرضا مهرآور

 مديرعامل سابق فرابورس

 مديرعامل كارگزارى بانك سامان

بى ثباتى قوانين
به صنعت ضربه مى زند

بى ثباتى تصميم ها 
آفت بازار سرمايه 

 مهديه انوشـه: «نوسان ذات بازار سرمايه 
ــر قريب به  ــت كه اكث ــت.» اين جمله اى اس اس
ــرمايه در زمان  ــئولان و اهالى بازار س اتفاق مس
ــديد بازار سرمايه بر آن تاكيد  فراز و فرودهاى ش
مى كنند. اين جمله تكرارى اما و اگرهاى زيادى 
ــى از مهم ترين  ــراه دارد كه يك ــا خود به هم را ب
ــرمايه  ــان در بازار س ــت كه اگر نوس آنها اين اس
ــئولان در زمان افت يا  ــت، چرا مس طبيعى اس
ــرعت اين بازار به تكاپوى كنترل آن  ــد پرس رش

مى افتند؟! 
و  نگاه ها  نيز  سوال  اين  درخصوص 
اختلاف نظرهاى مختلفى وجود دارد؛ گروهى 
دولتى  حمايت هاى  و  كنترل ها  معتقدند 
داشته  بايد وجود  و  است  بازار سرمايه  ذات 
باشد و گروهى ديگر بر اين موضوع كه چنين 
كنترل هايى متضاد با كليات بازار آزاد است، 

مخالف آن هستند.
سال  دى ماه  از  سرمايه  بازار  روند  بررسى 
گذشته تا امروز نشان مى دهد كه در اين دوره 
حدود 7ماهه مسئولان بازار سرمايه به دلايل 
مختلف ابزارهاى كنترلى را براى هدايت بازار 
در اختيار گرفتند. از محدوديت هاى فروش در 
ماه هاى پايانى سال گذشته گرفته تا فعاليت 
افزايش  براى  بازار  توسعه،  صندوق  پررنگ 
بورس،  سازمان  نظارت  تحت  نقدشوندگى 
افزايش  و  تبعى  فروش  اختيار  اوراق  انتشار 
10برابرى اعتبار مشتريان حقوقى كارگزارى ها 
كه در جلسه رييس سازمان بورس با 4وزير 
كابينه براى حمايت از بازار نهايى شد، همچنين 
محصولات  پايه  قيمت  محاسبه  نحوه  تغيير 

افزايش  باعث  بورس كالا كه  پتروشيمى در 
قيمت فروش اين محصولات و رشد حاشيه 
سود آنها مى شود، همه تصميم هايى هستند 

كه در جهت كنترل بازار سرمايه گرفته شدند.
  قدرت پذيرش ريسك بازار 

خزلى خرازى،  حسين  رابطه  همين  در 
كارشناس ارشد بازار سرمايه در گفت وگو با 
 با اشاره به اينكه مجموعه 
كارشناس ارشد بازار سرمايه در گفت وگو با 

خبرنگار 
عوامل درون زا و برون زا باعث ايجاد ركود در بازار 
سرمايه شد، گفت: در ماه هاى اخير بين 60 تا 
90هزار ميليارد تومان نقدينگى جامعه توسط 
بانك مركزى از چرخه خارج و به اين ترتيب تورم 
كنترل شده است. وى ادامه داد: در اين مدت 
10 تا 15هزار ميليارد تومان پايه پولى كشور 
كنترل شد كه با ضريب فزاينده (سرعت گردش 
پول) كه تقريبا در كشور ما 6 است، حدود 60 تا 
90هزار ميليارد تومان نقدينگى كشور كنترل 
شده و اين اتفاق دليل اصلى پايين آمدن تورم 

در جامعه است.
وى با تاكيد بر اينكه كنترل تورم با ايجاد 
ركود، سم مهلكى است، افزود: كاهش سرعت 
گردش پول و حجم نقدينگى در اقتصاد در همه 
بازارها تاثيرگذار بوده و باعث ركود شده است، 

بورس نيز از اين قاعده جدا نيست.

خرازى با اشاره به اينكه علاوه بر موارد يادشده 
به عنوان عوامل برون زا، شركت هاى حاضر در 
بازار سرمايه نيز امسال با وجود تعديل مثبت 
را  بودجه هاى خود  اما  اعلامى،  در سودهاى 
محتاطانه پيش بينى كردند، گفت: اين احتياط 
در پيش بينى بودجه هاى سال 93 به دليل ابهام 
در شرايط اقتصادى كشور و اجراى فاز دوم 

هدفمندى يارانه ها بوده است.

وى اين روند را ذات بازار سرمايه دانست و 
گفت: همه كسانى كه وارد اين بازار مى شوند 
بايد اين ريسك ها را بپذيرند. وى در ادامه با ذكر 
ارديبهشت ماه  مثالى گفت: بورس مسكو در 
سال جارى و در طول يك ماه 17درصد از ارزش 
خود را ز دست داد اما نه بازار را تعطيل كردند، نه 
نمادها را متوقف كردند و نه محدوديت هايى در 
خريد و فروش ايجاد كردند، فقط در معاملات 
آتى سهام و كالا سپرده اوليه را تغيير دادند تا 
ريسك نكول را از بين ببرند. اين بازار در آن 
شرايط به هيچ يك از ساختارهاى بازار دست 
نزدند، چراكه ريسك بازار را بيشتر مى كرد و 
باعث ايجاد ابهام ذهنى براى سرمايه گذاران 
مى شد. به گفته وى، اينكه برخى سرمايه گذاران 
جوان تصور مى كنند دولت بايد در بازار سهام 
مثل كالاهاى اساسى دخالت كنند و براى بازار 
سرمايه كف تعيين كرده و معتقدند دولت بايد 
كف بازار را كنترل كند، هيچ كدام با منطق بازار 

آزاد هماهنگ نيست.
 بازار، يك موجود زنده 

برزنى،  نصراالله  كه  است  حالى  در  اين 
مديرعامل كارگزارى اقتصاد نوين نگاه ديگرى 
به كنترل هاى دولتى در بازار سرمايه دارد. وى 
 با اشاره به اينكه بازار 
به كنترل هاى دولتى در بازار سرمايه دارد. وى 

در گفت وگو با 

اوراق بهادار در همه كشورهاى دنيا يك موجود 
زنده است، گفت: موجود زنده را حتى نمى توان 
در جنگل هم رها كرد و بايد مراقبت هاى لازم را 
برايش انجام داد. برزنى در پاسخ به اين سوال 
ما كه آيا در ساير كشورها نيز با راهكارهاى 
مى كنند،  حمايت  سرمايه  بازار  از  كنترلى 
گفت: در پيشرفته ترين بازارهاى مالى دنيا مثل 
وال استريت، بورس توكيو و لندن نيز امكان 
ندارد بازارها به حال خود رها شوند و هميشه 
حمايت و نظارت از اين بازارها انجام مى شود. 
وى با اشاره به يك تجربه كه بازارهاى مالى دنيا 
به حال خود رها شدند، افزود: در بحران 1929 
و 1930 بازار وال استريت رها شد كه نتيجه آن 
سقوط بزرگ بازار اوراق بهادار بود كه منجر به 
بزرگ ترين سقوط اقتصادى در دنيا شد.  به 
گفته برزنى، از آن تاريخ به بعد بازارهاى مالى 
قوانينى وضع كردند كه نظارت و دخالت در 
بازار هاى مالى دائمى باشد. وى با اشاره به بحران 
اقتصادى سال 2008 گفت: در آن سال نيز 
دولت آمريكا چند هزار ميليارد دلار براى نجات 
بازارهاى مالى به طور مستقيم و غيرمستقيم 
به اين بازارها تزريق كرد و تا همين اواخر نيز 
فدرال رزرو از طريق خريد اوراق قرضه از مردم 
اين نقدينگى را به بازارهاى مالى تزريق مى كرد. 
نخست وزير  حمايتى  سياست هاى  به  برزنى 
ژاپن اشاره كرد و گفت: تزريق منابع مالى و 
كاهش ماليات در بازارهاى مالى ژاپن كه با هدف 

رونق بازارهاى مالى انجام شده، منجر به رشد 
شاخص نيكى ژاپن در سه سال اخير شده است. 
وى با تاكيد بر اينكه به طور قطع دخالت و نظارت 
در همه بازارها وجود دارد، گفت: حكومت ها اعم 

از قوه مجريه، مقننه و قضايى از طريق وضع 
مقررات، آيين نامه و دستورالعمل ها مى توانند 
مسئولان  همچنين  كنند،  دخالت  بازار  در 
دولتى از طريق مداخله مستقيم يعنى تزريق 
منابع بايد بازار را حمايت كنند. برزنى تاكيد كرد: 
اين گونه دخالت ها نگران كننده نيست و باعث 

اعتمادسازى در بازار سرمايه مى شود.
 حرف بدون عمل بى فايده است

شهريار شهميرى، مديرعامل كارگزارى سهم 
معتقد  دولتى  كنترل هاى  درخصوص  آشنا 
است، اين گونه حمايت ها در بازار سرمايه ايران 
تبديل به وعده، وعيدهايى بدون عمل شده 
است. وى در گفت وگو با خبرنگار ما با تاكيد 
بر اينكه بازار سرمايه به چنين وعده هاى بدون 
عملى بى تفاوت شده است، ادامه داد: در بازار ما 
منظور واقعى حمايت دولت، تعريف نشده است 
و اينكه دولت چگونه مى خواهد از بازار حمايت 
كند، مشخص نيست. شهميرى  با اشاره به اينكه 
كمرنگ شدن حقوقى ها در بازار و افزايش نگاه 
سفته بازى يكى از مهم ترين مشكلات امروز بازار 
سرمايه است، گفت: بازار نيازمند حمايت واقعى 
از صنايع است و نسبت به حرف هاى بدون عمل 

بى تفاوت شده است.
اين كارشناس بازار سرمايه با تاكيد بر اينكه 
بازار سرمايه به طور جدى نيازمند حمايت هاى 
دولتى است، گفت: بحث حمايت از بورس و 
تزريق نقدينگى بايد از طرف يك بدنه دولتى 

قدرتمند اتفاق بيفتد، چراكه نهادهاى كوچكى 
مثل صندوق توسعه بازار سرمايه با سرمايه هاى 
اندك نمى توانند از بازار سرمايه حمايت جدى و 

قوى داشته باشند.

آسيب شناسى ركود و نزول در بازار سرمايه

حمايت هاى دولتى، آرى يا خير؟
دريچه

ديدگاه

بازار سرمايه در سال 1392 به جايگاه قابل ملاحظه اى در 
اقتصاد ملى دست يافت، به طورى كه اثرات تصميمات در حوزه 
متغيرهاى كلان اقتصاد به شدت بر نماگرهاى بورس نمود پيدا 
كرد. اين بازار كه همزمان با گمانه زنى ها در خصوص روى كار 
آمدن دولت تدبير و اميد واكنش مثبت نشان داد، توانست 
به ارزش بازار و ارزش معاملات مثال زدنى دست پيدا كند. با 
توجه به اينكه ركود تورمى عميق اقتصاد كشور را فرا گرفته 
بود، تصميم سازان دولتى اقدام به جراحى اقتصادى كردند 
كه نتايج و هزينه هاى آن بر بازار سرمايه كم نبود؛ به طورى كه 
موجب كاهش اكثر نماگرهاى بازار سرمايه شد. شاخص اصلى 
بورس تهران بيش از 20درصد كاهش داشت و برخى از سهام 
پرپتانسيل بازار كاهش بيش از 50درصدى را تجربه كردند. به 
تعبير آنچه در نامه سهامداران حقيقى به رييس جمهورى آمده 
بود، بيش از آزادسازى پول هاى بلوكه شده، پس از توافق از 
ارزش بازار و به عبارت دقيق تر از ارزش ثروت سرمايه گذاران 
كاسته شد. در اواخر هفته گذشته از سوى وزارت صنعت، معدن 
و تجارت بخشنامه اى صادر شد كه به موجب آن، قيمت پايه 
محصولات پتروشيمى كه در بورس كالا عرضه مى شوند از ارز 
مبادله اى به ارز آزاد تغيير مى يابد. ابلاغيه مذكور به  رغم وجود 
چند ملاحظه اساسى، حتما بر بازار سهام اثر مثبت خواهد 
داشت و بازار سهام از آن استقبال خواهد كرد. اتفاق خيلى خوبى 
است كه انتظار مى رفت بسيار پيش از اين توسط مسئولان و 
تصميم سازان صورت گيرد. صنعت پتروشيمى بيش از 20درصد 
بازار ما را تشكيل مى دهد و طبيعى است اين تصميم علاوه بر 
اين صنعت، بر كل بازار اثر خواهد داشت و جوى را در كليت 
بازار ايجاد مى كند. همواره دغدغه فعالان بورس اين بود كه همه 
روابط شفاف باشد و اين اتفاق از اين منظر خوشايند است كه 
اين تصميم گام مهمى در اين راه است. بايد توجه كنيم اين 
ابلاغيه بخشى از صنعت پتروشيمى را متاثر خواهد كرد و ممكن 
است بر سودآورى آنها اثرى با اهميت بگذارد. بخشى از صنعت 
پتروشيمى هنوز در خصوص فروش محصولات با دولت طرف 
هستند. بخشى نيز صادرات محور هستند كه اين ابلاغيه اثرى بر 
آنها ندارد، اما براى بخشى از اين صنعت كه مجصولات را در داخل 
كشور مى فروشند، فروش در بورس كالا و با نرخ آزاد اثر مثبت 
خواهد داشت. البته بايد در نظر داشته باشيم در كل حضور همه 
صنايع به طور عام و اين بخش از صنعت پتروشيمى به طور خاص 
در بورس كالا يك اتفاق خوشايند است كه موجب شفاف تر شدن 
فضاى كسب وكار خواهد شد. به نظر مى رسد، سرمايه گذاران 
ضمن در نظر گرفتن اين ابلاغيه مهم، بايد تحليلى از آينده نرخ 

ارز هم داشته باشند كه بتوانند تصميمات دقيقى اتخاذ كنند. 

اين روزها بازار سرمايه از تب هاى 40 درجه به بالا رنج مى برد 
و اخبار حواشى نيز به سمت نااميدى پيش رفته تا جايى كه 
باد  بر  نيز  را  انتظار بهبود گزارش هاى سه ماهه شركت ها 

مى دهد. 
تمديد مذاكرات ژنو، جنگ در عراق،  بازار سرمايه را درگير 
كرده و از آن طرف بازار سرمايه با اميد به گزارش هاى سه ماهه 
شركت ها چشم دوخته است. اگر بخواهيم خوشبينانه بازار را 
رصد كنيم، در نيمه دوم سال جارى، احتمال صعودى شدن 
بازار وجود دارد و در نگاهى بدبينانه بورس بعد از افت سنگينى 
كه در حال تجربه آن است، به ركود عميقى فرو خواهد رفت.  
اغلب كارشناسان معتقدند كه بازار سرمايه در سال92 به دليل 
تاثير افزايش نرخ دلار در سودآورى شركت ها و همچنين 
توافق هاى مقدماتى در حوزه مذاكرات دستخوش تغييرات 
مثبت زيادى شد و نقدينگى زيادى راهى بازار سرمايه گرديد. 
اين گروه با همين استدلال ركود و تعادل حاكم به بازار در چند 
ماهه اخير را طبيعى دانسته و اين بازه زمانى را براى اصلاح 
قيمتى منطقى و ادامه دار مى دانند. روند نزولى و افت پى در پى 
قيمت سهام منجر شده كه براى ورود نقدينگى به بازار سرمايه 
تعلل ايجاد شود و انتظاراتى كه از كسب سود در سال جارى 
مى رفت محقق نشود، از سويى اين اصلاحات پى در پى قيمت ها 

و شاخص از نظر سرمايه گذاران منطقى نيست. 
برخى معتقدند تا زمانى كه در حوزه داخلى، مولفه هاى 
اقتصادى و ابهامات متعددى چون افزايش قيمت ها در صنايع 
مختلف و تعيين نرخ سپرده بانكى در شرايط كنونى مشخص 
نشود و علاوه بر آن در حوزه خارجى مذاكرات و توافقات نهايى 
مشخص نگردد، نبايد انتظار رشد از بازار سرمايه را داشت و از 
سويى تعداد سهام هايى كه نسبت قيمت به درآمد زير 4مرتبه 
و تقسيم سود بالا در مجامع سالانه دارند، رو به افزايش است 
و با تقسيم سود بالاى 20 درصد اين سهم ها توجيهى براى 
افت قيمت بيشتر در اين دسته وجود ندارد. از اين رو برخى 
سرمايه گذاران با توجه به شرايط بنيادى هر سهام و انتظار 
گزارش هاى 3ماهه مطلوب شركت ها خروج از بازار را منطقى 

ندانسته و به برگشت بازار در نيمه دوم سال اميدوارند.
اما در اين ميان وعده و وعيدهاى حمايت هاى ميلياردى از 
بازار و محقق نشدن آن دليل محكمى است بر بى ثباتى بازار و 
اينكه اساسا ايجاد ركود مصنوعى پس از ركود تورمى و طولانى 
كردن اين فرايند به صورت ارادى از جانب دست اندركاران 
اقتصادى موج نااميدى را ميان توليدكنندگان فراهم آورده 
است و اين در آينده حتى اگر تورم هم كنترل شود، براى 
اقتصاد ضربه مهلكى به شمار مى آيد.  تا زمانى كه آينده اقتصاد 
و تصميمات دولتى براى صنايع توليدى شفاف نشود و روند 
فرسايشى كه بر جو بازار حاكم است، بر طرف نشود همچنان 
شاهد بى اعتمادى از سوى سرمايه گذار هستيم و هر روز بيشتر 
شاهد بازارى نوسانى خواهيم بود كه تمام اميدهايى كه به 

گزارش هاى 3  ماهه است را نقش بر آب مى كند. 

حسين خزلى خرازى با تاكيد بر اينكه كنترل 
تورم با ايجاد ركود سم مهلكى است، افزود: 

كاهش سرعت گردش پول و حجم نقدينگى در 
اقتصاد در همه بازارها تاثيرگذار بوده و باعث 

ركود شده است، بورس نيز از اين قاعده 
جدا نيست.

برزنى در پاسخ به اين سوال ما كه آيا در ساير 
كشورها نيز با راهكارهاى كنترلى از بازار سرمايه 
حمايت مى كنند، گفت: در پيشرفته ترين بازارهاى 

مالى دنيا مثل وال استريت، بورس توكيو و لندن نيز 
امكان ندارد بازارها به حال خود رها شوند و هميشه 

حمايت و نظارت از اين بازارها انجام مى شود

سيدروح االله حسينى مقدم

فيروزه عسگرى

�roozeh_55@yahoo.com

مدير نظارت بر شركت هاى شركت بورس

بورس
مهياى برگشت به رونق

موج نااميدى 
در بازار سرمايه 

بازار سرمايه در حالى همچنان در روند منفى قرار دارد كه با 
توجه به جلساتى كه درخصوص حمايت از بورس برگزار شد 
انتظار مى رفت روند شاخص كل بورس تغيير كند اما متاسفانه 
اين تغيير روند بيش از 2 روز به طول نينجاميد. به نظر مى رسد 
نياز بازار سرمايه در شرايط كنونى، رفع ابهامات، ثبات در 
مختلف  صنايع  درخصوص  شده  اتخاذ  تصميم گيرى هاى 
و همچنين اعتمادسازى سهامداران است. به نظر مى رسد 
مشكل بازار سرمايه در شرايط كنونى، كمبود نقدينگى است، 
اين در حالى است كه شاهد كم شدن حجم فعاليت بسيارى 
از سهامداران فعال در بورس در مدت اخير هستيم. نقدينگى 
نيز به دلايل متعددى ازجمله نبود ثبات در سياست ها، و وجود 
ابهامات در بازار سرمايه برمى گردد. همچنين سياست هاى 
انقباضى دولت و افزايش نرخ سپرده هاى بانكى حدود 22درصد 
منجر شد كه سرمايه گذار براى سرمايه گذارى در بورس با 
توجه به بازدهى حدود 25درصد دچار تعلل شود و حاشيه 
سود 3درصدى براى او جذاب نباشد، زيرا سرمايه گذار با توجه 
به نرخ بهره بانكى مى تواند نرخ بازدهى مناسبى را بدون ريسك 
به دست آورد. علاوه بر اين، تصميمات مجلس از جمله تغيير 
يكباره نرخ خوراك پتروشيمى منجر به نزول قيمت ها در بازار 
سرمايه شد. اين در حالى است كه هم اكنون صحبت ها حاكى از 
تعديل يا بازگشت نرخ خوراك به حالت اوليه آن است. بنابراين 
بازار سرمايه با وجود رفتارهاى آزمايش و خطا دچار صدمه 
شده و ابهامات متعدد موجود در بازار سرمايه باعث سردرگمى 
سهامداران شده است. به عنوان مثال در مورد صنعتى مقرر 
مى شود افزايش نرخ داشته باشيم اما پس از چند روز از گذشت 
تصميم مربوطه شاهد رد تصميم مذكور هستيم اين امر موجب 
بى اطمينانى در بازار سرمايه مى شود و حتى باعث مى گردد 
ديگر بازار نسبت به خبرهاى خوش مذاكرات نيز واكنشى 
نشان ندهد در نتيجه سرمايه گذار ترجيح مى دهد حتى با 
وجود قيمت هاى جذاب سهام، حداقل در شرايط كنونى وارد 
بازار سرمايه نشود. همچنين وجود شايعات در بازار سرمايه 
باعث تاثير منفى روى برخى صنايع مى شود، بنابراين انتظار 
مى رود به جهت جلوگيرى از آثار منفى شايعات بر روند بازار، 
شفاف سازى هاى مربوطه توسط مسئولان صورت بگيرد. به 
نظر مى رسد كه نتيجه مذاكرات با توجه به درايت مسئولان، 
مثبت باشد.  به نظر بنده سهامداران در بازار سرمايه مطابق 
روند هر ساله در  ماه رمضان، تمايل زيادى به خريد سهام ندارند 
اما به نظر مى رسد بازار سرمايه تا هنگامى كه ابهام مذكور از بين 
نرود شاهد همين وضعيت خواهد بود. پيش بينى مى شود كه 
بازار سرمايه در نيمه دوم سال جارى مشروط بر رفع ابهامات 
بتواند بازدهى معقول 35 الى 40درصدى را نصيب سهامداران 
كند و به طور كلى با حصول توافق نهايى مذاكرات، چشم انداز 

بازار سرمايه مثبت خواهد بود.
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صنعت به عنوان پايه اي ترين و اساسي ترين بخش اقتصاد 
زيربنايي، جذب  سرمايه گذاري هاي  نيازمند  كشور،  مولد 
سرمايه گذاري هاي  از  حمايت  و  سرگردان  نقدينگي هاي 

خارجي است كه قصد ايجاد صنعت پيشرو را دارند.
در نظام و سيستم سرمايه داري كه پايه و اساس توسعه 
برمبناي توسعه صنعتي و فراصنعتي است، همه عوامل پولي 
و مالي در جهت حمايت از توسعه صنعتي است بنابراين بخش 
بسيار مهمي از يارانه هاي دولتي به توليد صنعتي اختصاص 
مي يابد و در حقيقت يكي از مكانيزم هاي اساسي دولت رفاهي 
قشر هاي  از  و حمايت  اقتصادي  توسعه  و  پيشرفت  براي 

آسيب پذير حمايت از توليد صنعتي است.
آدام اسميت كه پايه گذار نظام اقتصادي سرمايه داري 
براساس عرضه و تقاضاي بازار بود، اعتقادي به يارانه و 
طبقات  از  سرمايه داري  دولت هاي  مالي  حمايت هاي 
جان  اما  نداشت  كارگران  ويژه  به  اجتماعي  فرودست 
مينارد كينيز كه نظرات او در مورد دولت رفاهي پس از 
جنگ جهاني دوم در كشورهاي اروپايي و ايالات متحده 
امريكا پياده شد،  براين باور بود كه براي غلبه بر بحران هاي 
اقتصادي بعد از جنگ جهاني دوم، اين وظايف دولت هاي 
سرمايه داري است كه علاوه بر حمايت از بخش اقتصاد مولد 
از فرودستان، كارگران و به تعبيري قشر هاي آسيب پذير به 
اشكال مختلف ازجمله افزايش دستمزدها، بالا بردن قدرت 
خريد، گسترش بيمه هاي اجتماعي، واگذاري يارانه ها به 
بخش هاي مولد اقتصادي و ... هدف خود را حمايت بيشتر از 
طبقات فرودست اجتماعي قرار دهند و با حمايت همه جانبه 
از اقتصاد مولد صنعتي، رفاه گسترده اي را براي عموم مردم 

فراهم كنند.
اما نظريه دولت رفاهي در اواخر دهه 60 و اوايل دهه 70 
ميلادي به شدت در اروپا و امريكا زير سوال رفت و «ميلتون 
نظريه  اقتصاددانان  و ديگر  فريدمن»، «فريدريش هايك» 
«خصوصي سازي» نظريه «دولت حداقلي» را مطرح كردند، 
در بحث دولت حداقلي، نظريه خصوصي سازي فعاليت ها، 
سرمايه ها و امكانات دولتي مطرح شد كه اين نظريه در 
دهه هاي 70 و 80 ميلادي و پس از آن در كشورهاي اروپايي 
و امريكايي پياده شد و موضوع واگذاري بخش مهمي از 
خدمات دولت رفاهي به بخش خصوصي و حمايت از بازار 
آزاد سرمايه و بخش خصوصي مطرح شد. با اجراي سياست 
خصوصي سازي در بيش از 45سال گذشته در كشورهاي 
اروپايي و امريكايي، عملا سرمايه داران قدرت بسيار بيشتري 
در اين كشورها به دست آوردند و در همين حال، يارانه ها يا 
سوبسيدهايي كه به قشرهاي آسيب پذير اجتماعي اختصاص 
مي يافت تا حدي كاهش يافت و اما يارانه ها يا سوبسيدهاي 
بخش توليد معناي ديگري هم دارد، بدين مفهوم كه يارانه 
توليدي به هر نوع مداخله دولت در اقتصاد كه منجر به 
كاهش هزينه هاي توليد براي توليدكننده يا افزايش قيمت 
دريافتي توسط توليدكننده شود، گفته مي شود. براى نمونه 

كمك هاي دولت به صنايع و كشاورزان از اين دسته است. 
 يارانه مصرفي نيز همانند يارانه توليدي به هر نوع تاثير 
دولت كه باعث مي شود مصرف كننده قيمتي كمتر از قيمت 

بازار را پرداخت كند، اطلاق مي شود. 
يارانه خدماتي عبارت است از برخي كمك هاي دولت به 
موسسات و شركت هاي خدمات عمومي كه خدمات خود را 
با قيمتي كمتر از هزينه تمام شده به مصرف كنندگان عرضه 
مي كنند. به بيان ديگر، يارانه خدماتي، يارانه اي است كه 
دولت به منظور كاهش برخي از هزينه هاي خدماتي براي 
پرداخت  عمومي  خدمات  از  پاره اي  به  مصرف كنندگان، 
خدمات  دربرگيرنده  بيشتر  خدمات  قبيل  اين  مي كند. 

عمومي شهري است.
به طور  كشور  بودجه  قانون  در  اينكه  براساس  يارانه ها 
مشخص ذكر شده يا به طور ضمني لحاظ مي شوند، به 2 

دسته آشكار و پنهان تقسيم مي شوند.
بايد در نظر داشت كه يارانه اي كه به بخش توليد صنعتي 
و اقتصادي اختصاص مي يابد، به طور كامل در جهت حمايت 
از قشرهاي آسيب پذير است زيرا باعث ايجاد اشتغال در 
بخش مولد صنعتي، افزايش توليد كالاهاي داخلي و حمايت 
هرچه بيشتر از بخش مولد اقتصادي در برابر بخش دلالي و 
واسطه گري و غيرمولد مي شود. در حال حاضر اقتصاددانان 
بر اين باور هستند كه پرداخت هاي نقدي عموما آسيب پذير 
است و پرداخت يارانه هاي نقدي عملا هزينه هايي را براي 
حال  درهمان  مي آورد.  وجود  به  صنعت  و  توليد  بخش 
برخي از اقتصاددانان مي گويند، وام هاي يارانه اي به مردم 
و سياست گذاري براي بخش صنعت مي تواند تا حد زيادي 

گره گشاي مسائل فراوان بخش صنعت باشد.
علاوه بر آن به اعتقاد نمايندگان مجلس، ميزان اعتبارات 
در نظر گرفته شده براي بخش صنعت بسيار پايين است و به 
همين دليل و بسياري از دلايل ديگر، واحد هاي صنعتي در 
تنگنا به سر مي برند. هرچند كه سياست خصوصي سازي از 
حدود 2 دهه گذشته در ايران پياده مي شود اما همچنان دولت 
ايران، دولت رفاهي است، از اين رو در اين نوع دولت، توسعه 
اقتصاد مولد آن هم در بخش صنعتي يكي از مسائل بسيار 
مهم است. در عين حال كه حمايت از قشرهاي آسيب پذير 
هم اهميت دارد اما ضرورت اصلي هدفمندي يارانه ها اين 
است كه فقط پول نقد آن هم در حد پايين به قشرهاي 
كم در آمد جامعه ندهيم كه به ايجاد تورم هرچه بيشتر كمك 
كند و از سوي ديگر بخش صنعت كشور را كه زيربنايي ترين 
و توليدي ترين بخش اقتصاد است را از يارانه هاي حمايتي 
كم نصيب يا بي نصيب سازيم. در همان حال توجه ويژه به 
كاركنان و كار آفرينان بخش صنعت كه مي توانند گره هاي 

بسياري را از اين بخش بگشايند، امر بسيار مهمي است.

مينو بديعي
دبير سرويس گزارش

سهم صنعت از يارانه 
بايد افزايش يابد 

 پرستو بيرانوند- سرويس گزارش: 
مردم و هدفمندى يارانه ها

«هر روز گران تر از ديروز» اين را رامين مى گويد، 
كارگر باربرى كه در خيابان آذربايجان منتظر اسباب كشى 
خانه اى است تا بتواند هزينه زندگى اش را تامين كند. رامين 
علت گرانى هر روزه در زندگى اش را يارانه مى داند و مى گويد: 
حاضر است دو برابر يارانه را به دولت پس بدهد اما قيمت ها 
به قبل از اجرا شدن هدفمندى برگردد. رامين شغل خود را 
فصلى مى داند و مى گويد: در اين روزها كه اسباب كشى ها و 
جابه جايى خانه ها بيشتر از ديگر ماه هاى سال است مى توان از 

اين راه درآمد داشت. 
از رامين در مورد اينكه چقدر از درآمدهاى يارانه به بخش 
توليد اختصاص داده شده مى پرسم كه در جوابم مى گويد: 
راستش من عدد و رقم نمى دانم اما از چيزى كه در خبرها و 

شنيده ها متوجه شدم، مى دانم كه اوضاع توليد خراب است. 
همين كه مى خواهم از او درباره اينكه 45 هزار تومان يارانه 
را براى چه خرج مى كند؟ بپرسم، مردى صدايش مى زند و 
مى شنوم كه براى توافق بر سر 40 يا 45 هزار تومان براى يك 

جابه جايى يك بار چانه مى زنند. 
بدون شك هدفمندى يارانه ها بزرگ ترين طرح اقتصادى 
در تاريخ كشورمان محسوب مى شود. با تصميم رئيس دولت 
از  فاز دوم هدفمندى، جداى  اجرايى كردن  براى  يازدهم 
نقدهايى كه بر شيوه اجراى اين طرح در دولت گذشته وجود 
دارد مخالفت هاى فراوانى از مردم عادى گرفته تا متخصصان 
اقتصادى براى شروع فاز دوم با دولت روحانى شد. تعدادى از 
اقتصاددانان بر اين باور بودند و بر نظر خود ايستاده اند كه دولت 
با توجه به شرايط حاكم بر اقتصاد كشور نبايد در اين زمان 
فاز دوم هدفمندى را اجرا مى كرد. به همان ميزان كه نظرات 
مخالف براى پياده شدن فاز دوم هدفمندى وجود دارد در 
مقابل نيز برخى معتقدند كه در هر شرايط بايد اين طرح اجرا 
مى شد. اكنون بيش از دو ماه از اجرايى شدن فاز دوم هدفمندى 
مى گذرد و شايد اين زمان كوتاه آنقدر براى ارزيابى دولت براى 

موفقيت و يا عدم موفقيت در اين طرح مناسب نباشد. 
فرشته دانشجوى اقتصاد است. او مى گويد با توجه به شرايط 
و اوضاع كنونى اقتصاد كشور اجرا شدن فاز دوم هدفمندى 
اشتباه بود و علت اين تصميم دولت را برخاسته از هدف دكتر 
روحانى براى كسب محبوبيت مردم با پرداخت يارانه نقدى 
مى داند. او عقيده دارد قطع شدن يارانه هاى نقدى موجب 
نارضايتى مردم مى شد و رئيس جمهورى به علت اينكه مردم را 
از خود راضى نگه دارد با علم به اينكه اين طرح در نهايت نتيجه 
مطلوبى ندارد اما آن را ادامه داد. اين دانشجوى اقتصاد در مورد 
اينكه بخش صنعت كشور در چه وضعيتى قرار دارد به صنعت 
نفت و اعتباراتى كه از درآمدهاى هدفمندى بايد به آن تعلق 
مى گرفت اشاره مى كند و علت ركود اين صنعت را تحريم ها و 
سياست هاى ناكارآمد در اين زمينه مى داند. فرشته دانشجوى 
سال آخر است و آن طور كه خود بيان مى كند از رفاه بالايى 
برخوردار است و مى گويد كه پدرش براى فاز دوم هدفمندى 
ثبت نام كرده است اما هيچ برنامه خاصى براى خرج كردن 
يارانه هايى كه به حسابش واريز مى شود ندارد و علت را بى اثر 
بودن اين پول به علت ناچيز بودن آن در زندگى روزمره شان 

مى داند. 
 ديدگاه هاى اقتصاددانان

بودن  آسيب زا  راغفر:  حسين 
پرداخت نقدى

پرداخت نقدى يارانه ها از نقطه هاى 
مهم در اجراى هدفمندى يارانه ها بود 
براى  يازدهم  به دولت  بسيارى  كه 
ادامه دادن اين طرح نقد وارد كردند. 
استاد  و  اقتصاددان  راغفر  حسين 

دانشگاه از جمله اين افراد است. 
در دولت گذشته تا چه حد از درآمدهاى هدفمندى 
يارانه ها كه قرار بود در بخش صنعت صرف شود، اجرايى 

شد؟ 
طرح قانون هدفمندى يارانه ها بر اين امر تاكيد داشت كه بايد 
30درصد از منابع به دست آمده از افزايش قيمت حامل هاى 
انرژى براى كمك كردن به بخش صنعت صرف شود، كه در 
دولت دهم عملا اقدامى صورت نگرفت و نه تنها هيچ مبلغى 
به بخش صنعت تعلق پيدا نكرد بلكه با صرف منابع ديگر و 
اختصاص آنها براى پرداخت يارانه نقدى دولت با كسرى مواجه 
شد و براى جبران اين امر دولت دهم از بودجه بخش هاى ديگر 
و فعاليت هاى عمومى كاست و آن را تبديل به يارانه هاى نقدى 

كرد. 
به نظر شما كدام بخش ها بيشتر آسيب ديدند؟

اختصاص داده شده  بودجه هاى  يارانه ها  نقدى  پرداخت 
به بخش هاى درمان، خدمات و مبالغ هنگفتى از طرح هاى 
توسعه اى كشور را كاست و حتى با پياده شدن اين سياست 
دولت با كمبود بودجه روبه رو شد و باز هم مجبور شد كه به 
استقراض از بانك ها روى بياورد. اين بخش ها و به خصوص 
طرح هاى توسعه اى كشور بيش از هر بخش ديگر ضربه خورد.

به بخش توليد و صنعت در اين مسير چه آسيب هايى 
وارد شد؟ 

تمامى اين اقدامات و سياست هاى ناكارآمد، هزينه هايى را 

براى بخش توليد و صنعت به بار آورد و هزينه هايى را به اين 
بخش تحميل كرد. بخش توليد به طور مستقيم ضرر كرد و 

منابع مالى دولت آسيب هاى شديدى خورد.
عملكرد دولت يازدهم را به نسبت دولت دهم در اجراى 
يارانه ها در بخش صنعت و توليد چگونه  هدفمندى 

مى بينيد؟ 
معضلات جدى كه در بخش توليد و صنعت وجود دارد به 
علت تعلق نگرفتن اعتبارات بانكى به اين بخش است كه دولت 
بايد آن را تامين كند. تاكنون هر دو دولت نتوانسته اند كه 

پاسخگوى نيازهاى بخش توليد باشند. تجربه ثابت كرده كه 
نفس پرداخت يارانه هاى نقدى آسيب زاست و دولت يازدهم 
از فرصت پيش آمده براى متوقف كردن اين طرح به خوبى 
استفاده نكرد. اين شيوه غلط موجب اتلاف منابع عمومى 
خواهد بود كه در پايان نمى توان آينده مطلوبى را براى آن 
پيش بينى كرد. ولى اقدامى در اين جهت صورت نگرفته ضمن 
اينكه نظام بانكى ضد توسعه، از دولت نهم و دهم به جا مانده 
كه از موانع اصلى كمك به بخش توليد هستند. تا زمانى كه اين 
معضل حل نشود كمك كردن به اين بخش ها نتيجه مثبتى 
نخواهد داشت. از سويى ديگر ورود به فعاليت هاى غيرمولد 
هزينه هايى را بر بخش توليد وارد مى كند و ركود در جامعه 
عميق تر خواهد شد. ركود در نهايت توليد را محدود و بيكارى 
را در جامعه افزايش خواهد داد و باعث افزايش تورم خواهد شد 

كه اين رويه به صورت چرخشى ادامه پيدا خواهد كرد. 
بهمن آرمان: وام هاى يارانه اى راه 

منطقى پيش روى دولت
معتقد  اقتصاددان  آرمان،  بهمن 
به  نسبت  يارانه اى  وام هاى  است 
پرداخت نقدى يارانه به مردم راه حل 

منطقى ترى محسوب مى شود.
درصد  چند  گذشته  دولت 
اعتباراتى كه از هدفمندى يارانه ها بايد به بخش صنعت 

و توليد تعلق مى گرفت، عملياتى شد؟
ناشى  درآمدهاى  از  درصدى  اختصاص  بحث  كه  زمانى 
شد  بيان  توليد  بخش  به  يارانه ها  هدفمندى  دوم  فاز  از 
پيش شرط هايى مطرح بود كه مهم ترين آن تحقق درآمدهاى 
پيش بينى شده در دولت بود. در مورد يارانه ها از طبقات بالاى 
جمعيتى در دولت گذشته اقدامى صورت نگرفت در صورتى كه 
بايد قشر پردرآمد كشور از دريافت يارانه ها حذف مى شدند و با 
اينكه افزايش قيمت حامل هاى انرژى در زمينه اصلاح قيمت ها 
صورت گرفت و درآمدهاى بيشترى را نصيب دولت كرد اما 

تمامى آنها به پرداخت يارانه هاى نقدى اختصاص پيدا كرد. 
با توجه به شرايط كنونى راه حل درست را چه مى دانيد؟

پرداخت  توان  دولت  گذشته  اقدامات  به  توجه  با  حال 
يارانه هاى نقدى را ندارد. به طورى كه رئيس جمهورى عنوان 
كردند به جاى پرداخت يارانه نقدى به وام هاى يارانه اى روى 
خواهند آورد. يارانه نقدى به واحدهاى صنعتى فشار مضاعفى 
وارد كرده بود. واگذارى وام هاى يارانه اى به بخش صنعت و 
اصلاح سيستم عملكرد توسعه ملى براى دادن اعتبارات ارزى 
و تكنولوژى بسيار راهگشا خواهد بود. دولت اكنون 100 هزار 
ميليارد تومان به بخش صنعت اختصاص داده است. بايد ديد 
اين مبلغ چه تاثيرى در بخش صنعت خواهد گذاشت. اين 
موضوع بسيار مهمى است زيرا براى روشن شدن اين موضوع 
بايد ميزان فروش بزرگ ترين بنگاه هاى صنعتى و همچنين 
موارد بسيارى روشن شود و به نظر من اختصاص 100هزار 
ميليارد تومان به صنايع كشور امرى غيرممكن است و به 

هيچ وجه توصيه نمى شود.  
جمشيد پژويان: سياست مهم تر 

از سرمايه
جمشيد پژويان اقتصاددان، رئيس 
سابق شوراى رقابت و استاد اقتصاد 
دانشگاه علامه طباطبايى بر اين باور 
است كه براى حل مشكلات صنعت 
اين  به  اعتبار  تخصيص  از  مهم تر 

بخش، تعيين سياست ها است. 
اجراى هدفمندى يارانه ها در دولت دهم را چگونه 

ارزيابى مى كنيد؟
در دولت دهم با وجود اينكه هدف اصلى از هدفمندى 
يارانه ها و اصلاح قيمت ها در واقع اصلاح ساختار صنعت 

در ايران بود، بايد منتهى به نوسازى صنايع و جايگزينى 
تكنولوژى جديد به جاى تكنولوژى هاى قديمى شود كه 
بهره ورى بالا را با خود داشته باشد. اما سياست هاى مكملى كه 
بتواند ما را به سمت سرمايه گذارى پيش ببرد وجود نداشت. 

دولت يازدهم را در تخصيص اعتبار به بخش صنعت 
چگونه مى بينيد؟

از زمانى كه دولت يازدهم تصميم به اجرايى كردن فاز دوم 
هدفمندى يارانه ها گرفته تاكنون زمان چندانى نگذشته است 
اما هيچ گونه علامتى مشاهده نمى شود كه دولت يازدهم 

به صورتى   صنعت،  گسترش  براى  را  مكملى  سياست 
حمايتى داشته باشد. در واقع بحث اينكه دولت تا چه 
حد درآمدهاى خود را از هدفمندى يارانه ها به بخش 
صنعت تعلق مى دهد داراى اهميت خاصى نيست آنچه 
كه بايد مورد توجه باشد، نوع سياست گذارى هايى است 
كه دولت به بخش صنعت اختصاص مى دهد. ممكن است 
كه دولت، ميليون ها دلار به بخش صنعت اختصاص دهد 
اما با اتخاذ سياست هاى  نادرست، باعث هدر رفتن اين 
مبالغ در بخش صنعت شود. اكنون بخش صنعت كشور 
نياز به سياست گذارى هاى مناسب دارد؛ سياست هاى 
مستقيمى كه بتواند فناورى را در اين حوزه تغيير دهد و به 
سمت سرمايه گذارى هاى مجدد برود تا از اين طريق بتوان 
به سمت صرفه جويى در مصرف انرژى رفت. بهره ورى 
و كارآيى در بخش صنعت نيازمند سياست هاى مكمل 

به خصوص در بخش ماليات ها و وام دارى است. 
 ديدگاه هاى نمايندگان مجلس

نمايندگان مجلس شوراى اسلامى ديدگاه هاى مختلفى 
را در تخصيص يارانه ها به بخش توليد و صنعت دارند، در 
» با حسين گروسى نماينده  اين مورد خبرنگار «
مجلس و عضو كميسيون صنايع و كمال الدين پيرموذن، 

عضو ديگر اين كميسيون گفت وگو كرده است.
حسين گروسى: ميزان اعتبار 

پايين بخش صنعت
مورد  در  مجلس  نمايندگان 
اجرايى شدن فاز دوم هدفمندى 
را  متفاوتى  رويكردهاى  يارانه ها 
كار  پايان  در  بودند.  كرده  اتخاذ 
دولت احمدى نژاد كه بحث اجرايى 
شدن فاز دوم هدفمندى مطرح بود، بسيارى از نمايندگان 
با شروع فاز دوم مخالفت كردند. پس از روى كار آمدن 
دولت روحانى مى توان گفت كه نمايندگان مجلس يك 
چرخش كلى داشته و اصرار به اجرايى شدن فاز دوم 
هدفمندى داشتند. حسين گروسى، نماينده مجلس و 
عضو كميسيون صنايع، ميزان اعتبارى كه از درآمدهاى 
هدفمندى يارانه ها براى بخش صنعت در دو دولت گذشته 

اختصاص داده شده است را بسيار پايين مى داند.
به نظر شما ميزان اعتباراتى كه براى بخش صنعت 
جوابگوى  حد  چه  تا  است  شده  گرفته  نظر  در 

نيازهاى اين بخش است؟ 
در قانون هدفمندى يارانه ها پيش بينى شده بود كه 
30درصد از درآمدهاى اين طرح به بخش توليد اختصاص 
داده شود كه در بخش صنعت اين مورد تحقق پيدا نكرد. 
با توجه به اينكه 60هزار ميليارد تومان به بخش صنعت 
و معدن تخصيص داده شده است، اين بخش به دوبرابر 
اين ميزان از درآمد نياز دارد. با بررسى معوقات بانكى 
مى توان ديد كه كمترين مقدار اين پول ها به بخش صنعت 
اختصاص دارد و سهم آن از اين معوقات 15درصد در 

اقتصاد كشور بوده است.
دولت دهم و يازدهم را در مقايسه با يكديگر در 
چگونه  صنعت  بخش  به  اعتبار  تخصيص  زمينه 

مى بينيد؟
در دولت گذشته 30درصد از درآمدهاى حاصل از طرح 
هدفمندى يارانه ها بايد به بخش صنعت اختصاص پيدا 
مى كرد كه اين تصميم عملى نشد. در دولت يازدهم از 
10هزار ميليارد تومان درآمدى كه از هدفمندى يارانه ها 
پيش بينى شده 20درصد آن براى بخش صنعت در نظر 
گرفته شده است اما با توجه به اينكه فقط چند ماه از شروع 
اين طرح در دولت جديد آغاز شده، بايد ديد كه دولت 
تدبير و اميد چه رويه اى را در اين مورد پيش خواهد گرفت. 

هر چند كه در اين دولت نسبت به دولت گذشته مقدار 
بودجه كمترى به بخش صنعت اختصاص يافته است اما 
شاهد بوديم كه در دولت گذشته اين طرح اجرايى نشد، 
بايد ديد كه در آينده و با توجه به اينكه دولت روحانى 
مقدار اعتبار كمترى نسبت به دولت قبل به بخش صنعت 
اختصاص داده است، در عمل چگونه خود را نشان خواهد 

داد.
كه  پيش بينى هايى  حد  چه  تا  گذشته  دولت  در 
قرار بود از درآمدهاى هدفمندى يارانه ها در بخش 

صنعت صرف شود، اجرايى شد؟
 دولت گذشته برخلاف آنچه كه پيش بينى كرده بود، 
طرح خود را اجرايى نكرد و باعث بروز و افزايش روز به 
روز تورم در كشور شد. در حالى كه اگر به بخش توليد 
اعتبارات بيشترى اختصاص داده مى شد و سياست هايى 
كه پيش بينى شده بود، اجرايى مى شد اكنون با اين ميزان 

تورم در كشور روبه رو نبوديم.  
كمال  الدين پيرموذن:

 واحدهاى صنعتى همچنان در 
رنج و تنگنا

عضو  پيرموذن،  كمال الدين 
كميسيون صنايع مجلس معتقد 
است كه واردات بى رويه در دولت 
باعث ضربه خوردن  دهم  و  نهم 

بخش صنعت و توليد در كشور شد.
كه  پيش بينى هايى  حد  چه  تا  گذشته  دولت  در 
قرار بود از درآمدهاى هدفمندى يارانه ها در بخش 

صنعت صرف شود، اجرايى شد؟ 
در دولت قبل نه تنها از محل درآمدهاى هدفمندى 
يارانه به بخش صنعت  كمكى نشد بلكه با واردات بى رويه 
توليدات داخلى كشاورزى و صنعتى، صنعت كشور رو به 

نابودى رفت. 
دولت گذشته مى توانست با 30ميليارد دلار واردات 
كشور را اداره كند اما متاسفانه 80ميليارد دلار واردات 
داشت. دولت مى توانست 50ميليارد دلار را به بخش 
زمينه  در  و  كند  تزريق  توليدى  واحدهاى  و  صنعت 
اقتصاد مولد پيش رود و بيكارى فراگير كه در كشور 
گسترش يافته را كاهش دهد، درحالى كه هيچ كدام از 
اين اقدامات صورت نگرفت. دولت گذشته وعده 2ميليون 
فرصت شغلى جديد را به مردم داده بود كه در تحقق اين 
وعده ناتوان بود و نه تنها بخش صنعت را ارتقا نداد بلكه 
در عمل به سوداگرى و ضديت با صنعت پرداخته كه در 
نهايت آثار زيان بارى در صنعت كشور برجاى گذاشت. از 
طلب هاى بانكى تنها 20درصد مربوط به صنعت است كه 
از اين مقدار، واحدهاى شبه دولتى نيز استفاده كرده اند. 
كارنامه دولت قبلى مشخص شده است و در دولت گذشته 
هيچ گونه اعتبارات خاصى به بخش صنعت تعلق نگرفت. 

عملكرد دولت كنونى را چگونه ارزيابى مى كنيد؟
دولت كنونى با وجود اينكه تلاش دارد كه مشكلات 
در اين زمينه را حل كند اما تاكنون نتوانسته از محل 
به  اعتبارى  يارانه ها  و هدفمند كردن  توسعه  صندوق 
بانك ها اختصاص دهد و واحدهاى صنعتى همچنان در 

رنج و تنگنا هستند. 
اعتبارات بانكى كه به اين واحدهاى صنعتى تعلق 

گرفت را چگونه ارزيابى مى كنيد؟ 
اغلب بانك هاى كشور برخلاف ماده 34 به جاى تحصيل 
منابع خود به بخش صنعتى، وضعيت نابرابرى با بخش 
خصوصى ايجاد كردند و با دادن امتيازها و كمك هاى 
خاص به شركت هاى مربوط به خود، به زد و بند پرداختند. 
تمامى  برخلاف  تصميم گيران  گذشته  سال  چند  در 
هدف هاى تعريف شده در جمهورى اسلامى ايران در 
حمايت از توليد و سرمايه گذارى خصوصى، گام برداشتند. 
اقدامات مناسب بانك ها بايد در چه مسيرى باشد؟

بانك ها بايد در خدمت صنعت باشند و با تخصيص بهره 
كم به كمك اين بخش بيايند و همچنين با كم توجهى 
به سود سپرده گذارى هاى غيرمولد، سمت و سوى نظام 
بانكى در هدفمندى يارانه ها را به توليد برگردانند. بايد 
تلاش كرد كه امسال جايگاه كارآفرينان ارتقا يابد و براى 
سرمايه و كار برخلاف آنچه كه در گذشته روى داده است، 
ارزش قائل شويم و جهادگران عرصه توليد به جد بيش از 
پيش مورد توجه و حمايت قرار گيرند. در غير اين صورت 
كارآفرينان و كارگران تصور خواهند كرد كه اين دولت نيز 
مى خواهد مانند دولت گذشته در عرصه توليد رفتار كند. 
نظر شما براى رفع مشكلات حوزه صنعت و توليد 

چيست؟
دولت بايد براى ارتقاى صنعت و توليد با تخصيص اعتبار 
از صندوق توسعه ملى و همچنين درآمدهاى كسب شده 
از هدفمندى يارانه ها براى رفع مشكلات استفاده كند. حل 
مشكلات كنونى كشور در حوزه صنعت و توليد در گرو حل 
مشكلات كارآفرينان و كارگران است. تيم اقتصادى دولت 
بايد با مجاب كردن بانك ها براى حل اين مشكلات تلاش 
داشته باشد. بانك ها مى توانند با يارى دادن به واحدهاى 

صنعتى نقش مهمى را ايفا كنند. 

ديدگاه هاى نمايندگان مجلس شوراى اسلامى، كارشناسان اقتصادى و مردم درباره جذب بيشتر يارانه ها به بخش صنعت

صنعت؛ نيازمند تزريق پول، اعتبار و يارانه

سهم بخش صنعت و توليد از يارانه بسيار كم است و هم اكنون بخش 
مهمى از يارانه ها كه در دولت قبلى به شكل نقدى به بخش مصرف 
اختصاص يافت، نه تنها گره اى از مشكلات زيربنايى جامعه را در مورد 
توزيع عادلانه درآمدها نگشود بلكه فشارهاى مالى و اقتصادى زيادى را 

به بخش صنعت تحميل كرد.
بر اين اساس در نظر گرفتن يارانه يا همان سوبسيد در دولت رفاهى، 
يكى از راهكارهاى جان مينيارد كينيز اقتصاددان، براى تعديل درآمدها 

و ثروت ها در جامعه بود كه نظريات وى پس از جنگ جهانى دوم در 
كشورهاى اروپايى اجرا شد و هدف از در نظر گرفتن يارانه يا سوبسيد، 
بهبود وضع اقتصادى از طريق حمايت هاى مالى مستقيم از بخش هاى 

توليد به ويژه توليد صنعتى بود.
حذف يارانه ها يا سوبسيدها در دولت هاى غيررفاهى اروپايى به مرحله 
اجرا رسيد اما هرگز از حمايت هاى مالى و غيرمستقيم از بخش  هاى مولد 

اقتصادى كاسته نشد.

در ايران از دو دهه گذشته همواره بحث هدفمندسازى يارانه ها مطرح 
بوده كه در دولت هاى نهم و دهم، اين طرح با پرداخت كمك هاى نقدى به 

مصرف كنندگان، نه بخش هاى توليدى و صنعتى ادامه يافت.
هم اكنون بنا بر گفته مسئولان صنعتى كشور، بخش صنعت بايد هر چه 

بيشتر بتواند از نظام هدفمندى يارانه ها بهره بگيرد.
گزارش زير به موضوع سهم صنعت از يارانه از ديدگاه مردم، كارشناسان 

اقتصادى و نمايندگان مجلس پرداخته است.
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روزشمار تاريخ صنعت

  محمدعلـى عرفى نـژاد- 
گروه گزارش: به هرحال ماشين 
ــد ده  ــى و چن ــد ميليون چندص
ــم مى خواهد، حالا به  ميليونى، دل خوش ه
بهاى قرض و قسط و وام بانكى و قرض الحسنه 
ــه مادر خانواده  يا حجره پدرى و جيب و كيس
كه در ميان چشم و هم چشمى هاى معمول، 
ــرش  ــت پس ــدش نمى آيد گاهى كنار دس ب
بنشيند و نيم پزى بدهد؛ حتى اگر خون خون 
ــدر را بخورد كه مگر ما وقتى هم پيكان نو و  پ
ــت اول خريديم و براى خوش يمنى سفر  دس
ــهد مقدس رفتيم و نزد صندوق  اول را به مش
ــم، چرخ هاى  ــه اش كردي ــام رضا(ع) بيم ام
ماشين مان بچرخيد؟ مگر لازم است صندلى 
ــت صندلى  ــين را از جا بكنيم و يك دس ماش
ــا فرم جگوار و  ــدل امريكايى و اروپايى يا ب م
ــش بكاريم كه چه  ــه جاي لامبرگينى و پورش
ــود؟ حالا اگر 4 طرف شاسى ماشين و در  بش
پاى درها، ورقه هاى استيل چاپ شده با برند 

پورشه كوبيده نشود، نمى شود سوار شد؟
و البته و صدالبته جواب مادر هم جاى 

خودش را دارد... 
آن روزها كه ما پيكان آخرين مدل 17هزار 
تومانى سوار مى شديم، 17هزار تومان پول 
يك خانه 100 مترى هم بود، آن موقع يك 
ماشين 90ميليونى كه انداخته ايم زيرپاى 
پسرمان با پول امروز يك خانه يا  آپارتمان 
100 مترى حدود 4هزار تومان آن روزگار 
جوانى ما مى شود، پس زياد شلوغش نكن 
و بگذار پسرمان سرش را در دانشگاه و نزد 

رفيق و رفقايش يك كمى بالا بگيرد.
   پول پايين، پول بالا

منصور  از همين خيابان  ديالوگ ها  اين 
درآمده است، همان جايى كه هر خريدار 
جوان ماشين هاى جديد، به مجرد نشستن 
روى صندلى اتومبيلش يك راست راهى آنجا 
مى شود تا هم نسبت به تغيير ضبط و پخش 
و CD اقدام كند و هم ديگر چشم اندازهاى 
انواع دست ساز جديد  با  اطراف ماشين را 
به قول يك دكاندار وسايل  تعويض كند، 
ويژه اتومبيل نزديك پارك وى، همه چيز 
به خاطر دل خوش جوان هاى خانوادهاست. 
وى كه اول قرار را بر اين مى گذارد كه نامى از 
محل كسب و خودش نبريم در كنار همكار 
جوانش كه هر تكه از لباسش برند معروفى را 
فرياد مى كند، در حالى كه سفارش سه ليوان 
آب هويج و بستنى مى دهد تا كاممان شيرين 

شود مى گويد:
مهم اين است كه پول جيبت رو خرج 
خواسته هاى شيرينت كنى، اصلا مى دانيد 
پولى كه خرج خريد وسايل لوكس داخل و 
بيرون خودروهايتان مى كنيد، خودبه خود 
دور  را  بيمارستان  تخت  و  درمان  و  دوا 
مى كند! چه بهتر است كه شيرينى كيلويى 
50هزار تومانى را بخوريم،  اما همين پول را 
بابت خريد آمپول اروپايى و امريكايى نكنيم، 
ما اينجا با چهره هاى شاد و جوان روبه رو 
هستيم، درست است خيلى ها پول خريد 
چنين اجناس لوكسى را ندارند اما اين دليل 
نمى شود آنكه دارد و مى تواند خرج كند، 
خود را كنار بكشد، از سوى ديگر بيشتر اين 
صنعتگران  توسط  دست ساز  ويژه  اجناس 
ماهر، خودمان ساخته مى شود، حالا اگر ما 
از روى ناچارى و  اينكه بايد خرج و دخلمان 
زندگى  و  به جيب  هم  پولى  و  جور شود 
آن ها برود و به خاطر دل و چشم صاحبان 
خودروها، مى گوييم سفارشى از سوئيس و 

آلمان و ايتاليا آمده.
براى اينكه يك وقت حرفش را درز نگيرد 
و عطايمان را به لقايمان نبخشد با آرامش 

مى گويم:
خب اگر قرار بود اين همه وسايل به قول 
شما زيباساز و دست ساز روى ماشين سوار 
شود، چرا كمپانى ها خودشان دست به كار 

نمى شوند...
نگاهى به رفيق و شريكش مى اندازد و با 
خنده و محبت مى گويد: فكر نكنيد فقط 
خواست  به  داخل  ساخت  ماشين هاى 
مالكانش تغيير وضعيت مى دهند، بسيارى با 
برندهاى مشهور براى تعويض چرخ ماشين 
بخش هاى  تعويض  حتى  يا  قالپاق ها،  و 
عظيم و عجيب و غريب پيش ما مى آيند، 
ما كسانى را داريم كه در ماه حداقل يكبار 
به دوبى، آلمان و ايتاليا مى روند و با خريد 
خريدهاى  ما  جانب  از  سفارشى  وسايل 
چندصد ميليونى مى كنند، همين قالپاق ها 
فروشگاه هاى  و  كمپانى ها  معروف ترين  از 

وسايل ماشين در دوبى خريدارى مى شود، 
به هرحال تا زمانى كه طالب و خريدار هست، 
گروه ها و افراد مختلفى مشغول كار و خريد و 
واردات چمدانى هستند، ما مشتريانى داريم 
و داشته ايم كه براى زه  دور خودرويشان كه 
مى خواهند رنگ دلخواهشان باشد، سفارش 
خريد مى دهند آن هم با 3 روز فرصت، ما 
نتوانيم جنس موردنظر را جور كنيم، مى رود 
فروشگاه هاى ديگر، پس بايد با تلفن و بليت 
اوپن خريد را انجام داد و روى ماشين مشترى 
سوار كرد، قضيه پول است و قدرت خريد... 
الان كسانى هستند كه سفارش خريد آيينه 
بغل استيل و نقره مى دهند، مى خواهند آيينه 
تصوير  نمايش  با  همراه  بالاى شيشه شان 
باشد، تازه ما مى فهميم چنين آيينه هايى هم 
هست يا خريد چراغ زيرشاسى كه در مواقعى 
به ويژه در اتوبان ها و جاده ها، ماشين را روى 
ورقه   اى از نورهاى رنگى نشان مى دهد كه 
اخيرا از طرف چينى ها در شكل  هاى مختلف 
عرضه مى شود، دغدغه هاى ديگر عبارتند 
از پخش تصوير ديجيتال هوايى كه منظور 
صندلى  پشت  معمول  پخش هاى  همين 
جلوست براى راحتى و لذت بردن مسافران 
صندلى عقب و حتى پخش تصوير پشت 
وسايل  و خيلى  ماشين  آفتابگير  آيينه اى 

دست ساز و ويژه...
و با آمدن دو راننده و ماشين هاى آخرين 
مدل شاسى بلند با رنگ هاى صورتى و آبى 
آسمانى... دوستان سراغ آنها مى روند و جالب 
اينكه از هر جمله شان چند كلمه انگليسى را 

مى شود شنيد...
  فرشته و فرشتگان و گرانقيمت ها

درست كنار درخت سرسبز و جوى آب 
نزديك خيابان فرشته هستيم و قرار است 
سراغ ويژه فروشان و لوكس فروشان برويم كه 
پسر جوانى نشسته روى صندلى يك پژوى 
آخرين مدل صدايمان مى كند، اول خودمان 
را مى گيريم و به راهمان ادامه مى دهيم، اما 
او مى آيد كنارمان و با رفتارى احترام آميز 

خودش را معرفى مى كند و بعد مى گويد 
وسايل  به  احتياج  اگه  ميشم  خوشحال 

لوكس و واقعى اروپايى داريد كمكتون كنم.
با خنده مى گويم
مغازه سرپايى...؟

جواب مى دهد: من نه پول پرداخت ماليات 
رو دارم و نه اينكه اجاره 20 ميليون تومانى 
در ماه و وديعه 300ميليونى... بنابراين وسايل 
طريق  از  و  مى خرم  رو  دوستان  موردنياز 
ارائه  واقعى  جنس  فروشى  عقب  صندوق 

مى كنم.
مى گويم: اينها، شامل چه چيزهايى است

كمى مردد نگاهمان مى كند و با ترديد 
مى پرسد.

در  كه  اطراف  لوكس فروشى هاى  اين  با 
رابطه نيستين. مى گويد:

آدم هاى  همين  گاهى  ديگه،  -روزگاره 
شيك پوش كه به فرانسه و انگليسى صحبت 
هم چين  موردنظرشونو  آدم  مى كنند، 
مى گذارن تو گونى و ميندازن تو سبزه زارهاى 
اطراف جاده قم كه تك فروشى رو براى ابد 

فراموش كنن، اما به هرحال...
من آخرين مدل هاى وسايل لوكس اروپا و 
امريكا رو توسط دوستانم به صورت هوايى وارد 
مى كنم و به جاى معامله با لوكس فروش هاى 
ميلياردى، با خود ماشين دارها وارد مذاكره 
تخفيف  30درصد  با  كنين  باور  و  شده 
دوستانم  و  من  هم  طرفى  از  مى فروشم، 
مى دونيم ماشين دارهاى جوان چه چيزهايى 
رو دوست دارن، از وسايل پخش ديجيتال 
و  تصويرساز  دوكاره  آيينه هاى  تا  گرفته 
همه  ماشين  داخل  از  كه  بغل هايى  آيينه 
جوره كنترل مى شن و ديگه وسايل موردنظر 
جوون ها، نورپاش زير شاسيه  كه در حداقل 
زمان وصل و روشن ميشه. درثانى وسايل دفاع 
شخصى هم موجوده كه هيچوقت ترس جاده 

و اتوبان رو نداشته باشن.
مى گويم:

همه اينها صندوق عقبه.
مى خندد و مى گويد: خير، از هر نمونه يكى 
رو  داريم و در صورت انجام معامله يكساعته 
در خونه يا تو گاراژ خونه تحويل مى ديم، هيچ 
چيز غيرقانونى هم نداريم، مثلا تيره كننده 
شيشه هاى خودرو... پرتاب كننده نور و چراغ 
عقب و جلو... هر چه هست وسايل لوكس 

ماشين و لوكس كردن داخل اتاقه...
كنيم  خداحافظى  مى خواهيم  كه  بعد 

مى گويد:
اجناس  مشترى  كه  مى دونم  البته 
رو  مشترى  نگاه  نوع  چون  نيستين،  ما 
مى شناسيم و هم اينكه چقدر در جيب دارند، 
مثلا به من بگين از صداوسيما يا روزنامه ها 
ادامه  مى بيند  را  خنده ام  وقتى  نيستين؟ 

مى دهد:
از همون نگاه اول فهميدم، عشق كردم 

باهاتون حرف بزنم. 
مى گويم:

منم عشق كردم بهم بگى، درآمدت در روز 
چقدره؟

كمى فكر مى كند و بعد مى گويد
كرد،  حساب كتاب  نميشه  كه  روزانه 
در ماه بالاخره اجاره خونه و خرج خورد و 
هرحال  به  مياد،  در  خونواده مون  خوراك 
 ... فقره... مثلا 3ميليون تومن  بالاى خط 
حالا اگه مى خواين خوب بشنوين و تمومش 
به  خيابان  چپ  طرف  همين  بريد  كنين 
بالا... همه دوستان لوكس فروش از اسپرى 

و  بالاى سر  آينه  تا  ماشين  خوشبوكننده 
قالپاق هاى 4ميليونى...  و  پخش ديجيتال 
وسايل  خرج  پولتو  ميگن...  هم  همشون 
لوكس و قشنگ بكنى بهتر از اينه كه برى 

دكتر و دوا...
  مهندس هاى خانگى

در مقابل لوكس فروشى هاى بالاى شهر 
هستيم، همون هايى كه از درز پرده هاشون 
بوى عطر و ادوكلن فرانسوى همراه خنكى 
كولرهاى گازى به سر و صورت آدم مى خوره، 
برخلاف لوكس فروشى هاى ميدان شوش و 
بى سيم نجف آباد و تيردوقلوى معروف، كه 
به قولى ارزان تر مى فروشند اما وسايلشان 
است،  ايرانى  مهندس هاى  دست ساز 
نمونه اش را نزديك خيابان غياثى ديده ايم... 

جوان خوش پوش و خندان
مى گويم: مطمئن باش به اسم و رسمت 
كارى نداريم با خنده مى گويد- ترسى ندارم، 
دوستان  اين  نمى كنم،  درست  كه  شيشه 
سفارش ميدن، منم عين جنس رو براشون 
توليد مى كنم، مثلا مانيتور پشت صندلى 
قشنگ تر  و  محكم تر  براشون  مى خوان، 
از اصلش كه يا چينى يا كار تركيه است 
مى سازم و جا ميندازم، تو لوكس فروشى ها 
دونه اى 3ميليون خريدوفروش ميشه، من 

ميدم 2700، تازه گارانتى هم مى كنم...
مى گويم: چرا با بالاشهرى ها كار نمى كنى

و  بيشتره  مشترى  اينجا  مى گويد: 
مصرفشون هم بالاتره، هيچ وقت هم بيكار 
نمى مونيم... تازه براى ماشين دارهايى كار 
ادكلن  بالايى ها  اون  مثل  اگر  كه  مى كنم 
زده نيستن، در عوض رفيق و با محبتن. دل 
اينهام مثل دل اون بالايى ها قراره خوش 
باشه... حالا اونها سوار ماشين هاى دونفره و 
پورشه و لامبرگينى ميشن اينا با همين پرايد 
و پژو دلشون خوشه... مهم اينه كه دل واقعا 

خوش باشه. 
و  طالبى  گرانى   بحث  ميان  در  حالا 
به  رفتن  گوشت،  و  هندوانه  و  گرمك 
درون  و  بيرون  لوكس فروش هاى  سراغ 
خودروهاى وطنى و وارداتى، شايد چندان 
خوشايند نباشد، اما اينكه به هرحال خيلى 
سرشان  جوان  و  خوش فكر  صنعتگران  از 
به كارى جديد و بى دردسر گرم شده و نيز 
در  ماشين  لوكس فروشى  فروشگاه هاى 
گوشه و كنار كلانشهر تهران هفت خط و 
دروازه، كه مى گويند اجاره مغازه هايشان سر 
به فلك مى زند و ناچار به كار كردن هستند 

جاى شكر دارد.
و نيز بپذيريم تهيه يك لقمه نان حلال 
خانواده  بزرگ  و  كوچك  سفره هاى  براى 
از اهم فعاليت  مردان اين روزگار است كه 
ضررى هم به كسى نمى زند، تا ديدارى ديگر.

يك لقمه نان حلال

ماشين هايى كه روى نور سوارند
و روياسازى مى كنند ايران عزيز از بدو شكل گيرى و تاسيس ضمن توجه 

به درياها و رودخانه ها درپى شناخت و بهره بردارى 
از آب  هاى زيرزمينى نيز بود.تمدن ايرانى كه يكى از 
قديمى  ترين تمدن هاى پوياى جهان است، بر محوريت 
توجه به محيط زيست به ويژه آب، قوام و دوام يافته و 
هنوز كه هنوز است، فناورى قنات ها و كهريزها متعلق 

به ايران مى باشد.
ايرانيان حتى قبل از درخشش خورشيد اسلام در 
سرزمين خود كه آب را مايه حيات مى داند (قرآن 
كريم) به آب و صنعت استفاده از آب هاى زيرزمينى 
بهايى ژرف مى دادند. در برنامه سوم و چهارم توسعه 
شده  كشور  در  آب  فرهنگ  احياى  در  تلاش هايى 
در  به ويژه  ايران  در  آب  وضع  است.كالبدشكافى 
شهرها به اسامى آب انبارها، چشمه سارها، ميراب ها و 

آب سالانه ها برمى  خوريم.
تقدس آب موجب شد كه پس از تابش آفتاب اسلام 
در ايران، تاسيس نهادهاى مرتبط با آب، وقف آنها چه 
براى شرب و چه براى آبيارى بسيار گسترده گردد 
متاسفانه شوراى ملى آب مدت ها در ورطه فراموشى 
افتاد تا اينكه در دولت تدبير و اميد مجددا احيا يا در 

حال احياست.
رييس جمهورى محترم در سفر تبليغاتى خود در 
سال 92 به آذربايجان از احياى درياچه اروميه سخن 
گفت و در سفر كارى خود به افغانستان از بيشترين 
گفت وگوهايى كه درباره هريرود، هيرمند و احياى 
درياچه هامون انجام داد، سخن به ميان آورد و همين 
نگاه دولت تدبير و اميد به صنعت آب موجب شده تا 
هماهنگ كننده سازمان ملل در ايران در يادداشت 

اختصاصى خود در روزنامه دنياى اقتصاد از ضرورت 
احياى قنات هاى ايران سخن گويد.

در  افراط  و  فرهنگ شهرنشينى  توسعه  متاسفانه 
جلب و جذب مهاجران به شهرها (به جاى ايجاد كار 
و اشتغال براى آن ها در روستاها) موجب كم توجهى 
به طرح هاى جامع و تفصيلى در شهرها شد گرچه 
در سال  هاى اخير توجهى به اين طرح ها شده است 
(فى المثل طرح تفصيلى تهران در سال 92 به تصويب 
رسيد) در اين فرآيند شهرنشينى و حتى توسعه برخى 
روستاها بسيارى از قنات ها و كهريزهاى ايران از بين 
رفته كه البته برخى قابل احيا و برخى احيانا غيرقابل 

احيا مى باشند. 
دولت تدبير و اميد بايد از طريق سازمان مديريت، 
وزارتخانه هاى كشور، صنعت، معدن و تجارت، جهاد 
كشاورزى، نيرو، سازمان محيط زيست، شوراى عالى 
استان ها و شهرداران به ويژه كلانشهرها نسبت به تهيه 
طرح جامع و تفصيلى صنعت قنات ها و كهريزها در 

سراسر كشور اقدام نمايد.

گزارش كامل از تمامى قنات ها و كهريزها چه فعال 
و چه غيرفعال در پهن دشت ايران عزيز تدوين گردد و 

مطالعات ژرف در اين حوزه انجام گيرد.
قابل ذكر است كه از دوران كودكى  به ياد دارم كه 
عادلانه  براى  تبريز  در  ميراب هاى محلات  چه سان 
توزيع كردن آب مى كوشيدند و به آب انبارهاى منازل 

براى پاكيزه كردن آنها سركشى مى  كردند.
«آب مايه حيات است» را پاس داريم و به فرهنگ 
احياى قنات ها و كهريزها توجه نماييم و ضمن تلاش 
در حوزه ملى به تلاش هايى كه در حوزه بين المللى 
انجام مى گيرد نيز بپيونديم و در يك گام ملى و جهانى 
قنات ها و كهريزها را نه در ايران كه در جهان احيا 
نماييم، كمك به احيا قنات ها، كهريزها و رونق دادن 
سازمان  نماينده  كه  همان گونه  فناورى  صنعت  به 
ملل در ايران نوشته است، به نوعى به احياى فرهنگ 
كهنسال و تاريخى ايران كه جهانى شده است،  يارى

مى رساند.  ان شاءاالله

دكتر محمدباقر صدرى
اقتصاددان

فناورى
قنات ها

  زهرا حيدرى- گروه گزارش: روز چهاردهم تير به نام 
روز قلم نامگذارى شده است .

ــا قلم علاوه بر اينكه يكى از اصلى ترين عناصر فرهنگى  ام
جهان است، يكى از وسيع ترين طيف هاى توليدى و صنعتى 
ــت. اين صنعت براى خود  ــز به خود اختصاص داده اس را ني
مخترعان و مبتكران زيادى دارد كه از آغاز تاكنون تاثيرات 

شگرفى در تكوين انواع وسايل نوشتارى گذاشته اند.
  خودنويس پاركر

«توليد يك قلم بهتر براى نوشتن بهتر» آرزويى بود كه 
سال هاى زيادى مردى به نام «جورج سافورد پاركر» در 
سر داشت، او معتقد بود و تاكيد داشت «محصول بهترى 
اين موضوع  مردم حتما خواهند خريد».  كنيد،  توليد 
اساس تفكر پاركر را تشكيل مى داد و با همين انديشه 
دست به  اختراع، ساخت و توليد خودنويس هايى به نام 
خودش يعنى «پاركر» زد كه در اندك زمانى توانست 
با آنها بخش هايى از بازار لوازم التحرير امريكا را به خود 
اختصاص دهد. او هميشه به اين فكر بود كه چگونه مى توان 
خودنويسى ساخت كه جوهر پس ندهد. پاركر معلم بود و 
براى داشتن درآمد بيشتر در اوقات بيكارى اش به فروش 
لوازم التحرير مى پرداخت، مشتريان او، شاگردانش بودند 
كه گاهى به او مراجعه مى كردند و از جوهر پس دادن 
از  و گله داشتند،  خودنويس هايى كه خريده اند شكوه 
اين رو پاركر خودنويس هاى خراب را پس مى گرفت و آنها 
را تعمير مى كرد و آنقدر از اين خودنويس ها تعمير كرد كه 
توانست به راهكارى دست يابد و خودنويسى بسازد كه 
جوهر پس ندهد يا ديرتر خراب شود. به اين ترتيب در سال 
1888 ميلادى در ايالت «ويسكانس» خط توليد نخستين 

خودنويس هاى «پاركر» تاسيس شد.
    خود نويس شيفر

والتر شيفر نيز مخترع ديگر خودنويس بود كه از او 
خودنويس هاى معروف به «شيفر» باقى مانده اند. والتر 
شيفر يك جواهرفروش بود كه به دليل علاقه بسيارش به 
خودنويس، تلاش زيادى براى شيوه جديد پر كردن مخزن 

جوهر خودنويس كرد.
او براى نخستين بار مكانيزمى را براى پر كردن جوهر 
خودنويس اختراع كرد كه در آن نيازى به آغشته شدن 
دست به جوهر نبود و جوهر به صورت خودكار از شيشه 
روش  به  كه  مكانيزم  اين  مى شد.  مخزن  وارد  جوهر 
«تلمبه اى» معروف شد، مقدمه اى بود براى ديگر مخترعان 

و تلاشگران صنعت خودنويس سازى در جهان.
   داستان واترمن

هم  بسيارى  حال  اين  با 
خالق  و  مبتكر  كه  معتقدند 
خودنويس هاى  از  بسيارى 
«لوئيس  جهان  معروف 
واترمن»  اديسون 

است كه خودنويس هايش 
«واترمن»  خودنويس هاى  به 
او  كه  و مى گويند  معروف هستند 
بود كه در اروپا مخزن يا پمپ خودنويس را اختراع كرد 
و نيز مى گويند، انگيزه اصلى او براى ساخت چنين پمپ و 
مخزنى براى خودنويس، اين بوده است كه او بايد قرارداد 
مهمى را با خودنويس خودش امضا مى كرد و هنگامى كه 
مى خواست اين كار را بكند، قلمش ناگهان خشك شد 
و ننوشت و در نتيجه رقيب او با استفاده از چند دقيقه 
تاخيرى كه در امضاى آن قرارداد پيش آمد، از او پيشى 

گرفت و آن قرارداد را امضا كرد.

ظهور و سقوط واكمن
از زمان ساخت و توليد انبوه واكمن ها در سال 1979 تا 
واكمن ها  آمدند،  بازار  به  فلاپى ها  و  ديسك ها  كه  زمانى 
به عنوان نخستين سيستم صوتى قابل حمل در جهان به شمار 
مى آمدند تا ماه مارس 2010 بيش از 400 ميليون واكمن 
و «سى دى من» در سراسر دنيا فروخته شد. خالق آن يك 
 AndreaS) «مهندس آلمانى – برزيلى به نام «آندره اس  پاول
Pavel) بود.آندره اس  پاول در يك گروه صنعتى در حومه 
شهر «سائوپائولو»، مشغول به كار شد. پاول و دوستانش 
براى نخستين بار در فوريه سال 1972 در كوهستان «سنت 
مورتيز» يك وسيله صوتى جديد را مورد آزمايش قرار دادند. 
 ،«ITT» پاول وسيله اختراعى خود را به چند شركت ازجمله

گرندويك، پاماها و 
كت  شر

كرد  ارائه  فيليپس  معروف 
تا «استريوبلت» را هر طور شده به توليد انبوه و به دست 
مردم برساند، اما هيچ يك از اين شركت ها از طرح و اختراع 
او استقبال نكردند.هنگامى كه شركت سونى توليد و فروش 
عمومى واكمن هاى خود را در سال 1979 شروع كرد، پاول 
نخستين كسى بود كه به سونى اعتراض كرد و پس از 8 سال 
جدال قضايى و گفت وگو و كشمكش قانونى بين پاول و 
كمپانى سونى، سرانجام سونى در سال 1986 حاضر شد كه 

بابت فروش دستگاه پاول، فقط در آلمان حق امتياز بدهد.

نخستين خودنويس سازان جهان

از ميدان شـوش و اطراف آن تا بيسـيم نجف آباد و منطقه تيردوقلوى انتهاى شـهباز و خيابان معروف خراسـان و 
لرزاده، بساطشـان پهن اسـت تا برسـيم به ميانه هاى خيابان قديمى غياثى و آن طرف تر، دولاب و تا ميدان شهدا، 
بيشـتر دكان دارها دسـت اندركار خريد و فروش وسـايل لوكس انواع خودروهاى ايرانى و اروپايى هستند،  قيمت ها 
تقريبا يكسـان با اندكى تغيير چشـم خريداران به ويژه جوان ترها را خيره مى كند، اما اين تمام ماجرا نيسـت، بازار 
وسـايل لوكس خودرو در ميانه هاى شـهر بزرگ تهران نيز جا خوش كرده ازجملـه حوالى خيابان مطهرى و خيابان 
منصـور و چهارراه تختى كه بيشـتر اجناس نه چندان گران و به قول خودشـان «جيب خالـى كن» در اختيار طبقه 

متوسط قرار مى گيرد.

ديدگاه
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 صادرات در ايران خودرو از چه زمانى شروع شده 
است؟

صادرات ايران خودرو تا سال هاى قبل از انقلاب عمدتا 
اتوبوس بود و ماشين هاى سوارى قابل صدور نبود بعد از 
انقلاب نوع صادرات مورد توجه بيشترى قرار گرفت و با تاكيد 

مسئولان صادرات اهميت يافت.
انقلاب 220هزار دستگاه  از  بعد  در سال هاى مختلف 
خودرو صادر شد كه بخشى از آن با برند پژو و بخشى هم 
با برند رنو بود، ولى عمده صادرات با برند ايران خودرو بود. 
مخصوصا در سال هاى اخير كه پژو و رنو از ايران رفتند و 

عمده صادرات در خود ايران انجام گرفت.
 بفرماييد از چه سالى صادرات داشته ايد؟

از سال 1384 و به تعداد 5430 خودرو.
 مى توانيد تعداد صادرات ايران خودرو را تا سال 

92 بگوييد؟
بيش از 220 هزار دستگاه بوده است. بيشترين صادرات 
حدود 44 الى 45 هزار دستگاه بوده كه آن هم بخشى مال 
پژو و رنو بوده اما عمده صادرات مربوط به خود ايران خودرو 

بوده است.
 اوج صادرات شما در كدام سال بوده است؟

اوج صادرات بعد از انقلاب، بستگى به شرايط محيطى 
و بين المللى داشته است. در شرايطى كه فشارهاى ارزى 
زيادى روى كشور بود، روى صادرات تمركز مى كردند ولى 
وقتى اوضاع بهتر مى شد اين قضيه كمتر مى شد. به طور كلى 
صادرات در كشور ما به عنوان استراتژى در صنعت كشور 

ديده نشده است.
 در برنامه ريزى ايران خودرو چطور؟

در ايران خودرو استراتژى صادرات بحثى كليدى بوده 
و هست به همين دليل است كه مى بينيم ايران خودرو در 
درصد سهام شركت  مى كند. 41  سوريه سرمايه گذارى 
بلاروس  در  است.  ايران خودرو  به  متعلق  «سيام كو» 
آذربايجان  در  مى كند  تلاش  و  مى كند  سرمايه گذارى 
هم سرمايه گذارى داشته باشد. در سنگال و ونزوئلا هم 
سرمايه گذارى كرده است. اين ها هم بحث استراتژى است 
يعنى سمت گيرى را شروع مى كند اما به دليل نوسانات 

سياسى به مشكل برمى خورد.
 يعنى چه؟ توضيح بدهيد؟

يعنى همين اتفاقى كه دارد مى افتد. ما تا وقتى آقاى 
دادوستد  و  بود  خوب  اوضاع مان  بود  ونزوئلا  در  چاوز 
خوبى داشتيم اما با مرگ ايشان اوضاع سياسى در آنجا 
به هم مى ريزد، پس طبيعتا اوضاع ما هم خراب شد. در 
سوريه سودآورترين سرمايه گذارى را كرديم اما اوضاع 
سياسى آنها آشفته شد ما هم صادرات را متوقف كرديم. يا 
جاهاى ديگر هم همينطور؛ مثل عراق. ما در عراق حدود 
يكصدهزار دستگاه خودرو در حال حركت داريم كه اين 
يكصد هزار خودرو عمدتا CVU بوده است يعنى ساخته 

شده صادر كرديم.
اين يك استراتژى است و در بلندمدت اين است كه بياييم 
در آن كشور خط توليد راه اندازى كنيم كه الان صورت 
گرفته است يعنى به عنوان صادركننده فناورى عمل كرديم 
و براى يك شركت عراقى اين كار را كرديم و ما هم مثل تمام 

خودروسازهاى جهان داريم CKD صادر مى كنيم.

 يعنى تحت ليسانس ايران خودرو است؟
بله، دقيقا تحت ليسانس ايران خودرو دارد توليد مى شود. 
خودرو مال ماست. سمند در سوريه نامش شام است اما 
برند ايران خودرو، يعنى لگوى اسب را مى بينيم. توى ونزوئلا 
سمند به نام «سنتراو» توليد مى شود. نام سمند را نمى بينيم 

اما آرم و لگو ديده مى شود.
صادرات  براى  برنامه ريزى  شما  علمى  آقاى   
داشته ايد؟ دقيقا از چه سالى شروع شد و اهدافتان 

چه تعداد بوده است؟ به اهدافتان رسيده ايد؟
ببينيد من اينجورى عرض كنم شما داريد ماجرا را كلان 
مى بينيد در حالى كه من به عنوان معاونت صادرات اين 
مسئله را ريز مى بينم. مثلا خط توليد ما در سوريه 5 دستگاه 
در ساعت ظرفيت دارد و اين در 2 شيفت مى شود سالى 
حدود 20هزار دستگاه و ما در سوريه به 10هزار دستگاه در 
يك شيفت رسيديم و مى خواستيم شيفت دوم را پر كنيم 

كه به مشكل برخورديم.
ما خط توليد را نوروز همين امسال در عراق راه اندازى 
كرديم. هيچ كس نمى توانست فكر كند مشكلى به نام داعش 
در عراق به وجود بيايد و در حال حاضر داريم تنظيمات 
جديدى را در عراق به وجود مى آوريم كه بتوانيم داعش 

را دور بزنيم.
اين يك سمت قضيه بود و سمت ديگر هم فشارهايى است 
كه دارند به ايران وارد مى كنند. بحث تحريم بانك هاى ايرانى 
بحث جدى اى است و يك بحث انتزاعى نيست. فشار آن 
فقط روى واردات نيست همه خيال مى كنند ما چون تحريم 

هستيم نمى توانيم از خارج كالا وارد كنيم. در حالى كه 
مشكل اساسى ما كالاهايى است كه مى خواهيم صادر كنيم 
و نمى توانيم پول آن را دريافت كنيم و اين مشكل اساسى 

ما است.
مشكلات  چه  ديگر  گفتيد  كه  مطالب  از  غير   

خارجى داريد؟
بانك هاى  اينكه  مجرد  به  داريم.  زيادى  مشكلات  ما 
خارجى يا شركت هاى بازرسى كننده «مبداء» و «گواهى 
ايزوها» را ايران مى زنند و متوجه مى شوند كالا ايرانى است، 

بانك ها انجام عمليات بانكى را نمى پذيرند.
 در مورد حمل ونقل هم مشكل داريد؟

حجم زيادى خودرو در دنيا توسط كشتى هاى مخصوص 
جابجا مى شود. خودروها در بندر خاموش مى شوند سوار 
«كشتى رورو» كه مخصوص حمل ماشين هستند بارگيرى 
مى شود و در بندر مقصد پياده مى شود. اما اين كشتى 
به دليل تحريم هاى بين المللى كشتيرانى، به ايران نمى آيد. 
مثلا مى خواهيم به ساحل عاج خودرو بفروشيم. كارى كه 
الان در حال انجام شدن است. خودرو در كانتينر بارگيرى 
مى شود اين يك هزينه است به بندرعباس مى رود سوار 
كشتى مى شود به جبل على مى رود دوباره تخليه مى شود 
دوباره بارگيرى مى شود. همه اينها هزينه دارد. حالا اگر 
اين ماشين ها هنگام خروج و بارگيرى صدمه ببينند اين هم 

هزينه و خسارت ديگرى است.
 FOB در  را  خود  بار  شما  مى گوييم  مشترى  به  ما 
بندرعباس تحويل بگير اما او راضى نمى شود و مى خواهد 
در بندر «ابى جان» ساحل عاج تحويل بگيرد. و اين مثل بازار 
داخل نيست كه بگوييم همين كه هست. بايد با نياز مشترى 

هماهنگ شويم.
 آقاى علمى فرموديد هنگام حمل ممكن است 

خودروها آسيب ببينند، نمى شود آن را بيمه كرد؟
بيمه يك بحث است شما فقط داريد به پول نگاه مى كنيد 
بخش هاى ديگرى مثل زمان و اعتبار هم هست. چرا ما 
توانستيم بازار آذربايجان را بگيريم. چون ما در معاونت 
صادرات با نماينده آذربايجان به اتفاق همديگر توانستيم 
بازار آذربايجان را اداره كنيم. چرا؟ به 2 دليل؛ در ابتدا 
نيازهاى مشترى را در برنامه توليد قرار داديم يعنى تفكيك 
رنگ، مدل، آبشن هاى مورد نياز و غيره را مورد بررسى قرار 
داديم. به مجردى كه پول خريدار به دستمان مى رسد ظرف 
24 الى 48 ساعت خودروها در باكو تخليه مى شوند. اما در 

ساحل عاج نمى توانيم چون مشكل داريم.
 سوال من اين بود آيا مى توان باتوجه به تحريم ها، 

كشتى هاى حمل ونقل را بيمه كنيم؟
كشتى را مى توانيم بيمه كنيم اما بيمه ايرانى.

 منظورم بين المللى بود؟
خير نمى شود، كشتى با پرچم ايران و «ثبت شده در» ايران 

بيمه بين المللى بشود.
 پس اين هم عامل ديگرى است كه باعث افزايش 

قيمت مى شود؟
عامل ها زياد هستند و اين هم يكى از آنهاست. ما بايد 
عامل اصلى يعنى علت العلل را حل كنيم و آن هم روابط 
بين الملل ماست والا محصولات ايران خودرو نمى گويم در 
حد مرسدس بنز است اما قابل قبول هستند و مشترى هاى 
خود را دارند. اگر به سنگال بياييد در داكا جلوى تمام 

هتل هاى لوكس آنجا تاكسى سمند است.

 پس خريدار در كشورهاى عربى، آسياى ميانه و 
كشورهاى افريقايى داريد؟

در كشورهاى عربى نه اما افريقايى بله، امريكاى جنوبى 
بله، آسياى ميانه بله. حتى در غرب افريقا، حياط خلوت 

فرانسوى ها، ما كارخانه در سنگال داريم.

 پس مى فرماييد با اين جور مسائل نمى توانيد 
وارد بازار رقابت شويد؟

دنيا دنياى رقابت است هيچ كس منتظر ما نيست كه 
يك روز كالا را بفرستيم يا نفرستيم. اگر نفرستيم رقيب 
مى فرستد و ما عقب مى افتيم. ما هزينه كرديم، كارخانه 
ايجاد كرديم، بازاريابى و ساير كارها را انجام داده ايم پس اگر 

كالا نرسد ما عقب مى مانيم.
 آقاى علمى از مشكلات بين المللى و تحريم ها 
كه بگذريم، شنيدم از مسائل داخلى كه بر صادرات 

خودرو تاثيرگذار است، بسيار گله مند هستيد؟
بله، متاسفانه هر كسى به خود اجازه مى دهد در مورد 
محصول ايرانى اظهارنظر كند. در هيچ كجاى دنيا چنين 
نيست. مثلا وزير عراق روزنامه بريده شده ايرانى را مى گذارد 
روى ميز و مى گويد وقتى مقامات شما مى گويند محصولات 

شما بى كيفيت است ما چرا بايد از شما بخريم.
مشكلات داخلى ما اين است كه حرف و حديث هاى مطرح 
شده در مورد كيفيت را اگر درست مطرح كنيم خوب است. 
من نمى گويم مطرح نكنيم مى گويم اغراق شده بيان نكنيد.

  مثلا چى؟ لطفا به مورد مشخص اشاره كنيد؟
محصولات  مرگ،  ارابه  پرايد  مرگ آور،  اسكانيا  مثلا 
وقتى  نمى كند،  فرقى  غيره،  و  ايران خودرو  بى كيفيت 
فرمانده پليس راه در حادثه قم و تصادف 2 دستگاه اسكانيا 
كه حدود 100 متر گاردريل را مى برد و به سمت ديگر جاده 
مى رود، بلافاصله بيان مى كند اشكال از خودروساز است 

چه مى شود؟
باعث مى شود صادرات 200 دستگاه اتوبوس روى ميز 
وزير راه تركمنستان مسكوت بماند. در تمام دنيا اصل بر 
برائت است در ايران برعكس آن است، اصل بر محكوميت 

خودروساز است مگر اينكه خلاف آن ثابت شود.
 امروز در سايتى خواندم يك دستگاه ولوو در جاده كرمان 
كاردان  افسر  بلافاصله  و  داشته  اضافه  باك  ليتر   4500
مى گويد مقصر خودروساز است. 4500 ليتر مى تواند جاده را 

به آتش بكشد چرا بى دليل متهم مى كنيم؟
 جناب علمى با نوسانات ارزى و مشكلات مالى 

چه مى كنيد؟
من در اين رابطه مثالى بزنم. چرا خودروسازى در چين 
كه 120 هزار دستگاه خودرو توليد مى كرد 70 هزار دستگاه 
از آن را صادر مى كند؟ چرا؟ چون دولت چين استراتژى 
صادراتى دارد و واردات را دنبال نمى كند و درصدد اين 
نيست كه كسرى بودجه خود را با واردات تامين كند چه 

اتفاقى مى افتد، تمام تسهيلات را در اختيار صادركننده قرار 
مى دهد تا رشد كند ما چى؟ هر خودرو چينى كه صادر 
مى شود دولت چين 17 درصد آن مبلغ را به خودروساز و 

توليدكننده مى پردازد.
 در اينجا چى؟

كف دست من مو دارد، بكن.
 شما چه جورى مشكلات خود را بيان مى كنيد و 

صدايتان به كجا مى رسد؟
ما حرف خود را مى زنيم الان به شما مى گويم يا چاپ 

مى كنيد يا نمى كنيد اگر چاپ كرديد بعدش با خداست
از اين خبرها نيست الان نيجريه  در كشورهاى ديگر 
در  چون  من  بدهد  صنعتى  توسعه  را  خود  مى خواهد 
اينجا هستم قوانين و مقررات صادرات كشورها را خوب 
مى فهمم. نيجريه CVU را 70درصد گذاشته يعنى يك 
CVU (خودروى آماده) اگر بخواهد وارد شود و قيمت آن 
10هزار دلار است من 70درصد آن مبلغ را يعنى 7دلار 
 SKD صفر است و واردات CKD گمركى مى گيرم. واردات

15درصد است.
منظورم از SKD يعنى بدنه ساخته شده، و در كشور 
موردنظر مونتاژ شود. اما CDK يعنى قطعات بدنه برود در 

آن كشور جوشكارى شود بعد رنگ شود بعد مونتاژ گردد.
 حال اين موقعيت در نيجريه است و من مى خواهم 
فعاليت داشته باشم دولت چه كمكى مى تواند بكند؟

شما برويد پروازهاى اين كشور را چك كنيد در هر پرواز 
حداقل 2 چينى وجود دارد و خبرى از ايرانى نيست. با دستور 
و مقررات جواب نمى دهد مسائل را بايد از كانال خود حل 
كنيم مسائل اقتصادى از كانال خود و مسائل صادراتى را هم 

از كانال خود.
 يعنى بايد حمايت مالى داشته باشد؟

بله بايد باشد مگر در كشورهاى ديگر نيست، در چين 
نيست؟ به طور مثال ما سرمايه گذارى در كشور ديگر داشتيم 
و بانك پرداخت وام داشت و كالا صادر شد و پول به همان 
بانك بازگشت حال به جاى پرداخت به ما اين مبلغ را بابت 

سررسيد قسط وصول كرد، اين بانكدارى است؟
 يك نكته مهم كه به نظرم بسيار تاثيرگذار است 
نوسانات قيمت ارز است اين چه تاثيرى در صادرات 
دارد و كجا شما را بلاتكليف مى كند و اجازه رقابت 

نمى دهد؟
قيمت ارز فى نفسه مهم نيست ارز مثلا هر دلار 20هزار 
تومان باشد اگر يكى بگويد اين 4 سال همين طور مى ماند 

مى توان كارى كرد اما نوسانات آن مهم است.
شركت ما كه وابسته به توليد داخلى و واردات است 
نوسانات قيمت نمى گذارد كه ما بدانيم قيمت تمام شده 
كالاى وارداتى چقدر است و در آينده چقدر خواهد بود و 

حتى نمى توانيم محاسباتى براى صادرات داشته باشيم.
 باوجود نوسانات ارزى آيا توليدات كاملا داخلى 

مقرون به صرفه است؟
البته در صورت امكان امروزه ديگر اين موضوع مطرح 
نيست كه همه چيز را خودمان توليد كنيم. در تايلند سيل 
مى آيد در ژاپن كارخانه ها تعطيل مى شوند چرا چون بعضى 
از قطعات تايلندى هستند برخى چينى برخى امريكايى و 
غيره كه وارد كارخانه ژاپنى مى شوند و مونتاژ مى شوند و 

تبديل به تويوتا و سپس صادر مى شوند.
باعث  داخلى  و  خارجى  عوامل  مجموعه  الان   

صادرات  براى  درستى  پيش بينى  شما  است  شده 
نداشته باشيد اين عوامل چه تاثيرى روى برنامه ريزى 

صادراتى شما داشته است.
اين نوسانات كنترل را بعضا از دست ما خارج مى كند مثلا 
ما در سال91 توانستيم 30هزار دستگاه خودرو صادر كنيم 

اما در سال گذشته 3هزار خودرو صادرات داشتيم.
مثلا ما برنامه ريزى كرديم اما به هم ريخت، نمونه اش 
سوريه كه CDK مى فرستاديم تا اوضاع خراب شد شركتى 
را پيدا كرديم حمل ونقل را به عهده گرفت و قرار به تحويل بار 
در سوريه شد. همه چيز خوب بود تا داعش در عراق پيدا شد. 
من حالا توليد را انجام داده ام  اما طول مى كشد تا من مسير 
امن را براى حمل ونقل پيدا كنم. ماجراى اختلاف و مشكلات 
داخلى و خارجى در كارهاى خارجى امكان برنامه ريزى را 
سخت مى كند اما هميشه هم بد نيست گاهى بعضى تهديدها 

براى ما فرصت ايجاد مى كند.
موضوع  به  مشخص  به طور  علمى  آقاى   

موردنظرتان اشاره داشته باشيد.
مثلا جنگ در سوريه كه تحريم امريكا را به دنبال داشته 
است كه مسلما براى او تهديد است اما براى ما فرصت، در 
واقع بايد ما و دولت بلد باشيم از اين فرصت استفاده كنيم 

والا باخته ايم.
براى ما فرش قرمز پهن نكرده اند و هيچ كس منتظر ما 

نيست ما بايد راه خود را پيدا كنيم.
رتبه ايران در صادرات خودرو در جهان چيست؟

قابل عرض نيست.
 در خاورميانه چى؟

رقابت اين  در  متاسفانه  تركيه.  از  بعد  هستيم  دوم 
 2 شركت كننده است كه ما دوم هستيم و بقيه كشورها 

چيزى براى عرضه ندارند.
 باتوجه به اشرافى كه داريد راه حل چه مى تواند 
چه  بودند  شما  پيش روى  مسئولان  اگر  باشد 

مى خواستيد؟
نيازهاى  و  بشناسد  را  صادركننده ها  نياز  بايد  دولت 
نياز صادركننده پسته،  اقتصادى را برآورده سازد. بداند 
فرش، زعفران چيست؟ مثلا چرا زعفران ايرانى بايد در 
اسپانيا بسته بندى شود چرا دولت اجازه مى دهد زعفران 
كشت شده در افغانستان به نام زعفران ايرانى به فروش 

برسد.
از شما بپرسم چه  اگر راه حل را مستقيم   من 

مى گوييد؟
كنيد.  درست  را  خود  بين الملل  روابط  ابتدا  مى گويم 

وام هاى طولانى مدت به صادركنندگان بدهيد.
اگر به ما بگويند صادر كن مى گوييم چشم، اما مى دانيد 
در  است  36درصد  ايران  بانكى  سيستم  در  پول  هزينه 

حالى كه در جهان 4 تا 5 درصد است.
اتفاق ديگر  اينكه وقتى من صنعتگر مى خواهم حساب 
بانكى باز كنم اگر معوقه داشته باشيم اجازه باز كردن حساب 
نداريم گاهى كارهاى شخصى فرد با كارهاى صادراتى قاطى 
مى شود. مى خواهيم صنعتگر موفق باشد در صورتى كه 
مقررات فقط درصدد خواباندن آن است در هيچ كجاى دنيا 
اينجورى نيست. مى خواهيم با كسانى رقابت كنيم كه از 
بهترين تكنولوژى هاى روز استفاده مى كنند و اين امكانپذير 

نيست.
در هيچ كجاى دنيا اين همه آدم براى تعيين قيمت خودرو 
نظر نمى دهند كه  اينجا اتفاق مى افتد مثلا سازمان حمايت 
از مصرف كننده، شوراى رقابت، خود خودروسازان، وزارت 
صنايع و... مگر چه اتفاقى افتاده است؟ در كجاى دنيا از تاجر 
130 درصد براى گشايش حساب مى گيرند سرمايه اى كه 
بايد براى گردش حساب براى صادرات استفاده شود صرف 

گشايش حساب مى شود.

 يعنى اين پول بايد براى صادرات خرج شود.
را  همه سرمايه در گردش، گرفته مى شود همه خود 
ذى نفع مى دانند به اصطلاح همان «استيك هولدر» است 
كه همه مى خواهند از استيك استفاده كنند. وقتى بيمه 
تهديد مى كند، دارايى، ممنوع الخروج مى كند، فلانى فلان 
كار را مى كند، آن يكى فلك مى كند و... مى خواهيد در اين 
وضعيت صادرات داشته باشيم؟ اين طور نمى شود، به هر 
حال اميدوارم هر چه سريع تر مشكلات و موانع را پشت 

سر بگذاريم.
با سپاس از جناب علمى، معاون صادرات و امور بين الملل 
ايران خودرو كه ما را پذيرا شدند. ايشان آنچه را تجربه 
داشتند و مى دانستند گفتند، اميد است مسئولان ذى ربط و 
نمايندگان محترم مجلس و  دلسوزان جامعه صنعتى كشور 
به دنبال راهكارى براى رفع تنگناهاى موجود باشند تا شاهد 

شكوفايى اقتصاد كشور باشيم. ان شاءاالله.

گفت وگوى اختصاصى معاون صادرات و امور بين الملل ايران خودرو با 

ص ادرات خودرو، از رويا تا واقعيت

متاسـفانه هر كسـى به خود اجـازه مى دهد در 
مـورد محصـول ايرانـى اظهارنظر كنـد. در هيچ 
كجاى دنيا چنين نيست. مثلا وزير عراق روزنامه 
بريده شده ايرانى را مى گذارد روى ميز و مى گويد 
وقتـى مقامات شـما مى گويند محصولات شـما 

بى كيفيت است ما چرا بايد از شما بخريم

در هيـچ كجـاى دنيا اين همـه آدم براى تعيين 
قيمـت خـودرو نظر نمى دهنـد كه  اينجـا اتفاق 
مى افتد مثلا سـازمان حمايـت از مصرف كننده، 
شـوراى رقابت، خود خودروسازان، وزارت صنايع 
و... مگـر چـه اتفاقـى افتـاده اسـت؟ در كجاى 
دنيـا از تاجر 130 درصد براى گشـايش حسـاب 
مى گيرند سرمايه اى كه بايد براى گردش حساب 
براى صـادرات اسـتفاده شـود صرف گشـايش 

حساب مى شود

شـركت ما كه وابسته به توليد داخلى و واردات 
اسـت نوسـانات قيمت نمى گذارد كه مـا بدانيم 
قيمـت تمام شـده كالاى وارداتى چقدر اسـت و 
در آينـده چقـدر خواهد بود و حتـى نمى توانيم 

محاسباتى براى صادرات داشته باشيم

 محمـود مقـدس: در ميان صـادرات غيرنفتى كه مى تواند در ايجاد اشـتغال، درآمدهاى ارزى و گردش مالى كشـور نقش مهمى ايفا كند، خودروسـازان از 
جايگاهى خاص در اقتصاد كشور برخوردارند. اهميت صنايع خودروسازى نه تنها در داخل كشور كه صادرات آن نيز مى تواند حائز اهميت باشد. متقاضيان كنونى 
صنايع خودروسـازى ايران در كشـورهاى افريقايى، آسيايى حاكى از اين زمينه مناسب اسـت. اما تنگناها و موانع متعدد سياسى و اقتصادى در سال هاى اخير 
مانع از صادرات به كشـورهاى متقاضى مى باشـد. به همين سبب سعى داريم در گفت وگويى صميمانه آنچه را آقاى على علمى، معاون صادرات و امور بين الملل 
ايران خودرو تمايل دارد حكايت يا شكايت كند؛ البته شكايت از بيگانه كه از او انتظارى نيست، اما حكايت از بى توجهى به برنامه ريزى راهبردى براى صادرات، 

كم لطفى به صادركنندگان خودرو، نگرانى از ارتباطات ضعيف بين المللى، شكايت از بانك ها، بى مهرى مسئولان ... و بالاخره بخوانيم آنچه را بايد بدانيم.



حوادث14
يادداشت

كوتاه
دستگيرى شايعه پرداز خفاش شب

دادسراى جنايى شيراز  و سرپرست  دادستان  معاون 
گفت: يكى ديگر از عوامل انتشار شايعه «خفاش شب» كه 
موجب نگرانى افكار عمومى شده بود در شيراز دستگير شد.

پى  در  افزود:  ايرنا، محمدحسن سپاسدار  به گزارش 
انتشار مطالب كذب همراه با تصاوير ساختگى، موضوع با 
صدور دستور قضايى ويژه مورد پيگرد قرار گرفت. وى ادامه 
داد: يكى از عوامل نشر اين شايعه نيز پس از شناسايى 
در اهواز با نيابت قضايى دستگير شده بود. سپاسدار افزود: 
فرد دستگير شده عضو گروه هاى مختلفى در شبكه هاى 
مجازى واتس آپ و وايبر است و انگيزه خود را از اين اقدام 
شوخى عنوان كرده است. وى گفت: افرادى كه با انتشار 
اخبار دروغ امنيت عمومى جامعه را بر هم بزنند مطابق ماده 
698 قانون مجازات اسلامى به حبس از 2 ماه تا 2 سال و يا 
74 ضربه شلاق محكوم خواهند شد. سرپرست دادسراى 
جنايى شيراز افزود: مردم بايد اخبار مورد نظر خود را از 

منابع رسمى دنبال و از صحت آن اطمينان حاصل كنند.
چندى پيش شايعاتى مبنى بر ربودن دختران توسط 
خفاش شب در شهرهاى جنوبى كشور و مناطق جنوبى 
استان فارس و شيراز در فضاى مجازى منتشر شد و فضاى 

عمومى جامعه را تحت تاثير قرار داد.

اظهارات عجيب معتاد خيابان خواب!
رئيس كلانترى 130 نازى آباد از دستگيرى معتادى 
خبر داد كه به علت مصرف موادمخدر صنعتى دچار توهم 
«سرقت» شده بود. به گزارش جام نيوز، سرگرد مهدى 
اسدى در تشريح جزئيات اين خبر گفت: در دهم تيرماه 93 
ماموران كلانترى 130نازى آباد از طريق تماس شهروندان 
با مركز فوريت هاى پليسى از وقوع يك فقره زورگيرى با 
سلاح گرم در خيابان «بهمنيار» مطلع و بلافاصله واحد 
گشت در محل حاضر شد. وى افزود: در همين حين فردى 
به هويت «ميلاد» در محل حاضر و اعلام كرد از وى با 
اسلحه گرم يك عدد انگشتر طلا و يك رشته گردنبند طلا 
و 78 هزار تومان وجه نقد توسط سرنشينان يك دستگاه 
خودروى پرايد زورگيرى شده كه به دنبال اين موضوع 
ماموران وى را جهت تحقيقات بيشتر به كلانترى منتقل 
مى كنند. مرد معتاد در جواب ماموران كه  وى را مورد 
تحقيق و بازجويى فنى قرار دارند، گفت: شب گذشته در 
پارك «گل گون» 13 آبان خوابيده و صبح براى خريد به 
سمت ميدان ميوه و تره بار مى رفتم كه سارقان از من مواد 

مخدر درخواست كردند.
 وى افزود: با توجه به اظهارات ضد و نقيص متهم كه عنوان 
كرده بود، از من انگشتر و گردنبند طلا سرقت كرده اند، 
ماموران اقدام به بازرسى بدنى از كوله وى كردند كه تعدادى 
كفش پاره، نوار ويديو مستعمل، زباله و قاب گوشى شكسته 
كشف شد كه به نظر مى رسيد، نامبرده معتاد به مواد مخدر 
صنعتى است و توهم زده است. در ادامه بنا به دستور قاضى، 
متهم براى تست اعتياد به مركز ترك اعتياد بهمن فرستاده 
شد كه نتيجه آن مثبت بود و در نهايت مشخص شد متهم 
معتاد زباله گرد است كه با اظهارات خلاف واقع به علت 
مصرف موادمخدر صنعتى قصد اغفال پليس را داشت. به 
همين دليل متهم پس از تشكيل پرونده در اختيار مقام 

قضايى قرار گرفت.

اصغر كه تازه به حرف آمده است نگاهى به ما مى اندازد 
تا تاثير حرف هايش را ببيند و بعد ادامه مى دهد: كلى آدم 
چتر باز شده اند ، خوب اين چتر بازها به جاى اينكه بروند كار 
مفيد انجام دهند با پول ديگران سفر مى روند و دستمزدى 
مى گيرند و چرخ كار مراكز توليدى كه در كار لباس  هستند 
را متوقف مى كند ، خود من در همين كار بودم ، ولى به دليل 
ورشكستگى كارم افتاد به خريد و فروش ارز، هر چند كه اين 
كار پول سازتر است ولى كار توليدى عشق و حال ديگرى 
دارد ، وقتى لباسى را كه كار توست در تن اين و آن مى بينى، 

كلى سر حال مى آيى.
از اصغر جدا مى شويم و كمى آن سوتر با رامين كه با موتور كار 

مى كند سوال مى پرسم، وقتى سوال ما را مى شنود، در جواب 
مى گويد: موتورى ها كلى پول و كالا در روز جابه جا مى كنند ، 
اين كيف قاپ ها نفس ما را بريده اند ، همين چند روز پيش با 
قمه بند كيف پول را بريدند و نفر بعدى خواست كيف را بقاپد 
كه در برابر من كم آورد. خوب خود من رزمى كارم، حريف 
چند نفر آنها هستم. ولى از ترس كيف قاپ ها و زورگيرها مردم 
جرات نمى كنند پول با خودشان بردارند ، خوب كارت هاى 
بانكى كار را ساده كردند ، شما كه در كار تجارت هستيد ، فشار 
بياوريد اين مشكل حل شود ، خوب چطور بايد فشار بياوريد ، 
براى بچه هاى طبقه پايين كار ايجاد كنيد ، خيلى از اين 
خلاف ها اگر كار داشته باشند و صاحب كار، روزى 20هزار 

تومان بگذارد تو جيب شان ، خيلى از اين بچه ها مى افتادند تو 
خط توبه.يكى از همكاران مطبوعاتى هم در اين مورد به ما 
گفت: كلاهبردارى هاى اينترنتى و فريب دادن مردم از طريق 
تلفن هاى همراه بسيار رواج يافته و شما بايد در آموزش مردم 
از طريق دادن اخبار كلاهبردارى ها بكوشيد ، در حال حاضر 
من با موردى روبه رو شدم كه فردى يك آپارتمان را به چند 
نفر فروخته است ، متاسفانه در اين مورد بنگاه هاى املاك 
مسئوليت نمى پذيرند ، شما در صفحه حوادث تان در اين 
مورد موج خبرى ايجاد كنيد تا قوانين لازم را مجلس براى 

رفع اين مشكل تصويب كند.
وى افزود: گزارش هاى خبرى در مورد گردش مالى جرايم 

تهيه كنيد تا مردم بدانند اين جرايم چه حجمى از منابع مالى 
جامعه را مى بلعد ، چه مقدار انرژى از قوه قضاييه مى گيرد و 
با يك قتل، يك يا چند خانواده نيروى كار خود را از دست 
مى دهد ، اگر تصادف ها در جاده ها كاهش يابد از اتلاف مبلغ 
نيروى  يك  جراحتى  هر  با  مى شود ،  جلوگيرى  عظيمى 
كار كه محل توليد ثروت است سربار خانواده ها مى شود 
و چه هزينه اى به سيستم درمانى تحميل مى كند ، صفحه 
حوادث اگر علمى و تاثيرگذار باشد كمك بزرگى به كشور 
مى كند ، همان طور كه با كاهش حوادث حين كار همين 
اتفاق مى افتد ، شما مى توانيد راه تازه اى ايجاد كنيد كه برگ 

جديدى در حوادث نويسى ايجاد كند.

صفحه حوادث در يك روزنامه تخصصى بايد چه شكل و شمايلى داشته باشد، اين پرسش ما را به ميان 
مردم كشاند تا از آنها بپرسيم كه  از اين صفحه چه انتظارى دارند ، اصغر كه در كار خريد و فروش ارز در 
كنار بساز و بفروشى است ، بلافاصله در جواب پرسش ما گفت: آقا بى خيال حادثه ، اين اونو كشت ، ماشين 
چپ كرد ، اصلا كاسبى يعنى حادثه. در كاسبى دعوا كوچيكه سكته زدن است ، نرخ ارز دو زار بالا و پايين 
مى رود كلى آدم از طول عمرشان كم مى شود ، دنبال حادثه مى گرديد برويد پاساژ آ...، يا لباس هاى دوخت 
ايران را با مارك خارجى مى فروشند يا همه را كرده قاچاقچى ، همه مى روند تركيه و ساك هايشان را از 

پوشاك ارزان پر مى كنند و يك سودى مى برند ، خب آب وهوايى هم عوض مى كنند. 

صفحه حوادث 
صرفه اقتصادى دارد

از نگاه مردم

گروه حوادث:  كمپ هاى ترك اعتياد و آنچه 
كه در اين مراكز مى گذرد، مدتى است بحث هاى 
زيادى را به ميان كشيده است به ويژه هنگامى 
كه سال گذشته گزارشى از كمپ ترك اعتياد 
اجبارى شفق،  وضعيت بهداشتى و نحوه رفتار با 
معتادان منجر به بسته شدن اين كمپ و بسيارى 
از مراكز ترك اعتيادى شد كه برخورد غير اصولى 

را سرلوحه كار خود قرار داده اند. 
معتادانى كه فاقد گواهى درمان بوده يا مشخص 
است كه اعتياد دارند با هماهنگى قضايى به مراكز 
با  مبارزه  ماده 16 مى روند، مراكزى كه ستاد 
مواد مخدر چندى است نسبت به وضعيت آنها 
حساس شده،  به طورى كه تاكنون مركز نگهدارى 
بسيارى را تعطيل كرده است. با اين حال، به گفته 
رسول خضرى، عضو كميسيون بهداشت و درمان 
مجلس، 90 درصد كمپ ها غيرقانونى است كه 
همين امر منجر به شيوع ايدز در كشور شده است. 
هدف اين است كه رويكرد انتظامى و قضايى بر 
بهداشت و درمان در اين كمپ ها مسلط نشود، 
چرا كه در غير اين صورت نه تنها كمكى در زمينه 
اعتياد صورت نمى گيرد كه مسائل ديگرى مانند 
شيوع بيمارى هاى واگيردارى مانند ايدز نيز به 

ميان مى آيد.
 به گفته وزير بهداشت، تجمع معتادان در قالب 
كمپ ها مى تواند شيوع ايدز را به دنبال داشته 
باشد، سيدحسن قاضى زاده هاشمى، آمار اعلامى 
رسمى براى ايدز را 27 هزار نفر دانست كه معمولا 
آن را به علت پنهان كارى مردم، ضرب  در چهار 

مى كنند.
عبدالرضا رحمانى فضلى، وزير كشور و دبيركل 
ستاد مبارزه با مواد مخدر نيز ضمن اعلام اين 
مطلب كه سال 92، 400 كمپ غيرمجاز ترك 
اعتياد تعطيل شدند، گفت: سعى مى كنيم روند 
راه اندازى مراكز مجاز ترك  براى  صدور مجوز 

اعتياد تسريع شود.
در حالى رحمانى فضلى از تسريع صدور مجوز 
براى راه اندازى مراكز ترك اعتياد سخن مى گويد 
كه به گفته رئيس سازمان بهزيستى در حال حاضر 
كمبودى در زمينه مراكز نگهدارى از معتادان 

احساس نمى شود. همايون هاشمى با بيان اينكه 
سال گذشته تعدادى از مراكز غيرمجاز ملزم به 
تعداد   90 سال  افزود:  شدند،  استانداردسازى 
كمپ هاى مجاز ترك اعتياد ما كمتر از 70 بود اما 
در حال حاضر اين آمار به بيش از 800 كمپ مجاز 

استاندارد رسيده است. 
در اين زمينه مديركل پيشين درمان در ستاد 
مبارزه با مواد مخدر در گفت و گو با   در 
رابطه با شيوع ايدز به علت تجمع معتادان در قالب 
كمپ ها مى گويد: هر چقدر هم فعاليت كمپ ها 

اصولى باشد در مكان هاى بسته به علت موضوعاتى 
مانند تزريق مواد و مسائل جنسى چنين اتفاقى 
مى افتد. سعيد صفاتيان  با بيان اينكه به راحتى 
نمى توان گفت كه تعداد مراكز ترك اعتياد كافى 
است يا خير، عنوان مى كند: در حوزه درمان اعتياد 
هر چقدر دسترسى بهترى به كمپ ها وجود داشته 
باشد شرايط مناسب تر است. به گفته او، بخشى از 
بحث كمپ هاى ترك اعتياد به اقتصاد درمان مواد 
مخدر بر مى گردد، اگر تعداد كمپ ها زياد باشد 
و درآمد زايى نداشته باشند خود به خود تعطيل 
مى شوند، از طرف ديگر معتادان نبايد براى درمان 

پشت درهاى بسته بمانند.
صفاتيان با تاكيد بر اينكه مسئوليت عرضه 
و تقاضا در رابطه با مراكز ترك اعتياد بر عهده 
ستاد مبارزه با مواد مخدر است، نه مسئوليت 
وزارت بهداشت و سازمان بهزيستى، بيان مى 
كند: گفته مى شود حدود يك ميليون 
و 300 هزار نفر معتاد وجود دارد، اين 
در حالى است كه كارشناسان اين رقم 
را قبول ندارند و آن را بيشتر مى دانند، 
بنابراين تعداد كمپ ها بايد بيشتر از 

اين باشد.
او يكى از حوزه هاى فعاليت در زمينه 
مبارزه با مواد مخدر را سازمان هاى 
افزايد:  مى  و  داند  مى  نهاد  مردم 
حوزه  در  نهاد  مردم  هاى  سازمان 
درمان و پيشگيرى فعاليت مى كنند، 
اين سازمان ها بايد توانمند شوند و 

روند گرفتن مجوز آنها تسهيل شود.
به گفته صفاتيان، ستاد مبارزه با 
مواد مخدر، وزارت بهداشت و سازمان بهزيستى 
بايد پشتيبان فنى سازمان ها باشند و جديدترين 
سيستم درمانى و مددكارى با آموزش در اختيار 

سازمان هاى فعال قرار گيرد.

شبيخون ايدز
 به كمپ معتادان

صفاتيان در گفت وگو با  :  كارشناسان آمارهاى رسمى را قبول ندارند 

  سعيد صفاتيان ، مديركل 
پيشين درمان در ستاد مبارزه 

با مواد مخدر:
 گفته مى شود حدود يك 

ميليون و 300 هزار نفر معتاد 
وجود دارد، اين در حالى است 

كه كارشناسان اين رقم را 
قبول ندارند و آن را بيشتر مى 
دانند، بنابراين تعداد كمپ ها 

بايد بيشتر از اين باشد

رئيس پليس آگاهى استان بوشهر از دستگيرى فردى خبر 
داد كه با معرفى خود به عنوان كارمند نهاد رياست جمهورى به 

بهانه اخذ وام از شهروندان كلاهبردارى مى كرد. 
پيش  گفت: چندى  اين باره  در  بارونى  سرهنگ حسين 
گزارش هاى مختلفى مبنى بر اخاذى از شهروندان در پوشش 
اخذ وام به دست پليس رسيد و به دنبال آن رسيدگى به اين 
موضوع در دستوركار كارآگاهان دايره مبارزه با سرقت پليس 

آگاهى قرار گرفت.
وى افزود: در ادامه تحقيقات مشخص شد فردى با معرفى 
استاندارى  و  رياست جمهورى  نهاد  كارمند  به عنوان  خود 
بوشهر به شهروندان بوشهرى قول تهيه وام هاى 10، 20، 30 و 
40 ميليونى با كارمزد 8درصد را مى داده و پس از اخذ مبالغى 

از آنان ناپديد مى شده است.
رئيس پليس آگاهى استان بوشهر با اشاره به تحقيقات 
پليس براى شناسايى و دستگيرى اين فرد اظهار كرد: در 
تحقيقات ماموران مشخص شد كه نامبرده داراى يك مغازه 
ساعت فروشى در يكى از محلات بوشهراست كه به دنبال آن 
ماموران پليس با حضور در محل وى را دستگير و به مقر آگاهى 

انتقال دادند.
بارونى با اشاره به انجام بازجويى از متهم و تحقيق در سوابق 
متهم گفت: در بررسى سوابق متهم مشخص شد كه او پيش از 
اين داراى 23 فقره سابقه كيفرى است كه بيشترين آن مربوط 

به كلاهبردارى بوده است.
رئيس پليس آگاهى بوشهر اضافه كرد: متهم در اعترافات 
خود مدعى شد كه پس از آزادى از زندان بدهى زيادى داشته 
و به همين دليل تصميم گرفته تا از طريق كلاهبردارى از 

شهروندان بدهى خود را جبران كند و از همين رو خود را 
به عنوان نماينده و كارمند نهاد رياست جمهورى معرفى كرده و 
به شهروندان قول داده كه مى تواند طى مدت كوتاهى برايشان 

وام با مبالغ كلان تهيه كند.
بارونى با بيان اينكه متهم مبالغى بين 300هزار تا 2ميليون 
تومان از مالباختگان دريافت كرده بود، گفت: نامبرده از همين 
طريق بيش از 10ميليون تومان به جيب زده و تاكنون به 
كلاهبردارى از 25 نفر به اين شيوه اعتراف كرده كه اين افراد به 
پليس احضار شده و شكايتشان از اين فرد به ثبت رسيده است.
وى با اشاره به تشكيل پرونده براى اين متهم افزود: وى پس 
از تكميل پرونده براى ادامه روند رسيدگى روانه دادسرا و پس 

از آن با قرار وثيقه مناسب روانه زندان شده است.
بارونى با بيان اينكه تحقيقات پليس در اين خصوص ادامه 
دارد گفت: شهروندان بايد توجه داشته باشند كه وام را نيز بايد 
از مبادى قانونى دريافت كنند و مراقب ترفندهايى كه افراد 

فرصت طلب و سودجو به كار مى برند،  باشند.

نماينده قلابى نهاد رياست جمهورى 
دستگير شد!

جوانى 36 ساله هفته گذشته در ميدان هفت تير تهران 
خود را بالاى دكل مخابراتى رسانده و گويا اعلام كرده بود 
كه قصد خودكشى دارد. خبرگزارى ايسنا نقل كرده بود كه 
اين فرد كاورى بر تن داشت كه روى آن دروغ، فقر و اختناق 
دليل اقدام به خودكشى نوشته شده بود.  البته آن ماجرا 
به خير گذشت و با حضور نيروهاى امداد، جوان 36 ساله 
پايين آمد و اتفاق ناگوارى رقم نخورد. با اين حال شايد چنين 
روايتى را گاهى در رسانه ها خوانده باشيد كه فردى از جايى 
بالا رفته و اعلام كرده كه مى خواهد خودكشى كند؛ بعد هم 
مردم جمع شدند و تماشا كرده اند و ساعاتى بعد نيروهاى 
امداد آمده اند و فرد بالارونده را پايين آورده اند. وجه اشتراك 
اكثر اين رويدادها، اعتراض به وضعيتى است كه آنها در آن 
قرار دارند. نارضايتى از وضعيت زندگى شان آنها را به آن بالا 
مى كشد تا اگر چه خودكشى در كار نباشد، اما همان تهديد 
به خودكشى را ابزارى براى رساندن صدايش مى كند كه آرى 
من اوضاع خوبى ندارم.  دست كم حالا ديگر آن دوران گذشته 
است كه بخواهيم خودكشى يا حتى اقدام به خودكشى را  به 
امرى صرفا روانشناختى تقليل دهيم و جنبه هاى اجتماعى 
آن را ناديده بگيريم. بعضى از انديشمندان با بررسى برخى 
از عوامل خودكشى مثل فقر و بيكارى تاكيد مى كنند كه 
از  سرمايه دارى  دوران  خودكشى هاى  از  عمده اى  بخش 
جنبه هاى هستى شناختى و فلسفى تهى شده و بر بنيادى 
اجتماعى و اقتصادى و فرهنگى استوار شده است.  جامعه 
ما نيز به زعم آمارهاى رسمى و دولتى از نظر ميزان بيكارى  
در وضعيت مطلوبى قرار ندارد. تحريم هاى اقتصادى غرب، 
مديريت ناصحيح سال هاى گذشته و بى توجهى به توليد و 
اشتغالزايى شرايطى را به وجود آورد كه فشار هاى اقتصادى، 
زمينه هاى بروز بسيارى از نابسامانى هاى عرصه هاى ديگر را 
رقم زده است. نابسامانى هايى كه گاهى اوقات خودش را در 
قالب رويدادهايى از جنس اقدام جوان 36ساله در ميدان 
كه  آنهايى  براى  باشد  تلنگرى  تا  مى دهد  نشان  هفت تير 
را  بسيارى  انسان هاى  تصميم هاى شان مى تواند سرنوشت 

متاثر سازد.  

تلنگرى 
براى ما

روح االله سپندارند
خبرنگار
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3 سارق نقابدار كه اقدام به سرقت 700 قطعه لوازم 
خودرو و 1 دستگاه پژو پارس از نمايندگى شركت 
پليس  توسط  بودند  كرده  فيروزكوه  ايران خودروى 

آگاهى اين شهرستان دستگير شدند.
انتظامى  فرمانده  مرادى،  شيخ مراد  سرهنگ 
شهرستان فيروزكوه روز جمعه در گفت وگو با ايرنا، با 
بيان اين مطلب افزود: به دنبال سرقت 1 دستگاه پژو 
پارس و 700 قطعه لوازم خودرو به ارزش 600ميليون 
ريال از نمايندگى شركت ايران خودرو در فيروزكوه، 
اقدامات گسترده اى از سوى پليس آگاهى شهرستان 

براى شناسايى و دستگيرى سارقان انجام شد.
وى گفت: در اقدامات اطلاعاتى و بررسى هاى ميدانى 
و كنترل دوربين هاى مدار بسته، مشخص شد 3 سارق 

نقابدار اموال ياد شده را به سرقت برده اند.
مرادى با اشاره به بررسى پيشينه كارمندان كنونى 
و سابق اين شركت، اظهار كرد: ماموران در تحقيقات 
انجام شده به فردى كه مدتى در اين شركت به صورت 
كارگر مشغول به كار بود شك و با هماهنگى مراجع 
قضايى وى را دستگير كردند. وى ادامه داد: نامبرده 
در بازجويى ها منكر ارتكاب هر گونه سرقت شد، اما 
با مشاهده سرنخ هاى بر جاى مانده در محل سرقت 
سرانجام به بزه انتسابى اعتراف كرد و با تشريح اهداف و 

شيوه سرقت، همدستان خود را نيز لو داد.
اين مقام انتظامى اضافه كرد: پس از شناسايى ساير 
سارقان، مخفيگاه آنان به محاصره كامل پليس درآمد 

و دستگير شدند.
وى با اشاره به كشف كامل اموال سرقتى و همچنين 

خودروى پژو پارس كه در يك سانحه رانندگى به شدت 
آسيب ديده بود، گفت: افراد دستگير شده پس از تكميل 

پرونده راهى زندان شدند.
همچنين  فيروزكوه  شهرستان  انتظامى  فرمانده 
حوزه  در  قم  شهر  از  فرارى  آدم رباى  دستگيرى  به 
استحفاظى اين شهرستان اشاره كرد و افزود: در اجراى 
يك فقره حكم جلب ارسالى از دادسراى شهر قم مبنى بر 
دستگيرى آدم رباى فرارى كه در حوزه استحفاظى اين 
شهرستان مخفى شده بود، موضوع در دستور كار پليس 

آگاهى اين شهرستان قرار گرفت.
به  موفق  اطلاعاتى  اشراف  با  ماموران  گفت:  وى 
شناسايى مخفيگاه متهم شدند و با همكارى مراجع 
قضايى در عملياتى غافلگيرانه، وى را در مخفيگاهش 

دستگير كرده و به پليس آگاهى انتقال دادند.
مرادى بيان كرد: فرد دستگير شده كه يك تبعه 
خارجى است در ابتدا منكر ارتكاب آدم  ربايى و هر گونه 
جرم شد، اما با انجام تحقيقات فنى و پليسى و شناسايى 
توسط شاكيه، لب به اعتراف گشود و به بزه انتسابى 

اقرار كرد.

عاملان سرقت از شركت ايران خودرو 
در فيروزكوه دستگير شدند



يارانه خانواده هاى بدسرپرست كجا مى رود؟
ــت كه  ــده اس  گروه آينه:   فاز دوم هدفمندى يارانه ها در حالى اجرايى ش
همچنان يارانه خانواده هاى بدسرپرست به جيب همان عضو بد خانواده ريخته 
ــت به خانواده اى گفته مى شود كه فردى كه به طور  مى شود. خانواده بدسرپرس
ــتى آنها را برعهده دارد شرايط و كاركردهاى لازم را براى اجراى  قانونى سرپرس
ــاد دارند كه يارانه  ــتانى معت ــف خود ندارد مانند خانواده هايى كه سرپرس وظاي
ــبه دود مى كنند. يارانه خانواده هاى بدسرپرست  تمام اعضاى خانواده را يك ش
ــا نه تنها بازبينى  ــراوان در فاز اول هدفمندى يارانه ه ــه با وجود انتقادهاى ف ك
ــت كه در  ــز ادامه پيدا كرد، موضوعى اس ــان برنامه قبلى ني ــد، بلكه با هم نش
ــش از آغاز ثبت نام هاى دوره  ــار ديگر چالش هاى اين طرح هدفمند بايد پي كن
ــيده و سيستم جديدى براى پرداخت  جديد هدفمندى تدبيرى براى آن انديش
ــد.نحوه پرداخت يارانه خانواده هاى بدسرپرست نه تنها زير ذره بين  تعريف مى ش
منتقدان قرار گرفت بلكه، مسئولان نيز نسبت به اين جريان واكنش هايى نشان 
ــن زمينه گفت: در  ــت جمهورى در اي ــاون امور زنان و خانواده رياس ــد. مع دادن
ــت چون طبق  ــان روند قبلى ادامه خواهد داش ــت همچن مورد زنان بدسرپرس
قانون سرپرستان خانوار بايد در سيستم ثبت نام يارانه ها ثبت نام كنند، بنابراين 
ــتان خانوار داده مى شود كه در دوره قبل نيز مورد انتقاد زنان  يارانه به سرپرس

بدسرپرست قرار گرفته بود.
شهيندخت مولاوردى عنوان كرد: بايد ديد سازمان هدفمندى يارانه ها و سازمان 
تامين اجتماعى در اين زمينه چه اقداماتى را مى توانند انجام دهند تا مشكلى براى 

اين افراد ايجاد نشود. 
او ضمن اعلام پيگيرى حتمى اين مسئله، وعده داد كه معاونت امور زنان با 
همكارى سازمان هدفمندى يارانه ها و وزارت كار سعى دارد كه از ضايع شدن 
حق اين زنان در مرحله اجرا جلوگيرى كند. اين در حالى است كه تاكنون برنامه 
جايگزينى در اين زمينه از جانب هيچ ارگانى اعلام نشده است، چراكه به نظر مى رسد 
برنامه هاى حمايتى از خانواده هاى بدسرپرست در وهله اول نيازمند شناسايى اين 
خانواده هاست، اقدامى كه به صورت جامع و هدفمند تا به حال انجام نشده است.
در اين ميان، واكنش ها نسبت به اين مسئله تنها به انتقاد ختم نشده است، بلكه 
سيستم هاى جايگزينى نيز پيشنهاد شده است. به گفته سهيلا جلودارزاده، مشاور 
زنان وزير صنعت، معدن و تجارت اگر به اين شكل باشد كه سرپرست خانواده سابقه 
كيفرى و جرم داشته باشد، زنان بايد راه منطقى را پيش گيرند و از دادگاه حكم 
بگيرند. در اين صورت با راى دادگاه زنان مى توانند سرپرستى را برعهده بگيرند و 
يارانه را دريافت كنند.همچنين، پيشنهاد مى شود براى حل اين مشكل بايد مجلس 
لايحه را تصويب كند يا دولت يا قوه قضائيه تعيين تكليف كنند و قانونى در اين مورد 

وجود داشته باشد تا مرجع و هياتى براى حل اختلاف تعيين شود.
علاوه بر اين، پيشنهاد ديگر آن است كه كميته امداد و بهزيستى اين افراد را 
شناسايى كنند و گزارش ارائه دهند و دولت نيز اين نهادها را با تامين بودجه لازم 
تقويت كند. اين در حالى است كه به گفته فاطمه راكعى، نماينده پيشين مجلس، 
سازمان هايى مانند بهزيستى و كميته امداد كه وظيفه اصلى شناسايى اين افراد 

را بر عهده دارند در اين سال ها به وظايف خود خوب عمل نكرده اند. بدون شك 
سازمان هاى متولى كه اين وظيفه را برعهده دارند بايد گزارش دهند كه چگونه با 
اين مسئله برخورد مى كنند، چطور پرداخت مى كنند، آيا پرداختشان عادلانه است 
يا خير و نظارت لازم بر عملكرد آنها صورت گيرد چرا كه، اگر چه به عقيده بسيارى 
يارانه ها دردى را از بسيارى از اقشار جامعه دوا نمى كند اما، عده اى ازجمله افراد 
بدسرپرست، بى سرپرست، بيماران خاص و معلولان هستند كه به دليل نيازهاى 
خاص و فقدان برنامه هاى رفاهى از نظر مادى توانايى اداره زندگى به طور كامل را 
ندارند و دولت وظيفه حمايت از آنها را دارد مانند آنچه در حال حاضر در بسيارى  از 

كشورها با سياست هاى رفاه اجتماعى اتفاق مى افتد.

 گروه آينه:  كودكان خيابانى يكى از آسيب هاى جدى اين  
روزهاى كلانشهرهاى كشور است. آسيبى كه اگر جدى گرفته 
نشود، هزينه هاى سنگين روحى  و مادى بر پيكر جامعه وارد 
خواهد كرد. نخستين آسيب آن پايمال شدن حقوق كودكانى 
آينده اى  و  به كابوسى خيابانى  است كه روياى كودكى شان 
سياه بدل مى شود. كودكان خيابانى در بدوى ترين حقوق يك 
كودك مطابق كنوانسيو ن هاى جهانى، از حق تحصيل، سلامت و 
بهداشت محروم هستند. حقوق ديگرى مثل بازى، شادى و تفريح 
پيش كش،  براى همين حقوق اوليه نيز هنوز راه درازى را بايد 

پيمود تا هر كودك به واسطه كودك بودنش از ستمى كه به هر 
دليلى بر او مى رود رهايى يابد. حالا قرار است كه جلسات استانى 
شوراى ساماندهى كودكان خيابانى فعال شود تا با همت وزارت 

تعاون،  كار و رفاه اجتماعى اندكى شرايط را براى آنها بهتر كرد.
مديركل دفتر آسيب هاى اجتماعى وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعى با اشاره به اينكه طبق مصوبه دومين شوراى ساماندهى 
كودكان خيابانى و تاكيد وزير كار، تعاون و رفاه اجتماعى جلسات 
استانى شوراى ساماندهى كودكانى فعال خواهند شد، گفته است: 
نخستين جلسه استانى در استان البرز با شركت نمايندگان 11 
دستگاه عضو شوراى ساماندهى در استان البرز برگزار و مقررشد 
تمامى كودكان در معرض آسيب اين استان شناسايى شده و از 

طريق بيمه همگانى سلامت ايرانيان تحت حمايت قرار گيرند.
روزبه كردونى همچنين اضافه كرده است: با تصويب اعضاى 

شورا تصميم گرفته شد، اداره كل آموزش و پرورش اقدامات لازم 
را درخصوص كودكان كار و خيابانى كه داراى وقفه تحصيلى 
هستند انجام دهند و نماينده دو NGO فعال استان درخصوص 
ساماندهى كودكان كار و خيابان به عنوان اعضاى ثابت شورا در 

جلسات حضور يابند.
اين مقام مسئول البته خبر داده كه با توجه به اعلام وزير 
مداواى  براى  معين  بيمارستان  معرفى  درخصوص  بهداشت 
كودكان كار و خيابان مقرر شد دانشگاه علوم پزشكى استان البرز 
يك بيمارستان را براى مداواى كودكان كار و خيابان به اداره كل 

بهزيستى استان البرز معرفى كند.
: كه البته به نظر مى رسد بهتر است به جاى آنكه   
كودكان خيابانى بيمه همگانى سلامت شوند، اين مشكل به طور 

اساسى حل شود كه كودك خيابانى نداشته باشيم.

كودكان خيابانى
بيمه مى شوند؟
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ــاعت كارى زنان در   گـروه آينـه:  كليات لايحه كاه ش س
حالى در كميسيون اجتماعى مجلس به تصويب رسيده است 
ــى در آوردن منتقدان  ــندى براى از نگران كه ادله محكمه پس

همچنان ارائه نشده است. 
در صورت اجرايى شدن اين لايحه، زنانى كه فرزند زير
7 سال يا فرزند معلول دارند يا يك نفر از اعضاى خانواده آنها 
معلول است در صورت تقاضاى خودشان مى توانند ساعات 
كار خود را از 44 ساعت به 36 ساعت كاهش دهند. وجه تمايز 
اين لايحه با قانونى كه هم اكنون اجرا مى شود اين است كه 
زنان مى توانند بدون تقليل حقوق اقدام به كاهش ساعت 
كارى خود كنند.  بدون شك كاهش ساعت كارى زنان و 
اشتغال به صورت پاره وقت، نگرانى هاى زيادى به همراه دارد. 
غيبت زنان از محل كار، اشتغال زنان را تحت تاثير قرار مى دهد 
و آنان را از ارتقاى شغلى و اشغال پست هاى كليدى محروم 
مى كند. علاوه بر اين، در همان مراحل ابتدايى، يعنى هنگام 
استخدام نيز موانعى براى زنان ايجاد مى كند. به وفور ديده 
شده است كه كارفرمايان از استخدام زنانى كه فرزند دارند 
يا حتى زنان متاهل سر باز مى زنند، براى استخدام شرايط 
خاصى را در نظر مى گيرند و بسيارى از شركت هاى خصوصى 
حتى قرارداد سفيد امضا مى گيرند. بنابراين چگونه ممكن 
است با اجرايى شدن اين قانون انتظار داشت كه كارفرمايان 
نسبت به استخدام زنانى كه ممكن است روزى خواهان 
كاهش ساعت كارى خود باشند استقبال نشان دهند، چرا كه 
كاهش ساعت كارى يك نيروى كار، به كارگيرى نيروى كار 
ديگرى را مى طلبد كه كارفرمايان به دليل بار مالى از آن سر باز 
مى زنند و از سوى ديگر نيز در صورت جايگزين نكردن نيروى 

كار بهره ورى پايين خواهد آمد.
كاهش ساعت كارى زنان در حالى به بهانه برنامه هاى 
سازمان هاى  كه  است  آمده  ميان  به  رفاهى  و  حمايتى 
مردم نهاد هميشه خواستار حمايت هاى جانبى بوده اند كه 
بهتر از كاهش ساعات كارى جواب مى دهد و تا به حال لحاظ 

نشده است. براى مثال، اين لايحه شامل زنانى كه فرزند يا يك 
عضو معلول در خانواده دارند نيز مى شود، در رابطه با اقدامات 
حمايتى از خانواده معلولان سازمان هاى مردم نهاد حوزه 
معلولان اين پيشنهاد را مطرح كرده اند كه مبلغى واقع بينانه 
به عنوان حقوق پرستارى براى خانواده معلولان در نظر گرفته 
شود. همچنين در برنامه توسعه سوم پيش بينى شده بود 
كه يك سوم حداقل حقوق به اين افراد معلول پرداخت شود 
اما در حال حاضر برنامه 5 ساله دوم در مرحله اجراست و از 

اجرايى شدن آن قانون خبرى نيست و هزينه مستمرى 40 يا 
50 هزار تومان به معلولان داده مى شود كه نمى توان اسمش 
را كمك هزينه گذاشت.  از اين رو به نظر مى رسد، در صورت 
اجرايى شدن چنين قانونى، اصلاحاتى نيز در قانون كار بايد 
اتفاق بيفتد تا كارفرمايان ملزم به رعايت حقوق كارمندان 
زن و در نظر گرفتن تسهيلات بدون تقليل حقوق شوند و 
ابزار هاى نظارتى نيز چنان قوى شوند كه كارفرمايان از اجراى 
قانون سرباز نزنند. در اين زمينه معاون پيشين سرمايه هاى 

در  رياست جمهورى  خانواده  و  زنان  امور  مركز  اجتماعى 
گفت وگو با صمت مى گويد: همه زنان شاغل نيازمند استفاده 
از كاهش ساعت كارى نيستند، بنابراين نگرانى هاى عمده اى 
كه در رابطه با اين لايحه وجود دارد، ممكن است بى مورد 
باشد. به گفته پروين هدايتى، دولت موظف است براى زنانى 
كه در شرايط كارى سخت هستند و فرزند بيمار دارند شرايط 

خاص حمايتى فراهم كند.
او در پاسخ به اين سوال كه چطور مى توان با اجرايى شدن 
اين لايحه امنيت شغلى زنان را تامين كرد، اظهار مى كند: 
نمى دانيم مسائل بيمه اى در اين لايحه به چه شكل تصويب 
خواهد شد، اما احتمالا برنامه ريزان و قانون گذاران چاره اى 

براى آن انديشيده اند.
هدايتى در رابطه با بهره ورى نيروى كار با ساعت كاهش 
كارى، بيان مى كند: با كاهش ساعت كارى حتى بهره ورى 
مى تواند بيشتر شود، چراكه زنى كه با آن همه دغدغه و مشغله 
مى تواند ساعت كارى خود را كاهش دهد در آرامش بيشترى 

نيز مى تواند كار كند.
او در پاسخ به اين سوال كه با چه ضمانتى مى توان كارفرما 
را به رعايت حقوق كاركنان زن ملزم كرد، توضيح مى دهد: 
همزمان با تصويب اين لايحه، قانون كار يا موادى از آن نيز 
بايد اصلاح يا مواد جديدى پيشنهاد شود تا كارفرما را به ويژه 
در بخش خصوصى ملزم به رعايت قانون كند. هدايتى با 
اشاره به اينكه سازوكار بخش خصوصى مبتنى بر سود است، 
به عنوان  مشوق هاى  بايد  كارفرما  ترغيب  براى  مى افزايد: 

پيوست هاى قانونى تصويب شود.
وى اعطاى وام كم بهره با مدت زمانى مناسب و كاهش 
هزينه حق بيمه را از جمله اين مشوق ها مى داند و مى گويد: 
براى مثال اگر در كارگاهى پنج خانم با شرايط استفاده از 
كاهش ساعت كارى مشغول به كار هستند حق بيمه اى كه 
كارفرما به ازاى اين كاركنان به تامين اجتماعى پرداخت 

مى كند، كاهش مى يابد.

امنيت شغلى زنان نيازمند اصلاح قانون كار

ايجاد محدوديت شغلى براى زنان، معضل بيكارى مردان را حل نمى كند
زنان معمولا در محيط كار با مسئوليت و به دور از زد وبندهاى مالى كار مى كنند، 
بنابراين مديران سعى مى كنند كه براى پست هايى مانند مسئول دفتر بيشتر از 
زنان استفاده كنند اما دليل اينكه شهردارى تهران استفاده از زنان را در اين گونه 

مشاغل محدود كرده، مشخص نيست.
به گزارش ايلنا، شهربانو امانى در واكنش به اعمال محدوديت هاى شغلى براى 
زنان در شهردارى تهران و ابراز نگرانى وزير آموزش و پرورش از تعداد زياد معلمان 
زن، با اشاره به اينكه زنان موازى با مردان در توسعه كشور نقش دارند، اظهار كرد 
كه حل مشكل بيكارى در كشور با ايجاد ممنوعيت براى زنان شاغل حل نمى شود.
 براساس اخبار منتشر شده، شهردارى تهران بخشنامه اى را ابلاغ كرده كه 
براساس آن از مديران ارشد و ميانى اين سازمان درخواست شده كه تنها از مردان 
به عنوان كارمند (مسئول دفتر، اپراتور، منشى و...) استفاده كنند؛ اين درحالى 
است كه روز گذشته نيز وزير آموزش و پرورش با حضور در شوراى شهر تهران از 

افزايش تعداد معلمان زن در كشور ابراز نگرانى كرده بود.
نماينده سابق مجلس و مشاور امور زنان سازمان حفاظت محيط زيست در 
گفت وگو با ايلنا درباره محدوديت ايجاد شده براى اشتغال زنان، اظهار كرد: زنان 
معمولا در محيط كار با مسئوليت و به دور از زدوبندهاى مالى كار مى كنند، 
بنابراين مديران سعى مى كنند كه براى پست هايى مان ند مسئول دفتر بيشتر از 

زنان استفاده كنند، اما دليل اينكه شهردارى تهران استفاده از زنان را در اين گونه 
مشاغل محدود كرده، مشخص نيست.

وى ادامه داد: ممكن است اين اقدام به دليل سالم سازى محيط كار صورت 
گرفته باشد كه در اين صورت انگشت اتهام تنها به سوى زنان نيست، بلكه مردان 
هم در اين گونه مسائل دخيل هستند و با توجه به اينكه شهردارى ازجمله نهادهاى 

گسترده و با منابع مالى مناسبى است و مى تواند در اشتغال زنان سهم زيادى 
داشته باشد، اعمال اين گونه محدوديت ها مى تواند تاثير بسيارى داشته باشد.

امانى اظهار كرد: با توجه به اينكه دولت گذشته، در ايجاد اشتغال مولد ناتوان 
بوده، پر كردن شكاف ها و مشكلات ايجاد شده با وضع قانون و بخشنامه در راستاى 
خانه نشينى زنان حل نمى شود؛ به ويژه آنكه اكنون بيشتر دانشجويان مقطع 

كارشناسى را نيز زنان تشكيل مى دهند.
اين فعال حوزه زنان افزود: اين مسئله كه به جاى حل مشكل اشتغال با زنان 
شاغل مقابله شود، روش درستى نيست؛ مسئله اشتغال در كشور با تقويت بخش 
توليد حل مى شود و تلاش براى بيكارى زنان نه تنها مشكلى را حل نمى كند، 
بلكه تبعات اجتماعى را نيز دربرخواهد داشت و زنان را در معرض انواع صدمات و 

آسيب ها قرار مى دهد.
به  قائل  رئيس جمهورى  انتخابات،  زمان  در  كه  داد: همان طور  ادامه  وى 
تقسيم بندى زنان و مردان به عنوان شهروندان درجه2  و درجه1 نبود، عملكرد 
نهادهاى دولتى و شبه دولتى نيز بايد در راستاى ايجاد اشتغال مولد براى زنان و 
مردان باشد. امانى با اشاره به اينكه زنان موازى با مردان در جهت توسعه و پيشرفت 
كشور فعال هستند، گفت: متاسفانه تا فضاى جامعه به سمت بهبود وضعيت زنان 
پيش مى رود. قوانين نانوشته و اعمال سلايق، اميد را از زنان كشور به يغما مى برد.

گذرى و نظرى
مشاغل خانگى

پشت ديوار شيشه اى متوقف شده اند
   فريبا جعفرى: در دهه هاى اخير اقبال زنان 
ايرانى براى حضور در بازار كار افزايش يافته است. 
از آنجا كه مشاركت زنان در فعاليت هاى اقتصادى و 
اجتماعى يكى از شاخص هاى توسعه در كشور است، 
زنان ايرانى نيز در پى تغييرات اجتماعى و دگرگونى 
سياسى و براساس نياز، روانه بازار كار شدند. آمارها 
نشان مى دهد زنان ايرانى تنها 20 درصد بازار كار را 
در اختيار دارند كه از اين ميزان، بيش از 46درصد در 
بخش خدمات، حدود 31 درصد در بخش كشاورزى و 
23 درصد نيز در بخش صنعت شاغل هستند. مطالعات 
انجام شده در سال 90 نيز از هجوم 2/5برابرى زنان به 

بازار كار خبر داده بود. 
اما وجود باورهاى سنتى در اذهان سبب شده آنها هنوز 
به جايگاهى كه انتظار مى رفت دست نيابند و با شكل 

نامطلوب بازار دوگانه كار دست و پنجه نرم كنند.
 يك روى اين سكه مشاغلى است كه امكان آموزش 
و پيشرفت در آنها وجود دارد و روى ديگر سكه مشاغل 
غيرتخصصى كه نامطمئن و كم درآمد هستند كه در 
دوره هاى كسادى كار به سادگى افرادى كه در بخش دوم 
مشغول به كار هستند، اخراج مى شوند.  جامعه شناسان 
بر اين عقيده اند كه زنان بيشتر در مشاغل بخش دوم به 

كار گرفته مى شوند. 
اندك زنانى نيز كه در بازار اوليه و مردانه مشغول به كار 
مى شوند عموما با شرايط متفاوتى روبه رو هستند، چرا 
كه ارتقاى آنان با اما و اگرهايى روبه روست. بيشتر زنان 
به اين دليل كه كارهاى خانه را برعهده دارند يا دوره اى 
به نام باردارى را در زندگى خود مى گذرانند، در مراحل 
جذب و ارتقاى كارى كمتر از مردان مورد توجه كارفرما 
قرار مى گيرند. سبقت عرضه بر تقاضا از آن قوانينى است 

كه كمتر كسى است از عواقب آن بى اطلاع باشد. 
از آنجا كه فرصت هاى شغلى اندكى در اختيار آنان قرار 
مى گيرد آنها حاضر مى شوند تا با حقوق و مزايايى كمتر 

از مردان، در مشاغل مشابه مشغول به كار شوند. 
اگر چه در سند اشتغال و برنامه توسعه پنجم قرار بود 
رشد حضور بانوان در فعاليت اقتصادى تا سال 88 به 
16/2درصد برسد اما تاكنون اين رقم از 15درصد بالاتر 
نرفته است. از سوى ديگر هر چند نگاهى به قوانين كار 
نشان مى دهد زن و مرد مساوى هستند اما ديده شده 
است كه در شرايط كار مساوى، بين حقوق و مزاياى زنان 

و مردان، تفاوت هايى اعمال مى شود. 

با اين همه دور از انصاف است كه اين معضل را تنها 
مختص ايران يا كشورهاى توسعه نيافته، بدانيم. 

هرچند در بسيارى از كشورهاى جهان در فعاليت هاى 
اقتصادى، كلمات دهان پركنى در باب رفع تبعيض ميان 
زنان و مردان، ورد زبان سياست گذاران است اما واقعيت 
شيشه اى  سقف هاى  مى دهد.  نشان  را  ديگرى  چيز 
همواره بر سر راه پيشرفت زنان در زمينه كارى وجود 

داشته اند. 
سقف هايى كه به واسطه باور نكردن زنان توسط مردان 
و چه بسا همجنسان خود، آنها را از فرصت هاى شغلى، 
مى كند.  محروم  شغل  در  ارتقا  و  بهتر  دستمزدهاى 
مدعا.  اين  بر  است  گواهى  جهانى  بانك  گزارش هاى 
براساس آمار سازمان ملل متحد، زنان نيمى از جمعيت 
جهان را تشكيل مى دهند اما نزديك به دو سوم از كار جهان 
برعهده آنهاست. حال آنكه 10درصد از درآمد جهان را 

دريافت مى كنند و دارايى آنها كمتر از 1درصد است. 
در ايران نيز با توجه به نرخ بالاى بيكارى در سال هاى 
اخير، سهم زنان از بيكارى و تبعيض افزايش يافته است. 
در دولت دهم، به دنبال هشدارهاى مكرر كارشناسان 
عنوان  با  راهكارى  زنان،  اشتغال  وضعيت  بر  مبنى 
حمايت از مشاغل خانگى ارائه شد. اين راهكار در پى 
اين نگرش مطرح شد كه چون زنان از مشاغل خانگى 
درآمدى عايدشان نمى شود، به اين شغل گرايش ندارند 
و خواستار حضور در بازار كار هستند. بنابراين اگر از 
شغل خانگى حمايت شود، زنان رغبت بيشترى به اين 
مشاغل نشان داده و از حضور در مشاغلى مانند كارگرى 

كاسته مى شود. 
اين ايده به قانون ساماندهى و حمايت از كسب وكار 
خانگى مبدل شد و حتى پيش بينى شد، در يك سال 
بين 700 هزار تا 900 هزار نفر در خانه كسب وكار خود 
را راه اندازى كنند و براى اين امر بانك ها موظف شدند از 
مازاد منابع قرض الحسنه خود، تسهيلات 7 ميليون تا 10 

ميليون تومانى به داوطلبان اعطا كنند.
 اما از آنجا كه همه زواياى امر در نظر گرفته نشده بود، باز 
هم مسير هزاران بار طى شده «آزمون و خطا» طى شد تا 
مُهر تاييدى بر شكست اين طرح بخورد. اعطاى وام بدون 

2ضامن كارمند يا داراى جواز كسب امكان پذير نبود. 
همان نگرش حاكم بر جامعه كه زنان را در كارهاى 
مشابه مردان در اداره ها و كارخانه ها باور نمى كرد؛ اين 
بار نيز خودى نشان داد و اين گمان كه زنان در راه اندازى 
كسب وكار خانگى موفق نمى  شوند سبب شد تا اين زنان 
نتوانند از تسهيلات استفاده كنند و اين بار با دستان خالى 
پشت ديوارهاى شيشه اى راه اندازى كسب وكار خانگى 

به دنبال باز شدن روزنه اميدى به انتظار بنشينند. 
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تامين مالي و فراهم ساختن سرمايه مناسب از عوامل 
حياتي براي بنگاه هاي اقتصادي محسوب مي شود. يكي 
از موانع عمده فعالان اقتصادي، عدم  دسترسي به منابع 
مالي كافي است. دسترسي به منابع مالي جهت استفاده 
توسعه  و  ايجاد  همچنين  و  اقتصادي  ظرفيت هاي  از 
بنگاه هاي جديد با هدف فراهم ساختن بازار رقابتي بسيار 
حائز اهميت است. در اين راستا بخش صنعت به منظور 
تامين منابع مالي با مشكلاتي در اين خصوص مواجه است 

كه مي توان به برخي از آنان اشاره كرد:
از آنجايي كه طرح هاي سرمايه گذاري در حوزه صنعت 
معمولا زودبازده نبوده و بازدهي آنان بعد از يك وقفه 
زماني حداقل 2 الي 3 ساله به صورت جريان نقدي محقق 
مى شود و همچنين با توجه به نرخ بازدهي پايين بخش 
صنعت در مقايسه با نرخ بازدهي در بخش خدمات طي 
سال هاى اخير، اين عوامل منجر به جذب كمتر منابع 
بخش  به سوي  بخش خصوصي  سرمايه گذاران  بالقوه 
صنعت و تمايل آنان به سرمايه گذاري در بخش خدمات 
به لحاظ برخورداري از نرخ بازدهي بالاتر و زودبازده بودن 
آنها ازجمله واردات كالا و سپرده گذاري در شبكه بانكي 

به دليل افزايش نرخ سود سپرده بانكي گرديده است. 
ابزار مالي اوراق مشاركت در بازار سرمايه نيز با توجه به 
تغييرات به وجود آمده در نرخ سود اوراق مشاركت ريالي 
كه به طور معمول سالانه تعيين مي شود (افزايش نرخ 
سود اوراق مشاركت از 16 درصد در سال 1390 به 20 
درصد در سال 1392) منجر به جايگزيني اوراق مشاركت 
با نرخ سود بالاتر با اوراق مشاركت با نرخ سود پايين تر قبل 
از موعد سررسيد اين اوراق شده است. همچنين انتشار 
اوراق مشاركت ارزي به واسطه ريسك ناشي از تغييرات 
نرخ ارز منجر به عدم تمايل سرمايه گذاران به انتشار اوراق 
مذكور شده است. چنانچه بازپرداخت اصل و فرع اوراق 
مشاركت ارزي از محل صادرات محصولات پروژه قابل 
تامين نباشد، نياز است منتشركننده اوراق اقدام به تبديل 
ريال به ارز نموده كه عملا اين موضوع منتج به افزايش 

اقتصادي  توجيه پذيري  عدم  و  پروژه  مالي  هزينه هاى 
طرح ها مى گردد. 

پوشش ريسك نرخ ارز با عمليات هجينگ
نيز  بانكي  از تسهيلات و خدمات  استفاده  در حوزه 
سرمايه گذاران بخش صنعت با مشكلات و محدوديت هايي 
مواجه هستند. نظر به اينكه براساس آيين نامه تسهيلات 
و تعهدات كلان مجموع تسهيلات و تعهدات به هر ذينفع 
واحد حداكثر 20درصد سرمايه پايه هر بانك تعيين شده 
و از آنجايي كه مطابق اين آيين نامه شركتي كه سهام 
مديريتي و يا بيش از 50درصد سهام چند شركت را دارا 
باشد، آن شركت و شركت هاى زيرمجموعه اش به عنوان 
توجه  با  بنابراين  مى شود،  محسوب  واحد  ذينفع  يك 
به عدم افزايش سرمايه پايه بانك ها متناسب با حجم 
تسهيلات درخواستي، اين موضوع منجر به محدوديت 
تامين منابع مالي مورد نياز شركت هاى متوسط و بزرگ 

توليدي از شبكه بانكي كشور مى گردد.
 همچنين سرمايه گذاران در بخش صنعت طي چند 
اين  كه  بوده اند  مواجه  ارز  نرخ  نوسانات  با  اخير  سال 
دريافتي  ارزي  تسهيلات  بازپرداخت  توانايي  موضوع 
سرمايه گذاران را كاهش داده است. يكي از راهكارهاي 
قابل تصور در اين خصوص استفاده از عمليات هجينگ 
به منظور  بانكي كشور  ارزي توسط شبكه  قراردادهاي 
پوشش ريسك نرخ ارز است كه در حال حاضر شرايط ارائه 

اين خدمات بانكي به متقاضيان فراهم نيست. 
 با توجه به شرايط تورمي اقتصاد كشور و هزينه هايي كه 
عموما سرمايه گذاران در حوزه بخش صنعت با آن مواجه 
هستند، شبكه بانكي كشور منابع محدودي را طي فرآيند 
طولاني در اختيار بنگاه توليدي با نرخ سود بالا نسبت به 

بازدهي اين بخش قرار مى دهد. 
 از ديگر خدمات شبكه بانكي كه مى تواند در فرآيند 
توليد و فروش بسيار مثمرثمر بوده و در تامين نقدينگي 
مورد نياز شركت هاى توليدكننده موثر باشد، خدمات 
گشايش اعتبارات اسناد داخلي(ريالي) است كه بانك 

براساس درخواست خريدار/متقاضي به منظور خريد يا 
فروش كالا يا خدمات از يك فروشنده/ذينفع داخلي، 
نقد(ديداري)  صورت  به  داخلي  اسناد  اعتبار  يك 
آن  اجرايي  آيين نامه  رعايت  با  دار(نسيه)  مدت  يا 
گشايش مى كند. در اين راستا با استفاده از اين روش 
انجام  از  فروشنده  و  خريدار  اطمينان  حصول  ضمن 
فراهم  ذينفع  براي  مالي  منابع  تامين  امكان  معامله، 
مى گردد كه در سال هاى اخير عموما به لحاظ شروط 
شبكه بانكي كشور جهت ارائه اين خدمات، شركت هاى 
فعال در بخش صنعت كمتر توانسته اند از اين روش

استفاده كنند. 
 همچنين لازم به توضيح است كه در سال گذشته اين 
امكان توسط سياستگذاران شبكه بانكي فراهم شده كه 
بانك هاي عامل به منظور واردات خريدهاي خارجي مورد 
نياز متقاضيان طرح هاى سرمايه گذاري اقدام به گشايش 
اعتبار اسنادي خارجي كنند، به گونه اي كه 30 درصد 
مبلغ خريد خارجي به عنوان پيش پرداخت و به صورت 
ريالي از متقاضي اخذ و 70 درصد مابقي مبلغ گشايش 
اعتبار اسنادي به صورت تسهيلات ريالي از طرف بانك 
تامين شود. اما بانك هاى عامل به دلايل مختلف كمتر 

نسبت به ارائه اين خدمات اقدام كرده اند. 
محدوديت استفاده از منابع صندوق توسعه براى 

سازمان هاى توسعه اى
 از ديگر نكات حائز اهميت درخصوص محدوديت هاى 
تامين منابع مالي بخش صنعت مى توان به محدوديت 
براي  ملي  توسعه  صندوق  تسهيلات  از  استفاده 
نقش  به  توجه  با  كرد.  اشاره  توسعه اي  سازمان هاى 
سازمان هاي توسعه اي در ايجاد اشتغال، سرمايه گذاري، 
رشد اقتصادي و دستيابي به بازارهاي بين المللي و نيز با 
عنايت به اينكه كشور به لحاظ شرايط اقتصادي دچار 
تورم و ركود است، لذا به منظور برون رفت از حالت ركود 
سازمان هاي  است  نياز  اقتصادي  رونق  به  دستيابي  و 
مثمرثمري  به طور  سرمايه گذاري  امر  در  توسعه اي 

و  اساسنامه  حسب  آنجايي كه  از  نمايند.  نقش  ايفاي 
محل  از  تسهيلات  اعطاي  شرايط  و  ضوابط  نظام نامه 
صندوق توسعه ملي، اعطاي تسهيلات به شركت هايي 
كه بيش از 20درصد سهام آنها متعلق به بخش دولتي 
باشد، امكان پذير نيست (همچنين مقتضي است كمتر 
مذكور  شركت هاي  هيات مديره  اعضاى  درصد   20 از 
توسط بخش دولتي تعيين شود)، لذا تامين منابع مالي 
ارزي طرح هاى سرمايه گذاري سازمان هاى توسعه  اي در 
چارچوب قانون اجراي سياست هاى كلي اصل44 قانون 
اساسي با محدوديت مواجه شده و رفع اين محدوديت 
مستلزم اصلاح اساسنامه و نظامنامه صندوق توسعه ملي 
مبني بر عدم لزوم سهامداري كمتر از 20 درصد بخش 

دولتي در شركت هاى مشاركتي اين سازمان هاست.
با توجه به موارد بالا، شواهد بيانگر بهبود محيط اقتصادي 
و تمايل سرمايه گذاران به سرمايه گذاري بلندمدت با نرخ 
بالاي بازدهي مورد انتظار مى باشد. در اين راستا با ايجاد و 
بهبود بسترهاي لازم از طريق تثبيت نسبي نرخ هاى سود 
اوراق مشاركت و نرخ سود سپرده هاى بانكي و كاهش نرخ 
تورم مى توان با استفاده از ابزارهاي مالي بازار سرمايه نظير 
پذيره نويسي، انتشار اوراق صكوك و مشاركت، ترتيبات 
 BOT ،قراردادي از جمله بيع متقابل و مشاركت مدني
BOO , اقدام به تامين منابع مالي مورد نياز واحدهاي 

صنعتي نمود.
امر  به منظور پيشبرد در  به نظر مى رسد   همچنين 
مناطق  در  محروميت زدايي  رفع  و  صنعتي  توسعه 
توسط  سرمايه گذاري  طريق  از  يافته  توسعه  كمتر 
فراهم  امكاني  است  ضروري  توسعه اي،  سازمان هاى 
گسترش  سازمان  نظير  مذكور  سازمان هاى  تا  شود 
ذكرشده  محدوديت  بدون  ايران  صنايع  نوسازي  و 
شرايط  و  ضوابط  نظام نامه  و  اساسنامه  در  آنان  براي 
از اين  اعطاي تسهيلات از محل صندوق توسعه ملي 
صنعتي پروژه هاى  نياز  مورد  ارز  تامين  جهت  منابع 

بهره مند گردند.

آسيب شناسي روش هاى تامين منابع مالي در بخش صنعت
كوروش سليمانى مدير تامين منابع مالى و سهام ايدرو

ري يس هيات عامل ايدرو بر توسعه فازهاى جنوبى تاكيد كرد:
رقابت پذيرى و شراكت خارجى زمينه ساز نيل به توسعه صنعتى 

رئيس هيات عامل ايدرو تاكيد كرد:
لزوم حمايت واقعى از سرمايه گذاران بخش خصوصى

معاون وزير و رئيس هيات عامل سازمان گسترش و نوسازى صنايع ايران در بازديد از روند پيشرفت توسعه فازهاى 17 
و 18 و 14 پارس جنوبى ضمن تاكيد بر رقابت پذيرى و شراكت خارجى در توسعه صنعتى كشور گفت: سازمان گسترش 
و نوسازى صنايع ايران از وظايف اصلى خود فاصله گرفته و اين به دليل تكاليفى است كه به تدريج بر دوش ايدرو گذاشته 
شده است. بايد بكوشيم ايدرو دوباره به رسالت اصلى خود در توسعه صنعتى و ايجاد فضاى توسعه اى در كشور بازگردد. 
دكتر سيدرضا نوروززاده با تاكيد بر اينكه توسعه ميدان گازى پارس جنوبى يك وظيفه ملى است و بايد در اين زمينه فعال 

بوده و پاسخگوى نياز مردم باشيم، افزود: آبروى كشور در گرو توسعه اين فازهاست و براى 
گازرسانى به صنايع كشور، بار سنگينى بردوش ما قرار گرفته است. 

رئيس هيات عامل ايدرو از رشد چشمگير مصرف انرژى در كشور خبرداد و گفت: يك 
دليل افزايش مصرف انرژى، اميدى است كه در صنعت ايجاد شده و توليد افزايش يافته 
است. بالاخره وقتى رشد منفى به صفر مى رسد 5-4هزار مگاوات برق بيشتر مصرف 
مى شود كه بخش عمده آن مربوط به صنعت است. وى افزود: كارى كه بايد در 3 سال 
گذشته صورت مى گرفت، ظرف يك سال اخير در فازهاى مربوط به ايدرو انجام گرفته 
است، اما اكنون به نقطه اى رسيده ايم كه نگرانى مان بيشتر است و اگر اطمينان داشته 

باشيم تجهيزات به موقع تامين مى شود مشكلات نيز كمتر خواهد شد. 
دكتر نوروز زاده ادامه داد: وظيفه ايدرو فقط ساخت كارخانه يا ايجاد شغل نيست، بلكه 
اين سازمان وظيفه دارد فضاى توسعه اى را در كشور ايجاد كند و همگام با تحولات صنعتى 
در كشورهاى پيشرفته حركت كرده و فناورى هاى روز را در مدار توسعه صنعتى كشور 
به كار گيرد. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت بيان كرد: اصولا سازمان هاى توسعه اى 
در جهان جايگاه ويژه اى دارند و نقش آنها در روندهاى صنعتى كشورها، هر روز پررنگتر 

مى شود و به همين دليل ما شاهد حمايت هاى موثر كشورها از اين سازمان ها و نقش انكارناپذير آنها در مسير توسعه صنعتى 
هستيم. رئيس هيات عامل ايدرو تصريح كرد: توسعه صنايع نفت و گاز و نيز صنعت حمل ونقل به ويژه صنايع ريلى از وظايف 
اصلى ايدرو است و در اين زمينه بايد بتوانيم رقابت كنيم و قيمت تمام شده را كاهش دهيم تا بتوانيم هم كار و پروژه به دست 
بگيريم و هم بازار پيدا كنيم. وى در بخش ديگرى از اظهارات خود گفت: براى اينكه بخواهيم در آينده در اين بخش به خوبى 
عمل كنيم، بايد شريك خارجى پيدا كنيم و با اطلاعات كافى وارد بازار شده و در سطح خوبى به لحاظ تعاملات خارجى ظاهر 
شويم.دكتر نوروززاده همچنين با اشاره به اينكه شركت مديريت طرح هاى صنعتى ايران همچون نخ يك تسبيح است كه 
دانه هاى تسبيح را به هم وصل مى كند، گفت: وظيفه ما صيانت از سازمان گسترش و شركت هاى تابعه آن است و سازمان از 
طريق شركت هاى خود، مى تواند به وظايف و ماموريت هاى محوله عمل كند.  وى با اشاره به اينكه سابقه شركت استات اويل 
نروژ به 40سال نمى رسد اما در تمامى مراحل اكتشاف، استخراج و بهره بردارى از ميادين نفتى، صاحب دانش فنى است، 
اظهار كرد: ما با وجود گذشت چند دهه هنوز نتوانسته ايم به طور كامل به دانش فنى تمامى اين مراحل دست پيدا كنيم، 

بنابراين بايد دست به دست هم داده و وظيفه توسعه اى اين سازمان را در حوزه نفت و گاز به انجام برسانيم. 

معاون وزير و رئيس هيات عامل سازمان گسترش و نوسازى صنايع ايران گفت: يكى از مهم ترين چالش هاى بخش صنعت 
اين است كه هميشه بر توسعه و ارتقاى بخش خصوصى تاكيد شده اما در عمل، حمايت لازم از اين بخش صورت نگرفته 
است.دكتر سيدرضا نوروززاده در جمع صنعتگران بخش خصوصى افزود: در شرايط ركود تورمى، دولت تمام همت خود را 
صرف كاهش تورم و حذف ركود كرده اما براى دستيابى همزمان به اين دو هدف بايد سرمايه گذارى صورت بگيرد. وى ادامه 
داد: بانك ها در كشور ايجاد شده اند كه عصاى دست بخش خصوصى باشند اما همه آنها شركت هاى سرمايه گذارى تاسيس 

كرده اند و پول هايى را كه جمع آورى مى كنند در اين شركت ها به گردش مى اندازند. 
دكتر نوروززاده با بيان اينكه هنوز در كشور كسى نمى گويد چقدر سرمايه دارد، تصريح 
كرد:  چنانچه شركت هاى خصوصى را مورد بررسى قرار دهيد، مى بينيد كه لايه لايه 
درست شده اند و صاحبان واقعى سهام آنها مشخص نيست؛ حتى در مورد شركت هاى 
واگذار شده مثل خودروسازى ها هم نمى توان صاحبان واقعى سهام آنها را شناسايى كرد 
در حالى كه اين شركت ها بر بخش اقتصاد و بخش خصوصى به ويژه قطعه سازان تاثيرگذار 
هستند. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اينكه قوانين تصويب شده در 
سال هاى اخير براى برطرف كردن موانع توليد راهگشا نبوده است، افزود:  وزارت صنعت، 
معدن و تجارت لايحه اى را با رعايت نظرات بخش خصوصى و شركت هاى دولتى تنظيم 

كرده كه در صورت تصويب، بخشى از چالش هاى بخش خصوصى برطرف خواهد شد. 
دكتر نوروززاده در ادامه اظهاراتش در خصوص نقش سازمان هاى توسعه اى در 
به  وابسته  بود شركت هاى  قرار  استناد اصل44  به  سرمايه گذارى صنعتى گفت:  
سازمان هاى توسعه ا ى مانند ايدرو، ايميدرو و پتروشيمى فروخته شوند و بخش خصوصى 
وارد سرمايه گذارى شود، ولى منابع اين سازمان ها از بين رفت و بخش خصوصى هم 
براى سرمايه گذارى توانمند نشد.  وى به شركت هاى پتروشيمى واگذارشده اشاره كرد و افزود: كدام واحد پتروشيمى 
بالاى 300هزار تن وجود دارد كه به معناى واقعى بخش خصوصى در آن سرمايه گذارى كرده باشد؟ وقتى نهادهاى عمومى 
غيردولتى صاحب ميلياردها دلار سرمايه مى شوند، تاثير مستقيمى روى بخش خصوصى مى گذارند. رئيس هيات عامل 
ايدرو اظهار كرد: اقتصاد تودرتو به گونه اى است كه اكنون گفته مى شود 550هزار ميليارد تومان در بازار نقدينگى وجود 
دارد اما اين پول در اختيار بخش خصوصى واقعى نيست بلكه در اختيار نهادهايى است كه اسمشان دولتى نيست اما به 
معناى واقعى بخش خصوصى هم نيستند. دكتر نوروززاده خاطرنشان كرد: اگر قانون تاسيس سازمان گسترش به عنوان 
يك سازمان توسعه اى احيا شود، مى تواند در خدمت بخش خصوصى قرار گيرد و اگر احيا نشود و همين قانون فعلى حاكم 
باشد، نه امكان خدمت به عنوان سازمان توسعه اى را خواهد داشت و نه مى تواند در خدمت بخش خصوصى قرار گيرد. وى 
اظهار اميدوارى كرد كه دولت فعلى بتواند شرايطى را فراهم سازد تا بخش خصوصى به معناى واقعى سرمايه گذارى كند و 
افزود: سرمايه گذارى با بخشنامه و دستورالعمل صورت نمى گيرد بلكه بايد زمينه ايجاد شود كه سرمايه گذارى براى بخش 

خصوصى توجيه پذير باشد.
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ضیافتی با سبد سبد 
گل و مهربانی
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گفت وگو

اظهار نظر

يادداشت

 فرانـك ميرزايى: «نام يا نمادي 
ــا ارائه  ــدف فروش كالاها ي كه با ه
ــرار  ــتفاده ق ــورد اس ــات م خدم
مي گيرد»، اين تعريفى كلى از مفهوم برند است. 
اما هدف از ايجاد يك برند، چيزي فراتر از فروش 
ــت. برند علاوه بر اينكه  ــا ارائه خدمات اس كالا ي
ــلطه خود نگه مى دارد، براي  سهم بازار را زير س
ــد كسب وكار هم راه هايي را مطرح مي كند و  رش
كاركنان ماهر و مستعد را جذب و حفظ مي كند 
ــهامداران مجموعه هم ــزد س ــود را ن و ارزش خ

ارتقا مي بخشد.
عناصرى چون تجربه ها، شنيده ها، روايت ها 
و خاطره هاي ذهن افراد، ويژگي هاي خاص فرد 
مصرف كننده از آن و حتي موقعيت مكاني مراكز 
فروش يا ارائه محصولات و قيمت آنها هم در اين 
مجموعه در هم تنيده شده و همه آنها با هم 

مفهوم «برند» را به  وجود آورده اند.
و  ميلير»  «جان  كه  است  اين گونه 
ارائه  برند  براي  را  تعريف  اين  «ديويدمور» 
مى دهند: برند نام يا نمادي است كه سازمان آن 
را با هدف ارزش آفريني براي محصولات خود 

مورد استفاده قرار مي دهد.
علمى  اسفيدانى، عضو هيات  محمدرحيم 
ارزيابى  تهران،  دانشگاه  مديريت  دانشكده 
برند را اين گونه توصيف مى كند: يكى از ابعاد 
ارزيابى برند، شناخته شدن برند در بازارهاست. 
اين يكى از ابتدايى ترين شاخص هاست كه به 
برند  ارزيابى مى شود. هرچه  برند  وسيله آن 
شناخته شده تر باشد، احتمال موفقيت آن نيز 

افزايش پيدا مى كند.
وى ادامه مى دهد: دومين بعد اين است كه 
كيفيت ادراكى حاكم بر بازارهاى هدف در مورد 
برند چگونه است. يعنى اينكه بازارهاى هدف 
برند را با چه ويژگى  مى شناسند. با كيفيت خوب، 
قيمت مناسب يا اعتبار كافى مى شناسند... هر 
برندى كه خواهان موفقيت باشد، بايد به وسيله 
يكى از اين شاخص هايى كه براى بازار هدف 

اهميتى دارد، شهرت داشته باشد.
  رمز موفقيت در بازار

بسيارى از برندها از شاخص هاى لازم براى 
موفقيت برخوردار هستند اما با اين اوصاف،  
جايگاه خوبى در بازار جهانى كسب نكرده اند. 
بهبود  مى گويد:  خصوص  اين  در  اسفيدانى 
وضعيت برند دو جنبه دارد. يكى از جنبه ها 
به عملكرد محصولاتى كه وارد بازار مى شوند، 
باز مى گردد. اينكه محصول وارد شده به بازار 
بتواند نياز مصرف كننده را برطرف سازد. جنبه 
ديگر اين است كه بتواند در رقابت با محصولات 

مشابه، ارزش لازم را براى مشتريان خلق كند.
راه هاى  از  مى افزايد:  دانشگاه  استاد  اين 
موفقيت در بهبود وضعيت برند اين است كه 
نحو مطلوب  به  فناورى  از  بتوانند  شركت ها 
استفاده كنند. راه ديگر، تعامل با برندهاى برتر 
جهان است. ايجاد موقعيت و جايگاه خاص 
ديگرى  اقدام  جهانى  تجارت  در  برند  براى 
است كه به تقويت برند مى انجامد.  مديريت 

است.  برخوردار  بسيارى  اهميت  از  برند هم 
اينكه كل فعاليت هاى بازاريابى از قيمت گذارى 
محصول تا كارهاى تبليغاتى و بازاريابى با برنامه

پيش برود.
  خطر سقوط

يكى از مسائلى كه ممكن است جايگاه برند 
را براى هميشه در بازار جهانى متزلزل كند، 
ساخته شدن فضايى منفى در مورد محصول 
زمان  از  برهه اى  در  شركت   است.  هدف 
كيفيت خود را كاهش مى دهد و بازار را از 
دست مى دهد. در اين شرايط، اغلب ذهنيتى 
برند ساخته مى شود.  به  نسبت  هميشگى 
مى كند:   بيان  خصوص  اين  در  اسفيدانى 
ايجاد  را  و فرصت  زمينه  اين  نبايد  برندها 
كنند كه ذهنيت نادرستى در مورد آنها ايجاد 
شود، چراكه از بين بردن اين ذهنيت نيازمند 
زمان است. زمانى كه برندى محصول خود را 
با كيفيت ضعيف وارد بازار كند، ذهنيت منفى 
در مشترى ايجاد مى شود كه پاك كردن آن 

كار بسيار دشوارى است.
وى ادامه مى دهد:  بعضى از شركت هايى 
وارد  بازار جهانى  را در  كه محصولات شان 
كرده اند و ذهنيت خوبى در موردشان ايجاد 
نشده است، گاهى حتى مجبور شده اند براى 
رفع اين تصور، برند جديدى وارد بازار كنند. 
اسفيدانى در مورد اين موضوع شركت تويوتا را 
مثال مى زند: وقتى تويوتا وارد بازار امريكا شد، 
برند تويوتا به عنوان برندى ارزان و بى كيفيت 
شناخته شد. زمانى هم كه كيفيت محصولات 
داشت كه  اين ذهنيت وجود  داد،  ارتقا  را 
برند تويوتا نمى تواند محصول خوبى توليد 
كند. همين مسئله باعث شد شركت تويوتا، 
خودروى ديگرى با برند لكسوس وارد بازار 
قرار  گران قيمت  خودروهاى  جزو  كه  كند 

گيرد كه در اين اقدام هم تا حدى موفق بود.

بازار دچار  وى اضافه مى كند: زمانى كه 
مشكل مى شود، بايد به گونه اى برخورد كرد 
كه اين مشكل تبديل به فرصت شود. بسيارى 
است  ممكن  هم   دنيا  معتبر  برندهاى  از 
محصول خود را وارد بازار  كنند كه دچار نقص 
فنى باشد. در اين شرايط آنها اجازه ايجاد موج 
منفى را نمى دهند كه سبب تضعيف برندشان 

شود.
   نقش دولت ها در موفقيت برند

اسفيدانى در مورد نقش دولت ها مى گويد: 
دولت ها دو نقش مى توانند ايفا كنند. اول 
ارزش  مورد  در  را  لازم  آموزش هاى  اينكه 
برند به شركت ها بدهند. به آنها ياد بدهد كه 
چگونه برند خود را مديريت كنند. نقش ديگر 
كه به بحث هاى كلان تر باز مى گردد، برند ملى 
است. بسيارى از برندها كه وارد بازار مى شوند، 
ارزيابى مشترى باز مى گردد به ارزيابى اى كه 

آن كشور از برند دارد.
برندى،  هر  مورد  در  مى كند:  تاكيد  وى 
اين  مى شود  مطرح  كه  سوالى  نخستين 
برند در چه كشورى  است كه محصول آن 

كدام  براى  اينكه محصول  توليد مى شود؟ 
كشور است تاثير مستقيمى بر كيفيت ادراكى 
آن برند مى گذارد. بنابراين مديريت ذهنيت ها 
در مورد برند ملى از اهميت بالا برخوردار است 
و دولت ها نقش مهمى مى توانند، ايفا كنند. 
رايزن هاى هر كشور با كشورهاى ديگر نقش 
ايجاد  و  ارزش گذارى  درخصوص  مهمى 

تصوير مطلوب از برند ايفا مى كنند.
  مشكلات برند ايرانى در بازار جهانى

ايرانى  برند  موقعيت  مورد  در  اسفيدانى 
در بازار جهانى مى گويد: در مورد برندهاى 
ايرانى نمى توان به صورت كلى صحبت كرد. 
برخى از برندها در ايران توانسته اند موقعيت 
خوبى را در سطح بين الملل به دست آورند. اما 
بسيارى از برندهاى ايرانى در جهان شناخته 
شده نيستند و اگر شناخته شده هم باشند، 
خصوصيتى ايجاد نكرده اند كه به موجب آن 

سبب جذب بازار شود.
او به نقش بعد ذهنى و قضاوتى تاكيد  مى كند 
با  برندى محصول  است  ممكن  مى افزايد:  و 
كيفيتى وارد بازار جهانى كند اما استقبال خوبى 
ازآن صورت نپذيرد؛ چراكه ادراك درستى در 
مورد برند و محصولات ما وجود ندارد، چون 
ارتباطات ما در بازاريابى ضعيف است. تبليغاتى 
انجام نمى شود و اگر هم باشد تبليغات خوبى 
نيستند چراكه براى ذهنيت درستى در مورد 
وجهه اى كه مى خواهيم از خود در بازار ايجاد 
كنيم، نداريم. به نظر مى رسد براى خلق يك 
برند ملى موفق در بازار جهانى،  ابتدا بايد مطالعه 
دقيقى نسبت به بازار هدف داشت و مديريتى 
جامع در خصوص بازاريابى ارائه كرد تا برند 
جايگاه خاص خود را در بازار پيدا كند. به طور 
قوى اى  حمايتى  اهرم هاى  دولت ها  حتم، 
هستند كه بدون آنها رسيدن به اين مهم، ممكن 

نخواهد بود.

نقش نشان سازمانى در تجارت جهانى

برند؛ جايى كه اقتصاد و فرهنگ
به هم پيوند مى خورند

برندسازى، برداشتن گام هايى 
خواسته مشترى

يكى از راه هاى موفقيت در تجارت جهانى، توجه و تاكيد 
بر «برندسازى» است. در اين راستا، بسيارى از كشورهاى 
پيشرفته موفق به خلق و توسعه برندهايى شده اند كه به 
حدى در سطح بين المللى گسترش يافته است كه نام و 
نشان شان براى تمام مردم دنيا آشنا و البته بسيار محبوب 
است. ايجاد برندى با اين خصوصيت، دليلى براى گفت و گو 
با پندار شهبازى، كارشناس ارشد برند و بازاريابى است كه 

در ادامه مى خوانيد.
بزرگترين كشورها در حوزه برند كدامند؟

مهم ترين كشورى كه در عرصه خلق و نگهدارى برند 
موفق عمل كرده، كشور آمريكاست كه توانسته با مديريت 
دقيق بر روى سياست هاى اجرايى خود، جايگاه برند خود 
را در دنيا تثبيت كند. پس از آن مى توان از انگلستان و 

همچنين آلمان به خصوص در حوزه صنعت نام برد.
دليل موفقيت اين كشورها چيست؟

آنها بر يكسرى اصول بنيادين پايبند هستند. توسعه اين 
اصول  و برداشتن گام هايى فراتر خواسته مشترى مهم ترين 
عامل پيشرفت اين كشورها در حوزه برندها در دنياست. 
مسئله ديگر، تمركز بر آينده است به اين معنى كه به جاى 
تكيه بر نيازهاى امروز بازار، به خواسته هايى كه ممكن است 
در آينده مورد توجه و خواست مشترى قرار بگيرد توجه 

مى كنند.
دولت ها در اين زمينه، چطور مى توانند كمك كنند؟

دولت ها بايد سازوكار خلق برند را فراهم كنند. براى 
ايجاد  كسب وكارى  كه  زمانى  كسب وكار،  در  پايدارى 
مى شود دولت بايد بستر آن را آماده كرده باشد. البته 
در كنار مسئله حمايت، امرى كه سبب پيشرفت برندها 
مى شود، وجود اقتصاد آزاد و غير دولتى است. در اين شرايط 
است كه برندها بتوانند خلق شوند، پيشرفت كنند و در 
نهايت پايدار باقى بمانند. مهم ترين نكته در موفقيت برندها 
پايدارى آنهاست. پايدارى مهم ترين عامل براى شهرت و 

ماندگارى يك برند است.
چه ارتباطى ميان برند و فرهنگ وجود دارد؟

در حوزه تعامل برند و فرهنگ موارد زيادى مطرح شده كه 
يكى از آن موارد مديريت تجربه مشتريان است. براى اينكه 
يك برند بتواند وارد بازار شود و از يك كشور به كشور ديگر يا 
از قاره اى به قاره ديگر صادر شود، بايد سازوكارهاى فرهنگى 
آن كشور يا قاره را مورد توجه قرار داد كه اين امكانپذير 

نيست مگر با مديريت تجربه مشتريان.
جايگاه برند ايرانى در عرصه بين الملل چگونه است؟
اگر بخواهيم برندهاي ايراني را با برندهاي معروف دنيا 
مقايسه كنيم، روش درستي در پيش نگرفته ايم. با مدنظر 
قرار دادن سه لايه كلي براى برندها كه شامل خصوصى، 
ملى و جهانى مى شود، ما در سطح «برند خصوصي» و«برند 
ملي» داراي برند هستيم و حتي در سطح «برند جهاني» نيز 

در سطح منطقه داراي برند شده ايم.
در يك جمع بندي ساده، اينكه با برندهاي جهاني مانند 
نوكيا و... فاصله داريم موافق هستم اما از طرفي برندهاي 
قوي در بازار داخل وجود دارند كه رو به رشد هستند و در 
آينده مي توانند در سطح منطقه و جهان نيز مطرح شوند. 
مشكل اينجاست كه در ايران برندي با ارزش ويژه بالا و قابل 
رقابت در سطح منطقه خاورميانه وجود ندارد. نكته اى كه 
از وجود برند در كشور خبر مي دهد، حجم تبليغات است. 
فارغ از اثربخش بودن يا نبودن آنها اين حجم تبليغات و 

بودجه هاي تبليغاتي نشان مي دهد برند وجود دارد.

مهدى غفورى
متخصص بازاريابى و برند

سرمايه گذارى بر 
برند ملى، راهى كه 
شرق پيموده است

حسين خطيبى
 ابداع كننده طرح برندملى در حوزه رفتار 

برند ملى ريشه در 
فرهنگ و هويت دارد 

در سال هاى اخير نام كشورهايى مانند كره جنوبى، 
اندونزى، مالزى، سنگاپور و ديگر كشورهاى  تايوان، 
شرق و جنوب شرقى آسيا در اخبار اقتصادى و تجارى 
با مضامين مطلوب گره خورده است. اين پيوند مثبت 
تا حد زيادى حاصل مديريت اين كشورها بر حوزه اى 
است كه از آن با عنوان برند ملى ياد مى شود. برند ملى 
برآيند تجربه و احساسات ساير ملل دنيا نسبت به يك 

كشور و مردم آن است.
اين ادراك، تصور و احساس در طول زمان، در اثر 
مراودات، مشاهدات و اطلاعات مردم ديگر كشورها از 
فرهنگ، خلق و خو و منش، صنعت، سياست، اقليم، 
به طور خلاصه همه چيز يك كشور شكل  و  تاريخ 

مى گيرد. 
اما به طور ساده، موفقيت يك اقتصاد در دنياى رقابتى، 
منوط به انتخاب شدن محصولات آن توسط مشتريان 
داخلى و خارجى است و پژوهش هاى علمى و تجربى 
نشان داده اند كه نقش تصور مشترى از كشور مبدا در 

انتخاب بسيارى از محصولات تعيين كننده است.
به  ورود  براى  خصوصى  برندهاى  زمانى كه  حتى 
كشورهاى ديگر عملكرد متوسطى دارند، برند ملى به 
كمك آنها مى آيد. در رفتار خريد خودمان هم مى بينيم 
كه اسم ژاپن، كره و چين روى يك محصول معانى  فراتر 
از آنچه برند شركت سازنده براى ما تداعى مى كرده 
داشته و يك رده بندى ذهنى را براى ما ايجاد مى كنند. 
با اين حال تاثير برند ملى بر اقتصاد كشور فراتر از توفيق 

در صادرات است.
گردشگر،  جذب  خارجى،  سرمايه گذارى  جلب 
تسهيل تعاملات بين المللى، تقويت توليد داخلى در 
بازار داخلى، افزايش انسجام ملى، افزايش رضايت و 
انگيزه شهروندان و بسيارى از منافع ديگر از يك برند 
ملى قوى ناشى مى شود. برند ملى بازتاب دهنده هويت 
و روح يك ملت است و دولت ها نمى توانند چيزى خلاف 

واقعيت كشور خود جعل كنند.
بنابراين دولت ها برند كشور را مديريت مى كنند و نه 
ايجاد. ماهيت اين مديريت نيز به خط مشى گذارى و 
تخصيص بودجه گرايش دارد و نه به كنترل، زيرا عملا 
كنترل برند ملى مقدور نيست. از سويى برند ملى واقعا 
وابسته به ملت است و در برخى كشورها بخش خصوصى 
تصوير بين المللى كشور را بيش از دولت تحت تاثير قرار 

مى دهد. 
هر كشور به شيوه خود و با اتكا به اهرم هايى منحصر، 
برند ملى خود را ارتقا مى دهد و در واقع مسيرى كه هر 
يك از اين كشورها پيموده اند، زمينه يك مطالعه موردى 
كامل دانشگاهى است. اما سرفصل هاى مشتركى وجود 
دارد. گام نخست، مخابره تصوير صلح جويى و مدارا، 
امنيت و شادى به دنياست. اين تصوير با باز شدن درها به 
روى اقتصاد جهانى از طريق تسهيل كسب وكار تقويت 

شده است.
اغلب اين كشورها رتبه بالايى در رده بندى سهولت 
كسب وكار بانك جهانى دارند. گام مهم بعدى اتخاذ 
استراتژى بهبود كيفيت در سطح ملى است. محصولات 
و فرآيندهاى صادراتى از مهم ترين نقاط تماس برند 
با مخاطبان بين المللى هستند. ايجاد بستر براى رونق 
گردشگرى نيز گام بسيار مهمى است كه در واقع خود 
يكى از اهداف توسعه برند ملى است. همه اين فعاليت ها 
در قالب يك راهبرد مبتنى بر درك مخاطبان بين المللى 

انجام پذيرفته است.
در واقع بخش اقتصاد و فرهنگ در اين كشورها در قالب 
يك استراتژى عمومى به نام برند ملى عمل مى كنند. 
همين طور ديپلماسى، آموزش و ديگر بخش ها. برند ملى 
به همه اينها روح و معنا و هماهنگى مى دهد. كره جنوبى 
يك نمونه درخشان از اين يكپارچگى است. سامسونگ، 
ال جى و هيوندايى به دنيا تصويرى از توانايى تكنولوژى 
و روحيه تعالى جوى كره اى ها را نشان دادند. شهرت 
برندهاى تجارى در بخش هاى  اين  از فعاليت  ناشى 
ديگر سرمايه گذارى شد كه عمده آن صنعت سرگرمى 

و زيبايى بود.
براى  را  راه  تنها  نه  كره اى  فرهنگى  محصولات 
محصولات تجارى بازكردند – در ايران سريالى پخش 
شد كه منحصرا جنسينگ كره اى را تبليغ مى كرد، در 
حالى كه زعفران ايرانى در دنيا ناشناخته است- بلكه 
نوع جديدى از زيبايى شناسى را به مردم دنيا عرضه كرد. 
اين خود به رشد نجومى صنعت مد و زيبايى كره جنوبى 
دامن زد تا جايى كه صنايع آرايشى بهداشتى، پوشاك 
و مد كره به ناگهان  ميان بزرگان اين صنايع جايى براى 
خود دست و پا كرد. آشپزى كره اى هم در همين مسير 
قرار دارد و همه اينها صنعت توريسم را شكوفا كرده 
منفى  رشد  گذشته  سال  در  خاورميانه  كه  زمانى  و 
گردشگران را شاهد بود، كره جنوبى رشد 9/3درصدى 

را تجربه مى كرد. 
آنچه متاسفانه بايد پذيرفت اين حقيقت است كه 
برند ملى ايران در حال حاضر نه تنها هيچ كمكى به 
يك تاجر ايرانى نمى كند، بلكه لطماتى را هم به وى وارد 
مى كند كه يكى از دلايل عمده آن، سابقه منفى گروهى 
از صادركنندگان غيرحرفه اى است. راه درست ارتقاى 
برند ملى، بهبود چيزى است كه ما به عنوان يك كشور به 
دنيا عرضه مى كنيم و آموختن اينكه چگونه بهترين ارائه 

را در ويترين هاى جهانى از كشور خود داشته باشيم.

جذاب  و  گسترده  متمايز،  قدرتمند،  ملى  برند  يك 
بهترين چيزى است كه يك كشور يا منطقه مى تواند به 
صادركنندگان خود هديه بدهد. امروزه صادرات مبتنى بر 
برند، نيرومندترين راه براى ايجاد و حفظ وجهه ملى است. 
برخى از برندها در دنياى تجارت جايگاه خود را يافته اند. در 
ادامه به 10 برند لوكس برتر دنيا مى پردازيم كه در رديف 

«برترين هاى» برند قرارگرفته اند.
 (Gucci) 1. گوچى

گوچيو گوچى نخستين فروشگاه كالاهاى چرمى خود را 
در سال 1906 ميلادى در فلورانس ايتاليا افتتاح كرد. يك 
قرن بعد، لوگوى اين كمپانى به محصولات لاكچرى در دنيا 
تبديل شد. گوچى در سال 1920 ميلادى كيف هاى چرمى 
به سواركارها مى فروخت و اكنون يكى از بهترين برندهاى 
كيف در دنيا به شمار مى رود. در حال حاضر، «فريدا جيانانى» 
در بخش طراحى اين شركت مشغول به كار است و لوگوى 
دو G قفل شده در يكديگر را به بزرگ ترين برند پول ساز دنيا 

تبديل كرده است.
 (Chanel) 2. شانل

يكى از بهترين برندهاى مد در دنيا شانل است. اين شركت 
در سال 1909 ميلادى توسط «كوكو (گابريل) شانل» تاسيس 
شد. كوكو شانل در قرن بيستم خودش را به عنوان مهم ترين 
و مشهورترين برند پوشاك بانوان در دنيا به اثبات رساند. 

لباس هاى اين برند زيبا، شيك، راحت و كاربردى هستند. 
 (Calvin Klein) 3. كالوين كلين

در سال 1968 ميلادى، كالوين كلين شركت كالوين 

كلين را با مسئوليت محدود راه اندازى كرد. در آن زمان 
فقط خط توليد كوچكى از كت هاى زنانه و مردانه داشت. 
در دهه 70 ميلادى كلين دو جايزه Coty را براى طراح 
مينيماليستى خود دريافت كرد و در اواسط آن دهه، نام خود 
را روى جيب هاى عقب شلوارها حك مى كرد. در سال 2003 
ميلادى «فيليپس وان هوزن» اين برند را با تلاش بسيار به 

دست آورد.
(Louis Vuitton) 4. لوئى ويتون

برند كالاهاى چرمى و پوشاك لوكس فرانسوى كه در حال 
حاضر بخش اصلى كمپانى فرانسوى LVMH است در سال 
1854 ميلادى به عنوان توليدكننده كيف  و چمدان تاسيس 
شده اين كمپانى بيشتر براى كيف هاى دستى چرمى شهرت 

دارد و طراح اصلى آن نيز مارك جاكوب است. 
(Christian Dior) 5. كريستين ديور

 طراحان اين شركت را در سال 1945 ميلادى تاسيس 
كردند و خيلى زود به دليل طرح هاى متفاوت ژاكت هاى 
از  پيدا كرد. پس  كوتاه، شهرت  دامن هاى  و  كمربنددار 
سهميه بندى پارچه در طول جنگ جهانى دوم، استفاده زياد 
ديور بسيار حيرت آورد و عجيب بود. از سال 1996 طراحى 
ارشد اين برند – جان گاليانو – وظيفه نظارت و طراحى 

محصولات اين كمپانى را به عهده دارد. 
(Versace) 6. ورساچه

جيانى ورساچه در سال 1978 ميلادى كمپانى ورساچه 
را راه اندازى كرد. پس از مرگ وى در سال 1997 ميلادى، 
خواهرش دوناتلا ورساچه كه معاون جيانى بود، به عنوان 

طراح ارشد و برادرش سانتو ورساچه به عنوان مدير كل 
انتخاب شدند.  

 (Giorgio Armani) 7. جورجيو آرمانى
جورجيو آرمانى 74 ساله تنها سهام دار، رييس كل و مدير 
اجرايى اين برند است. كارخانه مد و كالاهاى لوكس، همه 
چيز از پوشاك گرفته تا لوازم آرايشى را توليد و عرضه مى كند. 

اما بيشتر شهرت اين برند براى پوشاك مردانه آن است.
 (Ralph Lauren) 8. رالف لورن

رالف لورن 69 ساله ابتدا يك فروشنده كراوات در بروكز 
برادِرز بود اما 42 سال پيش شركت توليد كراوات خود را 
راه اندازى كرد. در حال حاضر بيش از 35 بوتيك در امريكا 
دارد. اين شركت سه مجموعه براى عرضه دارد: پولو،  بلك 

ليبل و پرپل ليبل است. 
 (Prada) 9. پرادا

در سال 1913 ميلادى ماريو پرادا شركت پرادا را براى 
توليد و عرضه كالاهاى چرمى تاسيس كرد. نوه او ميوچيا در 
سال 1978 ميلادى اين شركت را به ارث برد و خط توليد 

پوشاك را نيز به آن اضافه كرد. 
 (Yves Saint Laurent) 10. ايو سن لورن

اين كمپانى در سال 1961 ميلادى تاسيس شد و نخستين 
خانه مدى بود كه پوشاك آماده زنان را عرضه مى كرد. در سال 
1966 ميلادى بوتيك هاى «ريو گوچه» براى پوشاك بانوان 
گشايش يافتند و در سال 1974 نيز خط توليد لباس هاى 
آماده مردانه راه اندازى شد. در سال 1999 ميلادى شركت 

گوچى اين كمپانى را خريدارى كرد.

ويترين

به نظر مى رسـد بـراى خلق يك 
برنـد ملى موفق در بـازار جهانى، 
 ابتـدا بايد مطالعه دقيقى نسـبت 
بـه بازار هدف داشـت و مديريتى 
جامـع درخصـوص بازاريابى ارائه 
كرد تا برند جايـگاه خاص خود را 
در بـازار پيـدا كند. به طـور حتم، 
دولت ها اهرم هاى حمايتى قوى اى 
هسـتند كه بدون آنها رسيدن به 

اين مهم، ممكن نخواهد بود.

10برند لوكس برتر دنيا
ــت كه به مرزهاى  فراتر از برندملى در اصل برند يك ملت اس
سياسى و حكومتى برنمى گردد و ريشه در فرهنگ و هويت يك 
ــت  ملت دارد.  «برند يا نام تجارى» مجموعه اى از ويژگى هاس
ــكل مى گيرد و نمايانگر يك  ــه حول و حوش يك خدمت ش ك
محصول است. در طى سال هاى اخير كشورها براى معرفى خود 
ــت و  ويژگى هايى را درنظر گرفته اند كه به معناى برند ملى اس
اين برند نمايانگر ويژگى هاى فرهنگى، اجتماعى و قوميتى يك 
كشور است. فراتر از برندملى در اصل برند يك ملت است كه به 
ــى و حكومتى برنمى گردد و ريشه در فرهنگ  مرزهاى سياس
ــى را از چندين منظر مى توان  ــت يك ملت دارد. برند مل و هوي
ــى كرد كه يكى از آنها در اصل بحث توريسم است كه به  بررس
معقوله توان يك كشور در جذب گردشگر اشاره دارد. يكى ديگر 
ــت كه  ــور اس از رئوس اين برند صادرات و محصولات يك كش
ــه مولفه اصلى آن محسوب مى شود. به  كالا، خدمات و ايده س
ــث خدمات و كالا نيز مورد بحث  جز محصول در برند ملى بح
ــت كه مى تواند در اين زمينه تاثيرگذار باشد كه براى نمونه  اس
ــاره  ــت اش ــوئيس حاكم اس مى توان به بانكدارى كه در س
ــت كه  ــرد. موضوع ديگر در مقوله برند نظام حاكميتى اس ك
ــد. توجه به حوزه  مى تواند به عنوان يك برند ملى مطرح باش
ــرمايه گذارى و مهاجرت از موضوعات مهم ديگرى است  س
ــود. بحث ميراث و  ــه در حوزه برندملى بايد به آن توجه ش ك
ــت كه در بحث برند  ــگ از موضوعات مهم ديگرى اس فرهن
ــاهد هستيم  ــد به  طورى كه ش ملى مى تواند تاثير گذار باش
به طور مثال كشور هند طى ساليان گذشته توانسته است با 
نشان دادن فرهنگ و تمدن خود جايگاه خوبى در جهان در 
ــب كند. ايران نيز مانند تمام كشورهاى  زمينه برند ملى كس
ــايى  ــا در حوزه محتوا به شناس ــت ت جهان، درصدد آن اس
ــور ورود پيدا كرده و يك الگوى عملياتى را  برندملى در كش

در اين مسير ارائه دهد.
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 زهرا طهرانى- بيست وسومين نمايشگاه بين المللى 
فرش دستباف امسال در نخستين روز سومين ماه گرم 
سال برگزار مى شود. اين نمايشگاه بزرگ بين المللى در 
4سال گذشته به دليل تلاقى با ماه مبارك رمضان در 
هفته اول مهرماه برگزار شد و حال به روند قبلى خود 
بازگشته است. در همين حال دكتر حميد كارگر، رئيس 
مركز ملى فرش ايران كه حدود 2ماه از تصدى گرى وى 
بر كرسى رياست مركز مى گذرد از برگزارى نمايشگاهى 
متفاوت، جذاب و چندوجهى نسبت به دوره هاى قبلى خبر 
داد و اظهار اميدوارى كرد، افق روشنى در انتظار توليد 
و صادرات فرش ايران است. به گفته رئيس مركز فرش 
ايران، براساس برنامه ريزى هاى صورت گرفته، بازارهاى 
هدف جديدى به مشتريان فرش دستباف ايران اضافه 
خواهد شد و امسال به نقاط مثبتى در اين حوزه خواهيم 
رسيد. آنچه در ادامه مى خوانيد گفت وگوى «گسترش 

صمت» با حميد كارگر است. 
ارزيابى  چگونه  را  ايران  فرش  صادرات  وضعيت 

مى كنيد؟
ما در سال هاى اخير به طور متوسط سالانه 500ميليون 
دلار صادرات فرش داشتيم اما متاسفانه در سال گذشته 
اين رقم 314ميليون دلار بود، يعنى كمترين عدد در دهه 
گذشته. اين افت صادراتى متاثر از عوامل مختلفى مانند 
وقوع ناآرامى ها در كشورهاى عربى، ركود اقتصادى در 
برخى كشورهاى اروپايى و به ويژه حذف بزرگ ترين كشور 
واردكننده فرش ايرانى يعنى امريكا بود. يك چهارم فرش 
دستباف صادراتى تا 4سال قبل به امريكا صادر مى شد و 

بعد از تحريم ها، ورود فرش ايران به 
اين كشور ممنوع شد و بازار امريكا را از 
دست داديم. ضمن اينكه تحريم هاى 
فرش  وضعيت  بر  نيز  ديگر  عمومى 

تاثير گذاشت.
پيش پينى شما براى بازار آينده 

فرش دستباف ايران چيست؟
اميدواريم امسال به نقاط مثبتى در اين حوزه برسيم؛ 
چون آمار 2ماهه نشان دهنده رشد 20 درصدى صادرات 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته است. از سوى ديگر 
كشور  سياسى  فضاى  بهبود  در  كه  اميدوارى هايى 
مى تواند  شده،  ايجاد  ديگر  كشورهاى  با  مراودات  و 
گذشته  مشكلات  از  بخشى  شدن  برطرف  نويد دهنده 
باشد. علاوه بر اينها فرآيندهاى تبليغاتى و اطلاع رسانى 
را هم با همه ابزارهاى لازم مانند برگزارى نمايشگاه ها 

پيگيرى مى كنيم.
آيا براى صادرات فرش دستباف ايرانى بازارهاى 

هدف جديد هم داريم؟
يكى از اقدامات ما در عين حفظ بازارهاى سنتى رفتن به 
سمت بازارهاى جديد است كه در اين راستا چين، روسيه، 

برزيل، افريقاى جنوبى و بخشى از بازارهاى آسياى ميانه 
جزو بازارهاى جديد ما مطرح مى شوند. سهم ارزش افزوده 
فرش بسيار بالاست كه البته نمى توان  درصد دقيقى براى 
آن تخمين زد اما مهم اين است كه ارزش افزوده در فرش 
قابل مقايسه با هيچ صنعتى نيست، چون با قيمت اندك، 
مواد اوليه و ابزارى تامين مى كنيد كه ماحصل آفرينش 
طراح و قاليباف ارزش فوق العاده زيادى خواهد داشت. 
ضرورت ها  جزو  جديد  هدف  بازارهاى  ايجاد  بنابراين 

به شمار مى آيد.  
در حال حاضر مهم ترين رقيب ايران چه كشورى 

است؟
ايران همچنان با تمام مشكلات و افت صادراتى كه 
داشته است در صدر توليد كنندگان جهان قرار دارد. اما 
بعد از ايران، هند، پاكستان، افغانستان و چين در رتبه هاى 
بعدى قرار دارند. فرش ايران سالانه به 80 كشور صادر 

مى شود. 
اوليه و خريد محصول  تامين مواد  مركز ملى در 

نهايى استان ها هم نقشى دارد؟
خير. مركز ملى فرش نهاد سياست گذار حاكميتى است 
و دخالتى در خريد و فروش ندارد، اما تسهيل كننده تامين 
مواد اوليه است. معتقديم براى اينكه مواد اوليه ارزان و 
دسترس  در  همگان  براى  باكيفيت 
قرار گيرد، بايد دولت ورود داشته باشد 
كه اين ورود مى تواند به شكل كاناليزه 
كردن واردات مواد اوليه و توزيع در 
كشور انجام شود. در همين راستا به 
دنبال اين هستيم تا تسهيلاتى را براى 
افرادى كه مى خواهند مواد اوليه را 

وارد و توزيع كنند، اختصاص دهيم.
اساسا هدف از ايجاد مركز ملى فرش چه بود؟

و  پشتيبان  حاكميتى،  نهاد  ايران  فرش  ملى  مركز 
سياست گذار در حوزه فرش دستباف است. تا قبل از ايجاد 
اين مركز، سازمان ها و نهادهاى متعدد و متنوعى مانند 
سازمان صنايع دستى نهاد ذى صلاح وزارت صنايع وقت، 
شركت سهامى فرش ايران، زير مجموعه وزارت بازرگانى 
وقت، مجموعه اى از تعاونى ها و اتحاديه هاى فرش، زيرنظر 
وزارت تعاون و جهاد و انواع تشكل هاى بخش خصوصى 
كه در حوزه فرش فعال بودند، در كنار بخشى از تشكل ها 
امداد و  نهادهاى سازمان هاى حمايتى مانند كميته  و 
سازمان بهزيستى در اين حوزه فعاليت داشتند. تمام اين 
نهاد ها در فرآيند توليد، تجارت و سياست گذارى فرش 

نقش داشتند؛ يعنى حداقل 4وزارتخانه دولتى در كنار 
مجموعه اى از بخش هاى خصوصى در اين امر دخيل بودند و 
همين ناهماهنگى كه پيامد تعدد مراكز تصميم گير بود، در 
نهايت باعث شد تا در سال 83 با مصوبه شوراى عالى ادارى 
«مركز ملى فرش» تشكيل شود. در نهايت اين نهاد براى 
ايجاد يك واحد سياست گذار، برنامه ريز، حمايت كننده و  

هادى فرش دستباف كشور ايران تاسيس شد.
اين مركز 10ساله چه وظايفى برعهده دارد؟

در تمام اين مدت براساس مصوبه شوراى عالى ادارى 
از  يكى  شد.  تعريف  آن  براى  سه گانه اى  وظايف  شرح 
ارتقاى  ساماندهى،  وظيفه  كه  است  توليد  حوزه  آنها 
كيفيت، استاندار دسازى و تامين بهينه مواد اوليه توليد 
را بر عهده دارد. افزايش بهره ورى همه اركان توليد فرش، 
بيمه  مانند  توليد  براى  حمايتى  سياست گذارى هاى 
قاليبافى و استقرار سيستم هاى مديريت كيفيت و ارائه 
اين  از جمله فعاليت هاى  توليدى  به مراكز  ايزو  گواهى 
ترغيب و  با  توليد  فرآيند  بهبود  مركز است. همچنين 
تشويق فعالان حوزه فرش به تمركز، يعنى تسهيلات دهى 
و حمايت كردن از ايجاد يا توسعه و تجهيز كارگاه ها و 
مجتمع هاى متمركز قاليبافى نيز از ديگر وظايف مركز 

ملى فرش ايران به شمار مى آيد. 
رونق  هم  يعنى  است.  بازار  ما  فعاليت  ديگر  حوزه 
بخشى به بازار داخل و هم توسعه صادرات و بازارهاى 
هدف خارجى. علاوه بر اين، اعزام و پذيرش هيات هاى 
تجارى، برگزارى نمايشگاه هاى خارج از كشور، برگزارى 
جشنواره هاى فروش در داخل، انجام فرآيندهاى تبليغاتى 
براى فرش دستباف و انجام تحقيقات و مطالعات در حوزه 

بازارشناسى جزو مواردى  و  سليقه يابى 
است كه بر عهده اين مركز است. 

تحقيقاتى  بخش  فعاليت ها،  سوم  فاز 
انواع  كه  نحوى  به  است.  آموزشى  و 
كاربردى  و  بنيادى  پژوهش هاى 
در  آموزش هايى  و  فرش  حوزه  در 
مى گيرد.  صورت  مختلف  رده هاى 
يعنى  فعالان  تمام  به  نيز  آموزش ها 

ارائه  تاجر فرش  و  قاليباف، طراح، چله كش، فروشنده 
مى شود. در اين ميان حتى آموزش هاى پراكنده اى كه 
كمك كننده به حوزه فرش دستباف خواهد بود، مانند 
ما دستوركار  در  نيز  گردشگرى  راهنمايان  به  آموزش 

قرار دارد. 

چين»  «شينينگ  فرش  نمايشگاه  ديگر  هفته   2
برگزار مى شود، ايران در اين نمايشگاه حضور دارد؟

مجموعه اى از نمايشگاه هاى خارجى در برنامه امسال 
مركز فهرست شده است. نخستين نمايشگاه پيش رو هم 
نمايشگاه شينينگ در غرب چين است كه ايران حضور 
جدى و فعالى در اين نمايشگاه خواهد داشت تا فرش 
نمايش  معرض  به  را  ايرانى  اعلاى  و  نفيس  دستباف 

قرار دهيم. 
بيست وسومين  نمايشگاه ها هم  از شاخص ترين  يكى 
اين  كه  است  داخل  دستباف  فرش  بزرگ  نمايشگاه 
متفاوت  نمايشگاهى  امسال  كه  مى دهم  هم  را  وعده 
نسبت به 22 دوره قبل برگزار خواهيم كرد. نمايشگاه 
نيست  فرش  فروش  و  خريد  محل  صرفا  امسال 
هم فرهنگى  و  هنرى  علمى،  اتفاق هاى  شاهد  بلكه 

خواهيم بود.
نمايشگاه «دموتكس آلمان» هم در اوايل  سال 2015 
برگزار مى شود كه در اين نمايشگاه هم مشاركت فعال 
و حمايت ويژه اى از حضور تجار ايرانى خواهيم داشت. 
و  كفپوش ها  نمايشگاه  بزرگ ترين  آلمان  دموتكس 
منسوجات دنياست و اوايل هرسال ميلادى برگزار مى شود 
كه مركز ملى فرش ايران نيز هرساله در آن حضور دارد 
به طور  هم  ايرانى  صادركنندگان  و  تجار  اينكه  ضمن 

مستقل در اين نمايشگاه فعاليت دارند.
در حال حاضر چين به يكى از نگرانى ها براى بازار 
فرش ايران تبديل شده  كه جايگزين فرش ايران در 

جهان شود، ديدگاه شما چيست؟
اصلا اين طور نيست. چين يكى از بازارهاى هدف جديد 
ماست. چين در گذشته توليدكننده قدرتمندى بود كه 
در افكار عمومى هم اين موضوع نقش بسته كه طرح ها 
و نقشه هاى ايرانى را كپى و توليد مى كند و به خود ما 
مى فروشد، اما واقعيت اين است كه چين توليدكننده 
فرش و رقيب ما در گذشته بود كه در حال خروج از دايره 

توليدكنندگان فرش دستباف جهان است.
چون با تحولاتى كه در اقتصاد 
از  آمد،  به وجود  كشور  اين 
واردكننده  به  فرش  توليدكننده 
به  مردم اش  و  تبديل شد  فرش 
سمت صنايع ديگر هدايت شدند.

توليد  كارگاه هاى  اينكه  ضمن 
فرش چين مدام در حال كوچك 

شدن است.
براساس آمار گمرك، صادرات 
ايران به چين با رشد تصاعدى طـى سال هاى گذشته 
در حال افزايش است كه در دو ماه نخسـت امسال هم 
چين به چهارمين واردكننده بزرگ فرش دستباف ايران 

تبديل شد. 

رئيس مركز ملى فرش ايران در گفت وگو با  خبر داد:

تهران در انتظار متفاوت ترين نمايشگاه فرش دستباف

ايران همچنان با تمام مشكلات 
و افت صادراتى كه داشته است 
در صدر توليد كنندگان جهان 
قرار دارد اما بعد از ايران، هند، 
پاكستان، افغانستان و چين در 

رتبه هاى بعدى قرار دارند.

چين، روسيه، برزيل، 
افريقاى جنوبى و بخشى از 
بازارهاى آسياى ميانه جزو 

بازارهاى جديد فرش دستباف 
ايران مطرح مى شوند

گپ و گفت

يك ايران است و يك فرش! هر كشورى با يك محصول در 
جهان زبانزد است، مثل اينكه برزيل به كشور قهوه و فوتبال 
معروف است. بر همين اساس هم ايران را با فرش ايرانى مى 
شناسند و فرش اصيل و مرغوب را همواره بانام ايران  مطرح 
مى كنند. هرچند در سال هاى اخير حوزه فرش در ايران با 
چالش هاى مواجه بود اما باز هم در صدر توليد كنندگان جهان 
قرار دارد و رتيه نخست هنوز هم از آن فرش ايران است. 
بخش عمده اى از توليدات فرش به حدود 80 كشور جهان 
صادر مى شود كه در حال حاضر هم مسئولان ذى ربط به 
دنبال بازارهاى جديد هستند. براساس آخرين آمار گم رك، 
ارزش صادرات فرش دستباف ايران در سال گذشته به 314/8 
ميليون دلار رسيد. پارسال بيش از 5/1 هزار تن فرش و ساير 
كف پوش هاى نساجى از پشم يا از موى نرم حيوان به ارزش 
تقريبى 314/8 ميليون دلار از كشور صادر شد كه اين ميزان 
صادرات نسبت به سال 91 از نظر وزنى 16/34 و از نظر ارزشى 
26/35 درصد افت نشان مى دهد. فرش دستباف در سال قبل 
بيست و يكمين كالاى صادرات غير نفتى كشور بود كه قيمت 
متوسط هر كيلو فرش صادراتى در سال 92 نيز به 61/7 دلار 
رسيد. اين در حالى است كه ارزش صادرات فرش دستباف از 
كل ارزش صادرات غيرنفتى به يك درصد رسيد. سال گذشته 
آلمان، امارات، ژاپن، لبنان، ايتاليا، انگلستان، پاكستان، قطر، 
سوئيس و سوئد 10 بازار بزرگ صادرات فرش دستباف ايران 
در سال قبل بودند كه فرش هاى ايرانى را خريدارى كردند. 
در همين حال ايران در سال92 حدود 51هزار دلار فرش به 
آمريكا صادر كرد.  امسال براى اولين بار در ماه هاى گذشته 
فرش  ميزان صادرات  كه  نحوى  به  داشت،  رشد  صادرات 
دستباف در فروردين ماه سال جارى با 45/75 درصد رشد 
وزنى به 200 تن و با 37/79 درصد رشد به 9.1 ميليون دلار 

رسيد.
ميزان توليد فرش دستباف در كشور سالانه نزديك به 
3ميليون مترمربع است كه دو سوم اين ميزان صادر مى شود و 
اين رقم در سال هاى گذشته حدود 500 ميليون دلار بوده؛ اما 
در سال92 براساس اعلام گمرك، ارزش ريالى فرش صادراتى 
ايران، به حدود 314ميليارد دلار رسيده است، كه البته به 
گفته مسئولان امر دليل افت ارزش صادرات در سال 92 

مربوط به مسائل داخلى كشورهاى خارجى است.

نگاهى به آمار تجارت فرش ايران:
همچنان در صدر جهانيم

از دريچه آمار
 : مديرعامل شركت سهامى فرش در گفت وگو با 

روز «ايران» در نمايشگاه چين
«80 سال قدمت دارد و به عنوان يكي از بزرگ ترين توليد كنندگان فرش 
دستباف كشور به شمار مى آيد.» شركت سهامى فرش ايران را مى گويم كه 
 در بيش از 100 شهر و 500 روستا به توليد انواع فرش هاي دستباف ايراني 
اشتغال دارد. اين شركت در بخش بازرگاني فروشگاه بزرگي در تهران و فروشگاه هايي در شهرستان ها 
دارد؛ ضمن اينكه در توسعه صادرات نيز فعاليت هاي مستقيم و غيرمستقيمي در كشورهاي مختلف 
دنيا برعهده خواهد داشت. يكى از اهداف شركت سهامي فرش ايران، حضور در كشورهاي ديگر 
و شناساندن هنر صنعت ايرانى به جهانيان است. در همين رابطه گفت وگويى با محمدرضا عابد، 

مديرعامل اين شركت داشتيم كه در ادامه مى خوانيد.
فعاليت شركت سهامى فرش را توضيح دهيد؟

اين شركت با حضور در نمايشگاه هاي خارجي و فعاليت غيرمستقيم با اخذ سفارش ها از تجار و 
كشورهاي اروپايي و عربي فعاليت مى كند و تنها شركتي است كه بزرگ ترين فرش هاى دستباف 
جهان را توليد كرده است. به عنوان نمونه فرش 4800 متر مربعي مسجد سلطان قابوس كشور عمان 
و فرش 6000 مترمربعي مسجد شيخ زايد ابوظبي كشور امارات از جمله فعاليت هاى شركت سهامى 

فرش بوده است.
ايران در نمايشگاه چين كه چند هفته ديگر برگزار مى شود، حضور دارد؟

بله. ما از 4 سال پيش با ايجاد نمايندگي فعاليت تجاري را در چين آغاز كرديم كه نمايندگي ايران در 
شهر پكن فعاليت داشت و در حال حاضر هم با برخي شركت هاى چيني همكاري داريم. در نمايشگاه 
شينينگ كه حدود دو هفته ديگر در چين برگزار مى شود نيز حضورى فعال خواهيم داشت؛ ضمن اينكه 
در 4 سال گذشته هم در اين نمايشگاه و هم نمايشگاه دموتكس آلمان حضور داشتيم. به علاوه در اين 
نمايشگاه روزى به نام ايران ثبت شده كه به معرفى فرهنگ و هنر ايران مى پردازد. پارسال در نمايشگاه 
دموتكس چين مجري پاويون ايران بوديم. با توجه به رشد اقتصادي كشور چين برند هاى معروف دنيا 
مى توانند حضوري موثر در اين بازار داشته باشند كه ما هم در تلاشيم فرش ايران را كه خود برند معروفي 

در دنياست به اين بازار معرفي كنيم.
مراودات فرش ايران و چين چگونه است؟

پارسال حدود 55 تن به ارزش 6 ميليون دلار فرش دستباف به چين صادر شده است كه ما فقط سهم 
1 تا 2 درصدى داشتيم. تصميم داريم فرش هاي نفيس ايرانى را به اين بازار عرضه كنيم، چون تاكنون 
هم استقبال خوبى از فرش هاي نفيس اصفهان، قم، نائين و ايلام شده و قرار است علاوه بر عرضه تابلو 
فرش ها، فرش هاي دستباف اعلا را هم به بازار چين ارائه كنيم. نكته بارزى كه ايران از آن برخوردار 
است، توليد كامل فرش در ايران است؛ يعنى تهيه مواد اوليه از پشم تا ريسندگي و رنگرزي را خودمان 
انجام مى دهيم كه طرح هاى باكيفيت و خوش نقش ما نيز مورد رضايت كشورهاى ديگر هم قرار دارد. 

آيا فرش را چينى ها به ايران آوردند؟
خير. اين موضوع را اصلا قبول ندارم، اما براساس تاريخ، ابريشم از چين به ايران آمده است. داستان 
جاده ابريشم از آنجايى آغاز شد كه اين جاده به عنوان مسير ارتباطي بين ايران و چين وجود داشت و در 
اين مسير ابريشم و پارچه هاى ابريشمي از حلقه هاى ارتباطي بوده است؛ به همين دليل به جاده ابريشم 
معروف شده است. حالا هم با توجه به كيفيت بالاى ابريشم چينى و تقاضاى بسيار، از اين محصول در 
توليد فرش استفاده مى كنيم. در حال حاضر فرش هاي ابريشمي در ايران، كشمير پاكستان و چين 
بافته مى شود كه به دليل ظرافت آنها نسبت به فرش هاى پشمى، ريزبافت و جزو فرش هاى اعلا هستند.

  وزيرصنعت ،معدن و تجارت گفت: فرش ايران بايد در دسترس همه جهانيان باشد.
نعمت زاده با بيان اينكه فرش، بخشى از درآمد و صادرات ايران را تشكيل مى دهد گفت؛ استانداردسازى فرش، درست 
نيست و هنر و هنرمند را نمى توان به صورت استاندارد و در چارچوب مشخصى قرارداد اما مواد اوليه آن بايد استاندارد و 
به روز باشد. وى تاكيد كرد:  نمايشگاه هاى فرش بسترى مناسب براى عقد قرارداد شركت  هاى خارجى با توليدكنندگان 
ايرانى است و بايد دستاوردهاى آن بيشتر شود. دولت حركات جدى در جهت كاهش تحريم ها و افزايش روابط بين الملل 
انجام داده است كه اميدواريم تحريم فرش دستباف ايران نيز به طور كامل لغو شود و فرش ايرانى به عنوان يك هنر و 

دستبافته سنتى، بايد در دسترس همه مردم دنيا باشد.

  وزيرصنعت ،معدن و تجارت گفت: فرش ايران بايد در دسترس همه جهانيان باشد.
نعمت زاده با بيان اينكه فرش، بخشى از درآمد و صادرات ايران را تشكيل مى دهد گفت؛ استانداردسازى فرش، درست 
نيست و هنر و هنرمند را نمى توان به صورت استاندارد و در چارچوب مشخصى قرارداد اما مواد اوليه آن بايد استاندارد و 
به روز باشد. وى تاكيد كرد:  نمايشگاه هاى فرش بسترى مناسب براى عقد قرارداد شركت  هاى خارجى با توليدكنندگان 
ايرانى است و بايد دستاوردهاى آن بيشتر شود. دولت حركات جدى در جهت كاهش تحريم ها و افزايش روابط بين الملل 
انجام داده است كه اميدواريم تحريم فرش دستباف ايران نيز به طور كامل لغو شود و فرش ايرانى به عنوان يك هنر و 

دستبافته سنتى، بايد در دسترس همه مردم دنيا باشد.



رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی با اشاره به اختصاص 
۲ میلیارد دلار در سال۹۳ از محل منابع این صندوق برای 
پتروشیمی،گفت:  و  پالایشگاه ها  بخش  در  سرمایه گذاری 
سرمایه گذاری در این حوزه به دلیل جنبه صادراتی پتروشیمی، 

مزیت نسبی دارد. 
توسعه  صندوق  امنای  هیات  جلسه  در  رئیس جمهوری 
ملی که به ریاست دکتر حسن روحانی و با هدف بررسی و 
تصویب نظام نامه ارزی و ریالی اعطای تسهیلات از محل منابع 
این صندوق برگزار شد، با تاکید بر ضرورت مراقبت از سرمایه 
صندوق توسعه ملی توسط بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی، 
سازوکاری برای اعطای تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی 
در نظر بگیرد که اثرات احتمالی تورمی آن نیز قابل کنترل 
ریالی  و  ارزی  نظام نامه  تصویب  گزارش،  این  طبق  باشد. 
اعطای تسهیلات صندوق توسعه ملی و تصویب حوزه های 
اولویت دار برای سرمایه گذاری از محل منابع صندوق توسعه 
ملی از مصوبات جلسه هیات امنای صندوق توسعه ملی بود. 
عامل  رئیس هیات  ابتدای جلسه، سید صفدر حسینی،  در 
صندوق توسعه ملی درباره عملکرد این صندوق گزارشی به 
رئیس جمهوری و اعضای هیات امنای صندوق ارائه کرد. وی 
مجموع منابع صندوق توسعه ملی تا پایان اردیبهشت ماه 
۱۳۹۳ را ۴۰ میلیارد و ۱۶۸ میلیون دلار اعلام کرد و گفت: 
بر اساس قانون بودجه سال ۹۳، باید ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
دلار از این مبلغ به بخش های صنعت و کشاورزی اختصاص 

 یابد.حسینی با بیان اینکه ۲۰۰ میلیون دلار در قانون بودجه 
سال ۹۳ در اختیار صندوق فناوری معاونت علمی و فناوری 
سال۹۳  برنامه  درباره  است،  گرفته  قرار  ریاست جمهوری 
این صندوق افزود: ۷ میلیارد دلار در سال۹۳ از محل منابع 
صندوق توسعه ملی در صنایع بالادستی نفت سرمایه گذاری 
می شود که این سرمایه گذاری هم صادراتی است و هم طول 
دوره بازگشت این منابع بسیار کمتر از طرح های دیگر است. 
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی با اعلام اینکه ۲ میلیارد 
دلار در سال۹۳ از محل منابع این صندوق برای سرمایه گذاری 
در بخش پالایشگاه ها و پتروشیمی در نظر گرفته شده است، 
اظهار کرد: سرمایه گذاری در این حوزه نیز دارای مزیت نسبی 
است چون پتروشیمی بیشتر جنبه صادراتی دارد. حسینی از 
در نظر گرفتن ۲ میلیارد دلار برای تکمیل چرخه تولید فولاد 
به پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد و در بخش 
دیگر این گزارش گفت: طرح های نیروگاهی به خصوص آنها که 
فناوری بخار سیکل ترکیبی و نیز مرتبط با انرژی های نو است، 

حوزه ای جذاب برای سرمایه گذاری و اولویت مناسبی محسوب 
می شوند. وی با یادآوری جلسات متعدد با وزیر راه و شهرسازی 
برای تخصیص منابع صندوق توسعه ملی به پروژه های راه و 
و  توسعه  صندوق  کارهای  و  ساز  چارچوب  در  شهرسازی 
مجوزهای قانونی، تصریح کرد: ۱ میلیارد دلار برای حمل ونقل 
و خرید هواپیما و خرید واگن و همچنین ۱ میلیارد دلار برای 
اسکله بندر شهید رجایی و بندر چابهار در نظر گرفته شده 
است. حسینی با اشاره به تاکید هیات عامل صندوق توسعه ملی 
نسبت به توزیع اعتبارات صندوق در حوزه هایی که تاثیرگذاری 
و منافع توسعه ای بیشتری دارند، از اعمال اصلاحاتی در فرآیند 
ارائه تسهیلات و اصلاح نظام نامه های ارزی و ریالی و قراردادهای 
عاملیت با بانک ها خبر داد. رئیس هیات عامل صندوق توسعه 
ملی، در  ورد اعلام نرخ سود تسهیلات ریالی صندوق توسعه 
ملی نیز نرخ تسهیلات برای مناطق محروم، ۷ استان کشور، 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و فعالیت های دانش بنیان را ۴ 

واحد درصد کمتر از سایر نرخ ها اعلام کرد. 
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نگاهدریچه

صادرات بیش از ۱۱میلیارد دلار 
فرآورده های نفتی 

 افزایش گازرسانی به نیروگاه ها 
و صنایع تهران 

باشگاه خبرنگاران- حسن خسروجردی، رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی ایران از صادرات ۱۱ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار انواع 
محصولات فرآورده های غیر نفتی خبر داد و گفت: این درحالی است که در سال گذشته میزان 
صادرات حدود ۹ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار بوده است.وی افزود: در طول سه ماه نخست امسال 
انواع فر آورده های نفتی از پتروشیمی، روغن و قیر و پارافین صادر شده است؛ این درحالی است 
که در سال گذشته میزان صادرات حدود ۹ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار  بوده است. خسروجردی 
با تاکید بر اینکه این میزان صادرات نسبت به مدت زمان مشابه رشد ۲۰درصدی را نشان 
می دهد،  تاکید کرد: از ۱۱ میلیارد دلار صادرات، ۷۰درصد به محصولات پتروشیمی و نفت و گاز 

اختصاص داده شده که این رقم رشد قابل  توجهی را برای امسال نشان می دهد.

شانا- کاهش عرضه سوخت مایع به نیروگاه ها از اولویت های امسال وزارت نفت است و 
براین اساس گازرسانی به نیروگاه ها و صنایع تهران در ۳ ماه نخست امسال به ترتیب ۱۸۹ و 
۱۷۳ میلیون متر مکعب افزایش یافت. مدیرعامل شرکت گاز استان تهران در این خصوص 
اظهار کرد: گازرسانی به نیروگاه های استان تهران در ۳ ماه نخست امسال، ۱۸۹ میلیون 
متر مکعب نسبت به مدت مشابه سال پیش از آن افزایش داشته است. یعقوبعلی حسین نیا 
افزود: در ۳ ماه نخست سال گذشته، ۷۱۳ میلیون متر مکعب گاز به صنایع استان تحویل 
شد که این میزان در سال جاری به ۸۸۶ میلیون مترمکعب رسیده است. وی با بیان اینکه 
در ۳ ماه نخست ٥۳٥ میلیون متر مکعب گاز به بخش تجاری تحویل شده است، خاطرنشان 

کرد: این میزان در مدت مشابه امسال، ۷٥۲ میلیون مترمکعب بوده است.

  محسن محسن پوریان مدیر خدمات ویژه شرکت ملي حفاري ایران از انجام ۱۰٥ 
مورد عملیات تخصصي جانبي از سوي کارشناسان این شرکت بر روي چاه هاي نفت و 
گاز در سه ماه نخست امسال خبر داد و گفت: این عملیات شامل خدمات نمودارگیري، 

چاه پیمایي، تکمیل چاه و نمودارگیري از سیال حفاري است. 
  حسین امیری خامکانی سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس گفت: بر اساس اعلام 
وزیر، وزارت نیرو برای جبران کسری ها ٥ هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت منتشر 
می کند. انتشار این اوراق براساس توافق با معاونت برنامه ریزی ونظارت راهبردی 

رئیس جمهور در قالب قانون بودجه۹۳ خواهد بود.
  منصور ریاحی، مدیر طرح احداث جایگاه های سی ان جی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران با تاکید بر ایمنی جایگاه های سی ان جی گفت: به منظور 
حصول اطمینان از سلامت فنی این جایگاه ها در سراسر کشور، ۱۴شرکت معتبر 
و مورد تایید سازمان ملی استاندارد، بازرسی های ادواری جایگاه های سی ان جی را 
در دو سطح انجام می دهند که بر این اساس ٥٥۰ جایگاه عرضه گازطبیعی فشرده 

)سی ان جی(تا پایان مهرماه امسال، بازرسی ادواری می شود. 
  منصور معظمی، معاون برنامه ریزی و نظارت بر منابع هیدروکربوری وزارت نفت 
گفت: سالانه ۱۴میلیارد مترمکعب گاز در مجتمع های پتروشیمی مصرف و ۳۲درصد 

آن صرف خوراک این مجتمع ها می شود. 
  علی وطنی، معاون توسعه فناوری معاونت علمی و فناری ریاست جمهوری از 
شرکت های دانش بنیان خواست، با ورود به حوزه وزارت نفت، نیازهای ۱۰ گانه این 
وزارتخانه را در بخش های مختلف تامین کنند و فناوری های خود را در اختیار این 

وزارتخانه قرار دهند. 
  حمیدرضا عراقی، معاون وزیر نفت در امور گاز گفت: شرکت ملی گاز ایران با دو شرکت 
 )MOM( روسی در حوزه سرمایه گذاری و اجرای پروژه های زیرساختی تفاهمنامه
 امضا کرد و بر این اساس هیاتی از مقامات روسی برای بازدید از پروژه ها به ایران سفر 

می کند. 
  هند تا پایان ژوئیه، آخرین قسط از بدهی های نفتی خود را به ایران پرداخت 
می کند. هند در پایان ماه جاری میلادی، سومین و آخرین قسط ٥٥۰ میلیون دلاری 
خود را به ایران پرداخت می کند تا ۶٥/۱میلیارد دلار بدهی  نفتی این کشور تسویه 

شود.
  خسرو ارتقایی، مدیرعامل آب منطقه ای تهران با اشاره به افت ذخیره آب 
در سدهای پنجگانه تهران، گفت: سناریوی جیره بندی آب تهران هنوز روی میز 
است ولی رئیس جمهور توصیه هایی درباره جلوگیری از نوبت بندی آب در کشور 

داشته اند.
  هیات دولت با صدور مصوبه ای وزارت نفت را ملزم به عرضه گازوئیل کم گوگرد 
با استاندارد یورو ۴ اتحادیه اروپا تا ۱۰۷ روز آینده )آذرماه سال ۹۳( کرده است. بر این 
اساس، گازوئیل ۸ کلانشهر تهران، کرج، اراک، مشهد، اهواز، اصفهان، شیراز و تبریز 
با استاندارد یورو۴ توزیع خواهد شد. کمیسیون سلامت شوراي شهر تهران با انتقاد 
دوباره از کیفیت گازوئیل عرضه شده در سطح پایتخت، تاکید کرده است: گازوئیلي که 
در حال حاضر در جایگاه هاي سوخت توزیع مي شود بین ٥۰۰ تا ۷۰۰ پي.پي.ام گوگرد 

دارد، در حالی که استاندارد آن باید بین ۲۰ تا ٥۰ پي .پي .ام باشد.
 LC شانا: مدیر امور بین الملل شرکت ملي نفت ایران از پذیرفتن اعتبار اسنادي یا  
بانک هاي داخلي کشور براي خریداران فرآورده هاي نفت خام خبر داد. سیدمحسن 
قمصري با اشاره به خرید اعتبار اسنادي از خریداران فرآورده هاي نفتي گفت: در 
صورتي که بانک هاي داخلي، امکان گشایش اعتبار اسنادي یا LC داشته باشند و این 
اعتبار به تایید بانک مرکزي برسد، مدیریت امور بین الملل شرکت ملي نفت ایران آن را 

به عنوان ضمانت اجرا براي خریداران داخلي فرآورده هاي نفتي مي پذیرد.

روی خط خبر

پایین بودن قیمت انرژی در کشورهای توسعه نیافته و درحال 
توسعه که اداره صنایع آنها زیر نظر دولت است، علاوه بر مشکلات 
بسیار در مدیریت، باعث کاهش توجیه پذیری بهینه سازی مصرف 
انرژی و خروج این مهم از فهرست اولویت های مدیران صنایع 
می شود. متاسفانه سیستم بانکی در کشورهای توسعه یافته یا در 
حال توسعه که صنایع آنها توسط بخش دولتی اداره می شود، زیر 
نفوذ فوق العاده دولت قرار دارد، بنابراین ارائه خدمات مالی برای 
پروژه های بهینه سازی مصرف انرژی در پیچ و خم های طولانی و 
تاریک اداری و بروکراسی با موانعی جدی روبه رو می شود.  در 
شرایط ناکار آمد بودن مکانیزم های طبیعی و در شرایط حاکمیت 
مدیریت دولتی در صنایع و بانک ها، ذهنیت مسئولان مدیریت 
انرژی به سوی راهکارهایی مانند سهمیه بندی انرژی، تعیین 
جرائم و انجام تحمیلی پروژه های بهینه سازی مصرف انرژی که 
معمولا با مخالفت مدیران صنایع مواجه است، معطوف می شود، 
بنابراین ساختارها و سازمان های پیش بینی شده در این کشورها 
با مشکلات اساسی و بنیادینی روبه رو هستند که این امر میزان 
موفقیت آنان را محدود می کند.   از سوی دیگر در کشورهایی 
که به شکل فدرالی اداره می شوند، مسئولیت ها بین حکومت 
مثلث  و یک  تقسیم می شود  و حکومت های محلی  مرکزی 
شامل بخش خصوصی، دولت های محلی و دولت مرکزی امور 
مربوط به انرژی را پیگیری می کند. ارتباط این سه بخش براساس 
شرایط داخلی هر کشور تعیین می شود.  در کشورهای صنعتی 
امور راهبردی و سیاست گذاری، تدوین مقررات و راهکارهای 
تشویقی- تنبیهی و نظارت بر عملکرد صنایع در چارچوب بازار 
آزاد انرژی و وجود انگیزه های قوی در صاحبان خصوصی صنایع 
در کاهش هزینه های مستقیم مانند، خرید انرژی و غیرمستقیم 
مانند مالیات های مصرف انرژی و آلودگی های زیست محیطی 
انجام می شود. باتوجه به آزاد بودن قیمت انرژی و سهم بالای آن 
در هزینه های تولید، بهینه سازی مصرف انرژی و کاهش هزینه ها 
برای صاحبان صنایع همواره از اولویت های اصلی است.   با توجه به 
اهمیت فراوان انرژی در توسعه پایدار کشورها در تمامی کشورها 
یکی از وزارتخانه های اصلی مسئول تنظیم امور انرژی است و 
امور انرژی معمولا در یک سازمان زیرنظر وزارتخانه مسئول، 
سیاست گذاری و برنامه ریزی می شود. در این میان شرکت های 
خدمات انرژی نقش مهمی در فرآیند بهینه سازی مصرف انرژی 
در کشورها ایفا می کنند. تجربه های فراوان این شرکت ها، وجود 
سیستم حقوقی و مالی مناسب برای سرمایه گذاری و پیگیری 
مطالبات این شرکت ها، عدم تحمیل هزینه بر صاحبان صنایع و 
مشارکت در منافع بهینه سازی مصرف انرژی، شرایط مساعدی را 
برای فعالیت این شرکت ها در کشورهای صنعتی و کشورهایی با 

شرایط فوق ایجاد می کند.

از روزی که دولت یازدهم سکان امور اجرایي کشور 
یعنی،»حسن  آن  ،سکاندار  است  گرفته  دست  به  را 
روحانی« از هر فرصتی استفاده کرده است تا اعلام کند: 

»تولیدکنندگان، سازندگان! از شما حمایت می کنیم«
 رییس جمهور بار دیگر در آخرین نشست هیات وزیران 
اقدامات  تلاش  تشریح  گذشته،ضمن  هفته  اواخر  در 
تمامی دستگاه های اجرایی برای حمایت  از بخش های 
کشاورزی، صنعت و انرژی، از نهایی شدن لایحه رونق 
تولید و تدابیر اجرایی آن از سوی دولت در آینده نزدیک 

خبر داده است.
رییس جمهوری در بخشی از سخنان اش با اشاره به 
برنامه های کوتاه مدت و بلند مدتی که دولت در بخش 
انرژی تدوین شده ،ابراز امیدواری کرده است که شاهد 

توسعه قابل توجه این بخش باشیم.
به گمان نگارنده،هیچ تولید کننده یا سازنده ای امروز 
تمام  وجود  با  دولت  که  باشد  نداشته  باور  که  نیست 
از  با آن رو به روست،اما دغدغه حمایت  چالش هایی 

تولیدکنندگان را نداشته باشد.
 دولت،تنها مسیر خروج اقتصاد کشور از وضعیت رکود 
تورمي را حمایت از تولید و تولید کننده می داند،چرا 
که بهره گیری از ظرفیت های خالی بخش تولید و هم 
افزائی بخش های مختلف اقتصادی ایران،براساس یک 
سیاستگذاری منسجم می تواند چالش های روز اقتصاد 

ایران را در یک دوره کوتاه مدت به حداقل برساند.
 از آن سو، سازندگان و تولید کنندگان نیز در مقابل 
ارسال علایم و اشارات مثبت و حمایت های دولت،تاکنون 
از هیچ تلاشي براي تحقق برنامه هاي صنعتي قوه مجریه 
صنعتگران  مثبت  پاسخ  اند.گواه  نکرده  فروگذاري 
منفي  رشد  دولت،توقف  فراخوان  وسازندگان  به 
صنعتی  ،افزایش تشکل سرمایه بخش خصوصي،افزایش 
درخواست صدور مجوز های صنعتی و مشارکت در فرصت 

های سرمایه گذاری است.
صنعتگران همسو با دولت، براین باورند که تنها راه 
کاهش نرخ تورم درسطح برنامه ریزی شده ۲٥ درصد 
برای سال جاری،شتاب در رشد اقتصادي تا سطح سه 
درصد  و افزایش نرخ اشتغال در سال جاري،حمایت برنامه 
ریزي شده بخش های تولیدی است.برهمین اساس،تولید 
باورند تحقق شاخص هاي کمي فوق  براین  کنندگان 
نیازمند داشتن برنامه ها و سیاستگذاري کلان دولت براي 
حمایت تولید است.موضوعی که رئیس جمهور هم بر ابلاغ 

نهایی آن »در اسرع وقت« تاکید کرده است.
از نظر نگارنده،به عنوان نماینده سازندگان تجهیزات 
صنعت نفت ایران،چالش های صنعت ایران که می باست 
لایحه حمایت از تولید موردنظر دولتمردان به آن پاسخ 
گوید،به دو دسته چالش های سا ختاری و بلندمدت و 

دست انداز های کوتاه مدت تقسیم بندی می شود.
چالش های بلندمدت به آن مواردی باز می گردد که 
شاید دولت  در سالهای آخر مسئولیت خویش بتواند آنها 
را مرتفع سازد،لیکن نارسایئ کوتاه مدت در بخش صنعت 
واحدهای  درگردش  سرمایه  تامین  نظیر  موضوعاتی 
صنعتی،کاهش هزینه های تولید نظیر تعدیل نرخ مالیات 
برارزش افزوده،کاهش بروکراسی و نرخ های بیمه تامین 
اجتماعی به منظور اشتغال زایی و سایر اقدامات روبنایی 
برای بهبود فضای کسب و کار در چشم انداز کوتاه مدت 
است و دولت می تواند با اتخاذ روش های منسجم به 

بخشی از خواسته های صننعتگران پاسخ دهد.
 سازندگان تجهیزات صنعت نفت ایران به عنوان آن 
رویای  تحقق  برای  سالهاست  که  صنعتگرانی  از  گروه 
پایین  ایران در بخش  شیرین ملی شدن صنعت نفت 
دستی و بالادستی صنعت نفت وگاز از هیج تلاشی فرو 
گذاری نکرده اند،ضمن آن که با چالش عمومی بخش 
تولید مواجه هستند، به صورت اخص با مشکلاتی دست 
پنجه نرم می کنند که دولت با شناخت  تدریجی از یکایک 
دشواری های مورد نظر،نشان داده که برای رفع آنها تلاش 

می کند.
سازندگان  مشکل  رفع  برای  دولت  اخیر  های  گام 
درخصوص صدور ضمانت نامه های بانکی،تلاش دولت 
برای اجرای بند تعدیل در قراردادها،توجه وزارت نفت 
به یکسان سازی قراردادهای خرید خدمات و تجهیزات 
داخلی و خارجی، پرداخت بخشی از مطالبات سازندگان 
رفع  برای  تحریکات دولت  از  ای  نمونه  پیمانکاران،  یا 

مشکلات آوار شده سازندگان است.
تلاش های اخیر وزارت نفت به عنوان مهمترین دستگاه 
اقتصادی کشور برای بهره گیری از توان سازندگان و تولید 
کنندگان در حوزه ساخت و تعامل مدیران میانی صنعت 
نفت با انجمن سازندگان جملگی نشان از تحریکات اخیر 

دولت یازدهم برای حمایت از سازندگان دارد.
 حمایت سازندگان تجهیزات صنعت نفت  ایران از دولت 
یازدهم از لحظه ای آغاز شد که صنعتگران بخش خصوصی 
در این حوزه در آستانه انتخابات ریاست جمهوری ضمن 
بیان مطالبات بخش فعالان بخش خصوصی در صنعت 
نفت ،برنامه های پیشنهادی و توان خویش را در مسیر 

حمایت از عمران و آبادانی کشور اعلام داشتند.
از  سازندگان  با  دولت  تعامل  تقویت  حال   و 
لحظاتی  می شودکه دولت با تشریح برنامه های فرابخشی 
و بخشی حمایت از تولید،زمینه رشد و توسعه اقتصادی 

کشور و خروج از رکود و رخوت اقتصادی را فراهم سازد. 

رضاپدیدار
 دکتر احمد فضلی

 رییس هیات مدیره انجمن
 کارشناس ارشد انرژی سازندگان تجهیزات صنعت نفت ایران

حمایت دولت 
از سازندگان

چالش های مدیریت 
انرژی در کشورهای 
در حال توسعه

در جلسه هیات امنای صندوق توسعه ملی عنوان شد

2میلیارد دلار برای سرمایه گذاری 
در پتروشیمی 
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خویش، هزار راه برای خوداش�تغالی یا 
اش�تغال کاذب یا به تعبی�ری بیکاری 
پنهان دربردارد. زنان ب�ه عنوان نیمی از جمعیت 
کشور، کمترین نقش را در چرخه تولید اقتصادی 
به ویژه تولید صنعتی دارند، این در حالی است که 
به اعتقاد صاحب نظران، حضور زنان در بازار کار و 
اشتغال به توسعه و پیشرفت اقتصادی- اجتماعی 
کمک ش�ایانی می کن�د. با این ح�ال، زنان جامعه 
راه های تازه ای برای حضور در عرصه فعالیت های 
اجتماع�ی و یافت�ن ش�غل و داش�تن درآم�د 
می آزمایند، »آش�پزی دوره گ�ردی« یا پخت آش 
در خان�ه ازجمل�ه این راه هاس�ت، هرچند که این 

راه ها کاذب باشد و دردسرساز...
آنها همه جا هستند. چند ساعت مانده به افطار در 
پیاده روهای این شهر، ملاقه ملاقه، آش را در ظرف های 

یکبار مصرف می ریزند و به مشتری های گرسنه و 
مشتاق می فروشند. زنانی که هر ساله در ماه رمضان، 
صبح هر روز بساط پخت آش را در خانه های خود برپا 
می کنند و غروب برای کسب درآمد در گوشه و کنار 
شهر آن را به فروش می رسانند تا هم بی خرجی نمانند 
و هم به رسم دیرین ایرانیان، سفره های افطار، خالی 
از این غذای سنتی نباشد. هرچند آنها مشتریان خود 
را زیر آسمان شهر پیدا کرده اند و هیچ شبی دست 
خالی به خانه بازنمی گردند اما در همین شهر منتقدانی 
هم دارند. از یک سو اعضای اتحادیه کباب و حلیم، 
عملکرد آنها را غیرقانونی دانسته و بارها در رسانه ها این 
انتقاد را اعلام کرده اند و از سوی دیگر مسئولان وزارت 
بهداشت نسبت به بروز بیماری های گوارشی و مشکلات 
بهداشتی به دنبال خرید آش و حلیم از دوره گردها به 

مردم هشدار داده اند. 
آمار اتحادیه کباب، آش و حلیم نشان می دهد که در 
کشور ۱۵هزار واحد مجاز پخت و فروش آش وجود دارد. 
اما براساس تعداد واحدهای غیرمجازی که در سال های 
گذشته با آنها برخورد شده  است، این اتحادیه تعداد مراکز 
فروش غیرمجاز آش و حلیم را ۳ برابر واحدهای مجاز 
اعلام کرده است.  یک حساب سرانگشتی نشان می دهد 
که پخت و فروش آش آنقدرها سود دارد که بسیاری از 
زنان خانه دار باوجود همه نگرانی های این کار، ازجمله 
برخورد ماموران سد معبر شهرداری را به جان بخرند و 
برای کسب درآمد دل به دریا بزنند. تنها در سال۹۰، 
درآمد روزانه این صنف ۲میلیارد و ۷۰۰میلیون تومان 
بوده است و امسال با توجه به افزایش قیمت سالانه هر 
کیلو آش، حسین محمدی، رییس اتحادیه کباب، حلیم 
و آش پیش بینی کرده است که بیش از ۱۸۵میلیارد 
تومان حلیم و آش در ماه رمضان به فروش برسد. او 
هرگونه فروش آش خارج از کبابی ها و حلیم فروشی ها 
را کار »غیرقانونی« می داند که فقط به منافع خود فکر 
می کنند. محمدی به    می گوید: »همین که 
ماه رمضان می رسد، کنار خیابان ها پر می شود از این 
فروشندگان دوره گردی که هر چه می فروشند سود 
خالص است. نه کرایه مغازه می دهند، نه پروانه کسب 
لازم دارند و نه حتی مجوز وزارت بهداشت را می گیرند. 
اصلا فرض کنیم در پخت آش همه نکات بهداشتی را 
رعایت می کنند اما با گردوخاک چه کار می کنند؟ با این 
همه ذرات آلاینده که در هوا وجود دارد؟ هر بار که در 

دیگ را بلند می کنند اینها با آش مخلوط می شود.« 
  فروش آش، شغلی کاذب

پخت آش، آن هم در منزل، جایی بین مشاغل خانگی 
ندارد. وزارت تعاون، کار و امور اجتماعي وقت در سال 
۸۹،  با همکاري وزارتخانه هاي اقتصادي و دستگاه هاي 
مرتبط با موضوع اشتغال و مشاغل خانگي فهرست 
۲۱۴ شغل را معرفی کرد که در گروه  هاي اصلي شغلي 
مانند کشاورزي، صنعت، فناوري اطلاعات و همچنین 
فعالیت هاي اقتصادي و فرهنگي قرار داشت. مشاغلی 
که امکان استفاده از مزایایی چون دریافت وام بانکی 
را به همراه داشتند اما شغل زنانی که با فروش آش 
در  می گذرانند  روزگار  سنتی  غذای  یک  عنوان  به 
قالب هیچ یک از این مشاغل تعریف نشده است. آنها 
تنها وقتی به چشم آمده اند که پای برخورد کردن 
یا  بهداشت  وزارت  توسط  دوره گرد  فروشندگان  با 

شهرداری به میان آمده  است.
»رویا« ۲۷ ساله است و دانشجوی کارشناسی ارشد 
حسابداری در دانشگاه  آزاد. یک مانتوی مد روز پوشیده 
خیابان  کنار  در  »شادی«  ساله اش   ۲۰ خواهر  با  و 
می ایستد  سرپا  ساعت ها  اسدآبادی،  سید جمال الدین 
دستکش  دو  هر  می فروشد.  آش دوغ  و  آش رشته  و 
یکبار مصرف به دست کرده اند. دو تا چهار پایه را با فاصله از 
هم گذاشته اند و با تکه ای تخته یک میز ساخته اند. روی 
میز را هم سفره یکبار مصرف کشیده اند. رویا می گوید: تا 
همین چند وقت در یک شرکت با حقوق عالی کار می کردم 
اما خب بعضی از پروژه های شان تمام شد و تعداد زیادی 
از نیروها را تعدیل کردند. من هم جزو تعدیلی ها بودم. 
اما چون ارشد قبول شده  بودم و باید شهریه می دادم، 
حیفم آمد بیکار بمانم و از ادامه تحصیل محروم شوم. چرا 
آش فروشی کنار خیابان را انتخاب کردی؟ من می پرسم. 
رویا سرش را پایین می اندازد. یکی از دستانش را تا زیر 
گلویش بالا می آورد:»اگر بیایی خانه ما می بینی این قدر 
روزنامه انبار شده دارم که برای پیدا کردن کار خریده ام. کار 
پیدا نمی شود. پسرعمویم پیشنهاد این کار را داد، من هم 
 دیدم درآمدش خوب است و قبول کردم.« او هر روز ساعت

۶ صبح به میدان میوه و تره بار می رود و ۷ کیلو سبزی 
می خرد. ۵کیلو برای آش رشته و ۲کیلو برای آش دوغ. 
سبزی ها را پاک می کنند، می شویند و خرد می کنند. 
لبنیات را هم روزانه می خرد. حبوبات، سیر و پیاز و روغن 
را هم برای ۱۰ روز خریده  است. سرمایه اولیه رویا کمتر از 

۲۰۰هزار تومان بوده  است. 

 : ید می گو
داشتم.  که  بود  پس اندازی  ته  »تقریبا 
همان گذاشتم برای سرمایه. شکر خدا هم سود داشت.« 
شادی یک ظرف یکبار مصرف را برمی دارد و نشانم 
می دهد: توی این ظرف ها ۱ کیلو آش جا می شود که 
می شود ۸۰۰۰ تومان اما ما آن یکی ظرف ها که ۱ کیلو و 

نیم جا می گیرد را این قیمت می دهیم. 
رویا از برنامه اش برای آینده می گوید: الان موقعیتش 
مهندس  برادرم  دارم.  بزرگی  فکرهای  اما  ندارم  را 
کشاورزی است اما او هم مثل من شغل کاذب دارد. 
مثلا  کنیم.  کار  تولید  بخش  در  دل مان می خواست 

پرورش گل داشته باشیم. 

رویا می گوید: هر طور که نگاه کنی این کار سود دارد. 
مثلا اگر ۱۰۰هزار تومان سرمایه ام باشد، توی همان ۱۰ 
یا ۱۲ کاسه اول که می فروشم سرمایه ام بیرون می آید 
بقیه اش سود است. همین است که باعث می شود من 

همه رفتارها را تحمل کنم. 
  برخورد اتحادیه با فروشندگان دوره گرد

امسال حسین محمدی، قیمت هر کیلو آش رشته 
را ۷۰۰۰ تومان اعلام کرده اما این مبلغ برای آش شله 
قلمکار ۷۵۰۰ تومان است. او به  می گوید؛ 

تا پارسال بازرسان وزارت بهداشت بعد از 
ساعت کاری تعطیل بودند و اتحادیه نیز فقط 
بر کسبه پروانه دار نظارت می کرد. به همین 
آب میوه فروشی ها،  از  بسیاری  در  دلیل 
و  آشپزخانه ها  کله پزی،  ساندویچی ها، 
حتی آژانس های املاک و تاکسی هم آش 

و حلیم می فروختند.
به گفته او، امسال با هماهنگی وزارت 
بازرسان  اصناف،  شورای  بهداشت، 
اماکن،  اداره  و  اصناف  و  اتحادیه 
ساعت   ۲۴ طی  غیرمجاز  واحدهای 

پلمب شده اند.
متاسفانه  می دهد:  ادامه  وی   
واحدهای گلفروشی، کتابفروشی، قالیشویی، مکانیکی، 
تعویض روغنی و... از اول ماه رمضان اقدام به فروش 
آش و حلیم کرده بودند که با آنها برخورد شده است. 
جلوی یکی از این واحدها که حلیم را کیلویی ۷۰۰ 
تومان می فروخت نوشته شده بود »با سرویس حمل 
درب منزل«! زمانی به یک دهم قیمت می فروشد، معلوم 
نیست از چه موادی برای پختش استفاده کرده است. 
به این واحدها در مرحله اول اخطار داده می شود و اگر 

توجه نکنند، پلمب خواهند شد.
محمدی معتقد است: در شرایطی که دولت برای 
ارائه  خنثی کننده  برنامه ای  غذایی  مواد  شدن  گران 
نکرده است و حامل های انرژی افزایش قیمت داشته اند، 

حتی بعضی از واحدهای مجاز به دلیل اینکه هزینه ها و 
قیمت برای آنها در ماه رمضان با هم نمی خواند، تعطیل 

کرده اند.
   ۶5هزار تومان سود از یک قابلمه

»شکوه« یکی دیگر از این زنان است. او هر روز بعد 
از آنکه آش آماده می شود آن را روی گاری می گذارد 
و تا محل همیشگی هل می دهد. شکوه دوسال است 
در خیابان مرودشت به گفته خودش کاسبی می کند. 
او  کنار پارکی که هر روز بساط پهن می کند همه 

خودش  می کنند.  صدایش  خاله  و  می شناسند  را 
می گوید: هنوز ۵۰ سال ندارد اما چین های صورتش از 
ارقام شناسنامه اش جلو زده اند. شوهرش از کار افتاده 
است و او باید خرج ۴ دختر ۲۱ ساله تا ۲۷ ساله اش 
که همگی دانشجوی دانشگاه آزاد هستند را با فروش 
آش بیرون بیاورد، البته بچه هایم خودشان هم کار 
می کنند. دوقلوهایم که ته تغاری هایم هم هستند در 

یک پیتزافروشی صندوقدارند. 
شکوه به جز نگرانی برای آینده دخترانش یک نگرانی 
بیایند.  روزانه هم دارد: می ترسم ماموران شهرداری 
یکبار آمدند و قابلمه آش را توی جوی خالی کردند بعد 

هم وسایل دیگرم را با خودشان بردند. 
قابلمه شکوه کوچکتر است. می گوید: روزانه حدود 
حدود  و  می شود  آش  پخت  هزینه  تومان  ۳۵ هزار 

۱۰۰ هزار تومان یک قابلمه آش را می فروشم. 
۶۵ هزار تومان سود از هر قابلمه متوسط آش، به طور 
میانگین هر روز ۲ میلیارد و ۹۲۵ میلیون تومان سود 
روانه جیب ۴۵ هزار فروشنده غیرمجاز آش در کشور 

می کند. 
  پخت آش در حیاط آپارتمان

»آش رشته کیلویی ۸۰۰۰ تومان« این جمله با ماژیک 
روی مقوای بزرگی نوشته شده است که »رعنا خانم« هر 
روز غروب همراه دو دیگ بزرگ آش، ملاقه و ظرف های 
یکبار مصرف در صندوق عقب پیکان پسرش می گذارد و 
کنار بازارچه سنتی ستارخان می برد تا درآمد روزانه اش 
را کسب کند. رعناخانم هر روز وسط حیاط پررفت وآمد 
طرف  یک  می کند.  آشپزی  ۴طبقه شان  آپارتمان 
در تشت های بزرگ پلاستیکی نخود و لوبیا و سبزی 
خیسانده شده است و در طرف دیگر کنار رعنا خانم و 
دخترش که مشغول پوست کندن پیاز هستند، بچه های 
ساختمان بازی می کنند. پسربچه ای می گوید:»خاله 
چشم هایمان می سوزد!«  دستی از پنجره طبقه سوم 
همراه یک روفروشی بیرون می آید و روفرشی را درست 
روی سر رعنا خانم و دخترش می تکاند. رعنا خانم فریاد 
می زند و ناسزا می گوید. دخترش می گوید: »ناراحتند 
که مادرم اینجا آشپزی می کند. بی خود ناراحتند. هر 
سال ماه رمضان سهم آب و گاز را ۲برابر هر ماه می دهیم، 

باز هم شاکی اند!« 
مادرش شلنگ آب را روی پیازهای خرد شده می گیرد 
روی  از  را  خشک  نان  ریز  تکه های  و  گردوخاک  تا 
آنها بشوید. دخترش هم چند تار مو را از روی پیازها 

برمی دارد. 
سود فروش آش در پیاده روهای کشور آنقدر هست که 
زنان با همه سختی ها از پاک کردن سبزی و خرد کردن 
آن گرفته تا پخت و حمل دیگ های سنگین تا مراکز 
شلوغ را به جان بخرند و حتی نگرانی های خود برای سر 
رسیدن ماموران شهرداری نادیده بگیرند. همین است 
که آنها همه جای شهر هستند و از ساعتی پیش از اذان 

مغرب تا پاسی از شب آش می فروشند. 

   مهری ساحلی :سایه های کمرنگ غروب آرام آرام بر سر 
ش��هر سایه می کش��د ، تک تک چراغ های روشن خیابان ها ، 
بیانگ��ر ب��ه پایان رفتن روز گرمی اس��ت که به ش��بی تبدار 
می رسد... گوش��ه خیابان ایستاده است با چهار پایه و دیگ 
بزرگی در برابرش ، عده ای دورش ایس��تاده اند. بوی آش در 
خیابان پیچیده و وقت افطار ، تن خس��ته و گرسنه شهر را به 

خرید کاسه آشی می طلبد که او می فروشد. 
به کنار دیگ آش او می روم و در صف نوبت می ایستم ، دو سه 
نفری جلوی من ایستاده اند. می ایستم تا دیگران آش خیابانی 

را بگیرند و بروند و من ...
نگاهش می کنم ، میانسال است و دست هایش بیانگر کاری 

سخت در خانه و نشانه ای بر بزرگ کردن کودکان ...
به او فکر می کنم که یک مادر است و فرزندانی در خانه در 

انتظارش و شاید هم همسرش و ...
در این فکر هستم که این  همه تلاش برای مادر خانواده 
بودن ، بعد از لابد سال های طولانی چرا حداقل رفاهی را برایش 
فراهم نکرده است که در موقع افطار و اذان مغرب در خانه اش 

باشد و با خیال راحت ، آش را تقدیم فرزندانش بکند نه من ...
زن می پرسد : خانم چقدر آش می خواهید ؟

از اوج تفکراتم به در می آیم و می گویم : دو کاسه!
با آرامش ظرف یکبار مصرف را بر می دارد ، برای یک لحظه 
بوی زباله ای که آنسوی خیابان جمع شده و همراه با نرمه بادی 

به مشام من می رسد، آزارم می دهد.
زن آش را می ریزد و اندکی نعناع داغ ، اندکی پیاز داغ و 

کشک و ...
بار دیگر نگاهش می کنم یادم می آید که نیمی از جمعیت 
کشور ، کمترین نقش را در برنامه های توسعه اقتصادی - 

اجتماعی دارند و اصلا در توسعه صنعتی حضور ندارند!
این را به خود می گویم. 

بانوی آش فروش خیره به من می نگرد، انگار نکته ای را در 
نگاه من می خواند:

- آخه خانم ، کی به یک زن پا به سن رسیده کار می ده ، کی 
میاد خرج من رو با ۵ تا بچه و شوهر از کار افتاده ام بده که 

مستمری کمی بابت از کار افتادگی می گیره.
حرفی نمی زنم ، چه بگویم ، نیاز یک زن میانسال خانواده دار 
به کار این مهم ترین مسئله ای است که ممکن است برای جمع 
کثیری از زنان خانه دار در تهران بزرگ و شهر های دیگر وجود 

داشته باشد. 
  

از در ساختمان که بیرون می آیم ، یک ماشین پژو ۲۰۶ دم 
در ایستاده است ، یک دختر جوان پشت رل نشسته و رو به من 

می پرسد: شما ماشین می خواستید؟
می گویم: بله 

با دیدن چهره دختر جوان که راننده  تاکسی سرویس است 
خوشحال می شوم .دختر جوان بسیار مودب است: بفرمایید 

خواهش می کنم.
می کند:  به صحبت  شروع  جوان  راننده  می شوم ،  سوار 
لیسانس مهندسی صنایع را دارم و چندماه است که در آژانس 

کار می کنم. 
تاکسی  آژانس  در  و  دارید  صنایع  مهندسی  می گویم : 

سرویس کار می کنید ؟!
- می دانید اصلا و ابدا دخترها را در کارخانه ها یا سازمان های 
مرتبط با صنعت استخدام نمی کنند، مگر اینکه یک نفر پارتی 

داشته باشد و همه جا سفارش او را بکنند.
- چرا رشته صنایع را انتخاب کردید.

- علاقه داشتم الان هم به رانندگی که عموما گفته می شود 
شغل مردانه است، خیلی علاقه مند هستم.

- در رانندگی راحت هستید و موقعی که ماشین تان به 
تعمیر نیاز پیدا کرد چه می کنید ؟

- خودم کارم را انجام می دهم ، مواظب هستم که ماشینم 
زیاد به تعمیر نیاز نداشته باشد.

- اگر همین الان کاری در یک کارخانه یا سازمان صنعتی 
به شما پیشنهاد شود، می روید؟ 

- معلوم است که می روم واقعا رشته ام را دوست دارم.
تاسف می خورم به خاطر انرژی و استعدادی که به هدر 
رفته است ، نیازی که به آن پاسخ درستی داده نشده است ، 
بی ارتباط بودن تحصیل با کار و بازهم حاشیه دختران جوان 

و زنان.
- دختر جوان با آرامش دنده را عوض می کند و دنباله 
کار  خصوصی  شرکت  یک  در  می گیرد:  را  حرف هایش 
می کردم و گفتند نیازی به خدمت شما نداریم و در اصطلاح 

مرا تعدیل نیرو کردند.
یا شرکت ها مراجعه  به سازمان ها و دیگر کارخانه ها   -

نکردید؟
- همه جا تعدیل نیرو بود ، اخراج و گاهی هم ورشکستگی ، 

نوبت ما که شد آسمان تپید.
من به خود می گویم : همه جا که نوبت بانوان می رسد، 

آسمان می تپد.
اکنون دیگر به مقصد رسیده ام ، رفتار دختر جوان آنقدر 
مهربانانه است که بی اختیار با صدای بلند می گویم : چه راننده 

مودبی کاشکی همیشه شما بیایید.
  

شب هنگام با آرامش بیشتری می توان به سرنوشت 
اقتصادی و مسئله اشتغال نیمی از جمعیت کشور یعنی 
زنان و بانوان فکر کرد که شاید نه مشاغل خانگی به 
تعبیری پاسخگوی آنان باشد، نه مشاغلی از نوع رانندگی 
آژانس تاکسی سرویس ، اشتغال بانوان بدون تردید راه 

حل های بنیادی و برنامه و طرح زیربنایی می خواهد. 
در این میان می توان به بخش صنعت کشور اندیشید 
الکترونیک، صنایع  به ویژه در صنایع  زنان  که حضور 
نیاز  که  صنعتی  شرکت های  و  کارخانه ها  مخابراتی ، 
به باریک بینی و ظرافت کار زنانه دارند بسیار مفید و 

ارزشمند است .

زنانی که باید در توسعه صنعتی 
حضور داشته باشند

سفره را پهن کنیم
  محمد عارف- گروه گزارش: زمانی همه آس��مان رنگ نارنجی به خود گرفت... دلش��وره هایت آغاز می ش��ود. همه 
عاشق ها در لحظه غروب جان می گیرند، بگذار غم قشنگ غروب زده قبل از تاریکی شب، به اندازه یک لحظه، یک گام، 
یک بازدم و یک سلام آشکار و پنهان بی ریا، تولد دوباره ات را بشارت دهد؛ همچون حباب های فروریخته همراه آبشار.

چگونه آن فشار عظیم سنگواره ای، تولد سعادتمندانه ملتی را جشن می گیرد... و فواره بزرگ سیاه شب  رنگ را، به 
برق سکه های نهفته در دل سنگ ها و سختی فلز نقره ای رنگ تاریخی، شب وحشت زده را به سلامی دوباره با مهتاب 

آشتی دهد.
حالا... درک واقعیتی تاریخی

فرزندان همان پیرمردها و پیرزن های خواب آلوده را به میهمانی پر از مهربانی دعوت می کند.
با کارت دعوتی در قاب طلایی و منگوله های نقره ای که... همه عاشق ها را نوید خوشبختی می دهد...

راستی که سرمایه سالاری هم بد نیست اگر... در هر غروب هزاران هزار مرد و زن و کودک را بر سر سفره ای بلند و 
هزاررنگ بنشانی.

آش با طعم  
پیاده رو
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نگاه روزيادداشت

 
حسـن فرازمنـد: ضرب المثل معروفى 
ــه مى گويد  ــت ك ــى هس در زبان فارس
ــاب خفته بود، به او گفتند  تنبلى در آفت
تنبل خان لااقل برو سايه بخواب، تنبل گفت: 

سايه خودش مى آيد...
آنقدر  سال  سال هاى  نيز  ما  كولرهاى 
بر بام هايمان در ظل آفتاب ماندند تا آنكه 
شمارى از كارشناسان بهينه سازى مصرف 
برق و انرژى دلشان براى آنها سوخت و بعد 
از كلى برو و بيا به اين نتيجه رسيدند كه بايد 
براى اين كولرهاى مظلوم (كه خود در گرماى 
تابستان مى سوزند تا خنكايى دلپذير را به 
خانه ما بياورند) فكرى كنند و بهترين فكر 
آنها اين بود كه بايد براى  آنها سايبان هايى 
ساخت تا هم خنكاى آنها بيشتر شود و هم 

مصرف برق و آب مان كاهش يابد.
روند  اخير  سال هاى  ظرف  گرچه 
ساخت وساز واحدهاى مسكونى و تجارى و... 
استفاده از كولرهاى گازى (البته با برچسب 
انرژى) شتابى فزاينده گرفته است اما هنوز در 
اكثر واحدهاى مسكونى و تجارى كولرهاى 
آبى به عنوان وسايل سرمايشى حرف اول را 
مى زنند، كولرهايى كه به نظر مى آيد با وجود 
جدول  ضرب هاى محاسبه سوخت برق و آب 
ديگر استفاده از آنها چندان مقرون به صرفه 
نيست. مگر آنكه هر كسى در حد توان و ابتكار 
خود كلاه، سرپوش  يا سايبانى روى كولر خود 
بر پشت بام بگذارد تا آن را از ماندن در معرض 

آفتاب محفوظ بدارد.
بسيارى از كارشناسان صنايع سرمايشى و 
گرمايشى معتقدند كه در صورت استفاده از 
كولر در فضاى يك سايه سار يا گذاشتن آن در 
زير سايه بان، شايد ديگر ضرورتى به استفاده 

از دور تند كولر نباشد.
از سوى ديگر ساختن سايبان هاى فلزى 
يا ايرانيتى براى كولرها هزينه زيادى براى 
مصرف كنندگان دارد. به اين خاطر صاحبان 
كولرها تمايل چندانى به نصب اين سايبان ها 
ندارند و از اين كه در اثر باد يا توفان ازجاكنده 
و تخريب مى شوند دلخورند و گاهى ديده 
شده است كه هنگام تخريب و از جاكنده 
شدن آسيب هاى جانى و مالى به رهگذران 
زده است و نيز خود اين سايبان ها در صورت 
قرار گرفتن در مجاورت آفتاب و باران و برف 
رفته رفته دچار فرسودگى مى شوند به ويژه 
ايرانيت هاى رنگى كه در صورت كم رنگ و 
رو شدن، نور خورشيد به راحتى از آنها عبور 

مى كند و به كولرها مى تابد.
براى حل اين مشكل برخى كارشناسان و 
طراحان شركت هاى توليدكننده تجهيزات 
است  سالى  چند  سرمايشى  و  گرمايشى 
سايه بان هايى  و  شده اند  كار  به  دست  كه 
سادگى  كمال  در  كه  كرده اند  طراحى  را 
بسيار  كارايى  داراى  علمى،  شكل  به  و 
صاحب شهروندان  نياز  با  متناسب  و 

كولر آبى است.
آنها موفق شده اند سايبان هايى را طراحى 
و توليد كنند كه تقريبا روى تمام كولر را 
پوشش سايه اى دهد و نه فقط سقف كولر را و 

نيز امكان عبور هوا و تجديد هواى بين سايبان 
و كولر وجود داشته باشد، سايبان هايى كه 
سبك هستند و از جنس لوله هاى گالوانيزه و 
مقاوم در مقابل زنگ زدگى و بى نياز از جوش 
دائم اتصالات، سايبان هايى كه امكان جمع 
كردن آن ظرف كمتر از 10 دقيقه فراهم 

باشد.
نصيرى  مهندس  و  حبيب پور  مهندس 
دو نفر از طراحان اين سايبان ها در اين باره 
مى گويند: اين سايبان ها طورى طراحى و 
ساخته شده اند كه اگر به صورت دائم از آنها 
استفاده شود 4 سال عمر دارند و اگر فقط در 
فصل گرما روى كولرها نصب شوند 7 سال 
قابل استفاده خواهد بود و مقاومت بالايى در 

مقابل باد و توفان نيز دارند. 
  مصرف برق كولر 

سوى  از  كه  ارزش يابى هايى  براساس 
اگر يك لامپ  توانير منتشر شده  شركت 
كم مصرف  لامپ  يك  20ساعت،  مهتابى 
ساعت،   24 يخچال  يك  40 ساعت، 
راديوضبط 30ساعت و كامپيوتر 10 ساعت 
كار كنند يك كيلووات برق مصرف مى كنند، 
در حالى كه كولر آبى فقط با 2ساعت كار 
كردن يك كيلووات برق مصرف مى كند و 
بدين سان مى توان تصور كرد كه استفاده 
از تمامى روش ها براى كاهش مصرف برق 
و انرژى از ضرورى ترين برنامه هايى است كه 
بايد در صدر برنامه هاى توليد كولرهاى آبى 

قرار بگيرد.
برزنتى  مدل هاى  سازنده  و  طراح  يك 
كه  است  معتقد  آبى  كولر  سايه بان هاى 
كه  ارزان قيمت  برزنتى  سايبان هاى 
مى شود،  ساخته   PVC برزنت هاى  با 
مقرون به صرفه ترين سايبان است و حتى 
غيرفنى ترين افراد هم قادر به نصب آنها روى 

كولرهاى خود هستند.

پارچه هايى  برزنت ها  است  معتقد  وى 
هستند كه گرما را پس مى زنند و به سطح 
زيرين خود منتقل نمى كنند و بدين سان 
از ورود گرما به درون  به طور چشمگيرى 

محفظه كولر جلوگيرى مى كنند.
او مى گويد صاحبان كولر آبى بايد به خاطر 
داشته باشند كه مصرف برق موتور و پمپ آب 
نيز در اثر گرماى داخل كولر افزايش مى يابد 
و حتى لازم است كولرهاى گازى قرار گرفته 
در معرض آفتاب، از پوشش سايبانى برزنتى 

ساده برخوردار باشند.
سازنده  و  طراح  على پناه  مهندس 
جنس  از  كه  شكل  شيروانى  سايبان هاى 
برزنت است، مى گويد: سايبان هاى توليدى 
شركت ما، در سال 90 به طور رسمى به ثبت 
و به تاييد سازمان ملى استاندارد و سازمان 
بهره ورى مصرف انرژى هم رسيده است و 
ما با توليد اين سايبان ها اثبات كرديم كه 
صرفه جويى 6ليترى آب در روز و صرفه جويى 
يك گريدى در مصرف برق براى صاحبان 
كولرهاى آبى را فراهم كرده ايم. در همين حال 
سرماى درون كولر را به 4 درجه سانتيگراد 
افزايش داديم و موجبات عمر بيشتر پوشال 
و جلوگيرى از ورود بوى نامطبوع به داخل 
منازل و جلوگيرى از فرسايش رنگ و لوازم 
داخل كولر را فراهم آورديم و اكنون محصول 

ما روانه بازار شده است.
  نوازش كولرها

اينها كافى نيست و دارنده يك كولر بايد 
تمامى جوانب فنى را رعايت كند تا كولرش 
هنگام كار كردن از كمترين انرژى ممكن 
استفاده كند، مثلا عوض كردن سال به سال 
پوشال ها، حتى اگر نو به نظر بيايند.  براى 
تميز نگه داشتن كولرها از مايع سفيدكننده 
باعث  كار  اين  كرد.  استفاده  مى توان  هم 
و  مانده  آب  آزاردهنده  بوى  از  جلوگيرى 

سفيدكننده  مايع  و  شد  خواهد  لجن زده 
مى تواند در از بين بردن اين بوى بد به شما 

كمك كند. 
سيستم هاى  كارشناسان  گفته  به 
سرمايشى، شما مى توانيد يك استكان بزرگ 
يا شيشه شوى را داخل  مايع سفيدكننده 
سينى  آب كولر بريزيد و پنجره هاى آن را 
در جاى خود قرار دهيد، پس از آن بدون 
آنكه فن كولر را روشن كنيد، فقط پمپ آب 
را بزنيد تا آب به جريان درآيد و پوشال ها 
كاملا به آب حاوى مايع سفيدكننده آغشته 
شود، 30 دقيقه تا يك ساعت صبر كنيد بعد 
از آن سينى آب را كاملا تخليه كنيد و آن 
را بشوييد و دوباره پر از آب كنيد و دوباره 
يك نصف استكان مايع سفيدكننده يا مايع 
شيشه شوى را داخل سينى يا تشتك كولر 
بريزيد هر 10 روز تا دو هفته يك بار اين كار 

را تكرار كنيد.
يادمان باشد كه كولر بايد از كمترين ميزان 
كانال كشى در معرض آفتاب برخوردار باشد 
و اگر مجبور به استفاده از كانال طولانى 
با  را  كانال ها  روى  كه  است  بهتر  شديم، 

پشم شيشه يا ديگر عايق ها بپوشانيم.
اما همه ما زمانى تمام تمهيدات را براى 
كاهش مصرف انرژى به كار مى گيريم كه از 
قيمت سوخت آن اطلاعات اوليه را داشته 

باشيم و بدانيم.
آمارهاى منتشرشده از سوى وزارت نيرو 
حكايت از آن دارند كه 26درصد از مصرف 
برق بخش خانگى متعلق به كولر و يا ديگر 
وسايل سرمايشى يا گرمايشى است و معمولا 
كولرهاى تا سقف 3000 با مصرف 6 ساعت 
در روز در هر دوره قرائت كنتور 110 كيلووات 
و كولرهاى تا سقف 4500 با 6 ساعت كاركرد 
در هر دوره قرائت كنتور 180 كيلووات برق 

مصرف مى كنند.

نگاهى به روند ساخت سايبان براى كولرهاى آبى

سايه خودش مى آيد...
  

شدن  سوار  مترو  عرفى نژاد:  شقايق   
ديگر اين روزها تبديل به يك واقعيت سفر 

درون شهرى شده است.
در  آرامش  احساس  مثل  صدالبته  ميان  اين  در 
ارزش هاى  از  مواظبت  آپارتمان نشينى  و  همسايگى 

فرهنگى و اجتماعى از اهميت بالايى برخوردار است.
در بسيارى از كشورهاى پيشرفته و يا در حال توسعه 
راست  سمت  از  گرفته اند  ياد  كه  سال هاست  مردم 
خيابان و پله برقى و پله معمولى حركت كنند كه ديگر 

برخورد فيزيكى پيش نيايد.
برگرديم به مقوله مترو و به ويژه در بخش هاى شلوغ، 
در يك توقف و پياده و سوار شدن مسافران بيرون و 
درون قطار، بعضى ها چنان با حيرت و عصبانيت و گاهى 
طلبكارى به هم نگاه مى كنند كه انگار قرار است چند 
لحظه بعد كوهشان آتش فشان شود. دو طرف يكى 
اشاره  به سينه هم  غيرمحق چنان  و ديگرى  محق 
مى روند و به هم مى تازند كه باورنكردنى است. با اينكه 
اعلام شده قبل از خروج مسافران از قطار لطفا سوار 
نشويد، اما كو گوش شنوا! به مجرد توقف قطار از دو 
طرف فشار آغاز شده و بلبشوى واقعى صورت مى گيرد، 
به شكلى كه در، با درماندگى باز و بسته مى شود، اين 
يعنى توقف بيش از برنامه و اختلال در كار برنامه ريزى 

حركت قطار.
بارها و بارها اعلام شده امروز هيچ دستفروشى حق 
ورود به واگن ها را ندارد، ولى به مجرد ورود به واگن ها 
دستفروشان با انواع و اقسام كالاهاى چينى و ترك و 
وارداتى با صداى بلند اقدام به ارائه و فروش اجناسشان 
پياده  و  «اوج» سوار  در  كنيد  تصور  مى كنند، حالا 
شدن مسافر در حالى كه هيچ منفذى براى گذر هوا 
هم نيست، اين دستفروشان محترم با فشار از لابه لاى 
مسافران عبور كرده و نسبت به فروش اجناسشان اقدام 

اساسى مى كنند. 
تا اينجاى قضيه، هيچ تقصيرى دامنگير عوامل و 
افراد مربوط به مترو نمى شود، آنچه كه اتفاق مى افتد از 
جانب مسافران است كه بدون توجه به پر شدن واگن ها، 
با فشار و عصبانيت وصف نشدنى مى خواهند حتى به 
قيمت آزار و اذيت ديگر افراد، سوار شوند و به هيچ وجه 
هم كوتاه نمى آيند، آن هم در وضعيتى كه براى رفاه 
تمامى مسافران هم صندلى و نيمكت به اندازه كافى 
هست و هم جاى ايستادن ديده شده و در تابستان كولر 
خنك هست، اما فشار جمعيت چنان آزاردهنده است 

كه كولر به آن خنكى كارى از پيش نمى برد. 
بخش ديگر مسئله برمى گردد به التماس گونه هاى 
تبليغى، مثل تصويرى كه نشان مى دهد چند تن از 
جوانان سرحال روى پله هاى برقى در حال پريدن و بالا 
و پايين رفتن هستند و جايى ديگر دو نفرشان به بيرون 

از محوطه پرتاب شده اند و مضمون ارائه شده تبليغى 
هم اين است كه: «با رفتارهاى غلط و ناشايست باعث 

خرابى و از كار افتادن دستگاه هاى برقى نشويد».
 اتفاقا در مسير اين بنر تبليغى دو سه جوان سرحال 
يك تصوير چاپى دو مترى را مورد حمله قرار داده و 
براى سه خانم حاضر در تصوير كه در حال خوردن و 
نشان دادن شيشه هاى شربت هستند، با خودكارهاى 
مشكى و آبى سبيل و ريش مى گذارند. اگر به داد تصوير 
نرسيده باشند مى توانيد اين حركت آزاردهنده را در 

يكى از ايستگاه هاى دروازه دولت به تجريش ببينيد.
حالا در كنار همه اتفاق ها به اين نكته بپردازيم. پول 
و زحمت و ده ها سال برنامه ريزى و حضور مهندسان 
در  به ويژه  خارجى  و  داخلى  نيروهاى  و  متخصص 
ميانه هاى جنگ و دفاع مقدس و سال ها كار در زيرزمين 
كلانشهر تهران عاملى شد در جهت شكل گيرى يكى از 
بزرگترين ساختارهاى مهم در امر رفت وآمد مردم كه 
اگر نبود، جمعيت زيرزمينى در كناره هاى خيابان ها 
پيچيده ترين مشكلات ترافيكى را به وجود مى آورد و 

كلافه بودن به همه جا تسرى پيدا مى كرد.
حالا چنين رويداد بزرگى كه روزانه ميليون ها سفر 
درون شهرى را شكل مى دهد، توسط آنها كه قانون ورود 
و خروج به داخل واگن ها را به هيچ مى انگارند به بازى 

گرفته شده است.
در مترو بايد همچون همه مردم كشورهاى صنعتى 
و پيشرفته عمل و حركت كرد، يعنى به يكديگر احترام 
برخوردهاى  از  كرد،  رعايت  را  گذاشت، حرمت هم 
نادرست جلوگيرى و رفتارى كاملاً انسانى و شايسته 
هرچند  اجتماعى  زندگى  براى  جايى  مترو  داشت. 

كوتاه مدت است.
مترو، ازجمله نشانه هاى تجدد و پيشرفت و توسعه 

است. اين واقعيت را بايد فهميد و... فهماند.

مترو،
واقعيتى كه بايد فهميد و فهماند

 در خنكاى بى انرژى بادها!

ــتى و ساده  ــبه سرانگش  گروه گزارش: با يك محاس
ــه اى كه اين  ــن انرژى هاى بى روي ــوان دريافت كه اي مى ت
ــم، جز ورود  ــم مصرف مى  كني ــن روزها داري ــال  ها و اي س
ــارت به اين آب و خاك چيزى نيست و اين خسارت  خس
ــتاوردهاى  ــدن در برابر دس ــم به خاطر مغلوب ش را داري
معمارى نوين يكى دو قرن اخير مى پردازيم. پرداخت اين 
ــنت ها و به ويژه  ــد كه ما به س ــارت ها از روزى آغاز ش خس
ــت كرديم و يادمان رفت  ــنتى خودمان پش به معمارى س
ــتگان ما بدون داشتن هر نوع وسيله سرمايشى و  كه گذش
ــرق و جريان آب، روزگارى  ــى مدرن و متصل به ب گرمايش
ــنتى  ــتند و نوع بافت و معمارى س خوش و خنك نيز داش
در همه جاى كشورمان زمستان ها مى  توانست گرمابخش 

و تابستان ها مى توانست خنك كننده باشد.

هنوز در گوشه و كنار مملكت از آثار و بقاياى معمارى كهن 
كه در آنها اثرى از هيچ وسيله سرمايشى و گرمايشى نبود 
ديده مى شود و هنوز هم كه سياحان و گردشگران به خلوتگاه 
اين بناها پا مى گذارند نور مناسب، گرما يا خنكاى مورد نياز 

خودشان را از در و ديوار اين بناها دريافت مى كنند.
به راستى آن ديوارها و سقف هاى آجرى، خشتى و گلى در 
خود چه داشتند كه  انسان را در هر شرايطى به گرما و خنكاى 
مورد نيازش مى رساندند؟ اين سوالى است كه صاحبان صنايع 
مصالح ساختمانى و مهندسان و كارشناسان حوزه اقتصاد 
انرژى بايد آن را يك بار ديگر مورد بحث و بررسى جدى قرار 
دهند و علت اصلى آن زيست بى نياز به انرژى مصنوعى و 
صنعتى را از در و ديوارهاى گلى و كاه گلى آن جويا شوند و 
ساخت تهويه جات و تجهيزات سردكننده و گرمايشى را نيز به 
همان سمت و سويى ببرند كه مردمان روزگاران نه چندان دور 
ما با استفاده از آنها، بادهاى خنك را در طبيعى ترين اشكالش 
وارد حوزه زيست خود مى كردند يا زمستان ها با بستن درهاى 
تودرتو مانع از ورود سرما به محل زندگى خود مى شدند و 
تمام سوخت آنها مقدارى چوب، هيزم و در نهايت زغال بود 
كه بايد در منقل و كرسى مصرف مى كردند، آن هم منابعش 
همواره در دسترس شان بود و با استفاده از چوب هاى زائد 
باغ ها و مزارع خود مى  توانستند آن را به آسانى تامين كنند و 
حتى مدفوع حيوانات اهلى در اين رهگذر به آنها كمك قابل 

توجهى مى كرد.
اما ناگهان ما را چه شد كه آن بناهاى خنك تابستانى 
و گرم زمستانى را يكى بعد از ديگرى بر هم كوبيديم و به 
جاى آنها برج ها و آپارتمان هايى با استفاده از نازك ترين و 
صدمه پذيرترين پوشش ها و ديوارها ساختيم! ديوارهايى كه 

نور، صدا و گرما و سرما به آسانى از آنها عبور مى كند و مى گريزد. 
ديوارهايى كه به آسانى هجمه هر نوع سرما و يخبندان را وارد 
خانه مى سازد و ما مجبور به استفاده از تجهيزات گرمايشى يا 

كولر در مقابل ورود و خروج اين انرژى ها هستيم؟
به راستى ما را چه شد كه فراموش كرديم در روزگارى 
نه چندان دور، در همين منطقه كويرى كرمان و يزد خودمان 
– كه به شهر بادگيرها معروف بود- يك بادگير روى بام هر 
خانه بود كه بى نياز از هرگونه برق و انرژى خاصى، به راحتى 
مى توانست گرماى سوزان تابستان هاى كوير را تبديل به 
نسيمى خنك و دل انگيز كند و هر خانه اى در اين منطقه  
كويرى، محلى به نام اتاق بادگير داشت كه از آنجا هواى خنك 

را به ديگر اتاق هاى منزل هدايت مى كرد.
به راستى آيا معماران و سازندگان برج هاى آپارتمانى چيزى 
به نام «بادگير» را مى شناسند؟ آيا تصور نمى كنند كه روزى 
مى توان از همان تجربيات انبوه قرن ها زندگى در سايه سار 
همان بادگير ها بهره ببرند و دست به كارى زنند كه غصه 
سرآيد و ديگر نيازى به اين همه هول و ولا براى كاهش مصرف 
انرژى نداشته باشيم؟ ما به انبوه سازندگان تجهيزات و مصالح 
ساختمانى پيشنهاد مى دهيم و از آنها مى خواهيم يك بار هم 
شده سرى به منطقه يزد بزنند و ساعتى را در سايه سار بادهاى 
خنك بادگيرهاى منطقه كويرى يزد استراحت كنند، شايد 
وقتى از خواب قيلوله در زير سايه خنك آن خانه هاى خشتى 
و قديمى و بادگيرها برخاستند به اين فكر بيفتند كه چگونه 
مى توان موضوع مصرف انرژى را در ساختمان به صفر رساند 
يا منتفى كرد يا اصلا چگونه مى توان از باد همين بادگيرها 
انرژى هاى موردنياز و برق خانه را تامين و نيروگاه هاى بادى 

كوچك خانگى ايجاد كرد .

ــمان داغ، زمين داغ، چشم هايت   شاهين صحرا : آس
ــود را مى بيند. به خانه  ــفالت بلند مى ش گرمايى كه از آس
ــار دهى و  ــى تنها به اين اميد كه كليد كولر را فش مى رس
ــپارى. ناگهان كولر  ــت خنكاى بادش بس خودت را به دس
ــد را بالا و پايين  ــود. چند بار ناباورانه كلي ــن نمى ش روش

مى كنى اما بى نتيجه است. برق رفته...
در رده بندى هاى جهانى، ايالات متحده امريكا در توليد 
و واردات برق رتبه اول را به خود اختصاص داده است. در 
اين رده بندى ايران در مصرف برق رده 18 و چين رده 

اول را دارد. 
صداوسيما  از  تصاويرى  خود  كودكى  از  ما  تمامى 
و تبليغات گسترده در ذهن داريم كه بابا برقى براى 
صرفه جويى در مصرف برق به راه هاى مختلفى متوسل 
مى شد و شايد در هيچ كدام از اين راه ها نتوانست به 
آنچه كه مى خواهد دست پيدا كند و هيچ كدام از ما به 
مصرف كنندگان درستى از منابع به خصوص برق بدل 
نشديم. تمامى اين موارد نشان از اين دارد كه فرهنگ 
مصرفى كه در جامعه ما وجود دارد نياز به اصلاح جدى 
دارد. عادات و فرهنگ هاى مصرفى آن گونه نيست كه 
بتوان آن را در مدتى كوتاه تغيير داد اما فرهنگ ها، 
سيستم هاي پويايي هستند كه در خلأ وجود ندارند و در 
نتيجه در معرض تغييرند. همچنين فرهنگ ها در معرض 
نوسانات هستند و به ندرت ثابت باقي مي مانند. اما بايد 

براى تغيير آن در مسيرى درست قدم گذاشت. 
فرهنگ ها در تغيير و تحول مداوم هستند؛ البته اين 
تغيير به آرامي صورت مي گيرد (يك يا دو نسل بايد بگذرد 
تا بتوانيم اثري از يك جابه جايي اساسي ببينيم). آنچه 
كه سال هاست در كشور ما براى آن تلاش شده تغيير 
در فرهنگ مصرفى مردم جامعه در بخش هاى انرژى 
است. اما با ميزان مصرف انرژى كه ما ايرانيان داريم 
نشان دهنده آن است كه با تمامى تلاش هاى انجام شده 

تغييرى صورت نگرفته است.

 راه هاى دولت براى كاهش مصرف
لباسشويى، چرخ  تلويزيون، يخچال، فريزر، ماشين 
گوشت، اتو، راديو ضبط، كامپيوتر، ويدئو، مايكروويو، 
سرخ كن، ماشين ظرفشويى، مخلوط كن، كولرهاى آبى 
و گازى، بخارى برقى، آبميوه گيرى، سشوار و پلوپز و... 
تعدادى از وسايلى است كه مى تواند در يك خانواده 
متوسط شهرى وجود داشته باشد كه با وجود اين تنوع و 
تعداد وسايل در خانواده ها قطعا استفاده بهينه از انرژى را 

ضرورى تر مى سازد. 
با توسعه جوامع و افزايش روزافزون گرايش به مصرف 
لوازم برقى در خانواده ها ميزان مصرف برق خانگى نيز 
افزايش يافته و طبق آمارها مصرف برق خانگى در ايران 
2/5 برابر استاندارد جهانى است؛ يعنى در بخش خانگى 
و تجارى كشور 37درصد از انرژى مصرف مى شود. به 
همين منظور دولت تلاش دارد تا از روش هاى گوناگون 
براى كاهش مصرف برق استفاده كند، اعمال جريمه و 
قطع برق مشتركان پرمصرف تاكنون نتوانسته راه حل 
مناسبى براى مديريت مصرف برق باشد از اين رو تعريف 
استاندارد و ميزان مصرف برق در لوازم خانگى را در 
دستور كار خود قرار داده و طى چند سال اخير از طريق 
دستگاه هاى مختلف به كنترل ميزان برق مصرفى در 

لوازم خانگى مبادرت ورزيده است. 
الزام صنايع توليدى به نصب برچسب انرژى نخستين 
در  برق  انرژى  مصرف  كنترل  زمينه  در  دولت  گام 
وسايل خانگى بود، اما اكنون دولت گام خود را فراتر از 
اين برداشته و از واردات لوازم پرمصرف و بدون علامت 
استاندارد B و A جلوگيرى مى كند كه طى يك ماه اخير 
دستورالعمل آن صادر شده است. آنچه دولت را بر اين 
تصميم واداشته اين است كه وسايل انرژى بر خانگى ما 
نسبت به مدل هاى بهينه جهانى حداقل 40 درصد بيشتر 

انرژى مصرف مى كنند.
هم اكنون بيش از 18 ميليون خانوار شهرى و روستايى 
در كشور زندگى مى كنند. با پيشرفتى كه در توليد و 
تحول  آن  به دنبال  داده  رخ  برقى  محصولات  عرضه 
ايجاد شده به طورى كه در  فرهنگى نيز در خانواده ها 
بسيارى از منازل ايرانى به ويژه خانوارهاى شهرى بيش از 

20 نوع وسيله برقى وجود دارد. 
با شروع هدفمندى يارانه ها و افزايش قيمت حامل هاى 
انرژى بسيارى از افراد به فكر كاهش مصرف حامل هاى 
انرژى و برق و آب افتاده اند اما به راه هايى غير از اصلاح 
دادن  قرار  از جمله  راه هايى  انديشيده اند.  الگو مصرف 
وسيله هاى خاص روى كنتور ها  يا دستكارى كنتورها 
بهره وري  سازمان  مديرعامل  راه هاست.  اين  از جمله 
انرژي چند وقت پيش به مصرف كنندگان هشدار داد 
كه از تهيه و استفاده از تجهيزات كاهنده مصرف برق كه 

داراي نشان استاندارد نيستند، خودداري كنند. 
سعيد مهذب ترابي گفته بود سازمان بهره وري انرژي 
به هيچ وجه خريد و استفاده از وسايل كاهنده مصرف برق 
كه داراي مهر و نشان استاندارد نيستند را تاييد نمي كند و 
مردم از خريد و استفاده از دستگاه هاي غيرمجاز كاهنده 

مصرف برق خودداري كنند. 
به گفته وي، پس از اجرا شدن هدفمندسازي يارانه ها 
در كشور و اصلاح تعرفه هاي انرژي، تعدادي از افراد 
سودجو با روش هاي مختلف از طريق ارسال پيام كوتاه، 
تبليغات رسانه اي در مطبوعات و پخش بروشور به تبليغ 
و فروش دستگاه هايى براى كاهش مصرف روى آورده اند.

 شايد زمان آن رسيده است كه با تغيير عادات كوچك 
زندگى بتوان در مسيرى منطقى از مصرف پيش رفت و 
هم اكنون كه اين سطرها را مى خوانيم به فكر آن باشيم 

كه چراغ اضافه راهرو را خاموش كنيم. 

از لبخندهاى بابا برقى
تا جريمه هاى دولت 
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 سـمانه گلاب- گروه بـورس كالا: رينگ 
ــلات اين بازار از  ــيمى بورس كالا و معام پتروش
ــال جارى يكى از محل هاى بحث  ارديبهشت س
ــايعه دستور وزير صنعت،  و انتقاد بود. در ابتدا ش
ــراى توقف عرضه محصولات  معدن و تجارت ب
ــد تا رينگ  ــازار باعث ش ــيمى در اين ب پتروش
ــوكى چند روزه  ــورس كالا با ش ــيمى ب پتروش
ــود هرچند اين شايعه بلافاصله توسط  مواجه ش
ــد اما  وزارت صنعت، معدن و تجارت تكذيب ش
نگرانى هايى را براى مصرف كنندگان اين كالاها 

به وجود آورد.
در  كالا  قيمت  تفاوت  ديگر  سويى  از 
رينگ پتروشيمى با بازار آزاد باعث شده بود 
عرضه  به  تمايلى  پتروشيمى  شركت هاى 
محصولات خود در بورس كالا نداشته باشند و 
آن حجم از كالاهايى كه عرضه مى گرديد نيز 
در دام واسطه گران اسير مى شد تا در بازار آزاد 
و با قيمت هايى بالاتر به فروش برسد. مجموع 
اين عوامل باعث شد تا وزير صنعت ، معدن و 
تجارت در جلسه اى با مسئولان سازمان بورس 
بر مبناى تصميم گيرى شوراى رقابت ،  مبناى 
را  پتروشيمى  محصولات  پايه  قيمت گذارى 
در بورس كالا از ارز مبادله اى به ارز آزاد تغيير 
قيمت  افزايش  باعث  كه  تصميم  اين  دهند. 
فروش محصولات پتروشيمى در بورس كالا و 
حذف بازار سياه و دلالان از اين بازار مى شود 
لبخند را به لب صاحبان صنايع پتروشيمى 
كشور بازگرداند. براساس اين مصوبه از شنبه 14 
تيرماه مبناى محاسبه قيمت پايه محصولات 
پتروشيمى در بورس كالا از ارز مبادله اى به 

ارز آزاد تغيير يافت. اين در حالى است كه همه 
ملزم  پتروشيمى  محصولات  توليدكنندگان 
هستند تمام محصولات خود را در بورس كالا 
به فروش برسانند.  تبعات اين ابلاغيه را مى توان 
هم از نظر عرضه كنندگان اين محصولات و هم از 
منظر توليدكنندگانى كه نهاده هاى توليد خود 

را از بورس كالا تهيه مى كنند، بررسى كرد. 
پارس  كارگزارى  مديرعامل  رابطه  اين  در 
ايده بنيان اين سياست را مقابله  با فساد و رانت در 
بازار دانست و در گفت و گو با خبرنگار 
عنوان كرد:  محدوديت هايى كه دولت قبل روى 
قيمت گذارى اعمال كرد، عملا يك محدوديت 
غيراستاندارد به لحاظ كاركردى بود و بورس 
كالا را به يك سوپرماركت با قيمت هاى از پيش 

تعيين شده تبديل كرد. 
  حذف رانت با آزاد سازى قيمت

هاشم باروتى تصريح كرد: سياست كنترل 
قيمت درنهايت ايجاد فساد و رانت مى كرد كه 

بخش عمده اى از آن به جيب دلال ها مى رفت.
وى به همين دليل تصميم شوراى رقابت را 
قابل دفاع دانست و افزود: اين سياست باعث 
از  و  واقعى كشف شوند  قيمت هاى  مى شود 
حجم رانت بازار كاسته شود. باروتى در مورد 
آثار قيمتى اين سياست نيز توضيح داد: به 
احتمال زياد در ابتداى كار يك افزايش قيمت 
خواهيم داشت اما بعد به ثبات مى رسيم و از 
افزود:  وى  مى شويم.   خارج  رانتى  وضعيت 
بديهى است اگر قيمت ها در بورس كالا افزايش 

غيرمنطقى داشته باشد، خريدار از بازار خارج 
را  قيمت هاى خود  بايد  و عرضه كننده  شده 
تعادلى كه  قيمت  نهايت  در  و  متعادل كند 
مورد نظر عرضه كننده و تقاضا كننده در بازار 
رفيعى،  محمد مهدى  مى آيد.  به دست  است، 
اين  نيز  نهايت نگر  كارگزارى  كالايى  مدير 
سياست را گامى جهت خروج دلال ها از بازار 
عنوان كرد و به خبرنگار ما گفت: بى شك بخش 
مهمى از متقاضيان مواد پتروشيمى در بازار، 
توليدكنندگان واقعى هستند اما نمى توان منكر 

حضور واسطه ها در بازار بود.
 تقسيم بندى محصولات پتروشيمى 

اين در حالى است كه محمدحسن صفرپور، 
كارگزارى  پتروشيمى  و  نفت  كارشناس 
آتيه انديشان تاثير اين مصوبه را بر محصولات 
اين  نمى داند.  يكسان  پتروشيمى  مختلف 
پتروشيمى ها  محصولات  بورس  كارشناس 
را به سه دسته مختلف تقسيم و عنوان كرد: 
پتروشيمى ها در چند ماه گذشته با مذاكراتى كه 
داشته اند براى برخى از محصولات خود دامنه 
نوسان 5 تا 10درصد گرفتند كه در نتيجه آن، 
قيمت اين محصولات به قيمت بازار نزديك 
شد. بنابراين مصوبه جديد روى اين بخش از 

محصولات تاثير زيادى نخواهد داشت.
وى دسته دوم را مربوط به توليد اوره دانست 
و افزود: توليدكنندگان اوره 5درصد محصولات 
خود را در بازار آزاد به فروش مى رسانند و 30 تا 
40درصد آن را با نرخ ترجيحى به دولت تحويل 
مى دهند تا دولت آن را براى مصارف كشاورزى 
باقيمانده  دهد.  قرار  كشاورزان  دراختيار 
محصول آنها نيز صادر مى شود. صفرپور اضافه 
كرد: مصوبه مذكور توضيح نمى دهد كه آيا 
محاسبه قيمت پايه بر حسب ارز آزاد مشمول 
نرخ ترجيحى اوره اى كه به دولت تحويل مى شود 
نيز خواهد شد يا خير. اگر نرخ جديد شامل اوره  
تحويلى به دولت نيز باشد، قيمت سهام اين 
گروه افزايش خواهد يافت. در غير اين صورت 
در اين صنايع نيز تغيير زيادى مشاهده نخواهد 
شد.  وى توضيح داد: با اين مصوبه بيشترين 
تغيير مثبت براى توليدكنندگان پليمر اتفاق 
خواهد افتاد. در مورد اين محصول، همواره صف 
تقاضا وجود داشت و قيمت در بورس 15درصد 
كمتر از بازار تعيين مى شد. صفرپور تصريح 
كرد: علاوه بر اين محصولات پليمرى ممنوعيت 
صادرات داشتند، با اين مصوبه شركت ها اجازه 
دارند قيمت ها را با نرخ ارز آزاد حساب كنند و در 

صورت عدم تقاضاى داخلى براى اين محصول، 
آن را صادر كنند. در نتيجه قيمت اين محصول 
افزايش خواهد يافت و مى توان انتظار داشت 

سهام اين شركت ها افزايش قيمت داشته باشد.
  تعيين قيمت پايه به صورت روزانه 

وى يكى از ايرادات اين مصوبه را كشف قيمت 
پايه با وقفه دوهفته اى دانست و اظهار كرد: در 
اين ابلاغيه آمده است كه قيمت پايه هر دوهفته 
يكبار اعلام مى شود. اين موضوع يك فاصله 
زمانى ايجاد مى كند و در نتيجه آن بورس كالاى 
كشور نسبت به شوك هاى جهانى با يك وقفه 

دوهفته اى عكس العمل نشان مى دهد.
اين كارشناس حوزه نفت و پتروشيمى تاكيد 
كرد: به نظر مى رسد تعيين قيمت پايه بايد 
روزانه يا حداكثر هفته اى انجام شود. در غير 
اين صورت در اين وقفه دوهفته اى، با هر اتفاقى 
در بازارهاى جهانى، مى تواند يك صف خريد يا 
فروش در بازار شكل بگيرد كه اين موضوع نيز راه 

را براى دلالى در بازار باز مى كند.
  مصرف كنندگان چه مى گويند؟

با توجه به همه موارد فوق به نظر مى رسد 
اين ابلاغيه پيام هاى خوشى را براى شركت هاى 
پتروشيمى و سهامداران آنها درپى داشته باشد. 
با اين حال در سمت مقابل، توليدكنندگانى قرار 
دارند كه با افزايش قيمت نهاد ه هاى توليد خود 
روبه رو شده اند. در شرايطى كه توليدكنندگان 
از مشكلات كمبود نقدينگى به ستوح آمده اند، 
آنها  توليد  نهاده هاى  قيمت  دوباره  افزايش 
مى تواند شوك دوباره اى براى توليد كشور باشد. 
در اين رابطه رييس اتحاديه تعاونى صنعت 
نابودكننده صنايع  را  اين مصوبه  پلاستيك، 

پايين دستى كشور دانست.
امتيازات  بر  تاكيد  ضمن  رضازاده  نصراالله 
ويژه اى كه صنايع پتروشيمى از آن برخوردار 
تحويلى  نفتاى  قيمت  كرد:  تصريح  هستند، 
و  جهانى  قيمت  95درصد  پتروشيمى ها  به 
قيمت گاز تحويلى به آنها 10 سنت و معادل 
25درصد قيمت جهانى است.   وى افزود: علاوه 

بر اين، پتروشيمى هاى كشور مواد اوليه را به 
وسيله خط لوله اى كه دولت آن را تجهيز كرده 
است تهيه مى كنند و در نتيجه هزينه حمل و 
نقل آنها كاهش مى يابد. اين در حالى است كه 
پتروشيمى هاى كشورهاى ديگر هزينه حمل 
با كشتى دارند و اين موضوع هزينه تمام شده 
آنها را بالا مى برد. رضازاده ادامه داد: در چنين 
شرايطى بايد پرسيد با كدام منطق اين امتياز 
به پتروشيمى ها تعلق مى گيرد كه با ارز آزاد 
اتحاديه  بفروشند. رييس  را  محصولات خود 
اين  با  كرد:  بيان  پلاستيك  صنعت  تعاونى 
تصميم سود پتروشيمى ها تا حدود 40درصد 
بيشتر خواهد شد اما سوال اين است كه آيا 
صنايع پايين دستى نيز مى توانند محصولات 
خود را با همين حاشيه سود به فروش برسانند. 
اين فعال اقتصادى برخى از حمايت هاى دولتى 
را ضدتوليد دانست و توضيح داد: از زمانى كه 
كرده  اعلام  تجارت  و  معدن  صنعت  وزارت 
با  تنها  پتروشيمى ها  تخلفات  پرونده  است، 
اجازه وزير به تعزيرات فرستاده مى شود، شاهد 
در  هستيم.  دستور  اين  از  سوءاستفاده هايى 
نتيجه اين دستور پتروشيمى ها بخش  عظيمى 

از كالاى خود را خارج از بورس فروختند.
داخل  توليد  كرد:  عنوان  نهايت  در  وى 
كشور در حوزه صنعت پلاستيك در سال88 
معادل 1ميليون و 750هزار تن بود كه با رشد 

تن  950هزار  و  3ميليون  به  120درصدى 
رسيد و 430هزار شغل پايدار ايجاد كرد. با اين 
شرايط اما انتظار مى رود توليد به ميزان سال 
1388 بازگردد و حدود 1ميليون و 950هزار 
تن واردات داشته باشيم. اين در حالى است كه 
واردات سال قبل كشور 540هزار تن بود.  در 
مجموع به نظر مى رسد اين مصوبه ، موافقان 
پنجره هاى  از  كه  باشد  داشته  مخالفانى  و 
مختلفى به اين تصميم نگاه مى كنند. بر همين 
اساس در سلسله گزارش هاى بعدى به بررسى 
و  مصرف كنندگان  توليدكنندگان ،  ديدگاه 
واسـطه گران در خصـوص اين مصوبـه خواهيم 

پرداخت.

با تصميم وزير صنعت، معدن و تجارت:

لبخند به لب پتروشيمى ها بازگشت

 سياست تغيير قيمت پايه 
محصولات پتروشيمى باعث 

مى شود قيمت هاى واقعى 
كشف شوند و از حجم رانت 

بازار كاسته شود به نظر مى رسد تعيين قيمت 
پايه بايد روزانه يا حداكثر 

هفته اى انجام شود. در غير اين 
صورت در اين وقفه دوهفته اى، 

با هر اتفاقى در بازارهاى 
جهانى، مى تواند يك صف خريد 

يا فروش در بازار شكل بگيرد

مبناى محاسبه قيمت پايه 
محصولات پتروشيمى در 

بورس كالا از ارز مبادله اى به 
ارز آزاد تغيير يافت 

يكى از اهداف بورس كالا، ساماندهى بازارهاى كالايى است. 
براى ساماندهى بازارهاى كالايى راه هاى گوناگونى وجود دارد 
كه بورس كالا يكى از اين راه هاست. اين بازار مزيت هاى بسيارى 

دارد. 
5 مزيت اين بازار به شرح زير است:

1- شفافيت معاملات، يعنى در اين بازار نرخ خريد و فروش 
كالا به صورت آشكار ثبت مى شود. 
2- حذف واسطه هاى معاملاتى. 

3- بورس كالا را مى توان عامل كاهش هزينه هاى جانبى 
معاملات از قبيل بازاريابى دانست. 

4- متمركز كردن معاملات كالايى و از بين بردن فاصله ميان 
توليدكننده و مصرف كننده. 

5- پوشش دادن ريسك قيمتى در معاملات. 
براى رسيدن به اين اهداف و مزيت ها در بورس كالا بايد به 
گسترش و نفوذ اين بازار پرداخت. به نظر من، اين گسترش 
بايد از 2 راه صورت گيرد. راه اول افزايش عمق بورس كالاست 
كه به دليل تنوع محصولات در گروه پتروشيمى، تا حدودى 
اين مهم انجام شده است. از سويى ديگر با ورود محصولات 
وارداتى در كنار محصولات داخلى در بازار رقابت ايجاد شده 
است. علاوه بر اينها براى گسترش بورس كالا از طريق افزايش 
سطح هم بايد راهكارهايى انديشيده شود كه ازجمله آنها تنوع 
محصولات در بازار قراردادهاى آتى است. براى رسيدن به اين 
اهداف سازمان بورس به تنهايى نمى تواند اقدام كند و بايد با 
نهادهاى متولى صنعت و نهادهاى مالى همكارى داشته باشد. 
در اين زمينه بورس كالا بايد افرادى را براى آموزش مديران 
ارشد تربيت كند و با وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان 
امور مالياتى تعامل بيشترى داشته باشد. براى نمونه، سازمان 
امور مالياتى، توليدكنندگان و مصرف كنندگان را مجاب كند كه 
فقط در صورتى دفاتر مالياتى آنها را مى پذيرد كه از طريق بورس 
كالا معاملات خود را انجام دهند. يا براى نمونه، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت براى كاهش هزينه خودروسازان، آنها را مجاب 
كند كه آهن و ورق مصرفى خود را از بورس كالا خريدارى كنند 
و در نتيجه آن، توليدكنندگان هيچ كالايى را خارج از بورس 
معامله نمى كنند. در اين شرايط اگر براى محصولات عرضه شده 
توسط توليدكننده در بورس كالا مشترى نبود، عرضه كننده 
مى تواند محصول خود را در خارج از بورس كالا ولى با همان 
قيمت داخل بورس، به فروش برساند.علاوه بر موارد فوق، بايد 
با تسهيل قوانين در بورس كالا، توليدكنندگان و خريداران 
را براى ورود به اين بازار تشويق كرد.  براى توسعه بورس كالا 
مسئولان بايد اقدام به تسهيل قوانين براى عرضه كنندگان 
مناسب،  سازوكارهاى  ايجاد  با  تا  كنند  مصرف كنندگان  و 
معاملات راحت تر و در زمان كمترى انجام شود. علاوه بر اينها 
بايد شرايطى ايجاد شود كه توليدكنندگان و مصرف كنندگان 
بدون پرداخت هزينه هاى جانبى به بورس كالا ورود پيدا كنند. 
تمام اين عوامل باعث ترغيب افراد براى معامله در بورس كالا 
مى شود. به عبارت ديگر، بورس كالا بايد براى پذيرش محصول 
و مشترى از الگوى ساده و قابل فهم استفاده كند. زيرا بورس 
نه تنها  تاكنون  ولى  است  بسيارى  قابليت هاى  داراى  كالا 
مسئولان ارشد بلكه مسئولان متولى اين بازار نيز اهميت آن 
را درك نكرده اند. در كشور ما آمار معاملات در بورس اوراق 
بهادار و همچنين حساسيت به اين بورس بسيار بيشتر از بورس 
كالاست در صورتى كه اين آمار در ديگر كشورها متفاوت است. 
ميزان معاملات بورس كالا در ديگر نقاط جهان،50 تا 100 برابر 

بورس اوراق بهادار در آن كشورهاست.

سياوش سليمانى
كارگزار بورس كالا

نگاهى به 5 مزيت 
بورس كالا

بورس كالا از ابتداى سال تا امروز شاهد دو اتفاق بزرگ 
الزام  بود كه  زمانى  به  اتفاق نخست مربوط  بوده است. 
شركت هاى پتروشيمى براى عرضه مواد اوليه در بورس 
محصولات  عرضه  سياست  اين  درنتيجه  شد.  برداشته 
پتروشيمى در بورس كاهش يافت كه اين موضوع تاثير 
منفى بر بازار اين محصولات داشت. اتفاق دوم نيز مربوط 
به تغيير شيوه محاسبه قيمت پايه محصولات پتروشيمى 
محصولات  پايه  قيمت  شد  مصوب  اساس  اين  بر  بود. 
پتروشيمى معادل 95درصد قيمت فوب خليج فارس و با 
احتساب نرخ ارز آزاد تعيين شود. در مقابل پتروشيمى ها 
ملزم شدند تمامى محصولات خود را در بورس عرضه كنند. 
بر اساس اين تصميم و با توجه به تفاوت قيمت ارز آزاد و 
مبادله اى، پيش بينى مى شود افزايش قيمت محصولات 
نيز  اين  از  پيش  برسد.  20 درصد  حدود  به  پتروشيمى 
مصوبه  ديگرى ابلاغ شده بود كه براساس آن سقف مجاز 
نوسان قيمت ها براى 7 محصول شامل محصولات گروه 
پلى پروپيلن گروه نساجى، كوپليمرهاى پلى پروپيلن (گريد 
لوله)، انواع پلى اتيلن سنگين اكستروژن (گريد لوله)، گروه 
پلى استايرن انبساطى، جوش شيرين، دى اتيل هگزانول و 
منومر وينيل استات از 5درصد به 10درصد رسيد. همين 
اتفاق ساده كه به نظر مى رسد تاثير زيادى بر بورس كالا 
ندارد، حجم تقاضا را 110هزار تن كاهش داد. با توجه به 
اين تجربه انتظار مى رود سطح تقاضا در بازار محصولات 
باشد. علاوه  داشته  قابل ملاحظه اى  پتروشيمى كاهش 
بر اينها واقعيت هاى بازار نيز اين موضوع را تاييد مى كند. 
به طور مثال در همان روزهاى ابتدايى اجراى اين سياست 
برخى محصولات پتروشيمى افزايش قيمت 500 تا 600 
تومانى را تجربه كردند. به طور حتم اين افزايش هزينه 
توليد بر اشتغال، حجم صادرات، فعاليت بنگاه ها و بازار 
آثار  به طور مشخص  بود.  تاثير گذار خواهد  آنها  تقاضاى 
توليد ظروف پلاستيكى، صنايع  بر صنايع  اين سياست 
بسته بندى، لوله هاى pvc و صنايع نساجى مشخص خواهد 
بود و ضربه هاى بزرگى به اين صنايع وارد خواهد شد؛ 
به ويژه كه اين صنايع حمايت قابل توجهى نيز از طرف دولت 
نداشته اند. تعداد كاركنان اين صنايع با احتساب خانواده  
آنها به حدود 2 تا 3 ميليون نفر مى رسد درنتيجه هر اتفاقى 
براى اين صنايع بيفتد، بازتاب آن به كل جامعه برمى گردد. 
البته كاهش قيمت دلار در بازار آزاد مى تواند پتانسيلى 
براى كاهش قيمت اين محصولات در بورس كالا باشد، اما 
بهتر بود اين سياست به صورت پلكانى اعمال مى شد به ويژه 
كه اقتصاد كشور از نظر رشد اقتصادى در وضعيت ضعيفى 
قرار دارد. اين اقدام البته تاثير مثبتى بر بورس اوراق بهادار 
خواهد داشت و قيمت سهام شركت هاى پتروشيمى را 
افزايش خواهد داد اما در مقابل كارگاه هاى كوچك توليدى 
را با زيان بالا مواجه خواهد كرد. ازجمله اين موارد، صنايع 
توليد ظروف يكبار مصرف هستند كه بيشتر در مقياس 
كوچك فعاليت دارند. اين كارگاه ها در 2 ماه حداكثر 5 تن 
تقاضاى مواد اوليه دارند، بديهى است بورس كالا براى اين 
مصرف كننده خرد جذابيت ندارد و از نظر سرمايه در گردش 
نيز امكان حضور در بورس براى واحدهاى كوچك فراهم 
نيست. بهتر بود در كنار اين تصميم، سياست مكملى نيز 
در نظر گرفته و شرايطى فراهم مى گرديد تا خريداران خرد 
نيز امكان حضور در بازار را داشته باشند. در اين حالت بازار 
به صورت منسجم وارد بورس مى شود و شفافيت مالياتى و 
كاهش قيمت ها را خواهيم داشت. بديهى است اجراى اين 
سياست تنها با حمايت دولت ممكن خواهد بود كه البته 
تاكنون چنين عزمى ديده نشده است. واحدهاى توليدى 
پلاستيكى نيز از اين سياست تاثير زيادى خواهند گرفت. 
واحدها، صرف  اين  حدود 70درصد سرمايه در گردش 
تامين مواد اوليه مى شود. وقتى اين مواد با افزايش قيمت 
20درصدى روبه رو مى شوند، هزينه تمام شده براى اين 
واحدها بسيار بالا مى رود. در مقابل دولت سياست كاهش 
تورم را پيگيرى مى كند. زمانى كه ما در گروه هاى مختلف 
مثل خودرويى ها، مسكن و مصالح افزايش قيمت داريم 
براى كاهش نرخ تورم قطعا گروه هاى بسيارى بايد كاهش 
قيمت داشته باشند. در اين حالت كاهش قيمت به كالاهايى 
مى رسد كه جذابيت زيادى ندارند.  در اين زمينه مى توان 
به محصولات پلاستيكى و نساجى اشاره كرد. در نتيجه 
اين واحدها از يك طرف با افزايش هزينه و از طرف ديگر با 
كنترل قيمت روبه رو هستند كه اين مورد ممكن است به 

تعطيلى واحدها بينجامد. 
بايد توجه كرد كه بار اصلى اشتغال كشور روى صنايع 
پايين دستى و واحدهاى كوچك است و به همين دليل لازم 
است دولت در تدوين سياست هاى خود به اين مسئله توجه 

بيشترى نشان دهد.

محمدحسين بابالو
كارشناس فلزات

واحدهاى كوچك قربانى 
تصميم هاى بزرگ

 روزهاى اخير قيمت قراضه در بازار داخلى اسپانيا 10 يورو در هر تن بالا رفته در 
حالى كه ماه ژوئن روندى رو به پايين داشت. پس از اين بهبود قيمت، قراضه خرد شده 
275 تا 280 يورو در هر تن شده و تقاضا نسبتا با ثبات است ولى از اواخر جولاى كارخانه ها 
توليد فولاد را براى حداقل 2 هفته متوقف مى كنند كه تقاضاى قراضه را پايين خواهد 

آورد.
 قيمت قراضه حاصل از اسقاط خودرو در بازار داخلى تركيه با شروع ماه مبارك 
رمضان در ثبات مانده از طرفى قيمت هاى وارداتى نيز نسبتا ثابت بوده است. تنها كارخانه 
اردمير قيمت خريد قراضه را 7 دلار در هر تن، يك روز قبل از آغاز ماه رمضان كاهش داده 

و به 380  دلار در هر تن رساند.

 بازار واردات بيلت در جنوب شرق آسيا در سكوت است و فعالان بازار علت آن را ماه 
رمضان، انتخابات رياست جمهورى در اندونزى و فصل باران هاى موسمى مى دانند. در 
اين بين عرضه كنندگان چينى هفته گذشته قيمت پيشنهادى بيلت صادراتى خود را 5 
دلار بالا برده و به 495 دلار در هر تن سى اف آر رساندند ولى خريداران در جنوب شرق 

آسيا مقاومت كرده و  معامله اى نهايى نشد.
 هنوز قيمت مقاطع در ايتاليا روند بهبود را آغاز نكرده  در حالى كه قيمت قراضه در 
بازار داخلى در جولاى رو به بالاست. قيمت پايه ميلگرد آخرين بار 195 تا 200 يورو در 
هر تن درب كارخانه بدون تغيير ثبت شد ولى قيمت ناودانى و نبشى و ساير مقاطع نسبت 

به اواسط ژوئن 5 يورو در هر تن افت داشته است.

بازار بين الملل

   مديرعامل بورس كالاى ايران با اشاره به آخرين وضعيت معاملات محصولات پتروشيمى 
در بورس كالا پس از تغيير مبناى قيمت محاسبه نرخ ها به صورت آزاد گفت: تعادل در اين 
بازار با توجه به عرضه هاى مناسب وجود دارد و درصورت عمل به تعهدات توسط پتروشيمى ها 

پايدار خواهد بود.
   بورس كالا براساس نظم سيستماتيك و مقررات موجود، حداكثر همكارى را براى 
بيشترين عرضه محصولات پتروشيمى در اين بورس داشته است و نتيجه اين تلاش را مى توان 

در عرضه حدود 46هزار تنى انواع مواد پليمرى طى هفته گذشته مشاهده كرد.
   معاون عمليات و نظارت بورس كالاى ايران، از راه اندازى معاملات اوراق سلف استاندارد 

سنگ آهن در بورس كالا در هفته آينده خبر داد.

   مدير توسعه بازار مشتقه بورس كالاى ايران خبر داد: قرارداد آتى زيره سبز، تحويل 
مردادماه 1393 از روز  چهارشنبه 18 تيرماه سال جارى راه اندازى شد و قابل معامله بود.

دكتر سيدعلى حسينى، مديرعامل بورس انرژى گفت: شركت ملى نفت هفته گذشته 
براى نخستين بار و  پس از عرضه موفق ميعانات گازى پالايشگاه ايلام، اقدام به عرضه 

ميعانات گازى پالايشگاه خانگيران در بورس انرژى كرد.
 مدير پذيرش و بازاريابى بورس كالاى ايران از پذيرش 3 محصول جديد در بورس كالاى ايران 
خبر داد. منوچهر ميرزايى در اين خصوص گفت: در هفتاد و يكمين جلسه هيات پذيرش كالا و 
اوراق بهادار مبتنى بر كالا، پذيرش انيدريد فتاليك و تولوئن مجتمع پتروشيمى اصفهان به همراه 

مس باره شركت معدنى مدوار مورد بررسى و تصويب قرار گرفت.

روى خط خبر

يادداشت

خبر

در اواسط هفته گذشته، بورس كالاى ايرا ن شاهد عرضه 
35 گريد مواد پليمرى 13 مجتمع پتروشيمى كشور بود.

در اين روز و در تالار فرآورده هاى نفتى و پتروشيمى، 
حدود 79هزار تن انواع مواد پليمرى مجتمع هاى پتروشيمى 
اروند، اميركبير، آبادان، بندرامام، تندگويان، جم، خوزستان، 
رجال، شازند، غدير، لاله، مهر و پلى پروپيلن جم عرضه شد.

علاوه بر اين، حدود 21هزار تن انواع قير، 8هزار تن لوب 
كات سنگين، 5هزار تن گوگرد كلوخه و 2هزار تن وكيوم 
باتوم راهى تالار معاملاتى مذكور شد. گفتنى است، در اين 
روز و در تالار محصولات كشاورزى، 100 تن خرماى كبكاب 

به قيمت پايه 18هزار ريال عرضه شد.

رونق رينگ پتروشيمى 

محاسبه ارز آزاد براى معاملات محصولات پتروشيمى در 
بورس كالا، قيمت ها را در كوتاه مدت بالا مى برد اما بدون شك 
در ميان مدت شاهد تعادل قيمت ها و شفافيت در صنعت 
پتروشيمى خواهيم بود. بر اساس ابلاغيه جديد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت درخصوص بازار پتروشيمى ، كل محصولات 
به طورى كه  شد،  خواهد  عرضه  كالا  بورس  در  پتروشيمى 
خريداران براى تامين نيازشان راهى اين بورس مى شوند كه 
بزرگ ترين نتيجه اين اتفاق، شفافيت در صنعت و مبادلات 
پتروشيمى است. فلسفه وجودى بورس هاى كالايى و مولفه هاى 
اقتصادى در كل جهان، همين موضوع را تاييد مى كند كه قيمت 
محصولات در عرضه و تقاضا و بازار كاملا رقابتى كشف شود كه 
براساس تصميم جديد وزارت صنعت، معدن و صنعت اين مهم 
محقق مى شود. هرچند احتساب ارز آزاد براى مبادلات بورس 
به طور حتم قيمت ها را در كوتاه مدت بالا مى برد، اما شك نكنيد 
كه در ميان مدت شاهد تعادل قيمت ها و رسيدن نرخ محصولات 
به نقطه تعادلى خواهيم بود. با اين تفاسير مصرف كنندگان بايد 
براى مدتى فروش مواد با قيمت واقعى و رشد هزينه هايشان را 
بپذيرند اما اين موضوع در بلندمدت به نفع كشور خواهد بود، 
به طورى كه دلالان و مافياى بازار را حذف مى كند. با عرضه 
كامل محصولات پتروشيمى در بورس براساس نرخ ارز آزاد، 
اختلاف نرخ محصولات در بورس و بازار به حداقل مى رسد و 
ديگر دلالان نمى توانند از فاصله قيمتى كالاهاى پتروشيمى 
استفاده كنند. همچنين با اجراى اين ابلاغيه، پتروشيمى ها 
خوراك را با ارز مبادله اى د ريافت مى كنند و محصولاتشان را با 
ارز آزاد مى فروشند كه اين روند سود پتروشيمى ها را افزايش 
مى دهد. در مجموع رويكرد جديد وزارت صنعت، معدن و 

تجارت به بورس كالا بسيار مناسب است.

شاهين شايان آرانى
كارشناس اقتصادى 

كابوس دلالان 
پتروشيمى تعبير شد 
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يادداشت ديدگاه

 زهره محسـنى شـاد-گروه بانك و بيمه: 
ــلوغى كه  اين روزها وقتى پا به هر خيابان ش
ــاهد اين هستيم كه بسيارى  مى گذاريم ، ش
ــد جاى خود را  ــگاه ها و مراكز خري از فروش
ــى از بانك ها و  ــو و تابلوهاى مختلف ــه لوگ ب
ــان داده اند. اين افزايش نا ملموس  شعب ش
ــوال در ذهن نقش  ــه اين س ــت ك چنان اس
ــك براى  ــا اين همه بان ــا واقع ــدد. آي مى بن

اقتصاد يك كشور لازم است؟ 
حرفه  يك  به   بانكدارى  امروزه صنعت 
سودآور تبديل شده و هر روز به متقاضيان 
تاسيس اين موسسه هاى مالى و به دنبال 
آن افزايش شعب آنها افزوده مى شود، اما 
كه  خدماتى  است  مشخص  كه  آن طور 
خدمات  چندان  مى كنند  ارائه  بانك ها 
قابل قبولى نيست؛ چراكه طى اين سال ها 
شاهد اين بوديم كه بسيارى از بخش هاى 
توليدى  واحدهاى  به خصوص  اقتصادى 
و صنعتى به حالت نيمه تعطيل و تعطيل 
به عنوان  بانك ها  حالى كه  در  درآمده اند، 
منبع تامين كننده منابع در اقتصاد كشور، 
حمايت چندانى از اين بخش ها نكرده اند 
يا بدون هيچ گونه تمايزى خدمات يكسانى 

را در اختيار مشتريان شان قرار مى دهند.
صاحبنظران  و  كارشناسان  هرحال  به 
اقتصادى براين باورند كه بالا بودن تعداد 
به علاوه  كشور  در  موجود  بانك هاى 
شعب شان چندان اتفاق خوبى نمى تواند 
در  به خصوص  باشد ،  اقتصاد كشور  براى 
شرايطى كه بانك ها از نقش اصلى خودشان 
فاصله گرفته اند و حمايت چندانى هم از 

بخش هاى اقتصادى نمى كنند. 
اقتصاد  شرايط  با  بانك ها  تعداد    

جور نيست
اين  در  اقتصادى  كارشناسان  از  يكى 
رابطه در گفت وگو با خبرنگار ما ، با انتقاد 
از افزايش بيش از حد تعداد بانك ها در 
كشور بيان كرد: متاسفانه در حال حاضر 
شرايط به گونه اى است كه تعداد بانك ها با 
شرايط اقتصادى كشور چندان جور نيست. 
على قنبرى با بيان اينكه تعداد بانك ها در 
حالى رو به افزايش است كه كمك چندانى 
نمى كنند،  كشور  پيشرفت  جهت  در 
بانك ها  حاضر  حال  در  كرد:  تصريح 
بسيار از نقش اصلى  خود دور شده اند و 
واسطه گرى  فعاليت هاى  به دنبال  بيشتر 
ارائه  به  نسبت  به طورى كه  هستند ، 
تسهيلات و ارائه خدمات به فعالان بخش 
نمى دانند  موظف  چندان  را  خود  توليد، 
و اين بخش را يارى نمى كنند.  وى با بيان 
اينكه در حال حاضر شرايط ايجاب مى كند 
كه تمامى بخش ها ازجمله نظام بانكى ما به 
حمايت از بخش توليد و صنعت بپردازند 
و سرمايه ها را به اين سمت سوق دهند، 
كه  فعلى  ركود  از  برون رفت  براى  گفت: 
در بخش اقتصاد كشور حاكم است به نظر 
مى رسد كه به جاى افزايش تعداد بانك ها  

بايد سرمايه گذارى ها به سمت بخش مولد 
كشور سوق پيدا كند. قنبرى ادامه داد: در 
چنين شرايطى كه تعداد بانك هاى كشور 
بانك مركزى  يافته است ،  افزايش  بسيار 
به عنوان متولى اين بخش بايد سازوكارى 
را فراهم كند كه از گسترش بيش از حد 
بانك ها جلوگيرى شود و بانك هاى موجود 
در كشور هم منابع  هرچند كمشان را به 

سمت توليد و صنعت سوق دهند. 
  بانك ها تخصصى فعاليت كنند 

يكى ديگر از كارشناسان اقتصادى هم در 
اين باره در گفت وگو با خبرنگار ما با بيان 
به  وام  پرداخت  از  بانك ها همواره  اينكه 
بخش هاى اقتصادى سر باز مى زنند و اين 
امر موجب كمبود نقدينگى اين بخش ها 
شده است، افزود: طى سال هاى اخير به 

شكل بى رويه هر روز به تعداد بانك ها و 
شعب آنها افزوده شده و اين درحالى است 
كه حمايت ها هر روز از بخش توليد و صنعت 
كمتر مى شود و اين معضلى است كه اقتصاد 

كشور را تهديد مى كند.
بانك ها  اينكه  بيان  با  امينى  عليرضا 
جمع آورى  جامعه  سطح  از  را  نقدينگى 
صرف  اينكه  جاى  به  آن را  و  مى كنند 
جايى  در  كنند  اقتصاد  مولد  بخش هاى 
سودآورى  برايشان  كه  مى كنند  هزينه 

توصيه كرد: در شرايط كنونى كه  دارد، 
بنگاه هاى اقتصادى و واحد هاى توليدى با 
مشكل منابع مواجه هستند ، بانك ها بايد 
با شناسايى بخش هاى واقعى اقتصاد و با 
اطمينان بيشتر در جهت برقرارى ارتباط 
بين بانك و صنعت گام بردارند و مبادرت 
به پرداخت تسهيلات به اين بخش ها كنند 
تا حمايت هاى بانكى باعث رونق كسب وكار 
و بخش مولد كشور شود. وى  با بيان اينكه 
با وجود رشد تعداد بانك ها و شعب  شان ، 
بانكى  در سيستم  اين خلأ  همچنان  اما 
احساس مى شود كه چرا بانكدارى ما در 
حوزه هاى تخصصى آن طور كه بايد و شايد 
وارد نمى شود، تصريح كرد: فعاليت عام و 
يكسان بانك ها باعث شده است كه همه 
آنها به يك شكل و شيوه خدمات ارائه كنند ، 

اما اگر اين حالت به شكل تخصصى تغيير 
كند ، اين امر موجب مى شود كه بانك ها 
اعتبار  نيازمند  بخش هاى  شناسايى  در 
جاى  در  منابع  و  كنند  عمل  مطلوب تر 

خودش هزينه كرد شوند.
نياز  پاسخگوى  فعلى  بانك هاى    

بخش اقتصاد نيستند
البته در اين بين كارشناسانى هم هستند 
از  يكى  دارند.   اين  غير  به  ديدگاهى  كه 
با  اين باره  در  اقتصاد  حوزه  كارشناسان 

بيان اينكه تعداد بانك هاى كشور نسبت به 
شرايط اقتصادى كشور چندان هم زياد به 
نظر نمى رسد، گفت: با توجه به نيازى كه 
از سوى فعالان اقتصادى احساس مى شود ، 
به نظر مى رسند كه همين تعداد بانك ها 
هم براى پاسخگويى به نياز اين بخش ها 
كم باشد. ابراهيم شيخ زاده با تاكيد براين 
موضوع كه اين تفكر وجود دارد بانك ها از 
بخش توليد و صنعت حمايت نمى كنند، 
افزود: با توجه به منابع كمى كه در اختيار 
بانك ها  بنده   نظر  به  دارد   قرار  بانك ها 
تسهيلات  خود  توان  حد  از  بيش  حتى 
پرداخت كرده اند ، اما چون اين تسهيلات 
و  گران  توليدى  و  صنعتى  فعالان  براى 
امر  اين  دليل  به همين  نيست ،  به صرفه 
مشتبه مى شود كه بانك ها از بخش توليد 

حمايت نمى كنند.
بالا  اقتصادى ،  كارشناس  اين  گفته  به 
بانكى  منابع در شبكه  نرخ تجهيز  بودن 
سبب شده است كه نرخ سود تسهيلات در 
بانك ها گران باشد كه اگر قيمت هزينه تمام 
شده در بانك ها كاهش يابد مى توان اميدوار 
بود كه نرخ سود تسهيلات هم در بانك ها 
كم شود و اين امر موجب حمايت از بخش 

توليد و صنعت كشور شود. 
به هر حال در شرايطى كه افزايش تعداد 
موافقانى  و  مخالفان  با  كشور  بانك هاى 
صاحبنظران  نظرات  اما  است ،  همراه 
اقتصادى بر اين موضوع كه بايد از بخش 
توليد وصنعت حمايت شود مشترك است ، 
بنابراين رفع نياز اين بخش ها بايد به عنوان 
نخستين اقدام از سوى بانك ها مورد توجه 
قرار گيرد تا اين امر در نهايت به توسعه 

اقتصادى كشور منجر شود. 

با وجود فعاليت تعداد بالاى بانك هاى كشور

صنعت از بانك دست خالى برمى گردد

اجراى  پيگيرى  از  مركزى  بانك  ارشد  مسئولان   -
طرح حذف صفرها از پول ملى در نيمه دوم سال جارى

 خبر مى دهند.
- درحالى برخى بانك ها اقدام به افزايش سقف برداشت 
از خودپردازها به 500 هزار تومان كرده اند كه مديركل 
فناورى اطلاعات بانك مركزى تاكيد دارد اين موضوع در 
حال بررسى است و بانك مركزى هنوز مجوزى به بانك ها 

نداده است.
- انتقال روزانه بيش از سه ميليون تومان به بانك هاى 
عضو شتاب از طريق دستگاه هاى خودپرداز بانك مسكن 

امكان پذير شد.
- مطالبات معوق صنعت بيمه در حال حاضر بيش از 

3هزار ميليارد تومان است. اين را رييس كل بيمه مركزى 
اينكه 46درصد  با توجه به  مى گويد. وى معتقد است، 
حدود  است،  ثالث  شخص  بيمه  صنعت  پرتفوى  از 
1200ميليارد تومان از اين معوقات مربوط به پرداخت 

خسارت شخص ثالث مى شود.
- نرخ تسهيلات مبادله اى و مشاركتى كه حداقل آن 

21درصد است طى هفته گذشته به بانك ها ابلاغ شد.
- بانك ملى در سال گذشته 1ميليون و 326 هزار و 589 
فقره تسهيلات به ارزش 21هزار و 800ميليارد تومان 
پرداخت كرد كه مانده تسهيلات پرداختى بانك در پايان 

سال گذشته را به 65هزار و 400 ميليارد تومان رساند.
- مديرعامل بانك سپه از توجه ويژه به تسهيلات خرد 

مانند خريد كالا، خريد خودرو و تعمير و ساخت مسكن در 
سال جارى خبر داد.

تسهيلات  اعطاى  اينكه  بر  تاكيد  با  مركزى  بانك   -
قرض الحسنه ازدواج به هيچ وجه متوقف نشده است، اعلام 
كرد كه از ابتداى سال 93 تا 8 تيرماه جارى، 160هزار و 

998 نفر از اين تسهيلات بهره مند شده اند.
پاسارگاد  بانك   بنكر،  معتبر  نشريه  اعلام  براساس   -

به عنوان «بانك برتر اسلامى سال 2014» انتخاب شد.
- تمام زائران و عوامل ستادى و اجرايى سازمان حج و 
زيارت كه در  سال 93 از طريق اين سازمان به مناسك حج 
و زيارت در عربستان اعزام مى شوند، تحت پوشش خدمات 

بيمه اى شركت سهامى بيمه ايران قرار گرفته اند.

روى خط خبر 

فعاليت عام و يكسان بانك ها باعث شده است كه همه آنها به يك 
شكل و شيوه خدمات ارائه كنند ، اما اگر اين حالت به شكل تخصصى 
تغيير كند ، اين امر موجب مى شود كه بانك ها در شناسايى بخش هاى 

نيازمند اعتبار مطلوب تر عمل كنند و منابع در جاى خودش 
هزينه كرد شوند

تامين مالى بنگاه هاى توليدى موضوعى همواره چالش برانگيز 
بوده است، گويى كه در نگاه و ادبيات روزمره مسئولان وزارت 
صنعت ، معدن و تجارت و عموم متوليان، صنايع كارخانه اى 
يك سو و صنعت بانكدارى سوى ديگر است. از طرف ديگر 
بانكداران مدعى هستند تا حد توان از  منابع شان براى اعطاى 
تسهيلات استفاده كرده اند، بخش اعظمى از تسهيلات شان 

معوق و لاوصول شده است؟
پس مشكل كجاست و چرا انتظارات و داورى هاى طرفين از 
عملكرد ديگرى اينقدر با هم تفاوت دارد؟ شايد ريشه بسيارى 
از اين اشكالات از تناقض هايى است كه وجود دارد و دركنار اين 
تناقض هاى مفهومى، نهادى و مبنايى در يك نگاه به وضعيت 
اقتصاد كشور مى توان علت اين امر را در شرايط متناقض گونه 
اقتصاد كشور و سياست هاى متناقض تبعى اش هم جست وجو 
كرد.  براى نمونه سطح متوسط درآمدها و دستمزدهاى مان در 
حد كشور هايى مانند هند و بنگلادش است، قيمت مسكن در 
حد ايالات متحده امريكا و ژاپن است و خودرو را به طور متوسط 
گرانتر از قيمت جهانى مى خريم، ماليات هم به حد استاندارد 
جهانى نمى دهيم، آب و برق و گاز را هم از دولت مى خريم، 
رشد نقدينگى مان بسيار نمونه است، تورم و بيكارى دو رقمى 
هم آرامش بخش شده است، بهره ورى  و رشد اقتصادى مان 
خيلى جاى تعريف ندارد، قوى ترين فعال اقتصادى، دولت 
و شركت هاى دولتى و عمومى هستند، ولى همزمان با اين 
شرايط با نگرش هاى مبتنى بر تعادل اقتصادى بازار اقدام به 
اصلاح مى كنيم و با تصور اينكه با اجراى سياست ما از يك 
نقطه عدم تعادل به آرامى به نقطه ديگرى مى رويم و منحنى ها 
به راست و چپ منتقل مى شوند و يك عكس خوب از وضعيت 
تعادلى مى گيريم و برنامه ريزى مى كنيم. همزمان با پيگيرى و 
تاكيد بر كاهش نابرابرى درآمدى، تورمى ترين سياست ممكن 
را اجرا مى كنيم و بر اساس عكس خوب مان ادعا مى كنيم كه اين 
تورم منجر به عادلانه تر شدن توزيع درآمدها مى شود. با هدف 
تعادل بخشى به اقتصاد، سياستى را پيش مى بريم كه همزمان 
هزينه هاى خانوارها را افزايش مى دهد، هزينه هاى بنگاه ها را 
افزايش مى دهد، هزينه هاى دولت را افزايش مى دهد و تورم 
ايجاد مى كند و مجبور مى شويم تمام توان مان را به كار گيريم تا 

بازى را حداقل مساوى كنيم. 
اقتصاد  به  نسبت  دغدغه ها  تناقض ها،  همه  از  جالب تر 
كشور است. در حالى كه در بسيارى از حوزه هاى اقتصادى، 
بخش خصوصى حضور موثر ندارد و در بسيارى از بازارهاى 
كليدى دولت بازيگر و فعال اصلى است، بيشتر نا بازار داريم تا 
بازار، رقابت موثرى وجود ندارد و به تبع آن بهره ورى و كيفيت 
كالاها و خدمات ناديده گرفته مى شود، اساسى ترين موضوع 
مباحث اقتصادى از سطح عمومى تا نخبگان و سياست گذاران 
جدال بر سر قيمت هاست. البته در اينجا هم عموما گزينشى 
عمل مى كنيم ، به عنوان نمونه قيمت هاى بازار پول و نرخ سود 
بانكى خيلى اذيت مان مى كند حتى اگر پايين تر از تورم باشد 
باز ناراحتيم و در اينجا خريداران يا متقاضيان پول هم بيشتر از 
همه معذب هستند ولى از تحميل قيمت بيش از 2برابر متوسط 
جهانى براى اتومبيل خوشحاليم و در اينجا هم خريداران 
هستند.  از اينكه بنزين را  اتومبيل بيشتر از همه خوشحال 
ارزان تر از قيمت جهانى مى فروشيم ناراحتيم ولى اينكه شايد 
در قالب عوارض و ماليات مان پيشاپيش كل پول بنزين قابل 
استفاده يك اتومبيل در سال هاى آتى را از خريدارش گرفته ايم، 
در نظر نمى گيريم.  دولتى كه وعده داده بود براى مردم كار 
مى كند و معتقد بود مردم هم در پول نفت حقى و سهمى دارند، 
در حالى كه بيشترين درآمد نفتى ممكن را نيز داشت، مى آيد 
قيمت همه خدمات و كالاهاى توليدى خودش را كه به مردم 
ارائه مى داده يا كمك مى كرده قيمتش براى مردم پايين تر 
باشد، افزايش مى دهد، حال اين ارز باشد يا برق، آب، نان، بنزين 
و... فرق نمى كند.  به نظر مى رسد، شايد لازم باشد از نو به مفاهيم 
بنيادى بازگرديم و به بسيارى از مفاهيم، نظريه ها و ادعاهايى كه 
فكر مى كنيم كه مى دانيم، تاملى ديگر داشته باشيم تا بتوانيم 
از يك ذهنيت يا نگرش سازگار و منسجم در خصوص اقتصاد و 
شويم. شايد لازم باشد به جاى جدل  سياست هايش برخوردار 
بر سر قيمت ها، چارچوب ها، قواعد و نهادهاى تعريف شده 
در اين چارچوب ها را بيشتر جدى بگيريم.  شايد اول از همه 
لازم باشد تكليف حضور دولت را در اقتصاد به طور مشخص 
بازتعريف كنيم كه بالاخره حضور دولت تا چه حد و تا كجاست؟ 
داور است يا ناظر يا خودش هم وسط ميدان بازى مى كند؟ 
شايد لازم باشد تكليف مان را با كارخانه دارى مشخص كنيم 
چراكه شايد در بسيارى از فعاليت هاى كارخانه دارى آن هم 
در مقياس بزرگ هيچ وقت نتوانيم مزيتى به دست آوريم ولى با 
اندك جدى گرفتن جذابيت هاى جغرافيايى و تاريخى و تنوع 

آب وهوايى مان به درآمد سرشارى از صنعت توريسم برسيم.

خبر
تبديل موسسه كوثر به بانك تا پايان سال 
موسسه مالى و اعتبارى كوثر، سه شنبه 17 تيرماه در مجمع 

عمومى عادى سالانه خود 134 ريال سود نقدى تقسيم كرد. 
به گزارش خبرنگار  از اين مجمع، تقسيم سود 
134 ريالى اين موسسه معادل حدود 90درصد از پيش بينى 
سود 154 ريالى كوثر در سال92 بود. در مجمع موسسه 
اعتبارى كوثر كه با حضور 80درصد از سهامداران برگزار شد، 
عيسى رضايى، مديرعامل موسسه درخصوص تبديل شدن اين 
موسسه به بانك گفت: اين شركت با افزايش سرمايه 2هزار و 
500 ميليارد تومانى مى تواند تا پايان سال به بانك تبديل شود. 
به گفته وى، اخذ مجوز فعاليت در سال92 كه پس از 2 سال 
فعاليت بدون مجوز انجام شد، يكى از مهم ترين دستاوردهاى 
اين موسسه بود كه در بهمن  ماه و پس از افزايش سرمايه به 

3000ميليارد ريال صورت پذيرفت.

دكتر رضا آقا بابايى
استاد دانشگاه و معاون بانكدارى خرد بانك سامان 

چرا نظر صنعت
و بانك ها باهم
متفاوت است؟ 

دكتر حيدر مستخدمين حسينى
معاون مالي اقتصادي ايدرو

استقلال بانك مركزى 
راهى براى 
كنترل تورم 

اشتغالزايى زير سايه حمايت بانك ها 

 
محمد طالبى 

مديرعامل بانك كشاورزى 
پيشبرد سياست  شغل آفرينى و اشتغالزايى در كشور يكى از 
دغدغه هاى اصلى دولت يازدهم است. آن طور كه وزير اقتصادى و 
دارايى مى گويد ، بايد در چند سال آينده براى 8/5ميليون نفر شغل 
ايجاد كنيم تا بتوانيم پاسخگوى تقاضاها در اين زمينه باشيم. اما 
بى شك فراهم آوردن اين شرايط و تحقق اين هدف، نيازمند مديريت درست ، حمايت هاى 
مالى و تزريق منابع لازم به سمت فعاليت هاى اقتصادى است كه بتواند به طور مستقيم بر 
ايجاد شغل در كشور تاثير گذار باشد. بنابراين باتوجه به رسالتى كه بانك ها در تامين مالى 
بخش هاى اقتصادى به عهده دارند ، براى تحقق چنين هدفى نمى توان از نقش مهم سيستم 
بانكى در ايجاد فرصت هاى شغلى جديد و توسعه كسب وكار در كشور به راحتى گذشت. 
به طور طبيعى بانك ها با تجهيز منابع ، تلاش مى كنند اين منابع را صرف بخش هاى مختلف 
اقتصاد كنند تا اين امر به توسعه اقتصادى كشور كمك كند اما اينكه اين منابع در شرايط 

كنونى كه بسيارى از بخش هاى اقتصادى با ركود مواجه هستند چگونه تخصيص يابد و 
در كدام بخش بيشتر هزينه شود، خود نيازمند مديريت درست است.  به نظر مى رسد، 
در شرايط فعلى اقتصاد كه بسيارى از بنگاه هاى توليدى و واحد هاى كسب وكار نياز به 
نقدينگى شان افزايش يافته است ، بانك ها بايد بخش اعظمى از منابع شان را صرف اين 
بخش ها كنند كه اگر اين امر محقق شود، مى توان اميدوار بود شغل هاى بيشترى در كشور 
ايجاد شود و ظرفيت هاى جديدى نيز به وجود آيد كه در نهايت اين امر به كاهش بيكارى و 
اشتغالزايى كشور كمك خواهد كرد. به هر حال بسترسازى در زمينه حمايت از توليد ، كار 
و كارآفرينى در كشور مى تواند سبب شود كه منابع بانك ها به سمت اين بخش ها سوق يابد 
و باعث ايجاد شغل و در نهايت توسعه اقتصادى در كشور شود. بنابراين توجه به اين موضوع 
از سوى متوليان امر اقتصاد حائز اهميت است كه نظام بانكى براى اين كه بتواند عملكرد 
مطلوب ترى در بخش مولد كشور و اشتغالزايى داشته باشد، ابتدا بايد شرايط لازم براى توان 
اعتبارى بانك ها فراهم شود و سپس بانك ها را ترغيب به حمايت از اين بخش ها كرد كه اين 

شرايط با فراهم كردن ثبات اقتصادى در كشور به وجود خواهد آمد.

نگاه روز

هزينه هاى اقتصادى ناشى از تورم كاملا شناخته شده است. 
در يك محيط تورمى، مكانيسم قيمت ها به مثابه انتقال دهنده 
اطلاعات آسيب مى بيند و منجر به كاهش ضريب كارآمدى 
بازارهاى كار و مالى مى شود. قراردادهاى اسمى براى دوره هاى 
زمانى منعقد مى شود كه كوتاه تر از زمانى است كه به لحاظ 
اجتماعى بهينه قلمداد مى شود. افق برنامه ريزى ها كوتاه تر 
شده و برنامه سرمايه گذارى ها نيز بر دوره هاى كوتاه مدت تر 
تمركز مى يابد. همچنين، محيط تورمى اعتبار سياست هاى 
دولت را كاهش داده و توانايى دولت را در اتخاذ و اجراى 
برنامه هاى جامع اصلاحات اقتصادى كاهش مى دهد. تورم 
اثرات منفى بر توزيع درآمد و ثروت داشته و فاصله طبقاتى را 
ميان قشرهاى مختلف افزايش مى دهد. تورم، رقابت پذيرى 
اقتصاد را در بازارهاى بين المللى كاهش داده و به وضعيت 

اقتصاد در بازارهاى سرمايه جهانى آسيب مى رساند.
تورم هزينه هاى زيادى را به جامعه و اقتصاد تحميل مى كند. 
اگر كنترل تورم را كاملا در دست يك نهاد قرار دهيم و اهداف 
آن را اشتغال يا توليد و تورم فرض كنيم، انحراف از اهداف 
تعيين شده تورم يا اشتغال باعث افزايش هزينه هاى جانبى 
خواهد شد. قراردادهاى دستمزد اسمى در كوتاه مدت ثابت 
هستند، بنابراين مى توان با افزايش تورم، موجبات كاهش 
دستمزدهاى واقعى و از آن راستا افزايش توليد و اشتغال 
را البته در كوتاه مدت فراهم كرد. بنابراين افزايش اشتغال و 
توليد،  انگيزه اى براى ايجاد شوك پولى و افزايش نرخ تورم از 
ميزان مورد انتظار مى باشد. اما در بلندمدت عاملان اقتصادى 
با انتظارات عقلايى از اين انگيزه ها آگاه بوده و تورم موردانتظار 
بنابراين  مى كنند.  لحاظ  خود  اسمى  قراردادهاى  در  را 
نمى توان همواره با ايجاد شوك هاى پولى به افزايش اشتغال و 
توليد دست زد. براى جلوگيرى از ايجاد تورم جهت دستيابى 
به اهداف كوتاه مدت اشتغال، توليد و همچنين مقابله با تامين 
كسرى بودجه دولت توسط بانك مركزى، يكى از راهكارهاى 
پيشنهاد شده تامين استقلال بانك مركزى است. بدين معنى 
كه اعمال سياست پولى را به دست نهادى بسپاريم كه وظيفه 
اصلى آن پيگيرى ثبات قيمت ها و نه افزايش رفاه عمومى، 
توليد يا اشتغال است. برخى از اقتصاددانان اعتقاد دارند درجه 
بالاى استقلال بانك مركزى باعث كاهش تورم و تسهيل 

دستيابى به هدف ثبات قيمت ها مى شود.
در اكثر كشورها، افزايش استقلال بانك مركزي با كاهش 
سطح تورم توام شده، زيرا توانايى بانك مركزي را در انجام يكي 
از مهم ترين وظايف خويش يعني كنترل نقدينگي افزايش 
داده است. در مقابل، تجربه برخي از كشورها نيز نمايانگر آن 
است كه استقلال بانك مركزي به تنهايي نمي تواند موفقيت 
اتخاذ سياست هاي  و  كند  تضمين  را  پولي  سياست هاي 
مناسب ارزي و مالي نيز ازجمله ضروريات به حساب مي آيد. 
به عبارت ديگر، شرط لازم براي اجراي سياست پولي موفق، 
وجود سلامت مالي و انضباط در سياست هاي مالي دولت 
است. توافق عمومى درباره اين باور كه كاهش نظام مند تورم 
بستگى به سياست پولى اتخاذ شده توسط بانك مركزى 
مستقل دارد، هر روز طرفداران بيشترى پيدا مى كند. طى 
دهه هاى 1970 به بعد كشورهاى زيادى در راستاى اعطاى 
استقلال بيشتر به بانك هاى مركزى خود تلاش كرده اند. 
اين تلاش ها هم در كشورهاى صنعتى، هم در كشورهاى 
آمريكاى لاتين، هم در جمهورى   هاى اتحاد شوروى سابق و 

هم در كشورهاى اروپاى شرقى ديده شده است.
اقتصاد ايران طى سال هاى 1352 تا 1391 همواره با 
معضل تورم دست به گريبان بوده و راهكارهاى آزمايش شده 
تاكنون نتوانسته است اين مشكل را برطرف كند. متوسط 
نرخ تورم در ايران طى دوره 1339 تا 1350، 2/5درصد، 
طى دوره 1351 تا 1357، 13/4درصد، طى دوره 1358 تا 
1368، 18/6درصد، طى دوره 1369 تا 1376، 24/8درصد، 
طى دوره 1377 تا 1384، 14/9درصد و طى دوره 1385 تا 
1391، 18/5درصد است. با توجه به هزينه هاى اقتصادى و 
اجتماعى تورم و اين موضوع كه ثبات قيمت ها براى دستيابى 
به توسعه و رشد پايدار، ضرورى و مورد تاكيد اقتصاددانان 
است، براى داشتن اقتصادى شكوفا لزوم بررسى راهكارهايى 
جهت كنترل و مديريت اين معضل اقتصادى كاملا احساس 
مى شود.  بسيارى از كشورهاى جهان استقلال بانك مركزى 
را به عنوان راهكارى جهت كنترل بهتر تورم و پيگيرى ثبات 
قيمت ها همراه با تعهد، مورد استفاده قرار داده و به نتايج 
تورم  مشاهده  اكنون  يافته اند.  دست  نيز  رضايت بخشى 
دورقمى در ميان كشورهاى جهان امرى نادر و غيرطبيعى 
است، در حالى كه ميانگين نرخ تورم دورقمى در ايران بسيار 
عادى شده است. بنابراين اهميت بررسى راهكارهاى مورد 
بحث براى كنترل و كاهش تورم در اقتصاد ايران بر كسى 

پوشيده نيست.
با توجه به تاثيرات منفى تورم، كاهش آن به نرخ هاى 
اهداف سياستگذاران  از  يكى  همواره  باثبات تر  و  پايين تر 
با  اقتصادى كشور بوده است. به همين جهت لازم است 
ارائه راهكارهاى مناسب و مورد تاييد، نرخ تورم و نوسانات 
آن را محدود كرد تا از هزينه هاى سنگين آن در امان ماند. 
استقلال بانك مركزى از مباحث مهم و مطرح در زمينه اقتصاد 
سياسى و سياست گذارى پولى مى باشد. با توجه به اين نكته 
كه استقلال بانك مركزى به عنوان راهكارى در جهت كاهش 
تورم، مورد توجه قرار گرفته است و همچنين با توجه به كمبود 
تحقيق در اين خصوص در داخل كشور، لزوم بررسى و تحقيق 
بيشتر در اين خصوص احساس مى شود. بنابراين ضرورى است 
بيش از پيش درخصوص راهكارهاى افزايش استقلال بانك 
مركزى جمهورى اسلامى ايران به عنوان ابزارى براى كنترل 
تورم تحقيق و بررسى صورت گيرد و دراين راستا درنظر داريم 

مباحثى را با اين هدف در شماره هاى بعد دنبال كنيم.
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گفت وگودريچه

ــادرات يك كالا با   فرانـك ميرزايى:  «ص
ــده يا به  ــر از هزينه هاي تمام ش قيمت كمت
عبارتي ديگر، فروش كالا در خارج به قيمتي 
كمتر از قيمت داخلي.» اين تعريفي است كه 
در قوانين جهاني براي دامپينگ  وجود دارد. 
ــياري در مورد تجارت  ــن و مقررات بس قواني
كالاهاي مختلف از كشورهاي ديگر به كشور 
ــروز پديده  ــع از ب ــود دارد تا مان ــد وج مقص
ــود. اين مقررات در  دامپينگ در كشورها ش
فهرست اصول و اهداف شكل گيري سازمان 
ــرار دارد. به موجب اين  ــي تجارت نيز ق جهان
ــا هر نوع  ــازمان جهاني تجارت ب ــون، س قان
ــازمان مقابله و  ــاي س ــي بين اعض دامپينگ

برخورد قانوني مي كند.
اقتصاد،  ارشد  كارشناس  مرادپور،  فرزاد 
مي كند:  تعريف  اين گونه  را  دامپينگ 
قيمت  كه  است  معني  اين  به  دامپينگ 
قيمت  از  بيشتر  كشوري  كالاي  صادراتي 
باشد،  صادركننده  كشور  بازار  در  داخلي 
يعني كشور صادركننده كالايي را زير قيمتي 
كه در بازار داخلي كشور خود وجود دارد، 

صادر كند.
او ادامه مي دهد: مسئله اي كه در مورد 
دامپينگ وجود دارد اين است كه در تعريف 
علت  و  انگيزه  به  كاري  دامپينگ  از  رايج 
دلايل  اوقات  گاهي  ندارند.  قيمت  تفاوت 
منطقي براي اين قيمت شكني وجود دارد، 
اما طبق تعريف تجارت بين الملل براي اين 
نظر  مد  دلايل  تعيين شده،  قيمت  تفاوت 
نيست و صرف اعمال تفاوت قيمت و لطمه به 
كشور واردكننده، مقابله با دامپينگ تجويز 

مي شود.
دامپينگ انواع مختلفي دارد كه عبارتند 
تصادفي.  و  مخرب  مستمر،  دامپينگ  از 
دامپينگ مستمر يا دائمي ناشي از تمايل 
يك انحصارگر داخلي براي حداكثر كردن 
سود خود با فروش كالا به قيمتي بالا در بازار 
داخلي نسبت به قيمت خارجي است كه 
تحت تاثير رقباي قدرتمند خارجي صورت 

مي گيرد.
راه  مقابله با دامپينگ

شد،  بيان  نيز  ابتدا  در  كه  همان طور 
كشورهاي بسياري براي مقابله با دامپينگ، 
قوانين و مقررات مختلف و متعددي وضع 
كرده اند. ماهيت قوانين مقابله با دامپينگ 
كه درحال حاضر گستره وسيعي پيدا كرده 
است، جزو اصول رايج در تجارت بين الملل 
قرار گرفته و حدود 50 كشور از اين اقدام 

بهره مي گيرند.
فرزاد مرادپور، پژوهشگر موسسه مطالعات 
و پژوهش هاي بازرگاني درخصوص راه هاي 
با  مقابله  مي گويد:  دامپينگ  با  مقابله 
دامپينگ مشابه با خود ماهيت دامپينگ 
است. دامپينگ به معني تفاوت قيمت است. 
يعني اينكه در شرايطي، بنگاه اقتصادي، كالا 
را ارزان تر از قيمت واقعي در بازار صادراتي 
عرضه كند. حال راه مقابله با اين شرايط، 
آن است كه اين تفاوت قيمت جبران شود. 
شكل  اين  به  قيمت  تفاوت  اين  جبران 
است كه به اندازه همان حاشيه دامپينگ 
خسارتي براي مجرم وضع مي شود. يعني اگر 

كالا20 درصد زير قيمت عرضه شده است، 
20 درصد عوارض براي كالا در نظر گرفته 
مي شود تا از اين طريق خسارت جبران و 

بازگردانده شود.
آمده  كجا  از  دامپينگ  مخرب  چهره 

است
حجم وسيع وضع قانون و ضوابط مقابله با 
دامپينگ، اين سوال را ايجاد مي كند كه چه 
عاملي باعث مي شود كه دامپينگ فعاليت 

اقتصادي مخرب به حساب آيد؟ مرادپور در 
پاسخ به اين سوال مي گويد: ورود كالايي 
ارزان تر از قيمت بازار سبب بروز ضربه به 
توليدكنندگان داخلي مي شود. واردكننده، 
وارد كشور  بازار  قيمت  از  ارزان تر  را  كالا 
قيمت  افزايش  اينكه  فرض  با  مي كند. 
به صورت تصنعي انجام شده، به شكلي كه 
در بازار داخلي و در بازار كشورهاي ديگر كالا 
گران تر است و در برخي شرايط هم با در 
نظر گرفتن حاشيه اي از سود، هزينه هاي 
توليد شما را هم تامين نمي كند، با اين حال 
كالا را ارزان تر عرضه مي كنند. اين عرضه 

زيرقيمت باعث مي شود توليدكنندگاني كه 
كالاي مشابه با قيمت بالاتر دارند، توانايي 
مقابله با آن را نداشته باشند و در نهايت از 
ميدان تجارت كنار زده شوند. خارج كردن 
و حذف توليدكنندگان همان چهره مخرب 

دامپينگ است.
دامپينگ؛ مضر يا مفيد؟!

پيش ترها  اقتصادي  نظريه هاى  در 
اين طور بيان مي شد كه دامپينگ يك اقدام 
غيرمنصفانه است و با هدف خارج كردن رقبا 
از بازار اتفاق مي افتد كه به اصطلاح به آن 
دامپينگ مخرب گفته مي شد. معني آن اين 
بود كه بنگاهي به صورت عامدانه با هدف 
خارج كردن رقبا از ميدان ابتدا قيمت ها را 
كاهش مي دهد و وقتي بازار را به دست آورد، 
قيمت گذاري افزايشي را اعمال مي كند. در 
اين شرايط چون رقبا حذف مي شوند، بازار 
به  انحصاري شده و مصرف كننده مجبور 
خريد محصول با هر شرايط ممكن و با قيمت 

تعيين شده در بازار است.
اين پژوهشگر در اين مورد مي گويد: در 
نوع  اين  بين الملل  عرصه  در  حاضر  حال 
دامپينگي كه با هدف خارج كردن رقبا از بازار 
به شكل قيمت گذاري انحصارطلبانه انجام 
مي شود، به اقدامي نادر تبديل شده است. 
باورند كه  اين  بر  اقتصاددانان  از  بسياري 
دلايلي كه گاهي اوقات براي بروز دامپينگ 
منطقي  و  عقلايي  بسيار  مي شود  مطرح 
است. نمونه بارز اين موضوع اين است كه 
بنگاهي با افزايش موجودي انبار مواجه شده 
و مي خواهد موجودي را كاهش دهد، طبيعي 
است كه كالاها را با قيمتي پايين تر از قيمت 

بازار عرضه كند.

به  اگر  بنابراين  مي دهد:  ادامه  مرادپور 
توجه  اقتصاددان ها  جديد  نظريه هاي 
كنيم، ديدگاه شان تا حد زيادي نسبت به 
دامپينگ مثبت شده، يعني دامپينگ در 
تجارت بين الملل در برخي شرايط كاري 

عقلايي و به نفع مصرف كننده است.
مفهوم  با  كه  دامپينگي  معتقدند  آنها 
مخرب در گذشته تعريف شده بود، در حال 
چندان  بين الملل  جريان هاى  در  حاضر 
معني ندارد. ولي از سوي ديگر، دامپينگ 
چه منطقي يا غيرمنطقي سبب بروز آسيب 
كشورهاي  داخل  در  توليدكنندگان  به 
اقتصاددانان  بنابراين  مي شود.  واردكننده 
معتقدند؛ براي مقابله با آثار منفي دامپينگ 
توليدكنندگان  خسارت  جلوي  بايد 
نيز  امر  اين  راه  تنها  شود.  گرفته  داخل 
جبران تفاوت قيمت براي توليدكننده از

سوي دولت است.
مسئله اصلي اقتصاددانان اين است كه آيا 
مقابله با دامپينگ از توجيه كافي برخوردار 
مي تواند  واردكننده اي  اگر  يعني  است؟ 
كالايي را باقيمت پايين وارد بازار و رفاه 
ايجاد كند، صحيح است كه ما اين اقدام را 

خنثي كنيم؟
سوال  اين  به  پاسخ  در  مرادپور  فرزاد 
اظهار دارد: شكافي ميان آن ديدگاهي كه 
اقتصاددانان به صورت نظري دارند و آنچه در 
واقعيت در تجارت جهاني و در همه قوانين 
حقوق بين الملل وضع شده وجود دارد و آن 
است كه دامپينگ را يك عمل غيرقانوني 
دانسته و همواره مقابله با آن تجويز مي شود. 
در حالي كه اين الگو در نظريه هاى اقتصادي 

چندان توجيه پذير نيست.

تجارتي غيرمنصفانه كه به حذف رقيب مي انجامد

دوئل ناموفق قوانين جهاني با «دامپينگ»

طلاى جهانى
به 1324 دلار رسيد

افزايش قيمت گندم و شكر در 
بازارهاى جهانى

پيش بينى كاهش توليد
طلاى روسيه

فارس: با افزايش بى سابقه قيمت فلز پالاديم و كاهش 
سرمايه مهم ترين صندوق پشتيبانى كننده طلا، قيمت 
فلز زرد امروز در بازارهاى جهانى با 5 دلار افزايش به 
1324 دلار و 60 سنت رسيد.  به گزارش فارس، امروز 
در بازارهاى جهانى قيمت هر اونس طلا با 5 دلار افزايش 
نسبت به روز گذشته به قيمت 1324 دلار و 60 سنت 
امروز در كمترين ميزان به قيمت  معامله شد.  طلا 
1321 دلار و 50 سنت و در بالاترين ميزان به قيمت 
1327 دلار به فروش رفت.  قيمت امروز طلا نسبت به 
ماه گذشته با 73 دلار و نسبت به يك سال گذشته با 74 
دلار رشد همراه است.  همچنين در بازارهاى جهانى 
قيمت پالاديوم كه بيشترين تاثير را در افزايش امروز 
قيمت جهانى طلا داشته است با يك دلار و 58 سنت به 
قيمت 874 دلار و 44 سنت معامله شد. اين فلز گرانبها 
در ساخت جواهرات استفاده مى شود.  قيمت پلاتين نيز 
افزايش 6 دلار و 37 سنتى را تجربه كرد و به قيمت 1503 

دلار معامله شد.  

فارس: در بازارهاى جهانى قيمت گندم و شكر به ترتيب 
افزايش 25 و 17 سنت را داشتند؛ اما ذرت و دانه هاى روغنى 
با كاهش قيمت مواجه شدند. محصولات كشاورزى در 
بازارهاى جهانى در گروه غلات به غير از گندم با كاهش 
قيمت همراه بود، قيمت گندم 25 سنت افزايش يافت و هر 
بوشل آن به قيمت 556 دلار و 50 سنت به فروش رفت.  
ساير محصولات مانند ذرت، يولاف، برنج سخت، سوياى 
خوراكى، سوياى روغنى و گياه روغنى كانولا كاهش هايى به 
ترتيب 25/1 دلار، 75 سنت، 5 سنت، 1/8 دلار، 14 سنت 
و 3 دلار را تجربه كردند و به ترتيب به قيمت هاى 4/3 دلار، 
339 دلار، 13 دلار، 355 دلار، 37 دلار و 459 دلار معامله 
شدند.  در گروه محصولات كشاورزى نرم نيز كاكائو، قهوه و 
شكر افزايش هايى به ترتيب 17 دلار، 1/85 دلار و 17 سنت 
را تجربه كردند و به قيمت هاى 3116 دلار، 173 دلار و 17/5 
دلار معامله شدند.  در گروه دام نيز قيمت دام زنده و پروارى 
افزايش هاى 43 و 93 سنتى را تجربه كردند و به قيمت هاى 
153 دلار و 95 سنت و 216 دلار و 83 سنت معامله شدند. 

پيش بينى  براساس  ايتارتاس:  خبرگزارى 
كارشناسان، توليد طلاى روسيه طى سال جارى نسبت 
به سال گذشته با 5درصد كاهش مواجه و به 241 تن 
خواهد رسيد.  براساس اين گزارش از ابتداى ژانويه تا 
پايان مى سال جارى توليد طلا در روسيه 29/2درصد 

افزايش داشته است. 
طى 5 ماهه ابتدايى سال جارى معادل 86/671 تن 
طلا در روسيه توليد شده كه نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته از افزايش قابل توجهى برخوردار است. بر همين 
اساس توليد طلا از معادن اين كشور با 21 درصد افزايش 
به 65/02 تن رسيده است و توليد كنسانتره طلا در همين 
مدت تقريبا دو برابر شده است و از 5/118 تن به 11/836 
تن رسيده است. براساس پيش بينى ها بدليل تاخير در 
اجراى پروژه هاى مربوط به توليد و استخراج طلا در 
روسيه، توليد اين فلز گرانبها در اين كشور طى سال جارى 
نسبت به سال گذشته با 5 درصد كاهش مواجه و  به 241 

تن خواهد رسيد. 

كشورهاي بسياري براي مقابله 
با دامپينگ قوانين و مقررات 

مختلف و متعددي وضع 
كرده اند. ماهيت قوانين مقابله با 
دامپينگ كه درحال حاضر گستره 

وسيعي پيدا كرده است، جزو 
اصول رايج در تجارت بين الملل 
قرار گرفته و حدود 50 كشور از 

اين اقدام بهره مي گيرند

از زماني كه تجارت بين كشورهاي جهان شكل گرفت 
و هرروز گسترده تر از قبل شد،  قوانين و ميانبرهايي براي 
كسب سود بيشتر ، حذف رقيب ، خارج كردن ديگري 
روابط  پيچيدگي  امروز  گرفت.  شكل  بازار  گردونه  از 
اقتصادي در سطح بين الملل به حدي رسيده است كه 
ديگر نمي توان اين روابط را با قوانين ساده و ابتدايي 
اقتصادي تفسير كرد. هرگونه بررسي عملي يك موضوع 
در روابط بين الملل مستلزم توجه به تمامي جوانب آن 
مسئله است. قوانين اقتصادي كلاسيك ها توانسته تا حد 
بسيار مناسبي روابط اقتصادي دنياي ما را توضيح دهند. 
بازار  نامرئي  مهم ترين قانون كلاسيك ها قانون دست 
است كه همان سيستم تنظيم قيمت ها از طريق عرضه 
و تقاضاست. قيمتي كه از اين طريق تعيين مي شود، 
بازارها را به تعادل مي رساند و در تخصيص بهينه منابع 
تاثير بسزايي دارد. بسياري از اقتصاددانان نيز با توسل و 
اعتقاد به اين اصل، نظرات اقتصادي خود را بر مبناي آن 
ابراز مي دارند. اما نكته اي در اين مسئله وجود دارد و آن 
اين است كه قيمت ها از طريق دست نامرئي بازار تعيين 
نمي شوند و اتفاقا برعكس از طريق دست هاي كاملا مرئي 
تعيين مي شوند. يكي از نمونه هاي بارز دست هاي مرئي 
بازار، پديده قيمت شكني يا دامپينگ در بازار هاي جهاني 
از كشورهاي  بسياري  استفاده  مورد  امروزه  كه  است 

ثروتمند قرار مي گيرد.
در اين بين يكي از عرصه هايي كه به طور مستقيم 
درگير دامپينگ و آثار ناشي از آن شده بخش كشاورزي 
است. به طوري كه هر روز خبرگزاري هاي مختلف انواع 
قيمت محصولات كشاورزي در سطح جهاني را گزارش 
بزرگ  شركت هاي  و  كشورها  از  بسياري  و  مي كنند 
تنظيم  قيمت ها  اين  بر اساس  را  خود  برنامه هاي  نيز 
مي كنند؛ غافل از اينكه نظام سرمايه داري و دست نامرئي 
برخي  دست  در  اهرمي  كلاسيك ها،  و  اسميت  آدام 
كشورهاي ديگر شده و آنها را به هر جهتي كه بخواهند،

سوق مي دهند. 
مبارزه با دامپينگ از كجا آغاز شد

اگر چه سازمان جهاني تجارت خود را يكي از مدافعان 
سرسخت قوانين دامپينگ مي داند اما عمر دامپينگ و 
مقابله با آن به قبل از زمان تاسيس سازمان جهاني تجارت 
بازمي گردد. از اوايل قرن بيستم كشورهاي مختلف دنيا 
براي  قوانيني  به وضع  اقدام  و  را شناسايي  دامپينگ 
مقابله با آن كرده اند. كشورهايي مثل امريكا، استراليا 
و برخي كشورهاي افريقايي و اروپايي از پيشگامان اين 
اقدام بودند. از نيمه قرن بيستم در (گات) نيز دامپينگ 
به عنوان يك عامل مخرب در تجارت مطرح شد و در 
قوانين بين الملل مورد توجه قرار گرفت. بر همين اساس 
است كه از همان سال ها قوانين ضد دامپينگ وضع شد 
و در اواخر قرن بيستم موارد مربوط به آن با شكل گيري 
سازمان جهاني تجارت به شكل محسوس تري پيگيري 

و تاكيد شد.
نظم دهى به قوانين مقابله با دامپينگ

هدف سازمان جهاني تجارت اين بود كه به قوانين 
مقابله با دامپينگ نظم و قانون دهد، يعني ضوابطي را 
وضع كند كه اگر كشورها خواهان مقابله با دامپينگ 
بودند آن قوانين و ضوابط را رعايت كنند. به عبارت ديگر، 
ضابطه مند كردن كشورها، قوانين تجاري و معاملات 
از جمله برنامه هاي سازمان جهاني تجارت بود. البته به 
نظر مي رسد سازمان مذكور در امر ضابطه مند كردن 
قوانين مقابله با دامپينگ چندان موفق نبوده، چرا كه رواج 
دامپينگ در ميان اعضاي سازمان جهاني تجارت بسيار 
گسترده است، به شكلي كه مي توان گفت، پرشمارترين 
حجم مبادلات تجاري به دامپينگ اختصاص يافته است. 
اين خبري ناخوشايند است كه بگوييم، سازمان جهاني 
تجارت چندان قادر به مهار دامپينگ نبوده است. اين 
مسئله ما را به اين داوري مي رساند كه سازمان جهاني 
تجارت نتوانسته نقش بازدارندگي خود را ايفا كند. همين 
موضوع باعث شد در مذاكرات جديدي كه در سازمان 
جهاني تجارت مطرح است ايده هايي ايجاد شود مبني بر 
تسريع در اقدامات و وضع قوانين منعي بيشتر كه البته 

هنوز به نتيجه مشخصي نرسيده است.
راه هاي مقابله با دامپينگ در اقتصاد 

مبارزه با دامپينگ براي كشورهاي عضو يا غير عضو 
جبراني  ماليات  طريق  از  تجارت  جهاني  سازمان 
امكان پذير است. موافقت نامه عمومي تعرفه و تجارت 
(گات) براي خنثي كردن اثرات دامپينگ با وضع حقوق 
و عوارض گمركي مخصوص موافقت كرده است مشروط 
به اينكه انجام اين عمل اثبات شود.(ماده 6 موافقت نامه 

مذكور)
در ايران نيز در اجراي بند ح ماده 33 قانون برنامه چهارم 
توسعه، هيات وزيران بنا به پيشنهاد وزارت بازرگاني 
وقت و نظر موافق، تدابير و اقدامات حفاظتي جبراني و 
ضددامپينگ را براي حمايت از توليدكنندگان داخلي كه 
يكي از خواسته هاي قديمي تجار و توليدكنندگان بوده 
است را وضع كرد بر اين اساس هيات وزيران كارگروهي 
كشاورزي ،  صنايع ،  تعاون ،  بازرگاني ،  اتاق  از  متشكل 
گمرك ، بانك ها و سازمان استاندارد را براي اين كار تعيين 
كرده و در صورتي كه اين كارگروه گزارشي مبني بر ابزار 
نگراني از وجود كالايي با نرخ غيرواقعي با نيت دامپينگ 
ارائه كند در جهت مبارزه با قيمت شكني روش هايي
را اتخاذ خواهد كرد. حال چقدر اين برنامه موفق بوده و 

خواهد بود.

عاطفه خسروي 
دبير گروه تجارت

سازمان جهاني تجارت 
و قوانين دامپينگ 

نقش پررنگ دامپينگ
در اقتصاد ايران

منظور  به  دولت ها  تمامي 
در  داخلي  صنايع  از  حمايت 
يك بازار رقابتي ناسالم، اقدام به 
تجاري  محدوديت هاي  اعمال 
مي كنند كه باعث خنثي كردن 
اين  مي شود.  مخرب  دامپينگ 
شكل  به  معمولا  محدوديت ها 
عوارض ضددامپينگ (به منظور 

حذف تفاوت در قيمت) يا تهديد به وضع چنين عوارضي 
خود را نشان مي دهد. دامپينگ در اكثر كشور هاي دنيا 
امري غيرقانوني خوانده مي شود و براي مقابله با آن قوانين 
بسياري وضع شده است. ايران نيز يكي از كشورهايي است كه 
در سال هاي اخير به شدت تحت تاثير دامپينگ قرار گرفته 
است. در اين رابطه با علي زاهدطلبان، كارشناس ارشد توسعه 
اقتصادي و برنامه ريزي همچنين پژوهشگر موسسه مطالعات 

و پژوهش هاي بازرگاني به گفت وگو نشسته ايم.
سابقه وضع قوانين دامپينگ در ايران به چه زماني 

باز مي گردد؟
ما در گذشته قوانين مربوط به دامپينگ نداشتيم. بروز 
موارد متعدد دامپينگ در كشور سبب شد تا براي فراهم 
ساختن ابزار قانوني مقابله با دامپينگ، جلساتي برگزار 

كنيم كه قوانين آن به تصويب نمايندگان مجلس رسيد.
در سال 86 دولت موظف شد با دامپينگ مقابله كند 
با آن در هيات دولت وضع  براي مقابله  نيز  و قوانيني 
كرد. در كنار آن كميسيوني تشكيل شد كه نمايندگان 
وزارتخانه هاي مختلف در آن حضور داشته و به ارزيابي 
نسبت  داخلي  توليدكنندگان  كه  شكاياتي  بررسي  و 
در صورتي  مي پردازند.  باشند،  داشته  واردكنندگان  به 
كه تخلف صورت گرفته باشد ميزان دامپينگ را تعيين 

مي كنند تا عوارض نسبت به آن وضع شود.
آيا در ايران شكايات مربوط به دامپينگ رسيدگي 

مي شود؟
تا به امروز ما اقدام عملي در اين مورد نداشتيم يا شكايت 
به شكلي بوده كه شواهد قابل استناد نبوده است. در 
سال هاي اخير چون تحريم ها روند تجارت را مختل كرده 
دامپينگ كاهش يافته است اما اين توجيه پذير نيست و 
اصول مربوط به قوانين دامپينگ در ايران نياز به بلوغ دارد.

ما در حال حاضر كمبود قانون نداريم. زماني مطرح 
مي شد كه قانوني براي مقابله نيست اما حالا ديگر قانون 
و آيين نامه ها تدوين شده و دست سياستمدار باز است. 
اگرچه ابزارها به دست سياستمداران رسيد اما اين ابزارها 

تا امروز تقريبا بدون استفاده مانده اند.
دليل اين امر چيست؟

يكي از دلايل اين است كه ما از گذشته قانون نداشتيم 
و كاربرد آن را نمي دانستيم و اكنون تجربه كافي براي 
اعمال قانون وجود ندارد. شرايط تحريمي نيز اين مسئله را 
پر رنگ تر كرده است. سياستمداران بيشترين تمركز خود 
را بر دور نگه داشتن دولت از فشارهاي بيشتر جامعه جهاني 
دارد و در اين شرايط تاكيد بر اجراي قوانين دامپينگ و 
اعمال مجازات ها و عوارض براي كشورهاي واردكننده، 

شرايط اقتصادي را براي ما سخت تر مي كند.
راهكارهاي مقابله با دامپينگ در ايران چيست؟

دولت ها  است.  قانوني  راهكار  همان  راهكارها  از  يكي 
مي توانند براي حمايت از توليد داخلي دست به اقدامات 
قانوني بزنند. راهكار ديگر، وارد عمل شدن تشكل ها يا همان 
بنگاه هاي آسيب ديده است. اين تشكل ها بايد اطلاعات كافي 
در مورد بازار و وضعيت واردات داشته باشند كه در اختيار 
دستگاه هاي اجرايي قرار دهند تا در مرحله تحقيق شواهد 
كافي وجود داشته باشد. در اين شرايط، دولت موظف به احقاق 
حق بنگاه هاي خسارت ديده مي شود. البته اين اقدامي است 
كه دولت ها موظف به انجام آن هستند اما اين اقدام از سوي 

بنگاه ها روند كار را  آسان تر مي كند.
دامپينگ چين چه تاثيري بر اقتصاد ايران دارد؟

چين در بسياري از كشورها به يك معضل بزرگ تبديل 
مورد  در  بسياري  گلايه هاي  نيز  ايران  در  است.  شده 
اينكه در  دامپينگ چين مطرح مي شود. چين به دليل 
بسياري بخش هاي توليدي اقدام به صادرات كالاهايي با 
كيفيت ضعيف در قالب دامپينگ كرده، بسياري از اصناف 
ازجمله صنف پوشاك تحت تاثير واردات بي رويه كالاهاي 
زير قيمت اين كشور به ايران قرار گرفته است و دچار 

خسارت هاي غيرقابل جبراني شده اند.
كشور شده  به  واردات چين  از  بسياري  شكايت هاي 
اما همه اين شكايت ها در حد حرف است. اقتصاد چين 
توليد  هزينه هاي  كه  آنجا  از  و  است  رقابتي  اقتصادي 
براي  رقابت  شرايط  است،  پايين  بسيار  كشور  اين  در 

توليدكنندگان داخلي فراهم نيست.
عضويت نداشتن ايران در سازمان جهاني تجارت 

تاثير بر عدم اعمال دامپينگ دارد؟
اقدامات ضددامپينگ مقوله اي مستقل از سازمان جهاني 
تجارت است. براي مقابله با دامپينگ نيازي به عضويت در 
سازمان جهاني تجارت نيست. بسياري از كشورها قوانيني 
براي مقابله با دامپينگ وضع كرده اند كه البته اين قوانين 
برگرفته از سازمان است و در تمام دنيا رويه اي يك شكل به 
خود گرفته كه همه از آن پيروي مي كنند اما براي رعايت 

قوانين دامپينگ نيازي به عضويت در سازمان نيست.
عضويت در سازمان چه امتيازي دارد؟

وقتي  كه  دارد  كاركرد  زماني  سازمان  در  عضويت 
شما  عليه  ديگران  مي شود  دامپينگ  به  متهم  كشور 
اقدام ضد دامپينگ مي كنند در حالي كه كشور مدعي 
است كه به ناحق اتهام زده شده است. در اين شرايط 
شكايت مي توان  چراكه  دارد  موضوعيت  عضويت 

 و اقامه دعوا كرد.

براساس تعاريف اقتصاد بين الملل، دامپينگ به معناي فروش يك كالا در يك بازار خارجي با قيمتي كمتر از هزينه نهايي 
توليد آن كالا در كشور عرضه كننده، به منظور كسب مزيت در رقابت با ديگر عرضه كنندگان همان كالاست. در مبادلات 
بين المللي به فروش كالا با قيمتي پايين تر از قيمت بازار داخلي نيز معمولا دامپينگ رقابتى يا تبعيض قيمت در بازرگاني 

خارج نيز مى گويند.
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نقش کليدي نمايشگاه هاي بين المللي در رونق اقتصادي
توسعه اقتصادی در هر کشوری علاوه بر 
رشد کمی تولید با به کارگیری ظرفیت های 
فیزیکی، انسانی و اجتماعی ظرفیت های 
تولیدی را متحول می کند و منجر به افزایش 

ظرفیت های تولید می شود. 
بی شک دستیابی به رشد اقتصادی پایدار 
از  پیروی  نیازمند  همه جانبه،  توسعه  و 
الگوهای مناسب توسعه اقتصادی است و در 
سال های اخیر در جمهوری اسلامی ایران 
برای رهایی از وابستگی به نفت، سیاست 
جایگزینی صادرات غیرنفتی برای تامین ارز 
مورد نیاز کشور یعنی صنایع داخلی از طریق 
تشویق به تولید کالاهای وارداتی و صدور 
کالاها به دیگر کشورها، بیش از هر زمان 

دیگری مورد توجه قرار گرفته است.
ایجاد  اقتصاددانان  زمینه  این  در 
نمایشگاه های بین المللی داخلی و خارجی 

رونق  برای  زیربنایی  امری  به عنوان  را 
اکنون  و  کردند  مطرح  اقتصادی  بخش 
یکی  به عنوان  بین المللی  نمایشگاه های 
از کانال های معرفی کالاهای تولید شده 
دنیا می توانند نقش  فناوری در  انتقال  و 
بسیار موثری را در فرآیند توسعه صادرات 

غیرنفتی ایفا کنند. 
شناسایی صنعتگران و تولیدکنندگان در 
رشته های مختلف صنعتی در سراسر کشور 
و اطلاع از توان تولیدی و کیفیت عرضه کالا 
و توسعه صادرات کالاهای تولیدی کشور 
در زمینه های مختلف صنعتی، کشاورزی، 
صنایع دستی، آگاهی از مشکلات و موانع 
ارائه پیشنهادها و نظرات  در راه تولید و 
صاحبنظران اقتصادی برای بهبود شرایط 
زمینه  ایجاد  و  داخلی  محصولات  تولید 
صادراتی  کالاهای  نمایش  برای  مساعد 
غیرنفتی برای رشد و توسعه صادرات این 
برگزاری  مزایای  از  بخشی  کالاها  گونه 
نمایشگاه های بین المللی داخلی و خارجی 

است.
به نظر می رسد نمایشگاه های خارجی و 
بین المللی به عنوان مکان سازمان یافته ای 

به منظور افزایش تجارت برای استفاده بهتر 
از منابع ملی، پیشرفت فنی، کاهش بیکاری، 
گسترش بازار به آن سوی مرزها و افزایش 
و  محصولات  نمایش  با  ارزی  درآمد های 
اخذ  بازار،  توسعه  جدید،  پیشرفت های 
نمایندگی و سفارش و فروش کالا، تغییر 
باورها، بازاریابی و شناسایی بازارهای هدف 

برای رفاه اقتصادی نقش کلیدی دارد.
تجاری  هیات های  اعزام  بین  این  در 
با بخش  ارتباط  به کشورهای همسایه و 
خصوصی به عنوان محور تولید و تجارت، 
شناسایی بازارهای هدف و برنامه ریزی برای 
تولید محصولات باکیفیت و قابل رقابت با 
شناسایی  و  جهانی  برتر  تولیدکنندگان 
تقاضای مورد نیاز بازارهای جهانی از جمله 
شاخصه های اقتصادی برای خروج اقتصاد از 

بازارهای نفتی به شمار می روند.

تحليل روز

ديدنی هاتاريخ

بین المللی  نمایشگاه های  نخستین 
جهانی )اکسپو( به مفهوم امروزی در سال 
۱۸۵۱ در لندن برگزار شد. برج ایفل پاریس 
دومین کشوری بود که میزبان اکسپو بعدی 
در سال ۱۸۸۹ شد. از آن زمان تاکنون 
به ترتیب افزون بر ۶۰ اکسپو جهانی در 

کشورهاي توسعه یافته برگزار شده است. 
ایران علاوه بر حضور در نخستین اکسپو، 
در چند نمایشگاه بین المللی جهانی، پیش 
از انقلاب حضور یافته است. در سال های 
بعد از پیروزی انقلاب ایران نیز اکسپوهای 
۱۹۹۳ کره جنوبی، ۱۹۹۸ پرتغال، ۲۰۰۰ 
آلمان، ۲۰۰۵ ژاپن و ۲۰۱۰ شانگهای چین 
کشورهایی بودند که ایران در آن حضور 

فعال داشته است. 
 »تم«های اکسپوها، از دیروز تا امروز 
براساس برنامه ریزی های انجام شده قرار 
است که جمهوری اسلامی ایران در اکسپو 
۲۰۱۵ ایتالیا شرکت کند. اکسپوهایی که 
ایران  اسلامی  میزبان جمهوری  امروز  تا 
مختلفی  محوری  موضوع های  با  بوده اند 

برگزار شده اند که عبارتند از:
- اکسپو ۱۹۹۳ کره جنوبی، با موضوع 

»چالش های راه جدید توسعه«
موضوع  با  پرتغال،   ۱۹۹۸ اکسپو   -

»اقیانوس ها، میراثی برای آینده«
- اکسپو ۲۰۰۰ آلمان، با موضوع »انسان، 

طبیعت و تکنولوژی«
- اکسپو ۲۰۰۵ ژاپن، با موضوع »خرد 

طبیعت«
- اکسپو ۲۰۱۰ شانگهای چین، با موضوع 

»شهر بهتر، زندگی بهتر«
 اکسپو میلان با واژگان جدید 

نمایشگاه  اصلی  محور  غذا«  »نقش 
میلان در نظر گرفته شده است. بر همین 
میزبان  آینده  سال  ایتالیا  میلان  اساس 
کشورهای جهان خواهد بود تا پیامی را 
کره  روی  فردی  اینکه »هر  با محوریت 
کافی،  غذای  به  دسترسی  باید  زمین 
به گوش  باشد«  مطمئن و سالم داشته 
جهانیان برسانند. بر همین اساس است 
واژگان  زندگی  و  زمین  انرژی،  غذا،  که 
اصلی و کلیدی تم اکسپو میلان را تشکیل 
می دهند. در نهایت تکمیل رابطه متعادل 

و موزون میان چرخه غذا و افراد بشر به 
و  زندگی  ابزار  موثر  نقش  تبیین  همراه 
فعالیت های بشر در محیط زیست پیرامون 
او، حلقه های پیوسته ای هستند که زنجیره 
سفر به مرزهای آینده را تشکیل می دهند. 
براساس برنامه، قرار است میلان ایتالیا 
۱۱ اردیبهشت تا ۹ آبان سال آینده، میزبان 
کشورهای جهان باشد تا اکسپو ۲۰۱۵ با 
موضوع »تغذیه زمین، انرژی برای حیات« 
برنامه های  براساس  کنند.  برگزار  را 
منتشرشده »تغذیه زمین و انرژی برای 
اصلی  موضوع  همان  یا  موضوع  حیات« 
و  داده  تشکیل  را  میلان   ۲۰۱۵ اکسپو 
موضوع های فرعی نیز در این اکسپو دنبال 
سلامت،  علم  از:  عبارتند  که  می شوند 
بهداشت و کیفیت غذا، نوآوری در زنجیره 
محصولات  فناوری  غذایی،  مواد  تامین 
آموزش  ژنتیکی،  گوناگونی  و  کشاورزی 
صحیح رژیم غذایی، همبستگی و همکاری 
در زنجیره تامین غذا، غذا و فرهنگ و در 

نهایت غذا برای شیوه زندگی بهتر. 

هزاره  توسعه  اهداف  با  همسویی   
سازمان ملل

و  تحلیلگران  از  بسیاری  عقیده  به 
کارشناسان اهداف اکسپو ۲۰۱۵ میلان با 
اهداف توسعه هزاره سازمان ملل متحد 
نزدیکی بسیاری دارد. کاهش ۵۰درصدی 
تعداد جمعیت گرسنگان جهان، کاهش 
نرخ  دوسوم  حدود  به  مرگ ومیر  نرخ 
فعلی و کاهش نرخ مرگ ومیر مادران به 
حدود سه چهارم آمار امروز ازجمله اهداف 
توسعه  با  اکسپو میلان  اهداف  مشترک 
هزاره سازمان ملل متحد است. همچنین 
ادغام اصول توسعه پایدار در سیاست ها 
یافتن  و  از سویی  برنامه های کشورها  و 
شرکای بین المللی از سوی دیگر ازجمله 
اهداف اکسپو ۲۰۱۵ است که در فهرست 
اهداف و برنامه های توسعه هزاره سازمان 

ملل نیز درج شده است.
موقعیت )سایت( اکسپو 2015 میلان 

 اکسپو میلان در پهنه ای با مساحتی 
حدود ۱۱۰ هکتار، در شمال غربی میلان 

و   Pero شهرستان  دو  از  بخشی  در  و 
Rho واقع شده است. محور اصلی سایت 
اکسپو »خیابان جهانی« است با ۱۵۰۰متر 
کشورهای  تمام  عرض.  ۳۵متر  و  طول 
در  نمایشگاه  این  در  مشارکت کننده 
خیابان جهانی قرار گرفته اند و در نتیجه 
در  پیاده روی  هنگام  بازدید کنندگان 
»خیابان جهانی« می توانند تمام جهان را 
نظاره کنند و این یکی از نوآوری های اصلی 

اکسپو ۲۰۱۵ میلان است. 
بنابر اعلام مقامات سایت اکسپو ۲۰۱۵ 
میلان، مساحت سالن ها حداقل ۴۰۰ متر 
مربع و حداکثر ۶۰۰۰ مترمربع در نظر گرفته 
شده است. همچنین قرار است ۱۹۲ کشور و 
۴۰ سازمان بین المللی در این اکسپو مشارکت 
داشته باشند. تعداد بازدیدکنندگان حدود ۲۰ 
میلیون نفر برآورد شده است. بنابراین می توان 
با قاطعیت گفت که برگزاری اکسپو درهای 
میلان را بیش از پیش، برای ورود هرچه بیشتر 
گردشگران و مقامات سایر کشورهای جهان به 

ایتالیا  باز می کند.

آینه ای تمام قد از اکسپو 2015 ایتالیا

 از جاذبه های عمومی ایرانبهمیلانمیرود
تا جاذبه های موضوعی 

برنامه ریزی های صورت گرفته، محل سایت  براساس 
اکسپو دارای زیربنایی غنی و منسجم است. این سایت 

دارای جاذبه های عمومی و موضوعی گسترده ای است. 
از ایستگاه مترو و قطار سریع السیر در ورودی شرقی و 
دسترسی اکسپو گرفته تا دسترسی به سه فرودگاه میلان و 
مجاورت سایت اکسپو با تعداد زیادی دریاچه های طبیعی، 
فضای سبز و استادیوم ورزشی از جمله جاذبه های عمومی 

این نمایشگاه به شمار می رود.
دو مسیر آبی و پارک اکسپو به عنوان راه ارتباطی میان 
سایت اکسپو و مرکز شهر بازدید کنندگان را با زیبایی های 

طبیعی این نمایشگاه آشنا می کند.
آثار باستانی مانند خانه های تاریخی، عمارت ها، ویلاها، 
کاخ ها و قلعه های قدیمی نیز از دیگر جاذبه های عمومی این 

نمایشگاه به شمار می رود. 
علاوه بر جاذبه های عمومی اکسپو میلان با جاذبه های 
موضوعی بسیاری همراه است که روزهای خوشی را برای 
برگزارکنندگان   . کرد  خواهد  فراهم  کنندگان  بازدید 
نمایشگاه بین المللی اکسپو میلان از برنامه های تغذیه و  
غذا گرفته تا برنامه ها و جشنواره های فرهنگی و هنری را در 
فهرست جاذبه های موضوعی این نمایشگاه قرار داده اند.  

جاذبه های موضوعی این نمایشگاه عبارتند از :
• شهرت و کیفیت همراه سالم و اصیل بودن غذای 

ایتالیایی
• علاقه ایتالیا به کیفیت و مزه غذا، غذای منطقه و تولید 

محلی
• تنوع زیستی ایتالیا

• فعالیت بیش از ۳۶ هزار شرکت و نیم میلیون کارگر
• مرجع تهیه سالانه ۱۰۰هزار غذا با استاندارد بالا برای 

دبستان های شهر
• بزرگ ترین مرکز خدمات داوطلبانه با ۳۰۰۰ سازمان 
ثبت شده، ۲۰۰۰ سازمان ثبت نشده، ۲۵۰۰۰ نفر کارمند 

و ۸۰۰۰۰ نفر داوطلب
• تامین ۱۰ درصد تولید ناخالص داخلی

• ۲برابر بودن درآمد سالانه میلان در مقایسه با سایر 
شهرهای ایتالیا

• اختصاص ۴۰ درصداختراعات ثبت شده به این شهر
• تمایل جدی مردم میلان به حضور در برنامه ها و 

جشنواره های فرهنگی و هنری
• دارا بودن جمعیتی حدود ۱۰میلیون نفر

اتصال  واسطه  به  اروپا  در  میلان  مرکزیت   •
کریدورلیسبون-کی اف، جنوآ- رتردام و راه های شمالی- 

جنوبی رم- برلین

خبر 
مديرکل دفتر امور ترويج تجارت:

سياست  دولت برای عرضه کالای 
ايرانی در خارج

مدیرکل دفتر امور ترویج تجارت از احیای طرح پرداخت 
یارانه به تجار و فعالان اقتصادی کشورمان که تمایل به 
شرکت در نمایشگاه های خارجی دارند خبر داد و گفت: 
این اقدام در راستای توسعه صادرات غیرنفتی، تسهیل 
و  کالا  معرفی  برای  بین المللی  عرصه های  در  حضور 
خدمات ایرانی و افزایش سهم کشور از صنعت نمایشگاهی 

صورت می گیرد.
به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه تجارت، مهرداد 
جلالی پور با بیان اینکه رویکرد اخیر در راستای افزایش 
اتخاذ  جهان  در  نمایشگاهی  در صنعت  ایرانی ها  سهم 
شده است، افزود: پرداخت یارانه به تجار تا سال ۱۳۹۰ و 
به منظور توسعه حضور و معرفی توانمندی های صادراتی 
برقرار بود اما با توجه به رکود بوجود آمده در دولت دهم، 
پرداخت ها در این بخش متوقف شد و عملا حضور فعالان 

اقتصادی ایران از نظر کیفی و کمی در نمایشگاه ها کاهش 
چشمگیری پیدا کرد.

مدیر کل دفتر امور ترویج تجارت یادآور شد: در گذشته 
سالانه ۷ تا ۸میلیارد تومان یارانه نمایشگاهی پرداخت 
می شد و این رقم، ۵۰ تا ۸۰ درصد هزینه اجاره غرفه در 

نمایشگاه های خارج از کشور را تامین می کرد.
جلالی پور با تاکید بر اینکه دفتر امور ترویج تجارت بر آن 
است تا این طرح دوباره به جریان بیفتد، اظهار کرد: تهاتر 
فضای نمایشگاهی و تشویق حضور شرکت های ایرانی در 
نمایشگاه های خارجی و مشارکت کشورهای خارجی در 
نمایشگاه های داخلی، از جمله برنامه های دفتر امور ترویج 
تجارت در دولت یازدهم است تا توانمندی  های تولیدی 
و صادراتی کشور بیش از گذشته به جهانیان معرفی و 

فرصت های سرمایه گذاری بیشتری فراهم  شود.

»اکسپو« از ديروز تا امروز
 بازارهايي براي رونق تجارت 

و سنجش مهارت

سابقه برگزاري نمایشگاه هاي جهاني به زمان هایي 
مي رسد که بازارهاي بزرگ به طور منظم در شهرهایي که 
محل تلاقي راه هاي ارتباطي مهم بودند تشکیل مي شد 
و توجه مردم را جلب مي کرد و عامل ترقي و موفقیت 
ساکنان آن منطقه و رونق تجارت با همسایگان و سایر 

بازدیدکنندگان بود.
 انبوه مردم که بعضي از آنها از فاصله هاي بسیار دور 
به این بازارها مي آمدند، در محل مي ماندند و کالاهاي 
گوناگوني را مبادله مي کردند. به این ترتیب، بازارهاي 
مذکور، جایگاهي براي بیان و ارزیابي اندیشه ها و نشان 
دادن و مقایسه مهارت ها بود. از طریق این گردهمایي ها، 
فضایي کاملا مفید از تفاهم و دوستي متقابل بین مردم 
ملل مختلف و فرهنگ هاي غالبا متضاد ایجاد مي شد. 
انبوه خریداران و فروشندگان به شهرهاي مختلف نظیر 
شهرهاي لیون، فرانکفورت و لایپزیک که این گونه بازارها 
در آنها برپا مي شد، به خصوص از سراسر اروپاي قرون 

وسطي سرازیر مي شدند و به دادوستد مي پرداختند. 
گذشته،  زمان هاي  تجاري  معاملات  ترتیب  این  به 
نقش  که  امروز  بین المللي  نمایشگاه هاي  براي  را  راه 
آموزشي ایفا مي کنند و از عوامل گسترش تفاهم در 
جهان به شمار مي روند، باز کردند. نخستین نمایشگاه 
بین المللي و همگاني )اکسپو( به مفهوم امروزي این 
کلمه، در سال ۱۸۵۱ م در لندن، پایتخت انگلستان که 
یکي از قدرت هاي صنعتي و برتر جهان محسوب مي شد، 
در منطقه کریستال پالاس تشکیل شد. برگزاري این 
برگزارکنندگان  براي  بزرگ  موفقیت  یک  نمایشگاه 
به شمار مي رفت. پیرو آن شهر پاریس تقبل کرد تا در 
این زمینه فعالیت کند و سپس در این راستا به ترتیب 
م   ۱۹۹۰  -  ۱۸۸۹  -  ۱۸۷۸  -  ۱۸۶۷ سال هاي  در 
نمایشگاه هاي بسیاري برگزار شد. کمي بعد مراکز بزرگ 
دیگر دنیا نیز اشتیاق خود را به استقبال از صنعتگران 
نمایشگاه هاي  برپایي  و  جهان  سراسر  سازندگان  و 
بین المللي ابراز و  نمایشگاه هاي درخشاني را برگزار 
کرده بودند که ازجمله آنها در وین، آمستردام، بروکسل، 
بارسلون، سنت لوئیس، تورین و فیلادلفیا تشکیل شد. 

نمایشگاه هاي یادشده، خواه ناخواه موجب تضاد منافع 
بسیاري شد و غالبا از نظر تشکیلاتي بسیار ضعیف بود. 
این حالت آشفتگي مشکلاتي جدید براي دولت هاي 
شرکت کننده به بار آورد و در نتیجه، آنها احساس کردند 
براي جلوگیري از ازدیاد بي رویه نمایشگاه ها و دادن 
ضمانت هایي خاص به شرکت کنندگان باید مقرراتي 
خاص تنظیم شود.  با افزایش تجربه و علاقه به تشکیل 
مشکلات  حل  به منظور  که  شد  معلوم  نمایشگاه ها 
مشترک، طرفین مختلف باید دور هم جمع شوند و 
اختلافات آنها برطرف شود. بنابراین، عقد یک قرارداد 
بین المللي ضروري به نظر مي رسید و به همین دلیل، 
پاریس از سال ۱۹۰۷ خواهان عقد چنین قراردادي بود. 
دولت آلمان در سال ۱۹۱۲ ابتکار عمل را به دست گرفت 
و از دولت هاي علاقه مند خواست تا به منظور تهیه مبنایي 
براي تنظیم یک قرارداد دور هم جمع شوند. دولت ها به 
سرعت پاسخ دادند و ابراز علاقه کردند تا مقرراتي براي 
بهبود روابط بین تشکیل دهندگان و شرکت کنندگان و 
بین دولت هاي میزبان و شرکت کنندگان خصوصي یا 

رسمي )دولتي( وضع شود. 
یک  اساس  که  بود  برلین  دیپلماتیک  کنفرانس   
بین المللي  نمایشگاه هاي  بر  حاکم  بین المللي  پیمان 
را بنیان نهاد. اما تصمیمات دیپلماتیک حاصل از این 
کنفرانس به دلیل جنگ جهاني اول )۱۹۱۸ - ۱۹۱۴( 
به تصویب نرسید. دولت هاي مربوطه بار دیگر در سال 
۱۹۲۰ موضوع را پیگیري کردند و سرانجام در تاریخ ۲۲ 
نوامبر ۱۹۲۸ در کنفرانس دیگري در پاریس نمایندگان 
۳۱ کشور نخستین پیماني را که به روشي سازنده بر 
به  مي کرد،  نظارت  بین المللي  نمایشگاه هاي  تشکیل 

امضا رساندند. 
 ۱۹۲۸ بین المللي  پیمان  که  بود  اساس  این  بر 
)کنوانسیون( با تنظیم فاصله تشکیل نمایشگاه ها و تعیین 
حقوق و تعهدات ترتیب دهندگان و شرکت کنندگان به 
در  بخشید.  سروساماني  جهاني  نمایشگاه هاي  وضع 
همان زمان دفتر بین المللي نمایشگاه ها به وجود آمد 
تا اجراي مفاد کنوانسیون را تضمین کند. متعاقبا دو 
پروتکل )که یکي در سال ۱۹۴۸ و دیگري در سال 
۱۹۶۶ منعقد شد( ماده مربوط به موضوع مهم فاصله 
تشکیل نمایشگاه ها را در کنوانسیون اصلاح کرد. نظر 
به تجارب ۴۰ساله اي که دفتر بین المللي نمایشگاه ها 
در طي این مدت اندوخته بود و همچنین با توجه به 
پیشرفت،  سریع تر  )نسبت  اقتصادي  جدید  حقایق 
در  جدید  کشورهاي  ظهور  و  مسافرت  زمان  کاهش 
صحنه هاي جهاني(، تجدید نظر کامل در کنوانسیون 
۱۹۲۸ ضرورت یافت. این تجدیدنظر در سال ۱۹۶۵ 
انجام و به امضاي پروتکل ۳۰ نوامبر ۱۹۷۲ که از آن 
زمان بر تشکیل نمایشگاه هاي بین  المللي حاکم بوده،  

منتهي شد.

»نقش غذا« محور اصلی نمایشگاه میلان در 
نظر گرفته شده است. بر همین اساس میلان 
ایتالیا سال آینده میزبان کشورهای جهان 

خواهد بود تا پیامی را با محوریت اینکه »هر 
فردی روی کره زمین باید دسترسی به غذای 
کافی، مطمئن و سالم داشته باشد« به گوش 
جهانیان برساند. بر همین اساس است که 
غذا، انرژی، زمین و زندگی واژگان اصلی و 
کلیدی تم اکسپو میلان را تشکیل می دهند

نمایي از سالن ایران در اکسپو 2005 آئی چی، ژاپن
با تم »خرد طبیعت«

نمایي از سالن ایران در اکسپو 2010 شانگهای چین
با موضوع »شهر بهتر، زندگی بهتر«

نمایي از سالن ایران در اکسپو 2000 هانوور آلمان
 با موضوع »انسان، طبیعت و تکنولوژی«

نمایي از سالن ایران در اکسپو 199۸ لیسبون پرتغال
با موضوع »اقیانوس ها، میراثی برای آینده«

نمایي از سالن ایران در اکسپو 1993 ته جان کره جنوبی
با موضوع »چالش های راه جدید توسعه«

براساس برنامه قرار است میلان ایتالیا 11 اردیبهشت تا 9آبان سال 1394، میزبان کشورهای جهان باشد تا 
اکسپو ۲۰1۵ با موضوع »تغذیه زمین، انرژی برای حیات« را برگزار کنند
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نگاه روز

براساس  معدن:  گروه  آبايي-  الهام 
فولاد،  جهاني  انجمن  سالانه  آمار  آخرين 
فولاد خام  تن  توليد 15/4ميليون  با  ايران 
در سال 2013 ميلادي در جايگاه پانزدهم 
توليدكنندگان فولاد جهان قرار گرفت. ايران 
در حالي به رتبه پانزدهم قناعت كرده است 
كه تركيه در همين بازه زماني با توليد 34/7 
ميليون تن فولاد، رتبه هشتم را در توليد 

فولاد خام از آن خود كرد. 
و  سنگ آهن  منابع  از  تركيه  هرچند 
ارزاني  فسيلي  سوخت هاي  همچنين 
برخوردار نيست اما توانسته است با اتكا به 
تامين قراضه به اهداف خود در حوزه توليد 
توجه  جالب  نكته  يابد.  دست  خام  فولاد 
اينجاست كه تركيه بخش عمده اي از قراضه 
مورد نياز خود را از طريق واردات از كشورهاي 
اروپايي تامين مي كند و بدين منظور ناچار به 
پرداخت هزينه هاي سنگين حمل ونقل است. 
در همين حال، ايران با وجود برخورداري از 
ذخاير سنگ آهن، در اختيار داشتن سوخت 
فسيلي ارزان به نسبت ساير توليدكنندگان و 
خيل عظيمي از نيروي انساني آمده به كار، 
هنوز نتوانسته است به اهداف خود در حوزه 
توليد فولاد خام رنگ و بوي عمل ببخشد. 
كشور،  20ساله  چشم انداز  افق  براساس 
ايران بايد تا سال 1404 به ظرفيت توليد 55 
ميليون تن فولاد خام دست يابد و تاكنون تنها 
توانسته است ظرفيت 20ميليون تني فولاد را 
محقق كند. هرچند طرح هاي متعددي نيز در 
راستاي افزايش ظرفيت توليد فولاد تعريف 
شد اما بخش اعظمي از اين طرح ها با گذشت 
سال ها نه تنها به توليد نرسيده اند، بلكه توجيه 
فني و اقتصادي خود را نيز از دست داده اند كه 
از آن جمله مي توان به 8 طرح فولادي اشاره 
كرد. 8 طرح فولادي كه بعدها با واگذاري يكي 
از اين 8 طرح، به 7 طرح فولادي معروف شد، 
با ظرفيت توليد متوسط 1ميليون تن قرار بود 
8 ميليون تن به ظرفيت توليد فولاد كشور 
محقق  هنوز  امر  اين  متاسفانه  كه  بيفزايد 

نشده است.
فولاد كجاست؟ چه  اما گره كور صنعت 
عواملي باعث شده است تا تركيه بدون در 
اختيار داشتن منابع و ذخاير كافي به توليدي 

بيش از 2برابر ايران دست يابد؟
انجمن  هيات مديره  اعضاي  از  يكي 
توليدكنندگان فولاد ايران در همين ارتباط 
گفت: علت اصلي محقق نشدن اهداف تعريف 
شده در بخش فولاد را مي توان در سوءمديريت 

حاكم بر اين بخش جست وجو كرد.
سيدرضا شهرستاني در گفت وگو با خبرنگار 

كرد:  تصريح  مطلب  اين  بيان  با   
متاسفانه چه دولت و چه بخش خصوصي 
آرمان گرايانه  را  فولاد  توليد  حوزه  اهداف 

تعريف مي كنند و انطباق نداشتن اهداف با 
قابليت هاي موجود از مهم ترين علل دست 

نيافتن به آنهاست.
صحيح،  برنامه ريزي  اينكه  بيان  با  وي 
فولاد  صنعت  به  را  متعددي  خسارت هاي 
زمان بندي هاي  كرد:  اظهار  مي كند،  وارد 
تعريف شده براي رشد توليد فولاد و دستيابي 
افق  در  تني  ميليون  توليد 55  به ظرفيت 
چشم انداز 20ساله كشور با توان و امكانات 
شتابزدگي  اين  و  نيست  منطبق  موجود 
به رشد  نه تنها در عمل  توليد،  افزايش  در 
را  بلكه دولت  توليد فولاد منجر نمي شود، 

كه  مي كند  مواجه  متعددي  طرح هاي  با 
به دليل نداشتن توجيه فني و اقتصادي كافي، 
هزينه هاي سرباري را نيز براي صنعت فولاد به 
همراه مي آورد. شهرستاني به 7 طرح فولادي 
اشاره كرد و افزود: اين طرح ها نيز در راستاي 
افزايش ظرفيت توليد فولاد تعريف شدند اما 
اكنون بيش از 5 سال است كه در ركود به سر 
مي برند و با وجود صرف هزينه هاي ميلياردي 

هنوز گرمي بر توليد فولاد كشور نيفزوده اند.
وي در ادامه به مقايسه ايران و تركيه در 
عرصه توليد فولاد خام پرداخت و اظهار كرد: 
از رموز موفقيت تركيه شناسايي قابليت ها و 
ظرفيت هاي موجود و برنامه ريزي به صورت 
رشد  شهرستاني  است.  كوتاه مدت  اهداف 
توليد فولاد تركيه را مصداق حركت آهسته 
هيچ گاه  تركيه  افزود:  و  دانست  پيوسته  و 
به دنبال اين نبود كه ره صدساله را يك شبه 
بپيمايد و همين امر باعث شد تا با برنامه ريزي 
منطبق بر قابليت هاي موجود، روال منطقي 
را در رشد توليد فولاد پشت سر بگذارد. وي 
كوتاه مدت  برنامه ريزي هاي  كرد:  تصريح 
كمك  توليدكننده  به  توليد،  افزايش  براي 
مي كند تا به مرور زمان چرخه توليد را تكميل 
كند. به اين ترتيب جذب محصولات در بازار، 
تامين زيرساخت هاي حمل ونقل، مواد اوليه 

و ماشين آلات روال منطقي را طي مي كنند.
اهداف  «تحقق  افزود:  شهرستاني 

جرات  و  تجربه  توليدكننده  به  كوتاه مدت 
مي دهد و به اين ترتيب توليدكننده با انگيزه 
بيشتري اقدام به افزايش ظرفيت و توسعه 

فعاليت هاي خود مي كند. 
با بيان اينكه هنوز به خودباوري در  وي 
عرصه توليد ماشين آلات و تجهيزات صنعتي 
نرسيده ايم، اظهار كرد: در حالي براي تامين 
كشورهاي  به  فولاد  تاسيسات  راه اندازي  و 
سازندگان  تقويت  كه  وابسته ايم  خارجي 
توليد  به  دستيابي  و  صنعتي  ماشين آلات 
داخل، مي تواند هزينه ها را تا يك سوم كاهش 

دهد.
اين عضو هيات مديره انجمن توليدكنندگان 
توان و تخصص بخش  از  بايد  افزود:  فولاد 

موجود  خلأهاي  كردن  پر  براي  خصوصي 
در چرخه توليد فولاد بهره گرفت. تكميل 
چرخه توليد به عهده يك فرد نيست و بايد 
با همكاري تمامي بخش ها صورت گيرد. اين 
در حالي است كه در حال حاضر انطباق كافي 
ميان بخش هاي مختلف توليد وجود ندارد و 
همين امر به وجود خلأهاي متعدد در چرخه 
صحبت هاي  است.  زده  دامن  فولاد  توليد 
نداشتن  انطباق  درخصوص  شهرستاني 
حالي  در  فولاد،  توليد  مختلف  بخش هاي 
مطرح مي شود كه شكاف بسياري ميان ميزان 
توليد فولاد خام و كارخانه هاى فعال در عرصه 
نورد و مقاطع فولادي وجود دارد. همين امر 
سبب شده است تا بسياري از فعالان بخش 
خصوصي با مشكل كمبود ماده اوليه مواجه 
شوند و با ميزاني بسيار پايين تر از ظرفيت 

حقيقي خود به توليد بپردازند.
با  نيز  فولاد  توليدكنندگان  انجمن  دبير 
تاييد سخنان شهرستاني معتقد است، انطباق 
كافي ميان بخش هاي مختلف چرخه توليد 
فولاد وجود ندارد و همين امر توليدكننده را با 

چالش هاي متعددي مواجه كرده است.
با  گفت وگو  در  خليفه سلطاني  رسول 
بازار  وضعيت  به  اشاره  با  خبرنگار  
تنها  مشكل  كرد:  تصريح  فولادي،  مقاطع 
تامين ماده اوليه نيست. منطبق نبوده بازار 
و توليد باعث شده است تا توازن عرضه و 
تقاضاي فولاد از بين برود و شاهد ركود در 
بازار باشيم. وي افزود: با توقف ساخت وسازها 
مقاطع  ميزان مصرف  و طرح هاي عمراني، 
فولادي نيز كاهش يافته است كه اين امر 
توليدكننده را با مشكل مواجه مي كند. دبير 
انجمن توليدكنندگان فولاد رشد توليد اين 
فلز را در سال جاري 7 درصد پيش بيني كرد و 
افزود: تنها رشد توليد فولاد كافي نيست بلكه 
بايد برنامه اي هم براي محل مصرف و تقاضاي 

فولاد وجود داشته باشد.
جهاني  بازار  وضعيت  به  سلطاني  خليفه 
فولاد اشاره و تصريح كرد: بازار جهانى فولاد 
امر صادرات   نيز دچار ركود شده و همين 
را  سنگ آهن  نظير  فولاد  توليد  اوليه  مواد 
نيز تحت تاثير قرار داده است. صنعت فولاد 
امروز مسيري را تا دستيابي به ظرفيت توليد 
وضعيت  كه  دارد  پيش رو  تني  55ميليون 
و ديگر  است  نابسامان  نيز  فلز  اين  جهاني 
دوران طلايي فولاد جهان به پايان رسيده 
است. حال بايد ديد آيا صنعت فولاد ايران 
به گونه اي  را  توليد  بود مسير  قادر خواهد 
هموار كند كه تا افق 1404 به ظرفيت توليد 

55ميليون تني دست يابد.

در  قزاقستانى  تعلل شركت  معدن:  گروه 
پروژه معدن طلاى ساريگونى  از  بهره بردارى 
انتقاد شديد معاون امور معادن و صنايع معدنى 
وزارت صنعت، معدن و تجارت را برانگيخته و وى 
حتى به خاطر اين تعلل به شركت قزاقستانى 
هشدار نيز داده است. به گزارش ايسنا، معدن 
طلاى ساريگونى در استان كردستان را مى توان 
يكى از خبرسازترين و در عين حال پرحاشيه ترين 
دهه  يك  حدود  در  كشور  معدنى  پروژه هاى 
اخير دانست. پروژه اى كه ابتدا ريوتينتو، غول 
معدنكارى جهان مطالعات اكتشافى آن  را انجام 
داد و در حالى كه قصد داشت كار بهره بردارى از 
معدن را آغاز كند، با اتفاقاتى كه رخ داد در نهايت 
عطاى اين پروژه را به لقايش بخشيد و از ايران 
خارج شد. از معدن طلاى ساريگونى به عنوان 
بزرگترين معدن طلاى ايران و منطقه خاورميانه 
از معدن طلاى  ريوتينتو  ياد مى شود. خروج 
ساريگونى تقريبا مربوط به اواخر سال 1389 و 

اوايل سال 1390 مى شود و بعد از آن پس از كش 
و قوس هاى فراوان، كار بهره بردارى از اين پروژه 
به يك شركت قزاقستانى واگذار شد كه انتظار 
مى رفت اين شركت بتواند قفل بهره بردارى از 

اين پروژه معدنى را باز كند.
با اين وجود طبق تازه ترين اظهارات مطرح 
شده از سوى مسئولان وزارت صنعت، معدن 
و تجارت عملكرد شركت قزاقستانى در پروژه 
معدنى طلاى ساريگونى نامطلوب بوده و حتى 
وعده اين شركت براى بهره بردارى از اين پروژه 

در مهر ماه سال جارى نيز زير سوال رفته است.
در همين زمينه جعفر سرقينى، معاون امور 
معادن و صنايع معدنى وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در پاسخ به سوال خبرنگار ايسنا درباره 
اينكه علت  تاخير قزاق ها در اجراى پروژه معدنى 
طلاى ساريگونى چيست، گفت: ما قبول داريم 
در اجراى پروژه طلاى ساريگونى تاخير زيادى 
به وجود آمده است. در جلسه اى كه با قزاق ها 

داشتيم به آنها اعلام كرديم كه اگر پروژه را هرچه 
سريع تر اجرا نكنند، طبق قانون با آنها برخورد 
مى شود. وى همچنين بهره بردارى از اين پروژه 
را در مهر ماه سال جارى بعيد دانست. معاون امور 
معادن و صنايع معدنى وزارت صنعت، معدن و 
تجارت همچنين صادر نشدن ويزا براى چند نفر 
از اعضاى هيات مديره شركت قزاقستانى براى 
سفر به ايران و تحريم  را از جمله دلايل تعلل در 
اجراى پروژه طلاى ساريگونى از سوى شركت 

خارجى اعلام كرد.
اما پيش از معاون وزير صنعت، معدن و تجارت 
به  نسبت  نيز  محلى  مقامات  از  ديگر  برخى 
عملكرد شركت قزاقستانى در پروژه معدن طلاى 
ساريگونى انتقاداتى را مطرح كرده بودند. از جمله 
اينكه در بهمن ماه سال قبل حامد قادرمزى، 
نماينده مردم قروه و دهگلان در مجلس روند 
پيشرفت بهره بردارى از كارخانه طلاى داشكسن 
را نامناسب دانست و گفت: اين روند به هيچ 

عنوان قابل قبول نيست.
فرماندار قروه نيز طى اظهاراتى افزود: شركت 
كه  بود  كرده  تعهد  طرح  مجرى  قزاقستانى 
كارخانه فرآورى طلا در اين معدن شهريور ماه 
سال 1392 بهره بردارى شود كه اين تعهد عملى 
نشد. محمدرسول شيخى زاده با اشاره به اينكه 
اين شركت براى بار دوم تحقق تعهد خود را به 
پايان اسفندماه سال قبل موكول كرد، ادامه داد: 
اين تعهد نيز به دليل حجم پايين كار انجام شده، 

تحقق نخواهد يافت.
فرماندار قروه در بهمن ماه 1392 عنوان كرد كه 
پيشرفت فيزيكى پروژه معدنى طلاى ساريگونى 
تنها 20درصد بوده كه حاكى از عملكرد ضعيف 

شركت قزاق در اجرايى كردن طرح است.
اين اظهارات در حالى مطرح شد كه مدير 
قزاقستانى طرح طلاى ساريگونى وعده داد كه 
مرحله نخست فرآورى طلاى معدن داشكسن 
ماه سپتامبر 2014 برابر با مهرماه 1393 انجام 

خواهد شد.
در  داده  رخ  تاخير  تاييد  با  همچنين  وى 
بهره بردارى از معدن طلاى ساريگونى عنوان 
كرد: بروز مشكلاتى در نقل و انتقال منابع مالى 
از قزاقستان به ايران به دليل تشديد تحريم ها از 
اصلى ترين دليل تاخير در اجراى پروژه طى 2/5 

سال اخير بوده است.
طبق اعلام شركت قزاقستانى، توليد طلاى 
معدن ساريگونى در فاز نخست قرار است حدود 
يك تن در سال باشد كه با برنامه ريزى هاى انجام 
شده اين ميزان توليد به حدود 2 تن نيز خواهد 
راه اندازى  صورت  در  مى شود  گفته  رسيد. 
كارخانه و معدن طلاى داشكسن ظرفيت ايجاد 
2000 شغل مستقيم و غيرمستقيم در منطقه 
به وجود مى آيد اگرچه با توجه به تاخير ايجاد 
شده در بهره بردارى از اين پروژه آمار و ارقام 
مربوط به اشتغالزايى اين پروژه نيز با ابهاماتى 

مواجه شده است.

نگاهى به صنعت فولاد تركيه 

علت اصلي محقق نشدن اهداف 
تعريف شده در بخش فولاد را 
مي توان در سوءمديريت حاكم 
بر اين بخش جست وجو كرد 

هم دولت و هم بخش خصوصي 
اهداف حوزه توليد فولاد را 

آرمان گرايانه تعريف مي كنند كه 
از مهم ترين علل دست نيافتن به 

آنهاست

انطباق نداشتن ميان بازار و 
توليد باعث شده است تا توازن 
عرضه و تقاضاي فولاد از بين 
برود و شاهد ركود در بازار 
باشيم ضمن آنكه با توقف 
ساخت وسازها و طرح هاي 

عمراني، ميزان مصرف مقاطع 
فولادي نيز كاهش يافته است كه 
اين امر توليدكننده را با مشكل 

مواجه مي كند

آلومينيوم جاي فولاد را در بازار خودرو 
مي گيرد؟

 بحث هاي جديد در زمينه تفاوت  خواص بين آلومينيوم و 
فولاد موجب شده تا آلومينيوم به بازارهاي سنتي فولاد مانند 
خودرو نفوذ پيدا كند. مطالعات راهبردي انجام شده توسط 
متال بولتن نشان مي دهد كه آلياژهاي آلومينيوم به طور 
فزاينده اي جايگزين فولاد در ساخت قطعات يدكي خودرو 
مى شود. از يك دهه پيش انجمن جهاني فولاد (WSA) با 
همكاري فولادسازان برتر كشورهاي صنعتي در حال مطالعه 
و بررسي براي توليد فولادهاي سبك و پردوام هستند تا 
خودروسازان بتوانند در ساخت خودروهاي فوق العاده سبك 
( ulsab) از آن استفاده كنند كه در اين زمينه به دستاوردهايي 
هم نائل شده اند. اين امر نشان دهنده اين است كه صنعت 
فولاد جهاني همچنان براي نفوذ بيشتر در بازار خودروسازان 
با آلومينيوم و ساير مواد در رقابت نزديك بوده اند.  مهندسي 
پيچيده و سرمايه گذاري اصولي و لازم براي ايجاد و يا نصب 
كه شركت هاي  است  معني  بدين  توليد خودرو  خطوط 
توليدكننده فولاد و آلومينيوم با طراحي و استفاده از فرآيندها 
و فناوري هاي توليد محصول لازم در صنايع پايين دستي خود 
( خودروسازي) آشنا بوده و همكاري بسيار نزديكي با آنان 

دارند.
 فرصت براي هر دو فلز

كمپاني فورد در تبليغات اينترنتي خود بر مزيت هاي 
قطعات فولادي و آلومينيومي تاكيد مي كند و مي گويد كه 
با تكيه بر اين مزيت ها آخرين مدل f-150 را توليد كرده 
است. قاب شاسي آن تماما از قوطي هاي فولادي مستحكم 
ساخته شده و از آلومينيوم آلياژي نوع نظامي با استحكام بالا 
در بدنه و كف خودرو فورد مدل f-150 استفاده شده كه آن را 
بسيار مستحكم كرده است. در توجيه انگيزه مصرف آلومينيوم 
آلياژي بايد گفت كه سازنده تجهيزات اصلي ( OEM ) نيز 
تاكيد مي كند كه مدل جديد 700 پوند سبك تر از مدل هاي 
قديمي و آلياژهاي آن قابل بازيافت است. فورد مي گويد ما 
خواص شيميايي آلياژ آلومينيوم بكار رفته در ساخت بدنه 
مدل 2015f-150 و كف آن براي تسهيل در بازيافت را 
استاندارد يا بهينه مي كنيم. ضايعات آلومينيوم قابل بازيافت 
بوده و مي توان آن را براي به حداقل رساندن باطله به فرآيند 

توليد فرستاد.
 توسعه بازار

تقاضاي  با  را  خود  بيشتر  هر چه  آلومينيوم  صنعت 
روزافزون خودروسازي وفق مي دهد. در اوايل سال 2014 
خبرهاي زيادي حاكي از اين بود كه در صنايع پايين دستي 
خودرو  ورق  توليد  براي  قابل توجهي  سرمايه گذاري هاي 
صورت خواهد پذيرفت. شركت هاي الكوا، هيدرو و كونستليوم 
همگي اعلام كرده اند كه در اين بخش طرح هاي توسعه خود 
را اجرا كرده و شركت الويس هم اين طرح توسعه را در برنامه 
كاري خود قرار داده است.  هم اكنون در اين بخش سودآور، 
رقابت شديدي ميان عرضه كنندگان برقرار است و ميزان 
فروش آن در چند فصل گذشته بسيار افزايش يافته است. اين 
وضعيت در منطقه شوراي همكاري هاي خليج فارس نيز برقرار 
است، به طوري كه واحد نورد شركت معادن «Maaden» در 
عربستان سعودي نيز قرار است توليد اين محصول را در اواخر 
2014 آغاز كند. به طور كلى توليد ورق خودرو هنوز سهم 
كوچكي از بخش توليد كلي ورق يا محصولات تخت را از نظر 
حجمي در اختيار دارد و توليدكنندگان بزرگ سعي و تلاش 
زيادي در اين بخش دارند كه مي توانند فرصت هايي را براي 
دست اندركاران كوچكتر ايجاد كنند تا به سهم بيشتري از اين 

بازارها دسترسي داشته باشند.
 محرك هاي زيست محيطي

از نظر متال بولتن، آلومينيوم نقش مهمي در كاهش وزن 
خودرو بازي مي كند كه براساس مقررات، ميزان سوخت 
متوسط خودرو در امريكا بايد تنظيم و كنترل شود. وزن 
متوسط وسائط نقليه در دو گذشته در حد قابل توجهي افزايش 
پيدا كرده و افزايش وزن، نسبتا بيشتر از بهبود مصرف سوخت 
بوده است. ملاحظات ايمني به دليل اينكه مصرف كنندگان 
خواهان افزايش راحتي و سيستم هاي تفريحي پيچيده تري 
هستند، همچنان پررنگ تر مي شود. بدين ترتيب آلومينيوم 
نقش فزاينده اي در كاهش وزن وسائط نقليه در دهه آينده 
خواهد داشت. متال بولتن تخمين مي زند كه تقاضا براي 
آلومينيوم در خارج از چين در 3 ماه نخست امسال در مقايسه 
با مدت مشابه سال قبل آن 3/5درصد افزايش داشته است. 
اين در حالي است كه همزمان عرضه با 9/1درصد كاهش 
منتج به 121هزار تن كمبود در همان دوره شده است. اما در 
چين موجودي انبارها به 539هزار تن رسيد كه اين موجودي 
نشان دهنده كمبود آلومينيوم و در نهايت افزايش قيمت هاي 

آن در آينده خواهد بود.
منبع متال بولتن

صادرات ماهانه سنگ آهن برزيل كاهش يافت
در  برزيل  سنگ آهن  صادرات 
ژوئن نسبت به ماه مى 3/7درصد 

كاهش پيدا كرد.
به گزارش ماين نيوز، اين كشور 
29/55ميليون تن سنگ آهن در 
ژوئن صادر كرد كه نسبت به ماه 
پيش از آن 3/7درصد كمتر بود. اين 
در حالى است كه برزيل در طول 
ماه مى امسال 30/69ميليون تن 

سنگ آهن صادر كرده بود.
حاصل  درآمد  است  گفتنى 

از صادرات در ماه ژوئن امسال2/3ميليارد دلار بوده كه نسبت به 
ماه مى 11درصد كاهش داشته اما نسبت به مدت مشابه سال قبل 
8درصد رشد داشته است. هر تن سنگ آهن برزيل در ژوئن 78/2 

دلار فروخته شد.

تلاش طلاكاران روس براى جذب چين 
اينترنشنال  گولد  پوليوس 
توليدكننده  بزرگ ترين  كه 
مى رود،  به شمار  روسيه  طلاى 
بانك هاى چينى  و  با شركت ها 
در مورد وام و فروش سهم در 
يك پروژه سيبرى مذاكره كرده 

است.
منابع  نيوز،  ماين  گزارش  به 
پوليوس  كرده اند،  اظهار  آگاه 
كردن  متنوع  درصدد  كه 
توافقى را  وام دهندگانش است، 

در اين نشست ها نهايى نكرده است.
اين معدنكار طلا به ارزيابى علاقه مندى شركت هاى چينى براى 
خريد سهم در پروژه ناتالكا كه در منطقه ماگادان روسيه است، 

پرداخته است.

موافقت آنگلو امريكن براى فروش سهام سيمان
امريكن  آنگلو  معدنى  گروه 
براى فروش سهم خود در شركت 
مبلغ  به  تارماك  لافارژ  سيمان 
حداقل 1/5ميليارد دلار با لافارژ به 

توافق رسيدند.
اگرچه  نيوز،  ماين  گزارش  به 
آنگلو امريكن تحت مديريت مارك 
و  سازماندهى  حال  در  كوتيفانى 
خود  دارايى هاى  كردن  يكپارچه 
به  مشروط  قرارداد  اين  اما  است 
لافارژ  ميان  شده  پيشنهاد  ادغام 

فرانسوى و شركت هولسيم سوئيس خواهد بود.
به عنوان يك سرمايه گذارى  ژانويه سال 2013  تارماك در  لافارژ 
مواد  شركت  و  بريتانيا  لافارژ  ميان  50 درصدى  طرف  هر  مشترك 

ساختمانى تارماك آنگلو تشكيل شد.

آرامش در بازار ورق امريكا
از  پس  امريكا  ورق  بازار  فعالان 
كه  هفته  آخر  طولانى  تعطيلات 
استقلال  روز  تعطيلات  به دليل 
بود، انتظار بازار آرامى را مى كشند. 
گرم  ورق  نيوز»،  گزارش«فولاد  به 
حدود 680 دلار هر شورت تن و ورق 
سرد 800 دلار هر شورت تن درب 
كارخانه قيمت دارد. همچنين برخى 
قيمت رايج ورق گرم را 670 تا 680 
دلار هر شورت تن پيش بينى كرده 
و برخى كارخانه ها به مشتريان خود 

اعلام كرده اند قبل از آنكه تخفيف ها قطع شود، خريد هاى خود را بيشتر كنند. 
بنابراين به نظر مى رسد بازار ورق ا مريكا روزهاى آرامى را در پيش خواهد 
 داشت. گفتنى است ميانگين قيمت بازار ورق گرم 660 تا 680 دلار هر شورت 

تن و ورق سرد790 تا 805 دلار هر شورت تن درب كارخانه قيمت دارد.

تاخير قزاق ها در بهره بردارى از بزرگترين معدن طلاى ايران
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گزارش خبرى
گفت وگوى  با نمايندگان مجلس شوراى اسلامى

درآمدهاى نفتى نبايد مانع از توجه به معادن شود
اهميت صنايع معدنى و نقش آن در رشد و توسعه 
تمامى  و  نيست  پوشيده  كس  هيچ  بر  اقتصادى 
از  يكى  معتقدند  اقتصادى  مسايل  كارشناسان 
بخش هايى كه قادر است ضمن ايجاد ارزش افزوده 
و ارزآورى، وابستگى كشور را به صادرات محصولات 
نفتى كاهش دهد بخش صنايع معدنى و تجهيزات 
وابسته به آن است. البته در شرايط كنونى و در چند 
نادرست  سياست هاى  آنچه  به دليل  گذشته  سال 
دولت گذشته در بخش معدن گفته مى شد سهم 
به شدت  ملى  ناخالص  توليد  از  معدنى  صنايع 
1درصد  از  كمتر  به  گونه اى كه  به  يافته  كاهش 
رسيده است. البته با روى كار آمدن دولت يازدهم 
و برنامه ريزى هاى صورت گرفته شاهد تغييراتى در 
اين بخش هستيم؛ تغييراتى كه قرار است با حمايت 
و جذب سرمايه گذارى هاى جديد سهم معادن كشور 
را از توليد ناخالص ملى به حدود 5 درصد افزايش 
دهد. در اين راستا يكى از تصميماتى كه دولت سعى 
دارد به واسطه آن ضمن ايجاد صنايع تبديلى موجبات 
جلوگيرى از خام فروشى را فراهم كند تعيين عوارض 
روى 24 قلم از محصولات معدنى است كه در اين 
بين تعيين عوارض 30 درصدى بر روى سنگ آهن 
با واكنش زيادى از سوى فعالان اين بخش مواجه 
شده. براساس ادعاى فعالان اين حوزه به دليل كاهش 

قيمت جهانى سنگ آهن و عدم توان سرمايه گذارى 
معادن كوچك در صنايع تبديلى در آينده نزديك 
موجبات تعطيلى تعداد زيادى از اين معادن فراهم 
خواهد شد. از سوى ديگر بايد توجه داشت دولت 
در حالى با تصميمات جديد در تلاش براى افزايش 
سهم صنايع معدنى در اقتصاد كشور است كه راه هاى 
ديگرى نيز براى دستيابى به اين سهم وجود دارد. در 
واقع فلز آلومينيوم كه از آن به عنوان انرژى جامد نيز 
نام برده مى شود در حالى در كشور ما سهم اندكى از 
توليد را به خود اختصاص داده كه هر روزه در بازارهاى 
جهانى شاهد افزايش تقاضاى خريد اين فلز هستيم 

كه  خليج فارس  حاشيه  كشورهاى  كه  گونه اى  به 
روزى خود يكى از مشتريان آلومينيوم ما را تشكيل 
مى دادند با ايجاد كارخانه هاى فرآورى فقط به خريد 
ماده معدنى خام مبادرت كرده و محصول نهايى را با 
قيمت هاى بالا به بازارهاى جهانى عرضه مى كنند. 
اين در حاليست كه توجه بيشتر به اين بخش قادر 
خواهد بود سهم معادن را در توليد ناخالص ملى در 
مدت زمان كوتاهى به ميزان پيش بينى شده برساند. 
در همين راستا با محوريت قرار دادن مباحث فوق 
گفت وگويى را با 3 نفر از نمايندگان مجلس انجام 

داده ايم كه در زير مى آيد. 

االله وردى دهقان، نماينده مردم ورزقان و خاروانا
تعيين  از  پس  سنگ آهن  معادن  وضعيت  لطفا 

عوارض صادراتى را تشريح كنيد؟  
وضع تعرفه هاى صادراتى روى مواد معدنى موجود 
در كشور نمى تواند باعث ايجاد تعادل در بخش توليد و 
فروش اين نوع از مواد خام شود كه به طور كلى توليد مواد 
معدنى به صورت يك زنجيره به هم متصل بوده كه در 
صورت صادرات مواد معدنى به صورت خام، اين زنجيره 

آسيب جدى خواهد ديد. 
در همين رابطه وزارت صنعت، معدن و تجارت با تعيين عوارض روى سنگ آهن 
اين هدف را دنبال مى كند تا حدالامكان از خروج اين منابع ارزشمند و سودآور 

به صورت خام جلوگيرى به عمل آورد.
تعيين عوارض براى مواد خام با هدف ايجاد صنايع بالادستى آن اتخاذ شده و اگر 
بخواهيم به همين شكل و بدون عوارض مواد خام را صادر كنيم كه بسيار هم سودده 
است، باعث مى شود زنجيره توليد ناقص مانده و صنايع بعدى آن به وجود نيايند و 

به همين دليل عوارض روى صادرات سنگ آهن گذاشته شد.
ضمن اينكه با وضع تعيين عوارض صادراتى نه تنها معادن كشور تعطيل نخواهد 
شد بلكه زمينه براى رشد و توسعه ديگر حلقه هاى زنجيره توليد محصولات معدنى 

تكميل و بى نياز از واردات مواد اوليه توليد خواهد شد.
البته ممكن است برخى از معادن كوچك با اخذ عوارض صادراتى با مشكل 
مواجه شوند اما بايد مسئولان و متوليان بخش معدن برنامه ريزى هاى جامعى را 
براى تقويت و رشد جايگاه معدن در ايجاد ارزش افزوده صورت دهند تا شاهد رشد و 
توسعه زنجيره توليد محصولات معدنى در كشور باشيم.با جذب سرمايه گذارى هاى 
جديد مى توان حلقه هاى به هم پيوسته توليد محصولات معدنى را در كشور تكميل 
كرده و با توليد محصول نهايى و صادرات آن به ديگر كشورهاى جهان باعث بالا 

بردن سهم معدن از توليد ناخالص ملى و موجبات ايجاد اشتغال نيز فراهم شود.

رمضانعلى سبحانى فر، نماينده مردم سبزوار، جوين و خوشاب
ارزيابى خود از وضعيت كنونى توليد آلومينيوم را  
بيان كرده و راهكارهاى لازم را براى افزايش توليد 

در اين بخش ارائه دهيد؟
معدنى  مواد  از  يكى  آلومينيوم  اينكه  به  توجه  با 
سوى  از  بايد  مى شود  محسوب  كشور  استراتژيك 
مسئولان و تصميم گيرندگان فعال در اين بخش بيشتر 

مورد حمايت قرار گيرد.
در عين حال توليد فعلى شمش آلومينيوم در كشور ضعيف است و توسعه صنايع 
پايين دستى آلومينيوم بايد به موازات بخش بالادستى و حتى بيشتر مورد توجه 
قرار بگيرد كه در صورت خارج شدن اقتصاد كشور از شرايط ركود و حذف تحريم ها 
ظرفيت توليد واحدهاى فعال در بخش پايين دستى صنايع آلومينيوم كشور افزايش 
خواهد داشت. همچنين ما بايد در زمينه بوكسيت و آلومينا اطلاعات جامعى در 
اختيار داشته باشيم تا بتوانيم در بخش بالادستى و توليد شمش آلومينيوم به توسعه 
موردنظر دست پيدا كنيم كه بايد گفت بخش استخراج معدن در ايران بسيار ضعيف 
است. در حال حاضر فقط يك معدن بوكسيت يعنى بوكسيت جاجرم در كشور فعال 
بوده و معدن ديگرى در اين زمينه نداريم. ما در زمينه اكتشاف بوكسيت در نقاط 
مختلف كشور كم كار كرده ايم و انتظار مى رود در صورت انجام اكتشافات گسترده 

بتوانيم نقاط اميدبخشى را براى استخراج بوكسيت پيدا كنيم.
خاطرنشان مى شود  در حال حاضر ظرفيت توليد شمش آلومينيوم در كشور 
حدود 400هزار تن بوده و طى 40 سال اخير تنها حدود 200هزار تن به ظرفيت 
توليد شمش كشور اضافه شده است. اگر ايران بخواهد كشور توليدى و صادراتى 
باشد، شايد به حداقل 1ميليون تن توليد شمش آلومينيوم دست پيدا كنيم. ما بايد 
خطوط توليد خود را اصلاح كنيم. در همين حال كشور ما دانش، نيروى كافى و 
انرژى ارزان در اختيار دارد كه مى تواند به راحتى در صورت برنامه ريزى دقيق و 

درست، در جايگاه مناسبى در صنعت آلومينيوم منطقه قرار بگيرد.

يادداشت

تشكيل سرمايه به عنوان يكي از متغيرهاي حياتي رشد اقتصادي 
محسوب مي گردد. در دنياي پيچيده و پرتلاطم كنوني بسياري از 
كشورهاي در حال توسعه براي قرار گرفتن در مسير توسعه و افزايش 
رشد اقتصادي، سرمايه گذاري در بخش هاي مختلف اقتصادي را در 
اولويت قرار مي دهند تا نيروهاي مولد جامعه را از طريق توليد كالاهاي 
سرمايه اي افزايش داده و سپس به توليد كالاهاي مصرفي و ضروري 

مبادرت ورزند.
برنامه ريزي هاي  و  سياست ها  در  خارجي  سرمايه گذاري  نقش 
كشورهاي در حال توسعه اي كه اكنون از رشد اقتصادي بالايي برخوردار 
هستند، غير قابل چشم پوشي است. در ايران نيز سابقه سرمايه گذاري 
خارجي كم و بيش به موازات تحولات سرمايه گذاري در كشورهاي 
مختلف جهان شكل گرفته است اما سير تحولات آن و نوسان هاي پديد 
آمده در جريان ورود سرمايه هاي خارجي بيشتر متأثر از تحولات 
سياسي و اوضاع و احوال خاص سياسي كشور در مقاطع زماني گوناگون 
بوده  است. امروزه دولت  ها، اغلب شرايطي را براي سرمايه گذاران  خارجي 

وضع مي نمايند تا سرمايه  گذاري را تشويق كنند.
جمهورى اسلامى ايران با وسعت بيش از 1/6 ميليون كيلومتر مربع و 
با دارا بودن18درصد از ذخاير جهانى گاز، رتبه نخست ذخاير گاز جهانى 
را در اختيار دارد. در كشور 68 نوع ماده معدنى با ارزش تخمينى 700 
ميليارد دلار وجود دارد و درصد قابل توجهى از ذخاير معدنى را دارا 

مى باشد كه در جدول ذيل آمده است.  

سهم ايران از جهان (درصد)واحدذخاير كشورماده معدنى
0/8ميليارد تن2/7سنگ آهن

4ميليارد تن2/6مس
4ميليون تن11روى
0/5تن250طلا

5ميليون تن10باريت
0/05ميليون تن16/5فسفات

با اين ذخاير هدف كشور دستيابى به ظرفيت هاى توليدى 55 ميليون 
تن فولاد، 800 هزار تن مس كاتد، 1/5 ميليون تن آلومينيوم، 5 تن 
طلا و 300 هزار تن روى  در افق 1404 است، كه دستيابى به اين 
هدف نيازمند سرمايه گذارى بالايى است. بى ترديد حجم منابع داخلى 
پاسخگوى اين ميزان سرمايه گذارى نبوده. لذا  بايد به سمت سرمايه 

گذارى خارجى رفت.
به كارگيري سرمايه گذاري خارجي علاوه بر تامين مالي پروژه ها، در 
صورتي مي تواند به يك ابزار موفقيت براي شركت هاي ايراني بدل شود 

كه با اهداف زير عجين شود:
- انتقال فناوري هاي نوين: باتوجه به وضعيت موجود دانش و فناوري 
در ايران و درجه پيشرفت سريع بشر در اين زمينه، بايد گفت كه ايجاد 
و خلق فناوري از طريق تحقيق و توسعه در ايران بايد به موازات خريد 
فناوري هاي نو از كشورهاي صنعتي و صاحب فناوري صورت پذيرد 

تا بتوان در سياست هاي توسعه صادرات صنعتي در آينده موفق بود. 
- اتصال صنايع كشور به بازارهاي بين المللي: يكي ديگر از ويژگي هاي 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي انتقال مهارت ها در حوزه هاي صادرات 
و متصل شدن به بازارهاي بين المللي است كه از طريق سرمايه گذاري 

مستقيم خارجي بايد حاصل شود.
- آموزش پژوهشگران اين عرصه براي استفاده از فناوري و به روزسازي 
آن: واقع امر اين است كه تاكنون در برخي از حوزه هاي صنعت نفت، 
پتروشيمي و ... سرمايه گذاري خارجي صورت گرفته است. لكن در 
بخش معدن سرمايه گذاري مستقيم خارجي زيادي انجام نپذيرفته 
است. از اينرو امر تحقيق و توسعه و به روز رساني فناوري هاي مورد 
استفاده در اين بخش نيازمند توجه خاص است. لذا در اين خصوص لازم 
است ضمن انتقال فناوري از طريق سرمايه گذاري مستقيم خارجي به 
امر آموزش پژوهشگران و محققان در كشورهاي صاحب فناوري توجه 

جدي صورت گيرد.  
-  انتقال تجربيات و مهارت هاي مربوط به مديريت: به دليل ضعف 
در برخي از مديريت شركت هاي توليدي، استفاده از تجربيات مديريت 
هاي موفق خارجي در هدايت و راهبري شركت هاي داخلي مي تواند در 

تحقق اهداف شركت ها بسيار موثر است. 
براى جذب سرمايه گذار خارجى مشوق هايى در قانون تشويق و 
حمايت سرمايه گذارى خارجى ايران و آئين نامه هاى اجرايى آن در 

نظر گرفته شده است. برخى از مشوق ها عبارتند از:
تضمين پرداخت غرامت در صورت ملى شدن و سلب مالكيت.

برخوردارى سرمايه گذارى خارجى از حقوق، حمايت ها و تسهيلات 
يكسان با سرمايه گذارى داخلى.انتقــال آزادانــه اصل سرمايه و منافع 

ناشى از سرمايه گذارى در كشور به صورت ارز و يا كالا.
امكان سرمايه گذارى خارجى بصورت صد در صد در طرح هاى 

سرمايه گذارى.
امكان ارجاع اختلافات سرمايه گذارى به مراجع بين المللى.

امكــان تملـــك زميـن به نام شـــركت (ثبت شده در ايران) در 
سرمايه گذارى هاى مشترك.

ارائه تسهيلات رواديد اقامت سه ساله در ايران براى سرمايه گذاران 
خارجى،مديران، كارشناسان و بستگان درجه يك آنها و امكان تمديد 
آن.سرمايه گذاران خارجى مى توانند بخشى از سرمايه خود را از منابع 
داخلى و خارجى به صورت وام تهيه نمايند. بديهى است تضمين 

تعهدات بازپرداخت وام اخذ شده برعهده وام گيرنده است.
سرمايه خارجى مى تواند به شكل ارز نقدى، ماشين آلات و تجهيزات، 
مواد اوليه، دانش فنى و ساير اشكال حقوق مالكيت معنوى به كشور وارد 

و تحت پوشش قانون تشويق و حمايت قرار گيرد.
علاوه بر اين موارد سرمايه گذار مى تواند از خدمات آزمايشگاهى 
و مراكز تحقيقاتى كشور، و امكانات مناطق ويژه اقتصادى كشور

 بهره مند گردد.
اميد است با بهبود فضاى كسب و كار، و پيشرفت در مذاكرات 
هسته اى منابع بيشترى از طريق سرمايه گذارى خارجى جذب شده و 

شاهد توسعه بخش معدن و صنايع معدنى در كشور باشيم.

توسعه معادن و صنايع معدنى 
با جذب سرمايه گذارى خارجى

سخنگوي هيات رئيسه مجلس اعلام كرد:

 بررسى لايحه حمايت هاى 
 كلان معدني

دكتر جـواد صـلاحـى

استاديار دانشكده اقتصاد  دانشگاه آزاد

لايحه حمايت هاى كلان معدنى 
با هدف بهبود شرايط كسب وكار و 
همچنين توليد ملي و حمايت هاى 
هزينه هاى  ازجمله  متعددي 
و طراحي در  اكتشاف  بازگشايي، 
راستاي حمايت از ظرفيت معادن 
كشور، تدوين و در اختيار مجلس 

قرار گرفته است. بي شك يكي از ظرفيت ها و فرصت هاى 
ارزشمند براي رشد اقتصادي كشور بدون در نظر گرفتن 
درآمدهاي نفتي، معادن است. بهره برداري از معادن مى تواند 
تحولات عظيمي در اقتصاد كشور ايجاد كند، در صورتي كه 
اقتصاد كشور فقط براي درآمدزايي به اين منبع غني اتكا 
كند و هيچ نيازي به صادرات و عايدات ناشي از فروش نفت 

نداشته باشد.
هزاران معدن به نام افراد غيرمتخصص و بومي وجود دارد كه 
پيش از اين، قانون اجازه هرگونه بهره برداري از اين معادن را به 
علت ثبت آن به نام افراد مختلف نمي داد، اما با اصلاح قوانين 
هم اكنون امكان بهره برداري از هر معدني كه صاحب نام آن 
هيچ گونه برنامه اى براي بهره برداري ندارد، پس از ابلاغ اوليه 
سلب خواهد شد. به هر ميزاني كه بتوان از ظرفيت هاى معدني 
موجود در بخش اكتشاف، استخراج و فرآوري در هر استان 
بهره برد، به همان ميزان مى توان زمينه رشد شاخص هاى 
اقتصادي كشور را مهيا كرد. پس از اوضاع نقل و انتقال پول 
نفت و فرآورده هاى نفتي و تحريم هاى نفتي عليه كشورمان، 
دولت بايد تصميمي جديد مبني بر تامين برخي از هزينه هاى 
خود از محل فعاليت هاى معدني، اعم از فرآوري يا فروش و 
صادرات خام مواد معدني مى گرفت، اما به واسطه عدم وجود 
زيرساخت هاى لازم و عدم انجام كامل اصل44 قانون اساسي 
و همچنين عدم اطمينان بخش خصوصي به اوضاع بي ثبات 
اقتصادي و سرمايه گذاري كشور موجب شد كه اين طرح با 
اقبال و استقبال فعالان خصوصي اين عرصه رو به رو نشود. بر 
اساس آمار، از مجموع كل ذخاير سنگ آهن كشور، تنها 5درصد 
در اختيار بخش خصوصي و 91درصد از ذخاير اكتشاف شده 
در دست 7 شركت بخش دولتي و بقيه در دست تعاوني هاست. 
به همين منظور، فعالان معدني بخش خصوصي كشور از 
دولت اين انتظار حمايتي را دارند كه با برداشتن يا به حداقل 
رساندن حقوق دولتي و عوارض صادراتي، همچنين پرداخت 
تسهيلات با نرخ سود پايين و اعمال مشوق هاي صادراتي براي 
رشد و تعالي بخش خصوصي، امكان توليد ثروت در بخش 

خصوصي معدن را ايجاد كند.
 دولت اولويت را به واگذاري معادن اختصاص دهد

شوراي  مجلس  هيات رييسه  سخنگوي  نعمتي،  بهروز 
راستاي  در  مجلس  و  دولت  تصميمات  درباره  اسلامي، 
راه اندازي مجدد معادن، اظهار كرد: دولت اخيرا در لايحه اي 
كه تحت عنوان بهبود شرايط كسب وكار و همچنين توليد 
ملي در نظر گرفته، حمايت هاى كلان از حوزه معادن را در 

دستوركار قرار داده است.
وي ادامه داد: حمايت هاى متعددي، ازجمله هزينه هاى 
بازگشايي، اكتشاف و طراحي به صورت مفصل در لايحه 
دولت مدنظر دولت قرار گرفته است. نماينده مردم اسدآباد 
در مجلس شوراي اسلامي با ارزيابي خود از اين لايحه، گفت: 
متاسفانه ميزان بهره برداري از معادن كشور، به بيش از 
5درصد نرسيده، اما با پيش نويسي كه از اين لايحه دولت 
از ظرفيت  هاى  استفاده  با  اميدوار هستيم  مشاهده شد، 
معدني موجود و در راستاي ايجاد ارزش افزوده و افزايش 
فرآوري  استخراج،  احسن،  نحو  به  كشور  اقتصادي  تراز 
نعمتي  آوريم.  دست  به  را  بالايي  ارزش افزوده  توليد،  و 
درخصوص امكان جايگزيني معادن به جاي نفت، تصريح 
كرد: اعتقاد دارم كه اگر به تمامي حوزه هاى معدني كشور، 
اهميت داده شود و اين بخش نيز همانند نفت در اولويت قرار 
بگيرد، مى تواند جايگزين مناسبي براي صنعت نفت باشد. 
معادن از نظر اشتغالزايي منطقه اي و همچنين ارزش افزوده 
كشور ظرفيت بسيار بالايي دارند. سخنگوي هيات رييسه 
مجلس شوراي اسلامي با اشاره به فشار مجلس بر دولت در 
راستاي توجه به بخش معدن، اظهار كرد: مجلس در چند 
سال گذشته براي فعال شدن معدن فشار زيادي را به دولت 
آورده است، اما دولت به اين بخش اهميت چنداني نداد و از 
همين سو پيشرفت هاى مدنظر مجلس براي رشد اين بخش 

محقق نشد.

سيدمحمد بياتيان،  نماينده مردم بيجار و حسن آباد 

 لطفا دلايل كاهش سهم معادن در توليد ناخالص ملى به كمتر از يك 
درصد و همچنين راهكارها و برنامه ريزى هاى صورت گرفته براى ارتقاى 

اين سهم را توضيح فرماييد؟
يكى از دلايل اصلى كه باعث شده تا اين لحظه سهم قابل اعتنايى از معدن 
در توليد ناخالص ملى ناديده گرفته شود فروش نفت و اتكا به درآمدهاى نفتى 
بود. بايد توجه داشت فروش بالاى نفت در چند سال گذشته باعث شده تا توجه 
دولتمردان به مقوله معدن كاهش يابد اين در حاليست كه با ايجاد تحريم ها و 
عدم امكان فروش نفت، نگاه مسئولان به صادرات مواد غير نفتى معطوف گشت. 
همچنين قائل شدن سهم 5 درصدى از توليد ناخالص ملى نسبت به معادن، در 
شرايط فعلى آرمان گرايانه است و در حال حاضر يكسرى معضلات و مشكلاتى را 
در بازارهاى جهانى در قبال مواد معدنى شاهد هستيم كه باعث كاهش نرخ هاى 
مواد معدنى نسبت به سال هاى گذشته شده است كه در صورت ادامه اين روند 

نمى توان شاهد تحقق وعده و برنامه دولت در سال هاى آينده بود.  بنابراين در 
شرايط فعلى تنها كار اساسى، اجازه دادن به معادن براى احيا و تقويت آنهاست 
تا مسير خام فروشى مسدود و مسير ايجاد فرآورده ها و محصولات معدنى هموار 
گردد كه در صورت تحقق اين امر با افزايش ارزش افزوده و ايجاد اشتغال، افزايش 
سهم معادن از توليد ناخالص ملى در يك بازه زمانى مشخص دور از انتظار نيست.  
درباره اينكه مجلس و دولت چه راهكارهايى را براى دستيابى به اين هدف در نظر 
گرفته اند، در قانون بودجه سال جارى 1800 ميليارد تومان از درآمد دولت از 
سهم معدن تعيين شده و يك سياست درستى كه درخصوص عوارض صادراتى 
مواد معدنى در نظر گرفته شد اصلاح قانون عوارض صادراتى مواد معدنى بود. 
در سال هاى گذشته براى صادرات سنگ آهن عوارض صفر درصدى اما براى 
صادرات كنسانتره عوارض 40 درصدى تعيين شده بود كه اين تصميم، كار بسيار 
نادرستى بود كه هم اكنون و براساس درخواست اخير وزير صنعت تغيير يافته و 
قرار است عوارض كنسانتره به 20 درصد و عوارض سنگ آهن به 15 تا 30 درصد 

افزايش يابد. 

     جذب سرمايه گذار در بخش معدن 
الزامى است 

  رشد 15 درصدى توليد سنگ هاى 
تزئينى آذربايجان غربى

  ظرفيت استخراج از معادن زنجان
به 9/5 ميليون تن رسيد

 ايران از نظر منابع در رتبه 15 كشورهاى معدن خيز جهان قرار دارد 
اما نبود سرمايه گذارى كافى در اين بخش موجب شده تا معادن كشور 
نتوانند به جايگاه واقعى خود در اقتصاد دست پيدا كنند و سهم آن در توليد 

ناخالص داخلى (GDP) همواره كمتر از يك درصد بوده است. 
به گزارش دنياى معدن، اين را يك استاد دانشكده معدن دانشگاه صنعتى 
اميركبير مى گويد و تاكيد مى كند با توجه به افزايش تقاضا براى مواد معدنى 
در بخش هاى مختلف تا سال 2030ميلادى، جذب سرمايه در بخش معدن 
از الزامات است. دكتر مرتضى اصانلو با بيان اينكه جمعيت جهان در سال 
2010ميلادى بيش از 7 ميليارد نفر بوده است و پيش بينى مى شود كه در 
سال 2030ميلادى اين ميزان به 8/3 ميليارد نفر برسد، گفت: توسعه يافتگى 
و ارتقاى استانداردهاى زندگى در سال هاى آتى دور از انتظار نيست؛ به طورى 
كه پيش بينى مى شود در سال 2030ميلادى بيش از 66درصد جمعيت 
جهان شهرنشين شوند كه اين موضوع باعث افزايش تقاضا براى مواد 
معدنى در بخش هاى مختلف خواهد شد.  عضو هيات علمى دانشكده معدن 
دانشگاه صنعتى اميركبير گفت: ايران با دارا بودن 64 نوع ماده معدنى و بيش 
از 57ميليارد تن ذخاير قطعى و احتمالى، مى تواند يكى از كشورهاى بزرگ 
توليدكننده مواد معدنى در جهان باشد كه اين موضوع مستلزم سرمايه گذارى 

در بخش معدن و استفاده از فناورى  هاى روز معدنكارى است.

در 3 ماه گذشته 240 هزار تن انواع 
سنگ هاى تزئينى در آذربايجان غربى 

استخراج شد.
معاون  نيوز،  ماين  گزارش  به 
و  معدن  صنعت،  سازمان  معدنى 
تجارت آذربايجان غربى با بيان اينكه 
گرانيت  و  تراورتن  مرمر،  مرمريت، 

ازجمله سنگ هاى تزئينى هستند، گفت: اين ميزان در مقايسه با مدت 
مشابه پارسال 15 درصد افزايش يافته است.

به كارگيرى  با  آذربايجان غربى  معادن  بيشتر  اينكه  بيان  با  طاهرى 
افزود:  دارند،  قابليت صادراتى  استخراج  نوين  و روش هاى  فناورى ها 
سنگ هاى تراورتن و مرمريت بيشترين سنگ هاى استخراج شده در 
استان هستند و 80درصد سنگ هاى مرمريت به خارج از كشور صادر 

مى شوند.
وى صادرات سنگ هاى معدنى به صورت خام را مشكل بزرگ معادن 
استان آذربايجان غربى اعلام و بر توسعه صنايع فراورى سنگ در استان 
تاكيد كرد. در حال حاضر آذربايجان غربى داراى 407 معدن فعال است 

كه 106 معدن مربوط به سنگ هاى تزئينى هستند.

رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان گفت: استان 
زنجان داراى 288 فقره معدن بوده كه از اين تعداد 209 فقره فعال شده 

و ظرفيت استخراج معادن استان سالانه 9/5ميليون تن است.  
به گزارش دنياى معدن، سعيد سيارى اظهار كرد: ميزان طرح هاى 
آماده بهره بردارى امسال نسبت به سال 90 كاهش چشمگيرى داشته 
و علتش كاهش ميزان سرمايه گذارى ها در 2سال گذشته در اين بخش 

بوده است.
وى با اشاره به فعاليت معادن استان زنجان بيان كرد: استان زنجان 
داراى 288 فقره معدن بوده كه از اين تعداد 209 فقره فعال بوده و 

ظرفيت استخراج معادن استان سالانه 9/5ميليون تن است.
رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با اشاره به تعداد 
زياد پروانه هاى اكتشاف صادر شده زنجان بيان كرد: يكى از مشكلات 
موجود در معادن استان زنجان، تعداد زياد پروانه هاى صادرشده در 
زمينه اكتشاف است كه سعى مى شود در مزايده ها سخت ترين فيلترها 
را ايجاد كنيم. وى خاطرنشان كرد: قصد داريم در انتخاب افراد كسانى را 
جذب كنيم كه هم سرمايه كافى و هم متخصص در حوزه معدن باشند 
كه با حضور سرمايه گذاران مناسب زمينه رشد صنايع پايين دستى نيز 

فراهم مى شود.
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گپ و گفتمرور اخبار هفته
 آرمان خالقي عضو هيات مديره خانه صنعت:
باید صنعت خودرو خصوصي  شود

بي شک آنچه در شرايط کنوني 
را  خودرو  صنعت  حال  مي تواند 
خوب کند و به اين مجموعه نفس 
حيات ببخشد،  حضور فعال بخش 
دولت  کامل  خروج  و  خصوصي 
صدالبته  است.  صنعت  اين  از 
آنچه  تکرار  راه حل،  اين  گفتن 

پيش از اين گفته شده است، خواهد بود. اما باور اينکه 
ظرفيت و فعاليت بخش خصوصي مي تواند توان توسعه 
و توليد صنايعي همچون خودرو را افزايش دهد و ورود 
محصولاتي با ساختاري جديد همگام با محصولات روز دنيا 
را تضمين کند، نياز به تکرار آنچه از پيش گفته شد دارد. در 
اين خصوص گفت وگويي با آرمان خالقي عضو هيات مديره 

خانه صنعت، معدن و تجارت ايران انجام داده ايم.
حوزه  در  خصوصي سازي  تاثیر  ابتدايي ترين   
خودرو چیست و راهکار خروج صنعت خودرو ايران 

از بدنه دولت را چه مي دانید؟
با خصوصي سازي واقعي صنعت خودرو، خودروسازان 
ضمن اعمال مديريت درست، مي توانند در جهت کاهش 
هزينه و افزايش کيفيت گام هاي موثرتري بردارند. امروز 
شرايطي که بر صنعت خودرو حاکم است وضعيت ناقصي 
است. اين صنعت بايد از صنعت خودرو دنيا الگوپذيري کرده 
و مسير حرکت خودروسازان مطرح دنيا را با توجه به روند 
روبه پيشرفتي که وجود دارد، سرلوحه قرار دهد ضمن آنکه 
لازم است خودروسازان از وضعيت شبه دولتي خارج شوند. از 
اين رو به نظر مي رسد راهکار موثر در شرايط کنوني حرکت 
به سمت مالکيت خصوصي و واقعي در صنعت خودرو است. 
ورود بخش خصوصي به بخش خودرو تا چه اندازه 

رقابتي کردن بازار را در بر خواهد داشت؟
کالايي  خصوصي  بخش  فعاليت  به واسطه  خودرو  دنيا  در 
رقابتي است و اين گونه روند فعاليت در دنيا در شرايطي است 
انحصاري  ايران کالايي  در  را  اقتصاد خودرو  که شوراي عالي 
اعلام کرده است. با توجه به تعريفي که از کالاي انحصاري 
وجود دارد به نظر مي رسد وضعيت کنوني روش صحيحي براي 
نيست. حرکت  قيمت گذاري خودرو  تدوين  و  انحصار  خروج 
دولت در گذشته در جلب رضايت مشتريان و ناديده گرفتن 
 حقوق توليدکنندگان صورت گرفت اين در حالي است که در 
3،2سال اخير قيمت مواد اوليه، انرژي مصرفي، دستمزد کارگران، 

موجب افزايش قيمت تمام شده محصول نهايي شده است.
 راهکار خروج از اين بحران چیست؟

- بايد از اعمال فشار به صنعت خودرو جلوگيري شود و 
دستورهاي فرمايشي در ارتباط با خودروسازان حذف تا 
در نهايت امکان فعاليت بهتر براي اين صنعت فراهم شود. 

شنبه گذشته شورای رقابت پس از کش و قوس فراوان 
نرخ جديد خودروها را با احتساب تورم ساليانه خودرو اعلام 
کرد. قيمت هايی که به گفته رئيس اين شورا، بيش از ۵درصد 
افزايش را تجربه نکرده است اما نمايندگان مجلس نظر 
ديگری دارند. آنها معتقدند که افزايش قيمت ها در مواردی 
حتی تا 2۰درصد هم رسيده است هرچند که خودروسازان 
با اين نظريه مخالفند اما بررسی فرمول جديد که با احتساب 
استاندارد يورو۴ و هزينه ايربگ است، نشان می دهد که در 
برخی از خودروها شاهد بيش از ۵درصد افزايش قيمت 
هستيم اما با اين حال رضا شيوا معتقد است که اين قيمت ها 
همان قيمت های گذشته و براساس قيمت مصرف کننده 
است که با احتساب آپشن های جديد محاسبه شده و تا 
يک سال ديگر نيز ثابت خواهد ماند. در اين ميان اظهارنظر 
نمايندگان مجلس در خصوص افزايش قيمت خودرو بسيار 
بالا گرفت، به طوری که مقرر شد در جلسه ای مشترک ميان 
خودروسازان، دولت و مجلس،  موضوع افزايش قيمت ها 
مورد بررسی قرار گيرد.   سخنگوی دولت با اعلام اينکه 
افزايش قيمت خودرو رئيس جمهور را مکدر کرده است، 
گفت: افزايش قيمت خودرو پذيرفتنی نيست و بايد بازبينی 
شود.  محمدباقر نوبخت در حاشيه جلسه هيات دولت با 
اشاره به اينکه دولت انتظار افزايش کيفيت خودروها را 

داشت نه افزايش قيمت ها، اظهار کرد: رئيس جمهور از اين 
افزايش قيمت مکدر است و بحت بازبينی قيمت ها مطرح 

است.
وی اضافه کرد: افزايش قيمت خودرو پذيرفتنی نيست 
و بايد اقدامات لازم در اين رابطه انجام شود. سخنگوی 
از تحريم و  دولت ضمن اشاره به خروج صنعت خودرو 
اختصاص ارز مبادله ای به خودرو سازان، تصريح کرد: ما 
انتظار شنيدن خبر افزايش کيفيت خودرو ها را داشتيم نه 
افزايش قيمت. نوبخت خطاب به خودروسازان تاکيد کرد: 
اگر خودروسازان معتقدند که بازار قيمت را تعيين می کند 
پس بگذارند ما هم خودرو های ارزان قيمت و با کيفيت را 
وارد کنيم و بگذاريم بازار قيمت ها را تعيين کند. در همين 
حال نمايندگان کميسيون صنايع مجلس با ارسال نامه ای 
به رئيس جمهور اعتراض خود را به افزايش قيمت ها اعلام 
کردند. وزير صنعت،  معدن و تجارت نيز در جلسه مشترک 
با نمايندگان مجلس اعلام کرد که موضوع قيمت گذاری 
خودرو برعهده اين وزارتخانه نيست و پاسخگويی به اين 
موضوع نيز برعهده اين وزارتخانه نخواهد بود. علی عليلو 
گفت: نمايندگان کميسيون صنايع مجلس همچنين برای 
جلوگيری از اجرای فرمول جديد قيمت گذاری خودرو نامه 

کتبی به رييس جمهور می نويسند.

رئيس جمهوری از افزايش قيمت خودروها مکدر است

احتمالبازنگریدرقیمتها
شورای  عضو  نجفی منش،  محمدرضا  مهر- 
حال  در  دولت  اينکه  بيان  با  خودرو  سياست گذاری 
برداشتن گام های آزادسازی قيمت خودرو است، گفت: 
تعيين قيمت خودرو پس از آزادسازی قيمت ها مشخص 
نيست اما آنچه مسلم است آن است که خودروسازان اين 
هوشمندی را دارند که بازار را آرام نگه داشته و متشنج 
نکنند، ضمن اينکه خودروهايی با آپشن های مختلف را 
عرضه کنند که تنوع قيمتی داشته باشد اين در حالی است 
که وزير صنعت، معدن و تجارت نيز با آزادسازی قيمت 

خودرو موافق است.
ايکوپرس- ايران خودرو در ۱۰۰ روز نخست امسال، 
تعداد ۱32 هزار و ۶3۱ دستگاه سواري و وانت توليد کرد 
که اين عدد از ميزان توليد اين خودروساز در نيمه نخست 
سال گذشته بيشتر است. برنامه توليد امسال گروه صنعتي 
ايران خودرو ۶۰۰ هزار دستگاه است که 3۰ هزار دستگاه 
آن به بازارهاي خارجي صادر مي شود. از مجموع ۱32 هزار 
و ۶3۱ دستگاه توليدات ۱۰۰ روزه امسال، ۵۰ هزار و ۱۰ 

دستگاه آن تنها در خرداد ماه توليد شده است. 
سايپانیوز- سعيد مدنی، مديرعامل گروه خودروسازی 
سايپا در پی اعلام قيمت های جديد خودرو از سوی شورای 
رقابت، گفت: آن دسته از خريدارانی که موعد تحويل 
خودروی آنها تا پايان تير ماه است خودروی خود را با 
شرکت  اين  و  کرد  خواهند  دريافت  قبلی  قيمت های 
همزمان با اعمال قيمت های جديد ابلاغی از سوی شورای 
رقابت به دنبال اجرايی شدن شرايط مدنظر اين شورا در 
روند فروش محصولات است. وی خاطرنشان کرد: با توجه 
به رشد توليد در گروه خودروسازی سايپا و هدف گذاری 
رشد توليد در ماه های آينده تلاش می شود که قيمت های 

حاشيه بازار تعديل شود. 
تسنیم- علی اکبر بخشی، رييس اتحاديه فروشندگان 
لوازم يدکی اتومبيل از تغيير قيمت محصولات اين صنف 
در آينده نه چندان دور خبر داد و گفت: تغيير قيمت لوازم 
يدکی خودرو منوط به شرايط ايجاد شده بعد از تثبيت 
قيمت خودرو است. اين در حالی است که حجم اعظم نياز 
از طريق توليدات باکيفيت تامين می شود و در چند سال 

اخير کيفيت قطعات بسيار رشد کرده است.
ايرنا - بهروز نعمتی، عضو کميسيون صنايع و معادن 
مجلس گفت: مجلس تحت هيچ عنوان به موضوع افزايش 
قيمت خودروها تن نخواهد داد و به دنبال آن هستيم که از 

حقوق مردم در اين موضوع دفاع کنيم.
عصرخودرو- معاون بازاريابی و فروش ايران خودرو 
با بيان اينکه تقاضای خودروسازان برای افزايش قيمت 
ميانگين  به طور  افزايش  با  نهايت  بود که در  2۰درصد 
۵ درصدی موافقت شد، گفت: تا دو ماه آينده بازار خودرو به 

تعادل و ثبات خواهد رسيد.

قیمت نهايینوع خودرو

3۰ ميليون و 3۰۱ هزار و ۷2۸ تومانپژو ۴۰۵ اس ال ايکس

3۴ ميليون و ۱۱۴ هزار و ۶3۱ تومانپژو 2۰۶ تيپ ۵

V۸ 3۴ ميليون و ۶۴۹ هزارو ۵۶۸ تومانپژو 2۰۶ صندوق دار

32ميليون و 3۱ هزارو ۶۴3 تومانرانا

3۴ ميليون و ۸۸۰ هزارو ۸۹۴ تومانپژو پارس جديد

2۹ ميليون و ۵۱3 هزارو ۵۴۹ تومانسمند ال ايکسEF۷ بنزينی

33 ميليون و ۱2۶ هزارو 3۵۵ تومانسمند سورن

۱۹ ميليون و ۵۹۵ هزار تومانپرايد۱3۱ اس ال

2۰ ميليون و ۱22 هزار تومانسايپا۱3۱ اس ايکس

۱۹ ميليون و ۶۸۵ هزار تومانساپيا۱32 اس ال

2۰ ميليون و 2۰۸ هزار تومانسايپا ۱32 اس ايکس

۱۹ ميليون و ۹۱۸ هزار تومانسايپا۱۱۱ اس ال

2۰ ميليون و ۴۴3 هزار تومانسايپا۱۱۱ اس ايکس

۱۸ ميليون و ۷۹۱ هزار تومانسايپا۱۴۱ اس ال

۱۹ ميليون و 3۱۶ هزار تومانسايپا۱۴۱ اس ايکس

2۴ ميليون و ۱۸3 هزار تومانتيبا اس ايکس

سواری پژو 2۰۶ يکی از خودروهای بازار ايران محسوب 
می شود که اين خودرو در مدل های مختلف، صندوقدار 
و معمولی در تيپ های مختلف به بازار عرضه می شود. 
قيمت  رقابت،  شورای  اخير  مصوبه  در  اينکه  وجود  با 
کنونی پژو 2۰۶ معمولی در شرکت توليد کننده معادل 
3۴/۱ميليون تومان اعلام شده است، اما اين خودرو در 
بازار آزاد بيش از ۴۰ و حتی ۴۱ميليون تومان توسط 
با  حال  است.  گذاری شده  قيمت  بازار خودرو  دلالان 
احتساب قيمت دلار 3۱۰۰ تومان و پوند ۵3۶۰ تومان 
در بازار آزاد ارز کشور،  همچنين قيمت اين خودرو در 
بازار آزاد، خودروی داخلی، قيمتی بيش از ۱2/۴هزار دلار 
معادل ۷/۴هزار پوند برای آن محاسبه می شود. در اين 
گزارش به بررسی ديگر خودروهای خارجی با قيمت های 
قابل توجهی کمتر و يا نزديک به قيمت اين خودروی 

پرتيراژ داخلی خواهيم پرداخت.

C1 پژو 10۷ / سیتروئن
معادل  انگليس  پوند   ۶۹۹۵

3۷/۴ ميليون تومان
پژو- توليد شرکت  اين خودرو 

آن  پايه  قيمت  و  بوده  سيتروئن 
۸۰۹۵ پوند است که با احتساب تخفيفات ۱۱۰۰ پوندی ارائه 
شده توسط اين شرکت برای خريداران، قيمت آن به ۶۹۹۵ 

پوند کاهش يافته است.
 

کیا پیکانتو
۴3 ميليون  معادل  پوند   ۸۰۴۵
تومان، با تخفيفات 3۶ ميليون تومان

کيا  شرکت  توليد  خودرو  اين 
با  که  است  کره جنوبی  موتورز 

گارانتی ۷ ساله اين شرکت به بازار عرضه شده است. 

 پروتون سیوی
۷۹۹۵ پوند معادل ۴2/۸ ميليون 

تومان
اين خودرو با موتور ۱/2 ليتری 
خود دارای ۷۵ اسب بخار قدرت 
است و توليد شرکت پروتون مالزی و در واقع خودروی ملی 

مالزی است.
 

سوزوکی آلتو
32 ميليون  معادل  پوند   ۵۹۹۹

تومان
قيمتی  با  ژاپنی  خودروی  اين 
معادل ۷۱۹۹ پوند در بازار انگليس 
عرضه می شود که با حذف برخی امکانات آن می توان با قيمت 

۵۹۹۹ پوند آن را خريداری کرد. 

خودروهای هم قيمت پژو ۲۰۶ در بازارهای جهانی
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گفت و گو

خبرخوان

مسكن مهر على رغم تعجيلاتى كه در آن وجود داشت و 
بى دقتى هايى كه صورت گرفت، پاسخى به اين نياز كشور بود. 
به عقيده من، طرح مسكن مهر فكر خوبى بود كه نياز به اصلاح 
دارد. مسكن مهر بودجه بسيار بالايى از بودجه ملى را صرف 
خود كرد. بدين سبب نياز است كه آن را به انتها برسانيم. در 
حال حاضر دولت بايد راهكارهايى براى ايجاد تعادل در جامعه 
ارائه دهد و با مقابله با رانت هايى كه در مسكن مهر اتفاق افتاد، 
به داد اين دهك هاى پايين برسد. به هر حال در منابعى كه از 
طريق سوبسيد هاى نفتى در كشور تزريق مى شود بايد براى اين 
مردم هزينه شود و يكى از اولويت هاى اولى كه دولت مى تواند 
انجام دهد، بحث كمك به مردم از طريق همين طرح هاست. 
در حال حاضر دولت بايد با تكميل، اصلاح و تجميع پروژه هاى 
مسكن مهر اقداماتى انجام دهد. هم قيمت ها را كنترل كند 
و هم با متخلفانى كه در اين طرح ها سوءاستفاده كرده اند، 
برخورد كند. سياست درست اين است كه اگر كارى شروع 
شده به اتمام برسد. حتى رئيس جمهور و وزير مسكن نيز 
با وجود مخالفت با اين طرح، توافق دارند كه بايد آن را به

اتمام رساند.  بايد تكليف روشن شود و افرادى را كه واجد 
شرايط نبوده و در اين طرح ثبت نام كرده اند، جريمه كنند. 
اصلاح طرح ها هميشه نياز به بودجه ندارد. با وجود مشكلات 
بسيار زياد  مسكن مهر مانند نبود آب، برق و گاز در برخى از 
اين واحدها يا نبود بيمارستان در آن منطقه، مى توانيم با 
كمك كارشناسان اين مشكلات را رفع كنيم. ما در كشور 
زمين هاى زيادى داريم كه بايد در تملك آنها بازنگرى شود، 
زمين هايى كه كاربرى و سند دارد اما مالك آن مشخص نيست 
و اين طور است كه منابع ملى به هدر مى رود. زمين وجود دارد، 
اما ميزان رانت زمين در كشور بالاست.  اين زمين ها علاوه بر 
تملك نامعلوم، معمولا قيمت بالايى هم دارند. بايد حباب 
زمين هم مثل حباب مسكن بتركد و قيمت مناسب شود. 
در اين صورت اگر قيمت اصلاح شود، با كمك جزئى دولت، 
بسيارى از افراد مى توانند صاحبخانه شوند. اما اگر اقدامى 
صورت نگيرد، هر روزه به فهرست بى خانه ها در كشور افزوده

خواهد شد. 

هيات وزيران تصويب كرد
آيين نامه اجرايى قانون 
پيش فروش ساختمان

از  ساختمان»  پيش فروش  «قرارداد  صنعت:  گروه 
عمده ترين معاملات و روابط حقوقى با موضوع مسكن 
است. در اين قرارداد پيش فروشنده(سازنده) تعهد مى كند، 
ساختمانى را مطابق با اوصاف قرارداد و در مهلت معين شده  
در مقابل قيمتى كه به طور اقساط از پيش خريدار مى گيرد، 
ساخته و به او تحويل دهد. پيرامون ماهيت اين قرارداد 
در فقه به صورت مستقل و مشخص بحث نشده است اما 
حقوقدانان تا حدودى به آن پرداخته اند. اين قرارداد در 
مواردى خاص در قالب هيچ يك از عقود معين مشابه با آن 
جاى نگرفته و تحت عنوان «قراردادهاى خصوصى موضوع 
ماده 10 قانون مدنى» قابل طرح است. با اين حساب اين 
قرارداد طبق اصل حاكميت اراده و آزادى قراردادها و بر 
مبناى ماده 10 قانون مدنى اعتبار يافته و الزام آور تلقى 
اينكه پاره اى از حقوقدانان اين قرارداد  مى شود؛ ضمن 
را تحت عناوين ديگرى چون «تعهد به بيع» ذيل ماده 
10 قانون مدنى جاى داده اند كه در زبان عرف معاملات 
و محاكم دادگسترى همان «قولنامه» است. انعقاد اين 
قرارداد به صورت بيع معلق كه ملكيت، معلق بر وجود باشد 

نيز از نظر نظام حقوقى ايران بلااشكال خواهد بود. 
  لزوم ثبت قرارداد به صورت رسمى

براساس اين آيين نامه، قرارداد پيش فروش و واگذارى 
حقوق و تعهدات دو طرف بايد به صورت رسمى از طريق 
دفتر اسناد رسمى با رعايت تمام قيود و شرايط مقرر در مواد 
2 و 4 منعقد شود و خلاصه در سند مالكيت قيد و خلاصه 
آن به اداره ثبت محل اعلام  شود. در قرارداد پيش فروش بايد 
وضعيت واحد، انبارى، توقفگاه، مشاعات و حقوق ارتفاقى 
و ساير موارد مندرج در ماده (2) قانون مطابق با شناسنامه 
فنى  و  ملكى ساختمان درج و تصريح شود. علاوه بر اين در 
مواردى كه واحدى توسط چند نفر پيش خريد مى شود بايد 
ميزان سهم هر يك از پيش خريداران توسط دفتر اسناد 
رسمى در سند مشخص و به هر يك از پيش خريداران يك 

نسخه از سند تحويل شود. 
  ارائه گزارش كار به متقاضى

در اجراى ماده (12) اين قانون، مهندس ناظر مكلف 
است طى يك ماه از تاريخ دريافت تقاضاى كتبى هريك 
از طرفين، پس از بازديد محل و تطبيق وضعيت موجود با 
پروانه ساخت، گزارش پيشرفت كار و درصد اقدامات انجام 

شده را به متقاضى اعلام كند. 
تنها  پيش فروشنده   آيين نامه  14اين  ماده  بر اساس 
در صورت اخذ رضايت همه پيش خريداران يا قائم  مقام 
قانونى آنان مى تواند تمام يا بخشى از حقوق و تعهداتش 
را به ديگرى واگذار كند. همچنين در صورت انجام كامل 
تعهدات از سوى پيش خريدار، اگر پيش فروشنده تا زمان 
انقضاى مدت قرارداد موفق به تكميل پروژه نشود، چنانچه 
با تاييد مهندس ناظر ساختمان، كمتر از 10 درصد عمليات 
ساختمانى باقى  مانده باشد و پيش خريدار با قبول تكميل 
باقى قرارداد درخواست تنظيم سند قطعى كند، تنظيم 
سند به نسبت قدر السهم او بلامانع است.  ماده18اين 
آيين نامه اقدام به پيش فروش ساختمان بدون تنظيم سند 

رسمى ممنوع اعلام مى كند. 

محمد عدالت خواه
كارشناس مسكن

ضرورت برخورد با 
رانت خواران زمين

تارسيدن به استاندارد جهانى 
فاصله زيادى داريم

گروه صنعت: به گفته كارشناسان؛ 
ساخت وساز  پيشرفت  براى  آنچه 
صنعتى سازى  سوى  به  كشور  در 
ضرورت دارد، همسويى و هماهنگى 
ميان همه ارگان هاى مسئول و انجام 
تعهداتى است كه به دوش دارند. 
بديهى  امرى  موضوع  اين  اگرچه 

است و در كشورهاى پيشرفته جزو وظايف پيش پا افتاده 
هر ارگان محسوب مى شود، اما از آنجايى كه تفاوت اندكى 
در شيوه مديريت و نظارت در ايران با ساير كشورها وجود 
دارد، بنابراين به نظر مى رسد، در صورت رسيدن ارگان ها به 
اجماع نظر براى اجراى قوانين از آن دست اتفاقات پرمشقت 
است. صنعتى سازى ساختمان نيز از اين بحث مستثنا نيست؛ 
چراكه كارشناسان هر بخش از صنعت ساخت وساز كشور، 
پيشرفت نكردن اين صنعت را به گردن ارگان ديگر مى اندازند 
و  راه رسيدن ايران به صنعتى شدن را منوط به حركت ارگان 
نظام  سازمان  اينكه  به  توجه  با  مى دانند.  ديگرى  وابسته 
مهندسى در صنعت ساخت وساز وظيفه نظارتى را به عهده 
دارد، در گفت وگو با سعيدغفرانى رئيس اين سازمان جايگاه 
و نقش اجرايى سازمان را در حركت به سمت صنعتى سازى 

ساخت وساز را جويا شديم كه در ادامه مى خوانيد. 
نقش سازمان نظام مهندسى در پيشبرد صنعت 
در  ساختمان  صنعتى سازى  سوى  به  ساخت وساز 

كشور چيست؟
سازمان در اين حيطه ابزار متعددى در اختيار دارد؛ ابزارى كه 
لازمه به كارگيرى آن، فراهم بودن شرايطى است كه در آن همه 
دست اندركاران و عوامل ذى ربط به اجماع براى اجراى قانون 
رسيده باشند. براى نمونه اگر سازمان، مهندسان و ناظران خود 
را موظف كند تا از استفاده سازندگان از مصالح غير صنعتى 
جلوگيرى كنند، اين وظيفه تا زمانى كه ارگان هاى ديگرى 
همسو با اين حكم نباشند، هيچ اقدامى موفقيت آميز نخواهد 
بود. سازمان نظام مهندسى مى تواند با ارائه دستورالعمل هايى 
مانع از ساخت اسكلت فلزى غيرصنعتى در ساختمان شود، 
اما اگر كارفرما به اين امر راضى نباشد، به هر روشى از جمله 
جوسازى عليه سازمان اقدام مى كند تا از استفاده از اسكلت 
فلزى صنعتى سازى شده جلوگيرى كند؛ يا اگر كه شهردارى 
در اجراى اين حكم همكارى لازم را با سازمان نظام مهندسى 
نداشته باشد، نمى توان انتظار داشت كه اقدام سازمان در 
علاوه  برسد.  موفقيت  به  ساختمان  صنعتى سازى  جهت 
بر اين به اعتقاد من كارخانه هاى موجود كشور براى توليد 
مصالح ساختمانى صنعتى كافى نيست كه اين امر نيز مستلزم 
بسترسازى و همسويى چند ارگان مرتبط ازجمله وزارت 
راه وشهرسازى و شهردارى هاست. در واقع رسيدن به اجماع 
در مورد موضوعات صنعتى و مهندسى جزو وظايف سازمان 
نظام مهندسى نيست و بايد متوليان اين بخش يعنى وزارت 

راه  و شهرسازى و شهردارى در اين موضوع ورود پيدا كنند. 
به نظر شما صنعتى سازى ساخت وساز در ايران تا 
چه اندازه با استانداردهاى روز دنيا فاصله دارد و براى 

رسيدن به اين استانداردها چقدر زمان نياز است؟
اگرچه در ايران اقداماتى براى صنعتى سازى ساخت وساز 
انجام شده  است، اما همچنان تا رسيدن به حد مطلوب فاصله 
زيادى داريم. اين فاصله بايد به همت مردم و مسئولان پر 
موضوع  به  مردم  گرايش  و  توجه  مى رسد  نظر  به  شود. 
صنعتى سازى براى كاهش هزينه ها و افزايش كيفيت در 
ساخت وساز مى تواند انگيزه اى براى مسئولان باشد تا هرچه 
ايران  در  را  صنعتى سازى  بسترهاى  و  زمينه ها  سريع تر 
هدايت كنند. در حال حاضر ميل به استفاده از تجهيزات 
صنعتى در ساختمان در ميان مردم افزايش پيدا كرده است 
كه اين موضوع مى تواند نقطه مثبت صنعت ساخت وساز 

باشد. 

تعطيلى 80 درصد پروژه هاى عمرانى 
تسنيم: رييس كانون سراسرى پيمانكاران عمرانى ايران 
از پرداخت 4810 ميليارد تومان مطالبات معوق پيمانكاران 
توسط دولت خبر داد و گفت:  با توجه به اين  اقدام در حال 
حاضر 20 تا 25 درصد پروژه هاى عمرانى كشور فعال شده 
وعده هاى  به  توجه  با  سعادتمند؛   گفته حسن  به  است. 
مسئولان دولت يازدهم، اواخر سال گذشته 4810ميليارد 
كشور  عمرانى  پروژه هاى  پيمانكاران  معوقات  از  تومان 
پرداخت و 28 اسفند92 به خزانه واريز شد. وى با بيان اينكه 
پرداخت اين ميزان از مطالبات به پيمانكاران در سال93 
محقق شد، تصريح كرد: اين اقدام دولت در واقع شروع دوباره 
پروژه هاى متوقف شده عمرانى در كشور بود. با توجه به اينكه 
سال گذشته فقط 10درصد از پروژه هاى عمرانى فعال و 
90درصد غيرفعال بود با اقدام دولت يازدهم در پرداخت 
بخشى از مطالبات پيمانكاران در حال حاضر 20 تا 25درصد 

پروژه ها فعال شده است.

ليزينگ مسكن راهگشا نيست
معاون امور مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازى با 
اشاره به اينكه ليزينگ مسكن نمى تواند تمامى مشكلات اين 
بخش را حل كند، گفت: با اين طرح مى توان سرمايه گذارى 
بيشترى را در حوزه ساخت وساز وارد كرد.حامد مظاهريان 
با بيان اينكه ليزينگ مسكن شركت هاى سرمايه گذارى 
نوپا در زمينه هاى محدود هستند كه بانك مركزى اجازه 
فعاليت به آنها داده است، تصريح كرد: وزارت راه و شهرسازى 
پيشنهاد فعاليت اين شركت ها را در حوزه مسكن داده و در 
همين زمينه مجوز دريافت مى كند. وى با اشاره به اينكه 
ليزينگ مسكن سرمايه بيشترى را وارد بازار ساخت وساز 
مى كند، افزود: اين طرح مى تواند بخشى از نياز بازار مسكن 

را تامين كند.  

فريـدزادگان-  زهـرا   
ــان  سـرويس صنعـت:  همزم
ــاورى در دنيا،  ــرفت فن ــا پيش ب
ــوان پذيرش  ــت و ت ــه ظرفي ــورهايى ك كش
ــه روز در صنعت را  ــد و ب ــاى جدي تكنيك ه
ــتند، به سرعت و با به كارگيرى نيروهاى  داش
ــورهاى پيشرفته  متخصص خود به قافله كش
ــاورى نوين در  ــتند تا با به كارگيرى فن پيوس
ــت  ــاز، خود را در فهرس ــت ساخت وس صنع
ــورهاى پيشرفته قرار دهند. در اين ميان  كش
ــه با وجود  ــتند ك ــورهايى وجود داش اما كش
ــروى كار  ــت كافى، ني ــوردارى از ظرفي برخ
جوان و تحصيلكرده و مراكز تحقيق و توسعه 
ــرفته  ــورهاى پيش ــتند همگام با كش نتوانس
زمينه ورود فناورى هاى نوين را فراهم كنند. 
ــاز به شيوه سنتى  آنچه در دنياى ساخت وس
ــت، گران  ــان قرار داش ــد كارشناس مورد نق
ــاختمان، بالا بودن  بودن قيمت تمام شده س
ــاختمانى، سرعت پايين در  وزن نخاله هاى س
ــودن كيفيت و ايمنى  ــاز، پايين ب ساخت وس
ــت بود. چراكه به گفته  و مواردى از اين دس
ــتفاده از مصالح سنتى و قديمى رايج ،  آنها اس
ساختمان را سنگين و اجراى كار را طولانى تر 
ــر، موزاييك و  ــوك، آج ــد ، تيرچه بل مى كن
ــاير مصالح متداول ، بار مرده را بالا مى برد،  س
ــاختمان را گران و مقاومت آن را در  هزينه س
ــرايطى  مقابل زلزله كم مى كند. در چنين ش
ــان و هزينه كاملا  ــاز به صرفه جويى در زم ني
محسوس است. بنابراين صنعتى سازى مصالح 
ــى در افزايش  ــاختمان مى تواند گام مثبت س
بهره ورى زمين و هزينه باشد. از سويى اجراى 
ــم و دهم و در  ــكن مهر در دولت هاى نه مس
ــيار پايين براى ساخت  نظر گرفتن هزينه بس
ــوى پيمانكاران، خود  يك واحد مسكن از س
به عاملى براى رجوع سازندگان براى استفاده 
از مصالح كم كيفيت يا مستعمل تبديل شد. 
ــور پس از  ــامان اقتصادى كش وضعيت نابس
ــاز اول هدفمندى كه خود وضعيت  اجراى ف
ــا با اختلال مواجه كرده  توليد را در كارگاه ه
ــود را هم به اين معادله اضافه كنيم، كاهش  ب

كيفيت مصالح دور از انتظار نيست.
يك جايگزينى نادرست!

پس از اجراى فاز دوم هدفمندى يارانه ها 
آجر  از جمله  ساختمانى  مصالح  توليد  شيوه 
تغيير پيدا كرد. در واقع توليد مصالح ساختمانى 
هزينه ها  كاهش  و  شدن  صنعتى  سمت  به 
گام برداشت. كارشناسان تغيير اين شيوه را 
ايمنى مصالح  كاهش ضريب  براى  تهديدى 

ساختمانى مى  دانند. 
در اين زميـنه مرتـضى منـبـع چى، رييـس 

اتحاديه صنف فخاران با تاييد اين موضوع، 
توليدكننده  قيمت ها،  افزايش  مى گويد: 
را وادار به توليد به شيوه اى جديد كرد تا از 
اين راه هزينه هاى توليد را به حداقل برساند، 
اما در اين راه اقدام كارشناسى براى هدايت 
نشد  هزينه  در  صرفه جويى  و  توليدكننده 
بلوك هاى سيمانى  توليدكننده  مثال  براى 
را جايگزين آجر كرد، درحالى كه بلوك هاى 

سيمانى از كيفيت مطلوبى برخوردار نبودند.
به گفته وى، ساخت مصالح با كيفيت پايين 
به طور قطع مى تواند ضريب ايمنى ساختمان 
صراحت  به  بايد  دهد.  قرار  تحت الشعاع  را 
توليدكننده  حاضر  درحال  كه  كرد  عنوان 
تنها به سرعت، پيشرفت و سبك سازى در كار 

مى انديشد نه كيفيت.

لزوم درنظر گرفتن شرايط آب وهوايى
منبع چى استفاده از مصالح نوين را مشروط 
به درنظر گرفتن شرايط آب و هوايى مى داند و 
مى گويد: نمى توان از مصالحى كه در جنوب 
مى شود  استفاده  خانه  ساخت  براى  كشور 
در شمال كشور نيز استفاده كرد چراكه در 
ساختمان  ايمنى  بر  منفى  تاثير  درازمدت 

خواهد گذاشت. يكى از مصالح جديدى كه 
سقفى  سفال  جايگزين  اخير  سال هاى  در 
شد، فوم هايى بود كه در ساخت سقف به كار 
فخاران  اتحاديه صنف  رئيس  برده مى شد. 
در بيان معايب اين گونه از سقف ها مى گويد: 
چند سال پس از به كارگيرى فوم در ساخت 
سقف، كارشناسان به اين نتيجه رسيدند كه 
مواد به كار رفته در فوم، گازى از خود متصاعد 
مى كند كه باعث بروز بيمارى هايى ازجمله 
از  پيش  اگر  صورتى كه  در  مى شود؛  آسم 
به كارگيرى، اين ماده مورد بررسى و آزمايش 
قرار گرفته بود، موجب وارد آمدن خسارت به 

توليدكننده نمى شد.
مسكن مهر صنعتى سازى را متوقف كرد

بخش  فعالان  از  يكى  ستاريان    بيت االله 
رسيدن  وى  است.  تهران  در  ساخت وساز 
صنعت ساخت وساز به مرحله صنعتى سازى 
مصالح ساختمانى را در ايران راهى بسيار دشوار 
مى داند و با تاكيد بر اينكه آجر سنتى همچنان 
مى گويد:  مى شود،  استفاده  ساخت وساز  در 
ضربه اى كه ساخت پروژه هاى مسكن مهر به 
صنعتى سازى مصالح ساختمانى وارد كرد به 
اندازه اى بود كه سير صنعتى سازى را در ايران 

متوقف يا به قولى به عقب بازگرداند.
به گفته وى، انبوه سازى كارشناسى نشده 
در مسكن مهر و استفاده از مصالح ساختمانى 
تاثير مستقيم بر كاهش  نه چندان مرغوب، 
چرا كه  گذاشت  ساختمان ها  ايمنى  ضريب 
ساخت وساز  در  نوين  روش هاى  از  استفاده 
اين پروژه در حد يك تفكر ابتدايى بود نه 
يك كار كارشناسى. ستاريان همچنين تاثير 
صنعتى سازى مصالح ساختمانى را بر اقتصاد 

تاثير  تمام شده مسكن يك  قيمت  وكاهش 
مستقيم مى داند.

به نظر مى رسد، در حال حاضر حلقه مفقوده 
صنعت ساخت مصالح ساختمانى، توليد است؛ 
در واقع بايد گفت اگر بتوانيم عرضه و تقاضا 
را در بازار همسان كنيم، به طور قطع كيفيت 
ساخت وساز نيز بيشتر مى شود. علاوه بر اينكه 
سرمايه گذارى در اين بخش نيازمند حمايت 
دولت و ارائه تسهيلات ويژه است، در غير اين 
اماو اگرهاى  با  اين صنعت همچنان  صورت 

زيادى روبه رو خواهد شد. 
استانداردسازى اجبارى!

با  مجلس  عمران  كميسيون  نايب رييس 
طرح صنعتى سازى مصالح ساختمان موافق 
است و اين طرح را به ويژه در بخش پروژه هاى 
مسكن مهر موفقيت آميز مى داند و مى افزايد: 
پس از اينكه در ساخت پروژه هاى مسكن مهر 
بسته شد،  پيمانكاران  با  قراردادهاى خوبى 
كيفيت توليد افزايش پيدا كرد و انبوه سازان 
از  كه  دستور العملى  براساس  شدند  متعهد 
وزارت مسكن و شهرسازى دريافت كردند، 
ساخت وسازهاى خود را براساس استانداردهاى 
موجود انجام دهند. به گفته على اكبر آقايى 
به صورت  استانداردسازى  از  عظيمى  بخش 
اجبارى انجام شد و درنتيجه خطرات مصالح 
ساختمانى غيراستاندارد از بين رفت. وى با 
بيان اينكه نبايد انتظار داشت كه در ساخت 
استانداردها  همه  بتوان  ساختمانى  مصالح 
را رعايت كرد، مى گويد: اگرچه اين مورد در 
ساخت مسكن مهر به خوبى رعايت شد، اما 
هنوز هم نتوانستيم تمام مصالح را به صورت 

استاندارد با قيمت مناسب عرضه كنيم.

با اجراى مسكن مهر و تغيير شيوه توليد مصالح ساختمانى 

كيفيت، فداى سرعت شد

مهر: در جلسه اخير شوراى اقتصاد اجراى طرح برقى كردن خط آهن تهران- مشهد با 
استفاده از تسهيلات مالى خارجى (فاينانس)  را تصويب كرد. با امضاى اين قرارداد، اصلاح 
و احداث خط موجود براى سرعت 200 كيلومتر بر ساعت، احداث شبكه برقى راه آهن 
براى سرعت 250 كيلومتر بر ساعت و تامين و نگهدارى 70 دستگاه لكوموتيو برقى به 

عهده اين كنسرسيوم ايرانى– چينى گذاشته شد.
تسنيم: على لاريجانى رييس مجلس  پيشنهاد كرد؛ 3درصداز منابع صندوق  توسعه 
 ملى كشور به طرح هاى حمل و نقل ريلى اختصاص يابد. وى با تاكيد بر اينكه مسئولان 
وزارت راه وشهرسازى بايد توجه ويژه اى به مقوله توسعه شبكه هاى راه  آهن در كشور 
داشته باشند، گفت: هر سال حدود 3درصد به 20درصد اختصاص يافته به صندوق 
توسعه ملى از محل درآمدهاى نفتى افزوده مى شود؛ حال اگر دولت پيشنهادى را در اين 
رابطه ارائه كند، مى توان اعتبار 3درصدى سال آينده را براى توسعه پروژه هاى راه آهن 

اختصاص داد.
ايرنا: نايب رييس اتاق بازرگانى، صنايع، معادن و كشاورزى ايران بر ضرورت ايجاد 
كنسرسيوم هاى سرمايه گذارى در صنعت حمل و نقل تاكيد كرد و گفت: فرصت هاى 
سرمايه گذارى در اين صنعت بايد شناسايى شود. پدرام سلطانى تصريح كرد: كميسيون 
حمل و نقل و ارتباطات اتاق تهران بايد موضوع فرصت هاى سرمايه گذارى در صنعت 

حمل ونقل را به عنوان يك اولويت در دستور كار قرار دهد. 
ايسنا: مدير كل فرودگاه امام خمينى(ره) از انجام همه پروازهاى حج تمتع سال جارى 
در اين فرودگاه خبر داد. سعيد چلندرى با بيان اينكه در حال  حاضر مقدمات اجرايى كار 
در فرودگاه امام(ره) پيگيرى مى شود، افزود: پيگيرى ها براى بالا بردن سطح تسهيلات 
خدماتى و انتظامى فرودگاه براى مسافران حج ادامه دارد و با نهايى شدن اين اقدامات هيچ 

مشكلى براى انتقال پروازهاى حج امسال به فرودگاه امام(ره) نخواهيم داشت.
فارس: مدير طرح برقى سازى راه آهن با بيان اينكه راه آهن دو منفعت بنگاهى و ملى 
دارد، گفت: منفعت بنگاهى مستقيم عايد بهره بردار مى شود، اما منفعت ملى بيش از 
آنكه براى بهره بردار مفيد باشد، عايد ملت و دولت هاست به همين دليل در دنيا دولت ها 

زيرساخت هاى ريلى را مى سازند.
تسنيم: رييس كانون سراسرى پيمانكاران عمرانى ايران از پرداخت 4810ميليارد تومان 
مطالبات معوق پيمانكاران توسط دولت خبر داد و گفت:  با توجه به اين  اقدام در حال حاضر 
20 تا 25 درصد پروژه هاى عمرانى كشور فعال شده است. حسن سعادتمند با بيان اينكه 
پرداخت اين ميزان از مطالبات به پيمانكاران در سال 93 محقق شد، تصريح كرد: اين اقدام 
دولت در واقع شروع دوباره پروژه هاى متوقف شده عمرانى در كشور بود. اقدام دولت در 
اين زمينه فرصت مناسبى است تا پيمانكاران بتوانند پروژه هاى نيمه كاره را تكميل كنند.

روى خط خبر

در حال حاضر حلقه مفقوده 
صنعت ساخت مصالح 

ساختمانى، توليد است؛ در 
واقع بايد گفت اگر بتوانيم 
عرضه و تقاضا را در بازار 
همسان كنيم، به طور قطع 
كيفيت ساخت وساز نيز 

بيشتر مى شود

تمايل بساز بفروش ها به ساخت خانه هاي كوچك
زوج هاي جوان مشتري پروپا قرص كم متراژها

خانه هايي زير 40 متر كه در اغلب نقاط تهران وجود دارند 
به شكل سوييت يا واحدهاي يك خوابه ساخته مي شوند كه 
صاحبخانه ها با ارائه شرايطي مانند وام بانكي يا در نظر گرفتن 
بالكن براي ايجاد فضاي باز در محيط كوچك اين واحدها، 
متقاضيان بيشتري را براي خريد جلب مي كنند. در واقع به دليل 
اينكه اين واحدها كوچك هستند، ايده هاي سازندگان تاثير 
زيادي بر تمايل خريداران دارد. از سوي ديگر، ارزش افزوده 
بالاي آپارتمان هاي كوچك باعث شده كه بسازبفروشان تمايل 
به ساخت زمين هايي با مجوز ساخت واحدهاي كوچك داشته 
باشند تا سود بيشتري را به نسبت واحدهاي بزرگ تر كسب كنند. 
در كنار اين موارد، از سوي ديگر، فروش آسان تر اين آپارتمان ها 
موجب شده است كه بسازبفروشان هم تمايل به ساخت اين 
خانه ها داشته باشند، به طوري كه اگر براي زميني مجوز ساخت 
براي ساخت  به شراكت  نشود حاضر  داده  آپارتمان كوچك 
نيستند.اين در حالي است كه همچنان قدرت خريد كم خانوارها 

موجب استقبال از خريد اين واحدها مي شود.

 مجردها بيشترين متقاضيان واحدهاي كوچك
مشاوران املاك در اين ارتباط معتقدند كه اغلب خريداران 
سوييت ها مجرد هستند اما زوج هايي هم وجود دارند كه زندگي در 
سوئيت هاي كوچك را به اجاره هاي سرسام آور ترجيح مي دهند. 
به اعتقاد آنها، واحدهاي كوچك به دليل شرايط فرهنگي كشور 
ما متقاضيان خاص خود را دارد و اغلب زوج ها، اجاره نشيني را به 
زندگي در اين واحدها ترجيح مي دهند. اما يكي ديگر از فعالان 
بازار مسكن اعتقاد دارد كه متقاضي زياد اين واحدها سبب شده 
است كه به نسبت آپارتمان هاي بزرگ تر، قيمت هر مترمربع اين 
واحدها بيشتر باشد. در چنين شرايطي انتظار خريداران وام 
مسكن براي كاهش قيمت اين وام، بازار خريد و فروش آن را با 
ركود مواجه كرده و معاملات در بازار مسكن هم تحت تاثير اين 
ركود قرار گرفته است.با افزايش سقف تسهيلات وام مسكن به 
35ميليون تومان در زمستان سال گذشته، تقاضا براي خريد اين 
وام افزايش پيدا كرد و مردم براي افزايش قدرت خريد مسكن، 
اقبال بيشتري را نسبت به اين وام نشان دادند، ضمن آنكه 

10ميليون تومان وام جعاله هم به اين وام اضافه شد.اين موضوع 
منجر به اين شد كه نرخ خريد اوراق مسكن در بازار آزاد با افزايش 
زيادي روبه رو شود، به طوري كه اوراق وام 45ميليون توماني با 

قيمت بيش از 7ميليون تومان به فروش مي رسد.
اقدام اخير دولت براي كنترل قيمت خريد وام مسكن مي تواند 
به اقشار كم درآمد كمك كند تا با هزينه كمتري وارد بازار مسكن 
شوند و پول بيشتري را براي خريد خانه اختصاص دهند اما در 
شمال تهران و براي خانه هاي گران قيمت، تقاضاي كمتري براي 
خريد وام مسكن وجود دارد و اغلب خريداران خانه،  استفاده اي از 
اين وام نمي كنند، به اين دليل كه در برخي از محله هاي شمالي 
تهران، اين وام تنها براي خريد 2 تا 3 متر مسكن كافي است، 

بنابراين استقبالي از دريافت وام در اين محله ها وجود ندارد.
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الگوى مصرف جامعه

محمد آقازاده
دبير گروه آينه

چه كسى 
كالاى ايرانى مى خرد؟

گروه آينه: سال هاست كه در رابطه با خريد كالاى ايرانى تبليغ مى شود، 
با اين حال گذرى در مراكز خريد نشان مى دهد كه تا چه اندازه تبليغات، از 
تلويزيونى گرفته تا بيلبوردهاى «ايرانى، ايرانى بخر» موفق بوده و در رفتار مصرفى 

شهروندان تغيير ايجاد كرده است.
بدون شك پشت هر دو رويكرد استقبال از كالاى خارجى و حمايت از توليد 
داخلى دلايل قابل قبولى نهفته است. براى مصرف كننده معيارهاى مهمى مانند 
كيفيت و قيمت در انتخاب كالا تاثيرگذار است، از اين رو با توليد كالاى نامرغوب 
و با قيمتى نامتناسب با جيب مردم نمى توان انتظار اقبال عمومى نسبت به كالاى 

داخلى را داشت.
 از سوى ديگر در پشت تبليغ مصرف كالاى داخلى نيز دلايلى مانند حمايت 
از توليدكننده داخلى، رشد اشتغال و به تبع آنها رشد اقتصاد ملى وجود دارد. با 
اين حال، به نظر مى رسد، جدا از معيارهايى كه ذكر شد، عوامل ديگرى براى ارج 
نهادن كالاى خارجى ميان برخى ايرانيان وجود دارد، چراكه باوجود  مرغوب بودن 
و قيمت مناسب تر كالاى ايرانى در برخى موارد، مصرف كننده همچنان به سمت 

كالاى خارجى مى رود. 
در بسيارى موارد كالاى ايرانى نه تنها كيفيت پايين ترى نسبت به معادل 
خارجى اش ندارد بلكه ممكن است علاوه بر برخوردارى از كيفيت مورد نظر با 
شرايط اقليمى ايران نيز همخوانى بيشترى داشته باشد، مصداق آن را نيز مى توان 
در لوازم بهداشتى جست. اين در حالى است كه عموم مردم نه تنها از مصرف 
محصولات خارجى امتناع نمى كنند بلكه مالكيت كالاى خارجى از پوشاك گرفته 

تا لوازم الكترونيكى را امتياز مى دانند.
در واقع اين سوال پيش مى آيد كه آيا استقبال عمومى از كالاى خارجى تنها 
ريشه در دلايلى مانند توسعه نيافتگى صنعت در ايران، توليدات نامرغوب و ضعف 
دانش توليد دارد يا موضوعى فراتر از اين سبب كساد ماندن بازار داخلى شده 
است؟ به نظر مى رسد نه تنها نوعى بى اعتمادى به بازار داخلى ميان برخى ايرانيان 
ريشه دار شده است بلكه بى اعتمادى نسبت به تبليغاتِ از بالا به پايين براى 
ترغيب مردم به حمايت از توليد داخلى نيز به چشم مى خورد، بى اعتمادى  كه 
مى توان براى آن ريشه هاى جامعه شناختى در نظر گرفت.در همين رابطه يك 

جامعه شناس در گفت وگو با  در رابطه با بعد اجتماعى ارج نهادن به كالاى 
خارجى ميان برخى ايرانيان مى گويد: نوعى بى اعتمادى نسبت به خودى در 
جامعه ما وجود دارد. به گفته عليرضا عزيزى، در جامعه ما نوعى دوگانگى ميان 
خودى و غير خودى، ما و غربى ها، ايرانى و غير ايرانى وجود دارد و بسيارى معتقدند 
كه دوگانگى ميان شرق و غرب، دوگانگى ما و آنها را به وجود آورده است. او با بيان 
اينكه در اين دوگانگى برخى ها اصالت را به غرب مى دهند، توضيح مى دهد: اين 
تصور و پيش فرض در عرف عمومى جامعه ما وجود دارد كه در حوزه صنعت، توليد 
و علم، غربى ها اصالت دارند. از اين رو، اگر كالايى خريدارى مى كنند حتما بايد 
مارك خارجى داشته باشد، يا اينكه در خريد لوازم خانگى حتما مارك هاى كره اى 
و ژاپنى خريدارى شود.عزيزى معتقد است كه بى اعتمادى به خود و اعتماد بدون 

تحليل به ديگران در ذهن عمومى جامعه ما ريشه گرفته است. 
اين جامعه شناس ادامه مى دهد: در مقابل برخى ها نيز اصالت را به ايران 
مى دهند و مى گويند همه چيز ما خوب و همه چيز غير ايرانى ها بد است. البته هر 
دو نگاه ها كه مبتنى بر دوگانگى است، نگاه واقع گرايانه اى نيست و با پيش فرض 
همراه است. او در رابطه با تبليغاتى كه براى مصرف كالاى ايرانى مى شود، اظهار 
مى كند: اين تبليغات تاثير چندانى در ترغيب مردم نداشته است چراكه نوعى 
بى اعتمادى از پايين به بالا وجود دارد و پايينى ها فكر مى كنند كه بالايى ها منافع 
خود را در نظر مى گيرند، بدون اينكه توجه كنند كه كالا استاندارد و كيفيت 
لازم را ندارد. عزيزى معتقد است كه در واقع نوعى ضعف در بى اعتمادى به 
خودمان و در ميان خودمان نيز ضعف بى اعتمادى به بالايى ها در همه جنبه هاى 
جامعه شكل گرفته است.اين جامعه شناس در رابطه با موضع گرفتن ايرانى ها 
نسبت به كالاى چينى مى گويد: بخشى از اين ماجرا به كيفيت نامناسب كالاهاى 
چينى برمى گردد. بخشى ديگر در واكنش به انحصارى شدن كالا توسط چينى ها 
مربوط مى شود و بخشى ديگر نيز به اين بر مى گردد كه در دولت پيشين 
نگاه به شرق تقويت شد، اين در حالى است كه در عرف عمومى نگاه به شرق

شكل نگرفت.

گزارش  از ميزان موفقيت تبليغات مصرف داخلى

كالاى ايرانى يا مارك خارجى؟

 گروه آينه: بايد در شهر آواره بشوى، در جنوب يا 
شمال ، غرب يا شرق و گاهى هم در مركز شهر، تا بدانى 
اين جمله چقدر درست است. با خود قرار مى گذارم اين 
آوار گى را بپذيرم تا با چشم ها و گوش هاى خود ببينم و 

بشنو م كه زرد آلود، گيلاس و... اگر در مناطق مرفه، بالاى 
15هزار تومان است و در مركز شهر 10هزار تومان اما در 
شمشيرى و كمى بالاتر يا پايين تر 4هزار تومان مى توان 
خريد. البته گمان نكنيد پايين شهرى ها از صبح تا شب 

مشغول خوردن ميوه  هستند. يك ميوه فروش در همين 
منطقه مى گويد، آنقدر مردم به ميوه نگاه مى كنند كه 
ما مجبور مى شويم كه آخر شب چوب حراج بزنيم به 

ميوه هاى له شده.
آزادى  سينما  كنار  جوگندمى  موهاى  با  را  مردى 
تفاوت  مورد  در  را  نظرش  و  مى رويم  جلو  مى بينيم ، 
قيمت ها در نقاط مختلف شهر مى پرسيم. با دلخورى 
مى گويد: آقا من به خاطر نوع بيمارى كه دارم بايد مرتب 
سرم شست وشو استفاده كنم. اين سرم چيزى نيست جز 
تركيب آب و نمك. بگذريم از اينكه هر يك دو ماه نرخ اين 
محصول بالا مى رود و معلوم نيست چرا  در هر گوشه شهر 

هم قيمتى دارد.
يك  سرم شست وشوى  الان  انصاف  با  داروخانه هاى 
ليترى را 2500 تومان مى فروشند و بى انصاف ها 3هزار 
و دو  تومان جا مى افتد  رقم 3هزار  زود  تومان. خيلى 
سه ماه ديگر با انصاف ها 3هزار تومان و بى انصاف ها هر 
چقدر تيغ شان مى برد اضافه مى كنند و اين بازى مرتب

ادامه دارد.
مى پرسيم چه بايد كرد و در جواب مى شنويم: هيچ كارى 
نمى توان كرد ، دولت و مردم به تورم عادت كرده اند و اصلا 
مبارزه با گرانى از موضوعيت افتاده است. اصلا اعتراض 
فايده ندارد. سرم شست وشو را مركزى دولتى توليد مى كند 
و وقتى خود دولت گران مى كند چه اعتراضى مى شود به 
بخش خصوصى كرد. كاش لااقل قيمت را روى محصول 
توليدى شان چاپ مى كردند تا داروخانه ها نتوانند اجحاف 
كنند. ولى اين كار را نمى كنند، چون نمى توانند مرتب نرخ 
گران ترى را درج كنند ، تصميم گرفتم خودم اين سرم را 
تهيه كنم. ولى در مورد بقيه كالاها چه بايد كرد. از همه 

مهم تر اينكه اجاره خانه ها كه سال به سال از شمال تهران 
ما را به جنوب شهر هل مى دهد.

دل به دريا مى زنيم و از يك ميوه فروش در حوالى خيابان 
بلافاصله  مى پرسيم ،  را  قيمت ها  تفاوت  دليل  انقلاب 
پاسخ مى دهد: شما قيمت سرقفلى ها و ملك را در نظر 
نمى گيريد. ملك در پاسداران و مير داماد بالاى مترى
30 و 40ميليون تومان است و در جنوب شهر 3 و 4 ميليون 
تومان. اين تفاوت سرمايه گذارى بايد در نرخ ها خودش را 
نشان دهد. اگر ميوه فروشى در بالاى شهر ميوه را با نرخ 
پايين بفروشد يك ماهه ورشكسته مى شود. تازه بالايى ها 
ميوه درجه1 مى خواهند و پولش هر چه باشد مى دهند، 
شما چه اعتراضى داريد. در همين خيابان شيرينى فروشى 
است كه قيمت هايش هم پايين نيست، ولى مردم شماره 
مى گيرند تا خريد كنند. همه جاى دنيا همين طور است 
و هيچ كارى هم نمى شود كرد. دارندگى و برازنده گى ، 

ندارى و بدبختى.
ويترين هاى  به  كردن  نگاه  مشغول  كه  خانمى 
كتابفروشى هاست ، وقتى با سوال ما روبه رو مى شود با 
حسرت جواب مى دهد: گرانى هيچ جا مثل گرانى كتاب مرا 
آزار نمى دهد. مردم هر روز با كتابخوانى بيگانه تر مى شوند. 
گرانى و سخت گيرى در مميزى از يك سو و بى رغبتى 
براى دانايى اين بازار را بى رونق تر مى كند. در حالى كه با 
دانش و دانايى مى توان همه مشكلات كشور را حل كرد. 
اگر مردم بدانند در چه شرايطى تورم ايجاد مى شود و تورم 
چه تاثير ويرانگرى بر زندگى مى گذرد امروز با تورم حاد 
و يك شهر و 40 نرخ روبه رو نبوديم. مردم آگاهى اقتصاد 
بهترى دارند. شما به عنوان روزنامه نگار، كتابخوانى را جا 

بيندازيد همه مشكلات حل مى شود.

يك شهر و هزار نرخ
نگاهى به بازارهاى تره بار تهران

ــفره زن و بچه اش  ــود و س «هر كارگري كه بيكار بش
خالي بماند و آهي از ته جگر بكشد آهش دامن من و تو 
را هم مي گيرد»، اين جمله را پيرمردي به ما مي گويد 
ــده است، وي قبل   كه در پارك لاله در نيمكتي  يله ش
ــه جمله بالا را به ما بگويد لازم مي داند يادآوري  از آنك
ــين  ــته هاي پارك نش ــد كه او از آن جمله بازنشس كن
ــهريار دارد  ــت و براي خودش باغي در اطراف ش نيس
ــغول مراقبت از درخت هايش  ــب مش كه از صبح تا ش
است،  آب شان مي دهد، هرس شان مي كند و خلاصه 
نمي گذارد به آنها بد بگذرد، بعد كه به حرف اصلي اش 
ــردد، مي گويد من هم كارفرمايم و هم  كارگر،  بر مي گ

هر چند كه دومي را بيشتر از اولي دوست دارم.  
و  زمخت  دست هاي  كه  بعد  و  مي كند  مكثي 
مردانه اش را به ما نشان مي دهد، به حرف در مي آيد و ما 
مي شنويم: من بچه ميدان شاهپور و وحدت اسلامي 
جديدم ، از همان بچگي افتادم در كار قالب سازي، ادعا 
مي كنم هيچ كس در قالب گيري به گرد پاي من هم 
نمي رسد ، اين دست ها پينه بسته كار است ، الان براي 
خودم كارگاهي دارم كه كار و بارش هم بد نيست ، 
چون كارمان خوب است، مشتري زيادي دارد ولي 
چيني ها يكي بعد از ديگري همكاران مرا ورشكسته 
مي كند و كلي آدم بيكار مي شود ، آه آنها دامن كساني 
را  مي گيرد كه به جاي جنس ايراني كالاي خارجي با 

كيفيت حتي بد هم مي  خرند.
حزن آلود  صدايش  بعد  و  مي گيرد  در  سكوتي 
مي شود ،  تعطيل  من  كارگاه  مي گويد:  و  مي شود 
قصه من قصه ديگري است. پسرهايم اهل كارگاه 
نيستند ، مجبور شدم براي شان مغازه اي در وسط شهر 
خريدم تا بشوند فروشنده كالاهاي خارجي ، خودم بد 
تربيت شان كردم ، سكته كردم فعلا كارگاه را سپردم 
به كارگرها تا بيكار نشوند ، اما زمين كارگاه جواهر 
است ، من كه بروم بچه ها از پول زمين صرف نظر 

نمي كنند.
دست آخر بلند مي شود برود و خبر مي دهد قرار 
دندانپزشكي دارد و بايد برود ، ما هم همراهش از 
هنرهاي  موزه  حوالي  در  مي شويم ،  خارج  پارك 
سنگ هاي  كه  مي رويم  خانمي  سراغ  به  معاصر 
تزييني مي فروشد ، وقتي با پرسش ما روبه رو مي شود، 
داخلي  توليد  گرفتن  «جدي  مي گويد:  بلافاصله 
تاثيرات رواني هم دارد ، خود من مدت هاي طولاني 
درمان  ولي  مي خوردم  ضدافسردگي  قرص هاي 
نمي شدم ، تا اينكه از دوستي اين حرفه را ياد گرفتم 

هم درآمدي پيدا كردم و هم ديگري نيازي به خوردن 
قرص ندارم ، عصر پنجشنبه و صبح جمعه ساخته هايم 
را در كوه مي فروشم و بقيه روزها در كنار پارك لاله يا 

ملت ، كلي هم دوست و آشنا پيدا كرده ام.»
در ميدان ميرداماد سراغ خانمي مي روم كه با دست 
پر از يك فروشگاهي كه لباس هاي برند هاي معروف را 
مي فروشد خارج مي شود ، وقتي سوال ما را مي شنود با 
عصبانيت مي گويد: اصلا نوع خريد مردم به روزنامه ها 
چه ربطي دارد ، كسي دارد لباس باكيفيت و خارجي 
مي پوشد ، ديگري كه ندارد برود جنس ايراني بخرد ، 
مگان  بي ام و،  به جاي  بياوريم  در  پول  نيست  قرار 
سوار شويم ، آقا برويد به سوژه هاي اساسي بپردازيد ، 
را  تا شغل خودش و همسرش  كنجكاو مي شويم 
بپرسيم ، همسرش واردكننده ماشين هاي خارجي 
است و وقت سر خارندان ندارد از بس كه سفر مي رود ، 

ميهماني مي رود و يا ضيافت مي دهد.
اين خانم كه مي رود عاقله مردي كه شاهد اين 
گفت وگو بود به ما مي گويد: جا انداختن فرهنگ 
از توليدات داخلي غيرممكن نيست ولي  استفاده 
سخت و دشوار است ، بايد پايمردي داشته باشيد ، 
سراغ رانت طلب ها و سوپر ميلياردرها نرويد ، پول هاي 
باد آورده سبك زندگي شان را عوض كرده است ، تنها 
با ماليات مي توان مصرف تجملي آنها را كنترل كرد. 
بيشتر روي طبقه متوسط كار كنيد ، با خودشان حرف 
بزنيد ، آنها حس ميهني قوي دارند اگر متوجه مشكل 
شوند دست به دست مي دهند و خريد كالاي ايراني را 
رونق مي دهند، اين هنر را شما روزنامه نگاران داريد ، 

هنرتان را به كار ببريد.

 روح االله سپندارند: مصرف كالاى داخلى و حمايت از توليد 
ــت كه در بازه هاى تاريخى دغدغه  ــت مقولاتى اس ملى از آن دس
بسيارى از كشورها و دولت ها بوده است. در كشور ما نيز حمايت از 
توليد ملى نه تنها در كلام مسئولان بلكه در قالب قوانين حمايتى 
ــتوركار بوده و هست؛ اما هنوز شاهد تحولى چشمگير در  در دس
ــمت مصرف كالاى داخلى نبوده ايم. برخى از  رغبت جامعه به س
ــد داخل، كيفيت مطلوبى در قياس  مردم معتقدند؛ كالاى تولي
ــابه خارجى ندارد و برخى هم معتقدند كه فرهنگ  با كالاى مش
ــه مصرف كالاى خارجى  ــود؛ چراك مصرفى مردم بايد اصلاح ش
اين روزها خودش به ارزش تبديل شده است. با عليرضا محجوب 
ــيون كارگرى مجلس در  ــر و رييس فراكس ــركل خانه كارگ دبي
ــتيم. محجوب معتقد است؛  مورد اين موضوع به گفت وگو نشس
فرهنگ سازى در كنار قوانين حمايتى و اجراى مستمر و پيگيرانه 
ــمت مصرف  ــد راه را براى افزايش رغبت جامعه به س آن، مى توان
ــد. در ادامه  ــق توليد ملى باز كن ــن رون ــى و همچني كالاى ايران

مى توانيد اين گفت وگو را بخوانيد:
سال هاست كه بحث حمايت از توليد ملى و مصرف 
كالاى داخلى مطرح مى شود، چگونه مى توان انتظار 

داشت كه اين مسئله محقق شود؟
توليد ملى يك شعار نيست،  بلكه شعور است. شعور به معناى 
بلوغ يك فرهنگ است. ما فرهنگ منحطى در مورد توليد ملى 
داريم. تلاش هاى رهبرى در باب توليد ملى، حمايتى است. 
تلاش رييس جمهورى هم در اين حوزه ستودنى است. اين 
مباحث بارقه اى براى اميد است. اما اجرا نيازمند تصميم گيرى 

ها و برداشت هاى متفاوتى است. 
با اين اوصاف در بحث فرهنگ كجا ايستاده ايم؟

آنچه كه در مورد توليد ملى مى گوييم مورد تكريم است، 
اما فرض كنيد كسى مى خواهد جهيزيه تهيه كند،  اول به 
پول خريد  اگر  بعد حتى  و  دنبال كالاى خارجى مى رود 
كالاى خارجى را نداشته باشد سراغ كالاهاى ايرانى مى رود 
كه حروف لاتين روى آن نوشته شده باشد.  فرهنگ منحط 
اقتصادى يعنى ما زمانى فرهنگ ضعيفى در حمايت از مصرف 
توليد داخلى داشته باشيم كه البته برخى سرمايه گذاران هم 

سوءاستفاده مى كنند. 
اين سوءاستفاده اى كه به آن اشاره مى كنيد،  به بخش 

خصوصى مربوط است؟ 
خصوصى سازى به معناى رها كردن حمايت از توليد ملى 
نيست. موافقت اصولى به معناى آن نيست كه هر كالايى با هر 
كيفيتى توليد شود. هر كالايى كه توليد مى شود بايد ارزيابى 

شود و استانداردسازى را براى آن در نظر گرفت.
يعنى شما مشكل كيفيت كالا را عامل پايين آمدن 

رغبت به مصرف كالاى داخلى مى دانيد؟
در واقع عدم دسته بندى ها باعث نزول كيفيت توليد داخلى در 
اذهان عمومى شده است؛ به طورى كه توليد داخلى را بدلى مى دانند. 
اگر مصرف كننده بينديشد كه با رونق توليد داخلى مى تواند حقوق 
خوبى دريافت كند، قطعا به اين سمت حركت مى كند. اما اراده 
جدى و كارساز براى كمك به توليد ملى وجود ندارد، فرهنگ 

مصرف كالاى داخلى حتى در بين كارگران هم وجود ندارد.
اين اراده كجا بايد شكل بگيرد؟ مگر نه اينكه همين 
مجلس يكى از حوزه هايى است كه مى تواند با وضع 
قوانين اراده اى را براى حمايت از مصرف كالاى داخلى 

ايجاد كند؟
ببينيد ما سال گذشته قانونى براى حمايت از توليد داخلى 
نوشتيم اما فقط از پيمانكاران حمايت كرديم. مگر مشكل 
ما فقط پيمانكاران است. توليد ملى از همان واحد كوچك 
بايد  توليدى شروع مى شود. دستگاه هاى اجرايى و دولت 
خودشان را مسئول و دلسوز بدانند و نظارت را در دستور 
كار قرار دهند. همين مجلس ساختمانى را ساخته كه حتى 
شيشه هاى آن را از آلمان وارد كردند، بعد من چگونه مى توانم 

براى توليد ملى تصميم بگيرم.
يعنى در مجلس هم از كالاى داخلى استفاده نمى شود؟
شما همين مجلس را كه ما در آن هستيم،  بگرديد و كالاى 

ايرانى را در آن پيدا كنيد.
شما به فرهنگ و كيفيت اشاره كرديد، كدام يك از اين 

دو،  تقدم دارد؟
مادر همه چيز فرهنگ است. رويه و رويكرد فرهنگى در 

حوزه توليد ملى قابل دفاع نيست، ابتدا 
بايد براى حمايت از مصرف كالاى داخلى 
به  آن  بر  علاوه  و  كنيم  فرهنگ سازى 
قوانين مقوم فرهنگ نياز داريم. زبان يكى 
از مقولات فرهنگ ساز است،  اگر ما كالاى 
خارجى هم مصرف مى كنيم بايد روى آن 
الگو  اين  كه  شود  نوشته  فارسى  حروف 
پذيرفته شود،  اما شاهد هستيم كه حتى 
سوى  از  آنكه  براى  هم  داخلى  كالاهاى 
جامعه مقبول افتد با حروف لاتين به مردم 
معرفى مى شود. (لباسش را نشان مى دهد) 
ببينيد همين لباس من با آنكه پارچه و 
دوخت و همه چيزش ايرانى است اما شماره 

سايز آن را لاتين زده اند.
البته اين موضوع همه چيز نيست، ما 
قوانينى داشتيم كه حتى فروشگاه ها 
حروف  و  اسامى  تغيير  به  ملزم  را 
لاتين در نوشته هاى خود مى كرد، ولى 
به مصرف كالاى  نتيجه اى در رغبت 

داخلى به وجود نياورد.
استمرار در قانون و اراده در اجراى آن 
وجود نداشت. فرهنگ همچون كوه است،  
نمى شود با يك شب و روز فرهنگ را تغيير 
داد، اگر هم قانونى در اين زمينه وضع شود 
بايد استمرار داشته باشد. بنابراين در بحث 

فرهنگ، ابتدا زبان مهم است. بعد از آن بايد روى رفتار كار كرد 
كه اين مسئله به تعليم و تكرار نياز دارد.

و متولى اين تعليم و تغيير رفتار كجاست؟
اولين محل آن راديو و تلويزيون است. ما شاهد هستيم 
همين راديو و تلويزيون براى تبليغ كالاى ايرانى، رقم هايى 
را مطالبه مى كند كه توليدكننده داخلى حتى امكان رقابت 
تبليغى برابر با كالاى خارجى را ندارد، در اين شرايط ديگر چه 
انتظارى مى توان داشت. فرض كنيد يك توليدكننده، كالاى 

خوب و ارزان دارد، چگونه مى تواند عرضه كند. در واقع عوامل 
بازدارنده در مسير توليد ملى فراوان است، اما عوامل تشويقى 
اصلا وجود ندارد. در مرحله اجرا نمى بينيم كه وقتى كالاى 

داخلى توليد شد، درهاى بازار را به روى آن بگشايند.
 البته مسئله واردات هم براى عده اى سودآور است،  

براى اين مسئله چه راهكارى مى توان انديشيد؟
به  كالاها  برخى  واردات  براى  عده اى 
قانون  مى دهند،   تن   خفت ها  از  بسيارى 
اساسى البته تاكيد كرده است كه بازرگانى 
خارجى نمى تواند  خصوصى باشد. بازرگانى 
خارجى اگر هم به بخش خصوصى واگذار 
شود بايد نظارت مطلق دولت بر آن وجود 
كنار  در  همه  مباحث  اين  باشد.  داشته 
مى كند.  بيداد  هم  قاچاق  كه  است  اين 
به شكلى  بازرگانى خارجى  زمانى كه  تا 
لجام گسيخته در اختيار بخش خصوصى 
قرار بگيرد و عمده آن دولتى نباشد، اين 

وضعيت كماكان ادامه دارد.
حالا فرض كنيم فرهنگ سازى صورت 
گرفت و توليد داخلى با رونق مواجه 
شد، چه تضمينى وجود دارد كه اين 
مسئله تنها به نفع عده اى سرمايه دار 
نباشد و وضعيت كارگران بهبود يابد؟ 

حرف ما اين است كه ما معتقديم در 
به  كار  نيروى  ملى،  توليد  ركود  شرايط 
و  مى شود  كار  بازار  وارد  حداقلى  شكل 
حقوق آن در حداقل مى ماند. زمانى كه 
تقاضا بالا برود،  مى تواند به بهبود وضعيت 
كارگران كمك كند اما عوامل ديگرى مثل 
قوانين و مقررات را بايد به كمك فرستاد. 
در حال حاضر در خلأ كه نمى توان قانون 
نوشت، بايد توليد ملى و مصرف كالاى داخلى رونق پيدا كند 
و بعد ما براى آنكه منافع آن به جيب كارگران برود، قانون 
بنويسيم. زمانى كه اصل توليد و تقاضا در وضعيت خوبى قرار 
ندارد،  چگونه مى توان حقوق قابل ملاحظه و شرايط رفاهى 
و اقتصادى خوبى را براى كارگران به ارمغان بياوريم. در هر 
صورت رونق توليد سبب مى شود كه دست ما باز شود. اگر 
عده اى نگاهشان به توليد ملى براى اجحاف در حق كارگران 

باشد،  مطمئن باشيد كه توليد ملى سر نخواهد گرفت.

: دبيركل خانه كارگر در گفت وگو با 

مصرف كالاى ايرانى با شعار به دست نمى آيد
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الو وزير
تجارت  و  معدن  وزارت صنعت،  مى كنم  پيشنهاد 
يك سايت راه اندازى كند و در آن آدرس و مشخصات 
كل مراكز توليدى را درج كند و از آنها بخواهد همه شان 
اين  ندارم  ترديد  بيندازند،  راه  براى خودشان  سايتى 
كار باعث ارتباط صنايع با هم و كاريابى براى نيروهاى 

متخصص مى شود.
خواهيم  گزارشى  به زودى  مورد  اين  در   

نوشت تا توجه مقامات به نكته شما جلب شود.
مراكز  شدن  بسته  بحران  با  تفرش  شهرستان 
توليدى اش روبه رو است، خوب است در اين مورد اقدامى 

شود تا نيروهاى انسانى براى كار به مناطق ديگر نروند.
 حتما اين خبر را به روابط عمومى منعكس 

مى كنيم.
برق  و  آب  مصرف  در  كه  صرفه جويى  برق بيشترين  و  آب  مصرف  در  كه  صرفه جويى  بيشترين 
مى توان انجام داد، تصفيه آب و استفاده مجدد از آن است 
و مى تواند كلى از مشكلات آب را حل كند، استفاده از 

انرژى خورشيدى هم بسيار مفيد است.
 اميدواريم اين پيشنهاد جدى گرفته شود.

مهندسى  رشته  نخبه  فارغ التحصيلان  از  مهندسى بسيارى  رشته  نخبه  فارغ التحصيلان  از  بسيارى 
اميدواريم  مى شوند،  ديگر  كشورهاى  جذب  صنايع 
وزارت صنعت، معدن و تجارت از فرار مغزها در اين مورد 

جلوگيرى كند. 
 حتما در اين مورد گزارشى خواهيم نوشت.

 كلى طول كشيد كه وزارت صنايع قديم با صنايع 
سنگينى ها به تفاهم برسند، يا كارمندان وزارت معادن و 
تازگى ها هم بازرگانى ها، بايد ياد بگيريم كه ما همه متعلق 

به يك وزارتخانه ايم.
:  ممنون از نظر شما دوست گرامى.

نگاه دوم
مهندسى صنايع، دانش تازه اى است كه در فرآيند توليد 
مداخله  و آن را بهينه مى كند تا با حداقل انرژى و منابع، 
بيشترين توليد انجام شود. مهندسان صنايع مى توانند با 
مهندسى معكوس محيط صنعت را به گونه اى طراحى 
كنند كه نيروى انسانى در فضاى راحت به بيشترين 

بهره ورى برسد، در اين مورد گزارشى خواهيم نوشت.

جنايت جهانى
تحت الشعاع جام جهانى 

به  را  احتمالا خيلى ها  و جام جهانى  فوتبال  داغ  بازار 
خود مشغول كرده است. البته اين مسئله مختص ايران 
نيست چرا كه در طول يك ماه برگزارى مسابقات فوتبال 
جام جهانى، تقريبا تمام دنيا چشم هايشان به رسانه هاست تا 
خبرهاى فوتبال را دنبال كنند. به هر حال بزرگترين رويداد 
فوتبالى در دنيا در حال برگزارى است و حالا به روز پايانى 
مى رسد. رسانه ها هم از اين رويداد جا نمى مانند در رقابت 
براى پوشش لحظه به لحظه از مسابقات و حواشى آن گوى 
سبقت را از هم مى ربايند. حتى بند كفش يك بازيكن هم 
ممكن است سوژه خبرى باشد و تا چند روز شبكه هاى 
مجازى را هم به خودش مشغول كند. بين مردم هم دنبال 
كردن مسابقات جام جهانى نه جنسيت مى شناسد و نه سن 

و سال؛ مرد و زن،  پير و جوان و حتى كودكان خردسال حالا 
مسابقات جام جهانى را با دقت باورناپذيرى دنبال مى كنند. 
هوادارى فوتبال هم براى خودش دنيايى دارد. هوادارى 
ديگر مختص مردم يك كشور نيست. مثلا برزيل كه 7 گل 
مى خورد،  فقط مردم برزيل نيستند كه اشك مى ريزند، در 
گوشه و كنار دنيا اشك هاى زيادى ممكن است براى تيم 
ملى يك كشور ديگر ريخته شود. لبخندهايى براى پيروزى 
تيم ملى يك كشور دوردست هم زياد ديده مى شود. اصلا 
جام جهانى محملى است براى اشك ها و لبخندها،  پيروزى 
و شكست ها و در نهايت قهرمانى ها و دست يافتن به جامى 

به نام جهانى.
اما در اين ميان اشك هايى ريخته شد كه رسانه ها نديدند، 
يا اگر ديدند در هياهوى جام جهانى گم شد. اسرائيل به غزه 
حمله كرد. حملاتى كه بار نخست نيست  از سوى آنها سر 
مى زند. المپيك پكن و درگيرى رسانه ها در آن زمان هم 
فرصت مناسبى براى جنايت هاى اسرائيل فراهم كرده بود. 
حالا هم در هياهوى جام جهانى برزيل دوباره دستگاه هاى 
نظامى دست به كار شدند و خون هاى زنان، مردان و 

كودكان بى گناه را بر زمين ريختند.
كمى آن سوتر، جنايت كارانى به نام داعش هم نه تنها 
شيعه نشين  شهرى  به  سوريه،  در  دوباره  كه  عراق  در 
يورش بردند و سرهاى زنان، كودكان و جوانان را جدا 
بشريت كارنامه  در  را  ديگرى  سياه  پرونده  و  كردند 

ثبت كردند.
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كاش هيچ بوقى ساخته نمى شد
ــته و هر كسى  ــلوغ بود و مردم خس ــهر ش  گروه آينه: ش
ــت زودتر راه خودش را باز كند و به مقصدش  دلش مى خواس

برسد.
دست ها روى بوق ها بى تابى مى كرد و صداهاى عجيبى 
خيابان را پر كرده بود. گرما امان نمى داد. گوش ها پر از 
صداهاى زندگى ماشينى بود.  راننده اى دستش از روى 
بوق جدا نمى شد تا ماشين جلويى اش را وادار به حركت 
كند. ماشين جلويى داشت با تلفن همراه صحبت مى كرد. 
موتورسوارى كه با سرعت از ميان ماشين ها راه خودش را 
باز مى كرد، آينه تاكسى را با خودش برد. راننده تاكسى به 
خودش كه آمد، آينه سمت راستش تكه تكه شده بود و حالا 
خيابان پشت سرش را هزار تكه مى ديد. اضطراب او را گرفت 
و دستش را روى بوق گذاشت كه از اين هزار تكه بودن فرار 
كند.دختربچه اى كه روى  صندلى عقب تاكسى نشسته بود 
به مادرش گفت: كاش هيچ كارخانه اى براى ماشين ها بوق 

نسازد.
راننده خنده اش گرفت، خطاب به دختربچه گفت: دخترم، 

كارخانه ها هم بوق نسازند، اين مردم باز بوق هاى دستى با 
خودشان مى آورند و سرشان را از شيشه بيرون مى آورند و 
گوش ملت را كر مى كنند. دختربچه گفت: كاش به جاى بوق 
دستگاه حباب ساز كار مى گذاشتند تا هر وقت اعصابتان خرد 

شد، دكمه را فشار دهيد و شهر و خيابان پر از حباب شود.
راننده گفت: اين هم فكر خوبى است، بايد اين فكر را به 
خودروسازان بگوييم.دختربچه كه انگار به وجد آمده بود، 
ادامه داد: هنوز فكرهاى ديگرى هم دارم، مثلا زير پاى هر 
مسافرى يك ركاب بگذارند كه به جاى گاز دادن، ركاب بزنيم. 
ديگر به بنزين هم نياز نداريم.انگار هنوز فكرهاى ديگرى هم 
داشت كه صداى بوق ممتد ماشين پشت سرى صحبتش 
را قطع كرد. راننده تاكسى سرش را از شيشه بيرون برد و 

به راننده پشت سرش گفت: دستگاه حباب ساز مى خواهى؟
راننده پشت سر، متوجه نشد، او هم سرش را از شيشه 

بيرون آورد و پرسيد: حباب ساز؟ حباب ساز براى چى؟
راننده تاكسى گفت: به جاى بوق.راننده پشت سر خنده اش 

گرفت و گفت: فكر خوبى است. ديگر بوق نزد.

شهرنوشت

شيشه هاى  كه  مى كند  خبرمان  تهران  مردم  نماينده 
ساختمان مجلس شوراى اسلامى از آلمان وارد شده است.

براى انجام مصاحبه با عليرضا محجوب نماينده اى 
كه هميشه نامش با خانه كارگر همراه است در يك روز 
داغ تيرماه به مجلس شوراى اسلامى رفتيم تا از ايشان 
بشنويم، چرا مصرف كننده ايرانى به جاى كالاى داخلى 

ترجيح مى دهد نوع خارجى اش را مصرف مى كند.
همين پرسش باعث شد بدانيم قانون گذاران در ايران 

پشت شيشه هاى آلمانى كارشان را انجام مى دهند.
محجوب معتقد است؛  حتى قانون گذارى كاملى در 
به طور  ندارد ،  ايرانى وجود  از كالاهاى  مورد حمايت 
به جاى  كه  شد  تصويب  قانونى  گذشته  سال  نمونه 
حمايت از كالاهاى ايرانى تمام توجه خود را معطوف 
كرد به بخش پيمانكارى، در حالى كه هر واحد كوچك 
توليدى نياز دارد مورد توجه نهادهاى ذى ربط باشند ، 

بايد با كار فرهنگى اين حمايت در جان و ذهن مردم 
نهادينه شود.

وى از توليد كنندگان ايرانى مى خواهد نام محصولات 
خود را به زبان فارسى بنويسند تا مصرف كننده ايرانى 

به تمامى بياموزد روى هر محصولى كه نام ايرانى ببيند 
با اشتياق آن را بخرد، بايد تلويزيون براى تبليغ كالاى 
ايرانى سوبسيد و تسهيلات خاص قائل شود. مشروح 

اين مصاحبه را در صفحه قبل (آينه) بخوانيد.

قانون گذارى پشت شيشه هاى آلمانى
يادداشت

دريچه

تلنگر

به اعتقاد من آنچه براى يك رسانه حرفه اى مهم تلقى مى شود، 
اين است كه فرآيند كاركردى داشته باشد. براى دست يافتن به 
اين فرآيند كاركردى بايد اطلاعات روشن و شفافى را در اختيار 
جامعه قرار دهد و آگاهى هاى جامعه را افزايش دهد. در سال هاى 
اخير وضعيت اقتصادى كشور در شرايط مطلوبى قرار نداشت، 
بازار ارز و طلا با نوسان هاى زيادى روبه رو بود،  نرخ تورم بالا و 
نابسامانى وضعيت مسكن و بودجه هاى عمرانى شرايط نامطلوبى 
را رقم زده بود؛  برخى نشريات هم در سال هاى گذشته به تشديد 
اين آشفتگى كمك مى كردند، در حالى كه مى توانستند در 
راستاى ثبات اقتصادى قدم بردارند. متاسفانه اين رويكرد حتى در 
روزنامه ها و رسانه هاى تخصصى اقتصادى هم ديده مى شد. يكى از 
رسالت هاى اصلى رسانه ها در حوزه اقتصادى مى تواند بازگرداندن 
ثبات و پايدارى به حوزه اقتصاد باشد. اين پايدارى از دو طريق 
ممكن است،  نخست انتقال اطلاعات صريح،  صحيح و شفاف به 
جامعه و دوم  جلوگيرى از روند هيجانى و غيرعقلانى در عرصه 
اقتصاد كشور. در واقع رسانه ها بايد شرايطى را به وجود آورند كه 
جامعه بتواند در آن شرايط به صورت عقلانى تصميم گيرى كند. 
اين فضاى كلى است كه رسانه ها بايد به آن كمك كنند. اما اگر 
بخواهيم جزئى تر به رسالت يك رسانه اقتصادى نگاه كنيم،  اين 
رسانه بايد براى جذب سرمايه گذاران خارجى و همچنين ايرانيان 
خارج از كشور حركت كند. روزنامه اقتصادى در حوزه صنعت،  
معدن و تجارت بايد ظرفيت هاى كشور و همچنين فرصت هاى 
سرمايه گذارى را به خوبى معرفى كند. از سوى ديگر بخش هايى 
از اقتصاد كشور ضربه پذير است و مى تواند تهديدى براى آينده 
كشور و جامعه تلقى شود، يك رسانه اقتصادى بايد با شناسايى 
اين نقاط،  راه هاى برون رفت و ترميم اين حوزه ها را ارائه دهد. يكى 
ديگر از بخش هايى كه يك روزنامه اقتصادى مى تواند به آن توجه 
داشته باشد،  ارائه اطلاعات تخصصى در حوزه اقتصاد است، به اين 
معنى كه يك رسانه علاوه بر ارائه اخبار،  تحليل ها و گزارش هاى 
روزانه بايد پرونده هاى ويژه و تخصصى در حوزه هاى مختلف 
صنعت،  معدن و تجارت داشته باشد تا شناخت علمى جامعه را 
در راستاى حوزه هاى مختلف اقتصادى بالا ببرد. علاوه بر آن، 
مطالعات تطبيقى يكى ديگر از مسائلى است كه مى تواند مورد 
توجه يك رسانه اقتصادى قرار گيرد. مطالعات تطبيقى مى تواند 
وضعيت كشور را در عرصه هاى اقتصادى مانند صنعت و ديگر 
حوزه ها،  با كشورهاى همسايه و كشورهاى در حال توسعه و 
توسعه يافته  مقايسه كند تا از اين رهگذر به الگويى بهينه براى رشد 
اقتصادى دست يابيم و نقاط ضعف كشور در عرصه صنعت،  معدن 
و تجارت مشخص شود. در كنار اين مسائل،  يك روزنامه اقتصادى 
مى تواند تازه هاى علمى، انتشارات و كتاب هاى اقتصادى جديد را 
براى ارتقاى دانش جامعه معرفى كند.  آخرين نكته اى كه مى تواند 
براى رسانه اقتصادى مورد توجه قرار گيرد اين است كه مى توان 
با آمايش سرزمينى هر بار ظرفيت هاى هر حوزه،  استان و منطقه 
از كشور را معرفى كند تا از اين طريق فرصت هاى رشد اقتصادى 

كشور،  شناسايى و شكوفا شود.

رسانه اى براى 
رشد اقتصادى
عبدالكريم حسين زاده
عضو كميسيون عمران مجلس

براى  خوبى  جاى  زندان   شك  بدون 
هيچ كس نيست،  با اين حال در تمام دنيا 
و همه دولت ها،  زندان هايى را براى مجازات 
محكومان مختلف در نظر گرفته اند. فارغ از 
برخى جرائم مثل قتل و دزدى و... كه شايد 
مجازات زندان را دست كم وجدان عمومى 
جامعه براى آنها طبيعى مى داند، اما معضلى 
به نام محكومان مالى و جرائم غيرعمد از 
آن دست مواردى است كه شايد دستگاه 
قضايى هم چندان مايل به زندانى كردن 
اجراى  به دليل  است  ممكن  نباشد.  آنها 
قانون،  حكومت ها چاره اى جز محكوم كردن 
نداشته  زندان  به گذراندن  مالى  زندانيان 
نباشند. اسداالله جولايى مديرعامل ستاد ديه 
كشور چندى پيش از محكوم بودن 7500نفر 
به دليل جرائم غيرعمد در زندان هاى كشور 

خبر داده بود.
بد نيست به تركيب جرائم اين افراد نگاهى 
بيندازيم: 1400 محكوم به پرداخت ديه 
ديه  پرداخت  به  محكوم   200 تصادفات، 
 3400 مهريه،  بدهكار   2000 عمد،  غير 
نفر محكوم مالى و 450 نفر از زندانيان نيز 
محكوم به پرداخت نفقه هستند. در حال 
حاضر براى آنكه كل زندانيان جرائم غيرعمد 
در كشور آزاد شوند  بايد 450ميليارد تومان 

پول پرداخت شود.
جالب است بدانيد سال گذشته 7735 
زندانى جرائم غيرعمد در كشور آزاد شدند 
تومان  834ميليارد  آنها  آزادى  براى  كه 
پرداخت شد. حالا اين نكته را هم در نظر 
بگيريد كه سورنا ستارى، معاون علمى و 
هر  ايجاد  هزينه  رييس جمهورى  فناورى 
شغل پايدار را در كشور 160ميليون تومان 
اعلام كرده بود. بنابراين با رقم پرداختى سال 
گذشته براى آزادى زندانيان مالى  مى توان 
چيزى حدود 5300 شغل پايدار ايجاد كرد. 

شايد واكاوى معضلى به نام زندانيان مالى 
در اين مجال امكان پذير نباشد اما در نگاهى 
داشتيم،  مالى  محكومان  تركيب  به  كه 

مى توان چند نكته را بررسى كرد:
رقم  تصادفات،  ديه  محكومان  اول: 
قابل توجهى را به خود اختصاص داده اند. 
كشور،  راه هاى  بازسازى  و  بهبود  ايمنى، 
توليد داخل و در  ايمن سازى خودروهاى 
قوانين  وضع  و  لازم  آموزش هاى  نهايت 
بسيارى  جان  مى تواند  تنها  نه  بازدارنده،  
اتلاف  از  بلكه  دهد،  نجات  را  مردم  از 

سرمايه هاى اقتصادى  جلو گيرى مى كند.
مهريه حدود 30درصد  بدهكاران  دوم:  
رشد  مى شوند.  شامل  را  مالى  محكومان 
غم انگيز ارقام مهريه و بالا رفتن نرخ طلاق از 
جمله عوامل اصلى افزايش زندانيان مهريه 
است. در اين ميان كمبود فرهنگ سازى 
و جايگزين شدن برخى ارزش هاى غلط و 
تكيه بر پشتوانه هاى نادرست براى تثبيت 
پايه هاى خانواده شرايطى را رقم زده است 
كه نه تنها به حفظ كانون خانواده هاى جوان 
كمكى نمى كند بلكه شاهد افزايش شمار 

زندانيان به دليل بدهى مهريه هستيم.
است  ماه هايى  از  يكى  رمضان  ماه  سوم: 
آن  و شب هاى  روزها  معنويت  مى توان  كه 
را دستاويزى قرار داد تا خيران و نيكوكاران 
آستين ها را بالا بزنند و براى شادى يك خانواده 
دست به كار شوند. بسيارى از افرادى كه امروز 
در زندان به سر مى برند براى جرائمى غيرعمد 
و مبالغى حتى كوچك از زندگى در دنياى آزاد 
محروم شده اند كه مى توان با پرداخت بدهى آنها 
شادى را به انسان هايى از اين جامعه تقديم كرد.

معنوى  و  مادى  هزينه هاى  به  چهارم:  
اشاره شده در اين نوشتار دقت كنيد،  شايد 
با نگاهى مسئولانه بت وان زندگى بهترى را 

رقم زد.

آزادى 7000 زندانى پشت ديوار ٤۵٠ميليارد تومان

هفته گذشته در پرديس ملت هفته فيلم ناصر تقوايى بود. كارگردانى 
كه حالا ديگر فيلم نمى سازد. ناخدا خورشيد هنوز توى خاطره ها باقى 
است و در بسيارى از كلاس هاى فيلم نامه نويسى از آن به عنوان نمونه 
موفق فيلم نامه اقتباسى ياد مى كنند. تقوايى متولد 1320 در آبادان 
است. هفته گذشته پرديس ملت هفته فيلم تقوايى را با اكران سه فيلم 
«ناخدا خورشيد»، «اى ايران» و «كاغذ بى خط» در قالب طرح اكران 

فيلم هاى خاطره انگيز در ماه رمضان برگزار كرد. تقوايى اقتباس ادبى 
را از همان كارهاى نخست اش شروع كرد، «آرامش در حضور ديگران» 
را سال 1349 بر اساس داستانى از غلامحسين ساعدى نوشت. وى 
مستندهاى درخشانى هم در كارنامه خود دارد. باد جن، موسيقى 
جنوب و  مشهد اردهال از جمله مستندهايى بود كه روايت هايى بومى و 
محلى از فرهنگ ايران را به تصوير مى كشيد. كاغذ  بى خط آخرين كار 
سينمايى او بود كه روى پرده نقره اى رفت و همان زمان هم با استقبال 
زيادى مواجه شد و حالا سال هاست كه سينماى ايران از فيلم هاى 

تقوايى كه از جنبه اقتصادى سينما موفق بودند  محروم است.

موزه هنرهاى معاصر چشم انداز متفاوتى به ضلع غربى 
پارك لاله مى دهد. معمارى كه منطق خود را از روح گمشده 
ايران آن هم در ميانه كوير و باد مى گيرد و هم اين منطق را از 
زمانه اى مى گيرد كه به تمامى مدرن است. اين موزه  گران ترين 
گنجينه هنرهاى معاصر را از آن خود كرده و مى توان به جرأت 
گفت؛ كمتر موزه اى در جهان اين  فرصت كمياب را در اختيار 

دارد. هرچند مدتى قبل هنرمندان شناخته شده طى نامه اى 
گلايه كردند كه اين موزه در دهه هاى اخير به روز نشده و ديگر 
نمى توان نام مدرن بر آن گذاشت ؛ از سوى ديگر بعد از 36 سال 
از افتتاح اين موزه سيستم گرمايشى و ديگر امكانات تاسيساتى 
آن نياز به بازسازى دارد. با همه مشكلات اين موزه مورد اقبال 
عمومى قرار دارد و بيشتر مقامات، هنرمندان و توريست هاى 
خارجى كه به ايران سفر مى كنند خود را موظف مى دا نند از 

آن بازديد كنند.

ناصر تقوايى
  اقتصاد سينما را  مى شناخت

موزه هنرهاى نه چندان معاصر

سردبيردبير سرويسخبرنگارصفحه آراساعت اتمام صفحه آرايىساعت شروع صفحه آرايى

دروغ گويى با آمار
مى توان  جور  دو  مى گويد؟   داردكه  وجود  معروفى  جمله 
دروغ گفت اول همانگونه كه همه بلدند و نوع دومش تنها از 
آمار برمى آيد. دوستى در اين مورد مى گفت مثلا فرض كنيد 
هواپيمايى سقوط كرده است و در خبر مى خوانيد 50درصد 
سرنشين هايش كشته شده اند. بعد مى فهميد كل اين سرنشين ها 
دو نفر بيشتر نبودند. خوب 50درصد مى شود همان يك نفر، ولى 
نوعى اغراق در آن تنيده شده است. البته اين نوع دروغ هاى آمارى 
كاملا قابل رصد كردن است، ولى وقتى پاى آمار در اقتصاد كلان 
به ميان مى آيد مشكل پيچيده تر مى شود. مشكل دروغ از طريق 
آمار تنها فريب مخاطب نيست بلكه كل برنامه ريزى در سطح 
كلان را منتفى مى كند. بدون داشتن تصوير دقيق از امكانات 
نمى توانيد به هيچ راهكارى متوسل شويد كه در عمل از وضع 
موجود به وضع مطلوب كشيده شود. به اين دليل بازى با آمار بايد 
جاى خود را به جدى گرفتن ارقامى بدهد كه كشور بدون آنها 

نمى تواند در تحقق طرح توسعه اش موفق عمل كند.

كى روش ماندنى شد
ماجراى ماندن يا نماندن كى روش همان گونه پيش مى رود 
كه هوادارانش مى خواهند، كفاشيان رئيس فدارسيون فوتبال 
خبر داد، 90درصد ماجراى ماندن سرمربى تيم ملى حل شده 
است، وى در اين مورد گفت: با توجه به قراردادى كه در گذشته با 
كى روش امضا كرده بوديم و شناختى كه از او داشتيم و همچنين 
آشنايى كه او با روحيات و امكانات ما داشته، مذاكره كرديم. از 
كى روش پاسخ گرفتيم و اميد زيادى داريم كه به تفاهم برسيم.

رئيس فدراسيون فوتبال درباره بحث مشكلات مالى اظهار كرد: 
بيشتر اين مشكلات مالى به فدراسيون باز مى گردد. اينكه ما به 
دنبال تامين بودجه لازم براى كى روش باشيم شايد سبب شود 
در بحث اجراى كارهاى جارى خود به مشكل بخوريم. كفاشيان 
يادآور شد: اگر با كى روش قرارداد ببنديم سه ساله خواهد بود 
و اين مربى را تنها براى جام ملت ها نمى خواهيم به همين دليل 
بايد به گونه اى قرارداد ببنديم كه در آينده هم بتوانيم توقعات را 
برآورده كنيم.در حال حاضر او براى تماشاى جام جهانى در برزيل 
است اما مذاكرات مثبتى داشتيم و با توجه به تمايل ابتدايى دو 
طرف قرار شد هرگونه اختلافى كه ميان ما وجود دارد به صورت 

كتبى بيان كنيم تا در آينده مشكلى پيش نيايد.
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